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Pledoarie pentru un sat spiritual 
Episcop-vicar Soû an Braşoveanul

Anul 2019 a fost proclamat de către Sfântul Sinod al Bisericii  Ortodoxe 
Române drept An omagial al satului românesc (al preoților, învățătorilor și 
primarilor gospodari) și An comemorativ al Patriarhilor Nicodim Munteanu și 
Iustin Moisescu și al traducătorilor de cărți bisericești. Astfel, în Patriarhia 
Română, pe tot parcursul acestui an, atenţia ne este aţintită asupra Satu-

lui Românesc, asupra a ce a însemnat el pentru poporul şi ţara noastră, 
ce înseamnă astăzi şi cum ne raportăm la el. 

Constituie o evidenţă de necontestat faptul că satul a fost locul 
de plămădire al fiinţei noastre naţionale, că este spaţiul şi modul de 
viaţă şi de raportare la existenţă care şi-a pus pecetea asupra tuturor 
românilor, chiar dacă unii dintre ei locuiesc de câteva generaţii la oraş. 
Viaţa în comunităţile săteşti ne-a format ca popor. Acolo am învăţat 
să trăim în interdependenţă unii de alţii, ritmic şi ciclic, ţinând seama 
atât de legea dumnezeiască, cât şi de rânduiala universului. În aces-
te comunităţi, construite în jurul bisericilor, aşezate pe cât posibil la 
un loc înalt şi frumos, în centrul satului, şi înconjurate de mormin-
tele părinţilor şi strămoşilor, am 
înţeles că Dumne- zeu trebuie să stea 
în centrul vieţii noastre, El fiind 
Creatorul şi Tatăl nostru. De aseme-
nea, am înţeles că toţi, vii şi răposaţi, 
suntem fiii Săi, chemaţi să ne îm-
plinim destinul pe acest pământ, 
trăind cu iubire şi bunătate faţă de 
aproapele nostru, pentru ca aceste 
trăsături să se înveşnicească în 
noi, spre a ne bu- cura cu toţii de co-
muniunea veşnică cu Dumnezeu şi 
cu toţi cei care se vor învrednici de 
Împărăţia ceru- rilor. Raportarea 
la Dumnezeu era determinantă şi 
ordonatoare pen- tru viaţa acestor 

Cuvânt de întâmpinaw 
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c o m u n i t ă ţ i , învățându-ne 
să preţuim omul de lângă 
noi şi conlu- crarea cu el, să 
trăim bazaţi pe valori umane, 
ca statornicia, credinţa, drep-
tatea, respec- tul, iubirea, 
r ă b d a r e a , onoarea, res-
ponsabilitatea, c a p a c i t a t e a 
de dăruire de sine jerfelnică, 
valori pe care se baza întrea-
ga convieţuire socială, pe 
care acestea o făceau armonioasă, plăcută şi frumos formatoare a 
personalităţii oamenilor. 

Astăzi, în epoca globalizării şi a tehnologizării, deşi aproape jumătate 
din populaţia României trăieşte încă în mediul rural, satul este supus unui 
proces rapid de modiû care şi, adeseori, de dezintegrare. Tehnicizarea şi 
industrializarea tot mai accentuată a agriculturii fac ca proû lul ţăranului 
să se modiû ce; el se transformă tot mai mult în muncitor agricol sau în 
fermier. Legătura ţăranului cu pământul şi cu alţi ţărani este alterată, 
factorul care îl mişcă tot mai mult pe ţăranul actual û ind proû tul mate-
rial, obţinut printr-o exploatare tot mai nemiloasă şi, adeseori, nocivă 
şi destructivă a naturii înconjurătoare. Multe inü uenţe ale modernităţii 
care vin dinspre zona urbană sunt preluate adeseori fără discernământ şi 
mai ales în ceea ce au negativ asupra suü etului tinerelor generaţii. Copii 
sau tineri care, în lipsa părinţilor plecaţi adeseori la muncă în străinătate, 
cresc fără afecţiunea părintească, formaţi de ce văd la televizor sau în in-
ternet, ajung la maturitate cu suü etele mutilate, iar adeseori sfârşesc în 
promiscuitate sau sunt exploataţi în interesul unor grupuri mai mari sau 
mai mici de oameni fără scrupule. Toate acestea fac ca săteanul gospodar, 
aşezat, cu simţ de răspundere, de odinioară, să û e înlocuit de nişte indi-
vizi egoişti, pătimaşi, însinguraţi, labili psihic, indiferenţi faţă de binele 
general, cu o identitate nedeû nită. În plus, multe sate, mai ales în zone-
le defavorizate economic, se golesc sau ajung chiar părăsite din pricina 
emigrării foştilor ţărani spre oraşe sau în străinătate. 

Problema cea mai mare nu este atât că multe sate dispar, ci aceea că 
fostele comunităţi săteşti nu mai funcţionează ca „unităţi de viaţă=, ci 
sunt înlocuite de simple aşezări rurale, la fel de fragmentate interior pre-
cum marile aglomerări urbane. În noul tip de aşezare rurală, oamenii nu 
mai formează o comunitate şi, în general, nu-şi mai pot asigura traiul din 
munca la ţară, satul nemaiû indu-şi suû cient. Tot mai adesea, „la ţară= 
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locuiesc acum atât ţărani care supravieţuiesc acolo, cât şi mari fermieri, 
muncitori agrari, orăşeni care, în casa de la ţară, doresc să se recreeze, 
bucurându-se de natura nealterată, uneori chiar străini care dezvoltă o 
afacere agrară sau zootehnică rentabilă, turişti – aşadar, diverse catego-
rii de oameni cu identităţi, obligaţii şi implicări diverse, cu ritm propriu 
de viaţă, care nu se cunosc, nu interacţionează între ele şi pentru care 
raportarea la Dumnezeu nu mai este un factor comun, formator şi co-
agulator, ci tot mai mult o chestiune privată, fără implicaţii sociale. Frag-
mentarea caracteristică lumii cosmopolite globalizate pătrunde astfel şi 
în interiorul satului, afectându-i structura, identitatea şi, prin urmare, 
face ca oamenii care trăiesc şi copiii care se nasc şi cresc la ţară să û e alt-
fel decât odinioară. Mulţi au domiciliul la ţară fără a û  ţărani, fără a avea 
o legătură cu pământul, cu atât mai mult fără a mai û  membri ai unor 
comunităţi cu valori formatoare. Bineînţeles că vor mai rămâne încă şi 
sate asemănătoare cu ceea ce a fost satul tradiţional, însă transformarea 
ireversibilă a întregii lumi, deci şi a satului, este o evidenţă de care trebuie 
să ţinem seama.

Cu dispariţia ţăranului, aşa cum l-am cunoscut, dispar şi o serie de 
valori. Cei conştienţi de însemnătatea pentru poporul nostru a modului 
de viaţă al comunităţilor rurale vom face tot posibilul pentru a sprijini 
pe mai departe aceste comunităţi. Totuşi, ţinând seama de schimbările 
pe care satul le va suferi în actualitate şi în viitor, preocuparea noastră 
trebuie să û e nu atât menţinerea în viaţă a unor forme, acolo unde ele nu 
mai sunt viabile, cât mai ales identiû carea şi cultivarea valorilor care au 
generat formele respective. Formele sunt efemere, valorile eterne. Scriu 
aceste lucruri ca om care m-am născut şi am crescut la ţară, care iubesc şi 
preţuiesc ţăranul şi viaţa la ţară, care mă bucur de câte ori îi pot vizita pe 
ai mei în casa părintească din satul natal, dar care trăiesc în diaspora, û -
ind tot mai conştient de însemnătatea valorilor cultivate în comunităţile 
noastre săteşti în special pentru poporul român, dar şi pentru cei alături 
de care trăim. În mijlocul 
unei lumi glo- balizate şi 
cosmopolite, pe noi, româ-
nii, ne adună laolaltă, pe 
de o parte, provenienţa 
şi identitatea, dar pe de altă 
parte, trebuie să ne unească 
mai ales o părtăşie de va-
lori asumate şi privirea spre 
nişte ţeluri comune. 



8      Nr. 27/2019

Având în vedere toate acestea, consider că, pe lângă îngrijirea şi 
păstrarea a tot ce a mai rămas din satul românesc, pe lângă susţinerea 
pe care o putem acorda ţăranilor, meşteşugarilor, instituţiilor de la 
ţară, pe lângă promovarea creaţiilor populare, de o frumuseţe adeseori 
extraordinară, mărturie a unui suü et creştin delicat şi echilibrat, atât în 
comunităţile noastre diasporale, dar şi în Ţară suntem chemaţi să formăm 
ceea ce aş numi „sate spirituale=, adică comunităţi bazate pe valorile con-
stitutive nouă, unite acum şi potenţate de asumarea unui destin comun 
raportat la Dumnezeu. Unirea oamenilor ca o familie în jurul lui Dumne-
zeu a generat obştile noastre săteşti, cu toate regulile şi creaţiile izvorâ-
te din suü etele lor. Această poziţionare a noastră va genera şi acum, în 
comunităţile diasporale sau în Ţară, chiar în comunităţile urbane, alte ca-
dre de comuniune bazate pe credinţa asumată în Hristos. Această credinţă 
a generat satul nostru tradiţional, obştile săteşti şi, tot ea, asumată de noi 
astăzi, va genera noi forme de comuniune, pe care însă, nemaiavând ca-
drul susţinător al satului de odinioară, trebuie să le asumăm şi cultivăm 
continuu. Centrul satului spiritual trebuie să û e locuit de Hristos. Celelal-
te îşi vor găsi locul prin comuniunea cu şi corecta raportare la El. Privirea 
spre Hristos şi prin El spre acelaşi destin veşnic, părtăşia aceloraşi valori, 
iubirea aproapelui înţeleasă ca asumare responsabilă a lui în faţa veşniciei 
trebuie să-i facă pe oameni să dorească să acţioneze împreună, să-şi cree-
ze sisteme de viaţă care să-i unească, să le dea posibilitatea de a vieţui 
laolaltă pentru a putea atinge ţelurile propuse. Este vorba de o organizare 
care să răspundă necesităţilor, cerinţelor oamenilor de acum, oriunde ar 
û  ei, care să-i adune împreună pe copii, pe tineri, pe oamenii cu diferite 
pregătiri şi profesii, specialişti în diferite domenii, pe vârstnici.

Având, aşadar, în atenţie valorile satului românesc, identiû cându-le 
şi preţuindu-le, chemarea noastră este să le cultivăm şi să le transmitem 
mai departe. Credinţa în Dumnezeu şi vieţuirea în comuniune cu El şi cu 
semenii, care au generat şi caracterizat satul românesc, împreună cu toate 
valorile născute în interiorul satului, care ni s-au transmis ca moştenire, 
identiû cate, asumate şi transformate în viaţa noastră, vor face ca satul să 
û e mai departe viu în noi, oriunde am trăi, în mod creator, înfrumuseţând 
şi inspirându-ne viaţa.
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Plädoyer für ein spirituelles Dorf
Weihbischof Sofi an von Kronstadt

Die heilige Synode der Rumänischen Orthodoxen Kirche hat das Jahr 
2019 als Ehrenjahr des rumänischen Dorfes (der Priester, Lehrer und fl eißi-
gen Bürgermeister) und Gedenkjahr der Patriarchen Nicodim Munteanu und 
Iustin Moisescu und der Übersetzer der kirchlichen Bücher ernannt. Dement-
sprechend ist das Augenmerk im rumänischen Patriarchat während des 
gesamten Jahres auf das rumänische Dorf gerichtet, dessen Bedeutung 
für unser Volk und Land, was es heute für uns darstellt und wie wir dazu 
stehen.

Es ist eine unumstößliche Tatsache, dass das Dorf unser nationales 
Wesen gebildet hat, dass dieser Lebensraum und die Art zu leben und das 
Leben wahrzunehmen in alle Rumänen gelegt wurde, auch wenn einige 
schon seit Generationen in der Stadt wohnen. Das Leben in den dörfl i-
chen Gemeinschaften hat uns als Volk geprägt. Hier haben wir gelernt 
in wechselseitiger Abhängigkeit miteinander zu leben, uns rhythmisch 
und zyklisch sowohl an das göttliche Gesetz, als auch an die Regeln des 
Universums zu halten. In diesen Gemeinschaften, welche um eine Kirche 
herum gebaut wurden, die nach Möglichkeit auf einer schönen Erhöhung 
inmitten des Dorfes gelegen und von den Gräbern der Eltern und Vor-
fahren umgeben ist, haben wir gelernt, dass Gott im Zentrum unseres 
Lebens stehen soll, da Er unser Schöpfer und Vater ist. Wir haben auch 
verstanden, dass wir alle, die Lebenden und Verstorbenen, Seine Kinder 
sind, dazu be- rufen, unser 
Schicksal auf dieser Erde zu 
vervollkomm- nen, in Liebe 
und Güte mit unseren 
Nächsten zu leben, damit 
diese Eigen- schaften sich 
in uns ver- ewigen und 
wir uns samt aller anderen 
W ü r d i g e n im ewigen 
Zusammen- leben des 
himmlischen K ö n i g re i c h s 

Begrüßungswov 
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mit Gott freu- en können. 
Für das Le- ben dieser Ge-
meinden war das Verhältnis 
zu Gott be- s t i m m e n d 
und Ordnung schaff end, es 
hat uns ge- lehrt, den 
Menschen ne- ben uns und 
die Zusam- menarbeit mit 
ihm zu schät- zen, unser 
Leben auf die menschlichen 
Werte wie Beständigkeit, Glaube, Gerechtigkeit, Respekt, Liebe, Geduld, 
Ehrlichkeit, Verantwortlichkeit und Opferbereitschaft zu stützen, Werte 
auf die sich das gesamte soziale Zusammenleben gründete und dadurch 
harmonisch und angenehm wurde und die Persönlichkeit der Menschen 
schön formte. 

Heutzutage, in der Ära der Globalisierung und Technologisierung - ob-
wohl noch fast die Hälfte der Bevölkerung im dörfl ichen Umfeld lebt - un-
terliegt das Dorf einem rasanten Prozess der Veränderungen oder sogar 
des Zerfalls. Die Technologisierung und Industrialisierung der Landwirt-
schaft verändert das Profi l des Bauern; er verwandelt sich immer mehr 
in einen landwirtschaftlichen Arbeiter oder einen Farmer. Die Bindung 
des Bauern zur Erde und zu anderen Bauern zerfällt, der aktuelle Mo-
tivationsfaktor ist der materielle Profi t durch eine immer gnadenlosere 
und oft zerstörerische Ausbeutung der Umwelt. Viele moderne Einfl üsse 
aus den Städten werden oft unüberlegt angenommen und deren negati-
ve Einfl üsse wirken sich auf die Seelen der jungen Generationen aus. Da 
auch viele Eltern im Ausland arbeiten, wachsen Kinder und Jugendliche 
ohne deren elterliche Liebe auf, von Fernsehsendungen und dem Inter-
net geformt und beeinfl usst, werden Erwachsene mit verstümmelten 
Seelen und enden oft zwielichtig oder werden im Interesse von kleine-
ren oder größeren Gruppen skrupelloser Leute ausgebeutet. All das führt 
dazu, dass der ehemals fl eißige, gesetzte und verantwortungsbewusste 
Dorfbewohner durch egoistische, lasterhafte, einsame, psychisch labile 
Individuen, gleichgültig gegenüber dem allgemeinen Wohl und mit unde-
fi nierter Identität, ersetzt wird. Außerdem leeren sich viele Dörfer oder 
werden sogar ganz verlassen, vor allem in wirtschaftsschwachen Gebie-
ten, da ehemalige Bauern in Städte oder ins Ausland ziehen.

Das größte Problem ist nicht nur das Verschwinden von Dörfern, 
sondern dass die ehemaligen dörfl ichen Gemeinden nicht mehr wie ,,Le-
bensgemeinschaften’’ funktionieren, sondern durch einfache dörfl iche 
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Anlagen ersetzt werden, welche im Inneren genauso zerstückelt sind wie 
Großstädte. Im neuen Dorfmodell bilden die Leute keine Gemeinschaft 
mehr und können ihren Lebensunterhalt im Allgemeinen nicht mehr aus 
der Landwirtschaft bestreiten, da das Dorf dafür nicht mehr ausreichend 
Möglichkeiten bietet. Immer öfters wohnen ,,im Dorf’’ jetzt sowohl dort 
überlebende Bauern, als auch Großfarmer, Landarbeiter, sich nach unbe-
rührter Natur und Entspannung im Landhaus sehnende Städter, manch-
mal auch rentable landwirtschaftliche oder tierzüchterische Geschäfte 
betreibende Ausländer, Touristen, also unterschiedliche Menschenschlä-
ge mit verschiedenen Identitäten, Verpfl ichtungen und Beschäftigungen, 
mit eigenem Lebensrhythmus, welche sich untereinander nicht kennen, 
nichts miteinander zu tun haben und für die das Verhältnis zu Gott kein 
gemeinsamer, formender und Zusammenhalt bietender Faktor mehr ist, 
sondern immer mehr ein private Sache, ohne sozialen Inbegriff . Die cha-
rakteristische Zerstückelung der kosmopolitischen globalisierten Welt 
schleicht sich so in das Dorfi nnere ein und zerstört seine Struktur, seine 
Identität, und führt somit dazu, dass die im Dorf lebenden Menschen 
und die dort geborenen und aufwachsenden Kinder anders sind als frü-
her. Viele haben ihren Wohnort im Dorf, ohne Bauern zu sein, ohne ein 
Verhältnis zum Erdboden zu haben, ganz und gar ohne Mitglieder einer 
Gemeinschaft mit bildenden Werten zu sein. Selbstverständlich werden 
auch noch den traditionellen Dörfern ähnliche Ortschaften erhalten blei-
ben, aber die unwiderrufl iche Veränderung der gesamten Welt, also auch 
des Dorfes, ist eine nicht zu unterschätzende Tatsache. 

Durch das Verschwinden des Bauern, so wie wir ihn kannten, ver-
schwinden auch einige Werte. Wir sind uns der Bedeutung der Lebens-
art der dörfl ichen Gemeinden für unser Volk bewusst und werden alles 
uns mögliche tun, um diese Gemeinschaften weiterhin zu unterstützen. 
Da aber gerade jetzt und in Zukunft das Dorf Veränderungen unterwor-
fen ist, müs- sen wir uns 
nicht so sehr um den Erhalt 
von Lebens- formen küm-
mern, wo sie kaum noch 
erhalten sind, sondern um 
die Identifi zie- rung und Pfl e-
ge der Werte welche diese 
L e b e n s f o r - men hervor-
gebracht ha- ben. Formen 
sind vergäng- lich, Werte 
ewig. 
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Diese Din- ge schreibe ich 
als Mensch, der ich im 
Dorf geboren und aufge-
wachsen bin, den Bauern 
und das Le- ben im Dorf 
liebe und ehre, mich je-
des Mal freue, wenn ich mei-
ne Verwand- ten und das 
Elternhaus im He i m a t d o r f 
b e s u c h e n kann, aber in 
der Diaspora lebe und mir immer bewusster werde, wie wichtig die Pfl ege 
der Werte aus unseren dörfl ichen Gemeinden vor allem für das rumäni-
sche Volk sind, aber auch für jene, unter denen wir jetzt leben. Inmitten 
einer globalisierten und kosmopolitischen Welt verbindet uns einerseits 
die Herkunft und die Identität, aber andererseits muss uns auch die An-
erkennung innerer Werte und der Blick auf gemeinsame Ziele zusam-
menbringen. 

In dieser Hinsicht glaube ich, dass wir außer der Pfl ege und dem Er-
halt dessen, was noch vom rumänischen Dorf übrig geblieben ist, außer 
der Unterstützung welche wir den Bauern, Handwerkern, den dörfl ichen 
Einrichtungen, dem Voranbringen der wunderschönen, aus zarter und 
ausgeglichener christlicher Seele entstandenen Volkskünste berufen 
sind, sowohl in unseren Gemeinden in der Diaspora, als auch in Rumä-
nien, so genannte ,,spirituelle Dörfer’’ zu bilden, also Gemeinschaften, 
welche auf unseren Werten gründen, jetzt vereint und potenziert durch 
das Bekennen eines gemeinsamen Zieles in Bezug auf Gott. 

Unsere dörfl ichen Gemeinden entstanden durch die Versammlung der 
Menschen wie eine Familie um Gott, samt aller Regeln und Schöpfungen 
ihrer Seelen. Diese unsere Versammlung um Gott herum wird auch jetzt, 
in der Diaspora oder in Rumänien, sogar in den Städten, andere Rah-
men der Gemeinschaft bilden, gestützt auf den bekennenden Glauben 
an Christus. Dieser Glaube hat unser traditionelles Dorf geschaff en, die 
dörfl ichen Gemeinschaften, und wird auch heute neue Formen der Ge-
meinschaft bilden, welche wir aber, da wir nicht mehr das unterstützen-
de Umfeld des ehemaligen Dorfes haben, nun fortlaufend verinnerlichen 
und pfl egen müssen. Der Mittelpunkt des spirituellen Dorfes muss von 
Christus bewohnt sein. Das Übrige wird seinen Platz durch die Kommu-
nion mit Ihm und den richtigen Bezug zu Ihm fi nden. Der Blick zu Chris-
tus und durch Ihn in die Richtung desselben ewigen Schicksals, das Teilen 
derselben Werte, die Liebe des Nächsten im Hinblick auf die Ewigkeit, 
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muss die Menschen dazu veranlassen, zusammenhalten zu wollen, sich 
Lebensräume zu erschaff en, welche sie verbinden, und ihnen die Mög-
lichkeit geben, durch dieses Zusammenleben die gesetzten Ziele zu errei-
chen. Es geht um eine Organisation, welche auf die Anforderungen und 
Nöte der heutigen Menschen eingeht, wo auch immer sie sich befi nden, 
welche Kinder, Jugendliche, Leute mit verschiedener Bildung und Beru-
fen, und Senioren vereint. 

Es steht also in unserer Verantwortung, die Werte des rumänischen 
Dorfes zu pfl egen und weiterzugeben, indem wir sie hervorheben und 
schätzen. Der Glaube an Gott und das Leben in Kommunion mit Ihm und 
unseren Mitmenschen, welche das rumänische Dorf erschaff en und cha-
rakterisiert haben, samt aller innerhalb des Dorfes entstandenen Werte, 
welche wir geerbt und in unser Leben übernommen haben, werden dazu 
beitragen, dass dies Dorf in uns weiterhin lebendig bleibt, wo auch im-
mer wir leben, indem es unser Dasein kreativ verschönert und inspiriert.

Übersetzung ins Deutsche: Sibylle Ciripoi
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Pastorala 
la Sû ntele Paști, 2019 

Crucea și Învierea – izvorul 
bucuriei și al fericirii

„Iată a venit prin cruce bucurie la toată 
 lumea=

Preacucernici Părinţi şi iubiţi credincioşi, 
Hristos a înviat!

În noaptea de Paști, ca și în û ecare 
duminică, la slujba Utreniei, auzim imnul: 
„Învierea lui Hristos văzând, să ne închinăm 
Sfântului Domnului Iisus, Unuia Celui fără 
de păcat. Crucii Tale ne închinăm, Hristoase, 
și Sfântă Învierea Ta o lăudăm și o mărim, că 

Tu ești Dumnezeul nostru; afară de Tine pe 
altul nu știm, numele Tău numim. Veniți toți 
credincioșii să ne închinăm Sû ntei Învierii lui 
Hristos, că, iată, a venit prin Cruce bucurie 
la toată lumea. Totdeauna binecuvântând pe 
Domnul, lăudăm Învierea Lui, că, răstignire 
răbdând pentru noi, cu moartea pe moarte a 
călcat=.

Acest preafrumos imn îl rostește, de 
asemenea, preotul la û ecare Sfântă Litur-
ghie în momentul în care pune părticele 
NI și KA din Trupul Domnului în Sfântul 
Potir pentru împărtășirea credincioșilor. 
Credincioșii se împărtășesc deci cu 
părticele NI și KA, cuvinte care, în limba 
greacă, înseamnă (Iisus) Biruitorul!

Învierea Domnului, pe care o prea-
măresc nenumărate cântări bisericești, 
stă la temelia credinței creștine. „Căci 
dacă Hristos n-a înviat, zadarnică este 
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credința noastră=, spune Sfântul Apos-
tol Pavel (cf. I Corinteni 15, 17). Nu ne 
putem numi creștini, dacă nu credem în 
Învierea Domnului, prin care El a biruit 
moartea, cel mai mare dușman al omu-
lui. Înviind a treia zi, Mântuitorul Iisus 
Hristos a dovedit că n-a fost doar un sim-
plu om, neputincios în  fața morții, ci și 
Dumnezeu, Care singur poate birui moar-
tea. Totodată, prin Înviere, Mântuitorul 
a conû rmat și pecetluit învățătura Sa și 
toate minunile săvârșite de-a lungul vieții 
Sale pământești, care, altfel, s-ar û  uitat în 
generațiile următoare. Predica Apostoli-
lor la toate neamurile a avut în centrul ei 
tocmai minunea Învierii ca adevăr funda-
mental al noii credințe. Tot astfel și pre-
dica noastră, a urmașilor lor - episcopi și 
preoți -, trebuie să aibă în centrul ei mesa-
jul Învierii, al biruinței, al nădejdii și bucu-
riei care ne ridică din moarte: din moartea 
suü etească și din moartea trupească. Cine 
crede cu adevărat în Învierea lui Hristos, 
acela este salvat din toate situațiile de 
moarte prin care trece. Noi toți facem 
în viața de zi cu zi experiențe triste, care 
pot û  asemănate într-un fel cu moartea, 
pentru că în ele simțim că ne scade elanul 
vieții, bucuria de a trăi și puterea de a ne 
lupta cu greutățile până la capăt. De mul-
te ori, ni se pare că suferim prea mult, că 
Dumnezeu este nedrept cu noi și că nu ne 
împlinește rugăciunea așa cum dorim. De 
aceea ne îndoim în credință și ne pierdem 
ușor răbdarea și curajul de a ne lupta până 
la capăt. Cel care însă crede nestrămutat 
în Hristos, Care a biruit moartea, va bi-
rui și el cu răbdare toate încercările vieții, 
iar la sfârșit va birui și moartea. Căci În-
vierea lui Hristos este și învierea noastră. 
Odată cu Învierea Sa, Hristos Domnul a 
înviat potențial întreg neamul omenesc, 
redeschizând pentru toți oamenii porțile 
Raiului, închise după căderea în păcat a 
lui Adam și a Evei. Astfel, toți cei ce cred 

în Hristos sunt biruitori împreună cu El 
și moștenesc viața veșnică pentru care 
am fost creați. Iar credința în Învierea lui 
Hristos se face în noi izvor de putere și de 
neîncetată bucurie.   

Iubiți credincioși,
Adevărata bucurie, bucuria care nu piere 

niciodată, se dobândește numai prin purta-
rea cu credință, cu bărbăție și cu răbdare a 
crucii pe care o avem û ecare în viața aceas-
ta. Imnul citat la începutul acestui cuvânt 
spune: „iată, a venit prin Cruce bucu-
rie la toată lumea<. Bucuria vine deci 
prin cruce, prin suferință și prin răbdarea 
necazurilor. Acesta este un paradox, dar și 
o mare realitate. Noi ne înșelăm când ne 
imaginăm că bucuria sau fericirea înseamnă 
a nu avea necazuri și greutăți, a poseda cât 
mai multe bunuri materiale, a ne împlini 
plăcerile simțurilor sau  a avea o poziție 
socială cât mai înaltă. Trebuie însă să știm 
că așa-zisa „fericire<  de pe urma bunu-
rilor lumii acesteia este foarte înșelătoare 
și de scurtă durată. Din păcate, cei mai 
mulți oameni caută astăzi doar această fe-
ricire pământească și uită cu totul de bu-
curia cerească spre care năzuiește su ü etul 
omului, creat de Dumnezeu ca să tindă 
spre El, iar nu spre bunurile pământești. 
„Căutați mai întâi Împărăția lui Dumnezeu 
și toate celelalte se vor adăuga vouă< (Ma-
tei 6, 33), zice Mântuitorul. Așadar, bu-
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curia adevărată și fericirea netrecătoare 
le primim de la Dumnezeu atunci când Îl 
punem pe El pe primul plan al vieții noas-
tre și ne purtăm cu răbdare și cu nădejde 
crucea de toate zilele. Dacă în û ecare zi 
ne încredințăm viața lui Dumnezeu și ne 
rugăm cu credință, punându-I înainte ne-
cazurile pe care le avem, vom simți în suü e-
tul nostru nu numai curajul și puterea de a 
le învinge, încetul cu încetul, ci și o bucurie 
care nu este pământească, ci cerească. Toți 
Părinții sû nți care au câștigat de-a lungul 
vieții lor, prin încercări și ispite de tot felul, 
o mare experiență duhovnicească, vorbesc 
de „bucuria care se naște din durere= 
sau de „durerea bucuroasă= și ne învață 
să nu ne descurajăm în lupta cu greutățile 
vieții. 

Necazurile sunt chiar necesare, pentru 
că este imposibil să-L cunoști îndeaproa-
pe pe Dumnezeu și să-I simți iubirea fără 
să treci prin greutăți, fără să û  fost încer-
cat ca aurul în topitoare. În viața mea, de 
aproape 50 de ani de slujire în Biserică, am 

cunoscut mulți credincioși greu încercați, 
unii zăcând pe pat zeci de ani, alții având 
copii cu handicap din naștere, alții care 
și-au pierdut copiii. Toți aceștia mi-au 
mărturisit că numai datorită încercărilor, 
uneori la limita răbdării, au cunoscut cu 
adevărat pe Dumnezeu și că durerea lor 
s-a prefăcut în bucurie. Un cuvânt înțelept 
spune că pe Dumnezeu nu-L cunoștem 
decât printre lacrimi. De aceea să nu ne 
descurajăm niciodată, indiferent cât de 
grea ne este crucea, căci tocmai în cruce se 
ascunde învierea și prin cruce vine bucuria. 
Părinții din vechime spun că, în vremurile 
de pe urmă, adică în vremurile noastre, oa-
menii se vor depărta de Dumnezeu, nu se 
vor mai ruga, nu vor mai posti, vor uita de 
Biserică și vor trăi în fărădelegi, căutând 
numai plăcerea simțurilor. Și totuși Dum-
nezeu, ca un Tată atotiubitor, nu-i va pier-
de, ci îi va mântui prin necazurile care vin 
asupra lor din pricina păcatelor, dacă ei le 
vor răbda fără cârtire și se vor întoarce la 
Dumnezeu.
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Iubiți credincioși,
Mântuitorul Iisus Hristos ne-a învățat 

cum să trăim pentru a dobândi fericirea, 
adică să-L avem pe Dumnezeu în inimile 
noastre. Între cele nouă Fericiri, pe care le 
auzim la û ecare Sfântă Liturghie, a șasea 
este: „Fericiți cei milostivi, că aceia se vor mi-
lui= (Matei 5, 7). Iar în cartea Faptele Apos-
tolilor, Sfântul Pavel îi îndeamnă pe preoții 
din Efes, zicând: „ostenindu-vă astfel, trebuie 
să ajutați pe cei slabi și să vă aduceți aminte de 
cuvintele Domnului Iisus, că El a zis: Mai feri-
cit este a da, decât a lua= (20, 35). Înțelegem 
deci că milostenia, ca faptă concretă a iu-
birii semenilor, ne face fericiți. Din păcate, 
cei mai mulți cred că, făcând milostenie sau 
ajutând pe cei lipsiți, sărăcesc. Dimpotrivă: 
„Dăruind vei dobândi= ne spune mona-
hul de la Rohia, Părintele Nicolae Stein-
hardt. Într-adevăr, cu cât facem mai mult 
bine semenilor noștri, cu atât mai mult 
ne îmbogățim, căci Dumnezeu răsplătește 
însutit û ecare faptă bună făcută cu inima. 
Mai ales făcând milostenie vom û  fericiți! 
Știința modernă conû rmă aceasta, cons-
tatând că aceia care au o inimă milostivă 
sunt cu adevărat fericiți: creierul lor produ-
ce serotonina, care este tocmai hormonul 
fericirii!

De aceea vă pun la inimă să û ți milos-
tivi și să faceți û ecare, după putere, cât mai 
mult bine, ajutându-i pe semenii aü ați în 
lipsuri, mai cu seamă pe frații noștri din 
România. Să nu uitați nici de nevoile pe 
care le au parohiile noastre și de preoții 

care vă slujesc cu multă jertfă. Știți cu 
toții că, la München, Preasû nțitul Soû an 
se străduiește să zidească o mănăstire; de 
asemenea, la Viena avem în construcție o 
biserică, precum și în parohile din Leipzig 
și din Bonn. Alte parohii au mari datorii 
la bancă pentru bisericile construite sau 
cumpărate: Berlin, Hamburg, Mannheim, 
Erfurt și altele. Împreună cu Preasû nțitul 
Soû an și cu toți preoții noștri vă mulțumim 
pentru dragostea cu care ne înconjurați și 
pentru ajutorul pe care ni-l dați.

Harul Domnului nostru Iisus Hris-
tos, dragostea lui Dumnezeu Tatăl și 
împărtășirea Sfântului Duh să û e cu voi cu 
toți!

Vă urez tuturor: Sărbători fericite, pace 
și bucurie!

Al vostru de tot binele doritor și rugător 
către Domnul Cel înviat,

† Seraû m 
Arhiepiscop şi Mitropolit
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Pastoralbrief
zu Ostern 2019 

Das Kreuz und die Aufer-
stehung – Quelle der Freude 
und der Seligkeit

„Siehe, durch das Kreuz ist Freude gekom-
men in die ganze Welt”

Hochwürdige Väter und geliebte Gläubige,
Christus ist auferstanden!
In der Osternacht, wie auch an jedem 

Sonntag im Tagzeitengebet der Matutin 
(rumänisch Utrenia; griechisch Orthros), 
hören wir den Hymnus: „Nachdem wir die 
Auferstehung Christi geschaut haben, lasst 
uns den Heiligen Herrn Jesus, den allein 
Sündlosen, anbeten. Dein Kreuz verehren 
wir, Christus, und Deine heilige Auferste-
hung loben und preisen wir: denn Du bist 
unser Gott, außer Dir kennen wir keinen an-
deren, Deinen Namen rühmen wir. Kommt, 
all ihr Gläubigen, lasst uns die heilige Aufer-
stehung Christi verehren. Denn siehe, durch 
das Kreuz ist Freude gekommen in die ganze 
Welt. Wir preisen immerzu den Herrn, wir 
lobpreisen seine Auferstehung. Denn indem 
er unseretwegen das Kreuz auf sich nahm, 
hat er den Tod durch den Tod besiegt.“

Diesen wunderschönen Hymnus betet 
auch der Priester bei jeder göttlichen Litur-
gie in dem Moment, wenn er die Brotpar-
tikel NI und KA aus dem Leib des Herrn in 
den heiligen Kelch gibt, damit diese an die 
Gläubigen in der Kommunion ausgeteilt 
werden. Die Gläubigen empfangen die hei-
lige Kommunion mit den Partikeln NI und 
KA. Diese aus dem Griechischen stammen-
de Silben bedeuten: (Jesus) der Sieger!

Die Auferstehung des Herrn, die zahl-
lose kirchliche Gesänge preisen, bildet die 

Grundlage des christlichen Glaubens. „Ist 
aber Christus nicht auferstanden, dann ist 
unser Glaube nichtig“, sagt der heilige Apo-
stel Paulus (vgl. 1. Korinther 15, 17). Wir 
können uns nicht Christen nennen, wenn 
wir nicht an die Auferstehung des Herrn 
glauben, durch die Er den Tod besiegt hat, 
den größten Feind des Menschen. Durch 
Seine Auferstehung am dritten Tage hat 
unser Erlöser Jesus Christus bewiesen, 
dass Er nicht nur ein einfacher Mensch 
war – ohnmächtig im Blick auf den Tod –, 
sondern auch Gott selbst, der allein den 
Tod besiegen kann. Gleichzeitig hat der 
Erlöser durch Seine Auferstehung Seine 
Lehre wie auch alle Seine Wunder, die Er 
im Laufe Seines irdischen Lebens voll-
bracht hat, bekräftigt und besiegelt, die 
sonst in den nachfolgenden Generationen 
vergessen worden wären. Im Mittelpunkt 
der Predigt der Apostel vor allen Völkern 
stand immer gerade das Wunder der Auf-
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erstehung als grundlegende Wahrheit des 
neuen Glaubens.

Auch in der Mitte unserer Predigten 
als Nachfolger der Apostel, seien wir Bi-
schöfe oder Priester, hat die Botschaft 
der Auferstehung, des Sieges, der Hoff -
nung und der Freude zu stehen, die uns 
dem Tode entreißt, dem seelischen Tod 
wie auch dem leiblichen Tod. Wer wahr-
haftig an die Auferstehung Christi glaubt, 
der wird in allen tödlichen Situationen 
beschützt, durch die er zu gehen hat. 
Wir alle machen tagtäglich traurige Er-
fahrungen, die in bestimmter Weise mit 
dem Tod verglichen werden können, weil 
wir in ihnen spüren, dass der Schwung 
unseres Lebens nachlässt, dass wir an Le-
bensfreude verlieren und auch die Kraft 
einbüßen, mit den Schwierigkeiten des 
Lebens bis zum Ende entschlossen zu 
kämpfen. Manchmal kommt es uns vor, 
als hätten wir zu viel Leid zu ertragen, 
als wäre Gott ungerecht mit uns und als 
ob Er unsere Gebete nicht in der Weise 

erhöre, wie wir es erhoff en. Wer aber 
unerschütterlich an Christus glaubt, 
Der den Tod überwunden hat, wird auch 
alle Prüfungen des Lebens mit Geduld 
bewältigen und am Ende sogar den Tod 
besiegen. Die Auferstehung Christi ist 
auch unsere Auferstehung. Mit Seiner 
Auferstehung hat Christus der Herr auch 
potenziell die gesamte Menschheit vom 
Tode auferweckt und allen Menschen 
die Pforten des Himmels geöff net, die 
nach dem Sündenfall Adams und Evas 
verschlossen gewesen waren. Genau-
so werden alle, die an Christus glauben, 
mit Ihm zu Überwindern des Todes und 
werden das ewige Leben erlangen, für 
das wir erschaff en worden sind. Und der 
Glaube an die Auferstehung Christi wird 
in uns zur Quelle der Kraft und der un-
aufhörlichen Freude.

Geliebte Gläubige,
die wahre Freude, die Freude, die nie 

vergeht, kann nur durch ein dem Glauben 
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gemäßes Verhalten, durch Tapferkeit und 
Geduld beim Ertragen des Kreuzes erlangt 
werden, das wir alle in unserem Leben zu 
tragen haben. Der am Anfang dieses Hir-
tenwortes zitierte Hymnus sagt: „Siehe, 
durch das Kreuz ist Freude gekom-
men in die ganze Welt“. Die Freude 
kommt also durch das Kreuz, durch das 
Leiden, durch das Ertragen von Unglück. 
Dies ist ein Paradox, aber es ist auch eine 
große Wahrheit. Wir täuschen uns selbst, 
wenn wir uns vorstellen, dass Freude oder 
Glück bedeuten, keine Leidenserfahrun-
gen zu machen, keine Beschwernisse zu 
haben, möglichst viele materielle Güter 
zu besitzen, unsere sinnlichen Begierden 
zu befriedigen oder eine möglichst hohe 
soziale Stellung einzunehmen. Wir müs-
sen wissen, dass das sogenannte „Glück 
dieser Erde” und ihrer materiellen Güter 
ein Trugschluss von kurzer Dauer ist. Lei-
der suchen die meisten Menschen heute 
nur dieses irdische und materielle Glück 
und vergessen dabei die himmlische 
Freude, nach der die Seele des Menschen 

strebt, die doch von Gott dazu geschaff en 
ist, zu Ihm zu streben und nicht nach ir-
dischen Gütern. „Trachtet zuerst nach dem 
Reich Gottes und nach Seiner Gerechtigkeit, 
so wird euch das alles zufallen“, sagt der 
Erlöser (Matthäus 6, 33). So werden wir 
von Gott die wahre Freude und das unver-
gängliche Glück dann empfangen, wenn 
wir Ihn an die erste Stelle in unserem Le-
ben setzen und mit Geduld und Hoff nung 
unser alltägliches Kreuz tragen. Wenn wir 
jeden Tag unser Leben Gott anvertrauen, 
im Glauben zu Ihm beten und all unser 
Leid vor Ihn bringen, dann werden wir 
in unserer Seele nicht nur den Mut oder 
die Kraft verspüren, allmählich all dies zu 
bewältigen, sondern auch eine Freude, die 
nicht irdisch ist, sondern himmlisch. Alle 
heiligen Väter, die ihr ganzes Leben lang 
durch Prüfungen und Versuchungen al-
ler Art gehen mussten und dadurch eine 
große geistliche Erfahrung gewonnen 
haben, sprechen von „der Freude, die aus 
Schmerz geboren ist“ oder „freudigem 
Schmerz“. Und sie lehren uns, dass wir in 
unserem Kampf mit den Problemen  des 
Lebens niemals die Hoff nung aufgeben 
sollen. Leidenserfahrungen sind sogar 
notwendig, weil es unmöglich ist, Gottes 
Nähe zu erfahren und seine Liebe zu spü-
ren, ohne durch Beschwernisse zu gehen 
oder wie Gold in der Schmelze geprüft 
worden zu sein.

In den fast 50 Jahren meines Diens-
tes in der Kirche habe ich viele schwer 
geprüfte Gläubige kennengelernt: man-
che waren über Jahrzehnte ans Bett 
gefesselt, andere hatten von Geburt 
an behinderte Kinder, wieder andere 
hatten ihre Kinder verloren. All diese 
haben mir bezeugt, dass sie nur dank 
dieser Prüfungen – manchmal jenseits 
der Grenze des Erträglichen –  wirklich 
Gotteserfahrungen gemacht haben, und 
ihr Schmerz sich in Freude verwandelt 
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hat. Ein weises Wort besagt, dass wir 
Gott nur unter Tränen erkennen kön-
nen. So sollen wir niemals die Hoffnung 
aufgeben, so schwer das Kreuz auch ist, 
das wir zu tragen haben, denn gerade 
im Kreuz verbirgt sich die Auferstehung 
und gerade durch das Kreuz kommt die 
Freude. Die Väter der alten Zeit sagten, 
dass in den späteren Zeiten, also zu un-
serer Zeit, die Menschen sich von Gott 
entfremden werden, dass sie nicht mehr 
beten werden, dass sie nicht mehr fas-
ten, dass sie die Kirche vergessen wer-
den und in Sünde leben werden, weil sie 
nur noch die sinnlichen Vergnügungen 
suchen. Und doch wird Gott als alllie-
bender Vater diese  Menschen nicht ver-
loren gehen lassen, sondern sie erlösen 
durch die Leidenserfahrungen, die auf-
grund ihrer Sünden über sie kommen 
werden, wenn sie diese ohne Murren er-
tragen und zu Gott umkehren.

Geliebte Gläubige,
Unser Erlöser Jesus Christus hat uns 

gelehrt wie wir zu leben haben, um glück-
lich zu sein, um also Gott in unseren Her-
zen zu haben. Unter den neun Seligprei-
sungen, die wir in jeder göttlichen Liturgie 
hören, befi ndet sich auch diese: „Selig sind 
die Barmherzigen, denn sie werden Barmher-
zigkeit erlangen“ (Matthäus 5, 7). Und im 
Buch der Apostelgeschichte ermahnt der 
heilige Paulus die Priester aus Ephesus mit 
den Worten: „Ich habe euch in allem gezeigt, 
dass man so arbeiten und sich der Schwachen 
annehmen muss im Gedenken an das Wort 
des Herrn Jesus, der selbst gesagt hat: Geben 
ist seliger als nehmen.“ (Apostelgeschich-
te 20, 35). Daran können wir erkennen, 
dass die Mildtätigkeit als konkrete Tat der 
Nächstenliebe uns glückselig macht. Leider 
glauben die meisten, dass sie selbst ärmer 
werden, wenn sie Mildtätigkeit ausüben 
oder Bedürftigen helfen. Aber ganz im Ge-
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genteil: „Wenn ihr gebt, werdet ihr emp-
fangen”, wie es Vater Nicolae Steinhardt 
formulierte, der im Kloster Rohia Mönch 
war. Tatsächlich werden wir selbst immer 
reicher, je mehr wir unseren Nächsten Gu-
tes tun, denn Gott vergilt uns jede gute Tat 
hundertfach, die wir von Herzen vollbrin-
gen. Vor allem die Mildtätigkeit macht uns 
selig. Moderne Wissenschaft bekräftigt 
dies, wenn sie feststellt, dass Menschen, 
die ein großzügiges Herz haben, wahrhaf-
tig glücklich sind: ihr Gehirn produziert 
mehr von dem Glückshormon Serotonin.

So lege ich euch ans Herz, mildtätig 
zu sein. Jeder möge im Rahmen seiner 
Möglichkeiten möglichst viel Gutes tun, 
seinen bedürftigen Nächsten helfen, be-
sonders unseren Schwestern und Brüdern 
in Rumänien. Vergessen Sie auch nicht die 
Bedürfnisse, die unsere Pfarreien und die 
Priester haben, die Ihnen mit viel Hinga-
be dienen. Wir wissen alle, dass Seine Ex-
zellenz Bischof Sofi an sich darum bemüht 
in München ein Kloster zu bauen; in Wien 
wird gerade eine Kirche gebaut, wie auch 

in den Pfarreien von Leipzig und Bonn. 
Andere Pfarreien haben große Schulden 
bei den Banken für bereits gebaute oder 
gekaufte Kirchen wie etwa in Berlin, Of-
fenbach, Hamburg und Mannheim. Auch 
im Namen Seiner Exzellenz Bischof Sofi -
an und aller unserer Priester danken wir 
Ihnen für die Liebe, mit der Sie uns gegen-
übertreten, und für die Hilfe, die Sie uns 
gewähren. 

Die Gnade unseres Herrn Jesus Chris-
tus, die Liebe Gottes des Vaters und die 
Gemeinschaft des Heiligen Geistes sei mit 
Euch allen!

Ich wünsche Euch allen: Gesegnete Fei-
ertage, Frieden und Freude!

Euer Euch allezeit Gutes wünschender 
und zum Auferstandenen Herrn betender

† Serafi m
Erzbischof und Metropolit

Übersetzung ins Deutsche: Pfarrer Prof. h. c. Dr. 
Jürgen Henkel, Selb-Erkersreuth
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Pastorala 
la Sû ntele Paști, 2019 

Împreună-moștenitori cu 
Hristos

Iubiţilor fraţi preoţi, ostenitorilor din sf-
intele mănăstiri şi alesului popor al lui Dum-
nezeu, har, pace, liniște și bucurie de la Hris-
tos Cel Răstignit și Înviat, iar din parte-mi 
părintească și frățească îmbrăţişare cu salu-
tul pascal: Hristos a înviat!

Cinstiţi slujitori ai Sû ntelor Altare, Iubiţi 
fraţi şi surori împreună-rugători,

„Flămânzind după mântuirea noastră=, 
cum minunat ne învață Sfântul Maxim 
Mărturisitorul, Fiul lui Dumnezeu a ve-
nit printre noi, întrupându-Se, făcându-
Se asemenea nouă, afară de păcat (Ev-
rei 4, 15), suferind arestare, judecată, 
tortură, răstignire și moarte, întocmai și 
împreună socotit cu cei fără de lege (Mar-
cu 15, 28), pentru a zdrobi porțile iadului 

și a-i ridica din întunericul cel dinafară pe 
protopărinții noștri Adam și Eva, laolaltă 
cu toți drepții, și a deschide Cerul pentru 
noi toți, acolo unde ne-a pregătit nouă 
Împărăție (Matei 25, 34). Învierea lui 
Hristos este evenimentul prin excelență 
al istoriei umanității, care dă sens și care 
luminează calea vieții noastre, a celor 
care traversăm acest veac plin de dureri, 
înșelăciuni și amăgiri. Această prăznuire ne 
conferă calitatea de moștenitori ai Tatălui, 
alături de Fiul Său, după cum ne spune și 
Sfântul Apostol Pavel: „Şi dacă suntem û i, 
suntem şi moştenitori – moştenitori ai lui 
Dumnezeu şi împreună-moştenitori cu 
Hristos, dacă pătimim împreună cu El, ca 
împreună cu El să ne şi preamărim= (Romani 
8, 17).

Iubite frate, iubită soră, aș vrea să 
înțelegi mai profund ce înseamnă această 
stare de moștenitor, atât al celor trecu-
te, cât și al celor viitoare. A û  moștenitor 
înseamnă a aparține unei familii și unei 
comunități, adică Bisericii, Trupul lui Hris-
tos, în care suntem toți mădulare, û ecare 
în parte (I Corinteni 12, 27). Înseamnă 
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a avea un trecut, un prezent și un viitor, 
adică a ne înscrie în succesiunea apostoli-
lor, sû nților și mucenicilor. Înseamnă a 
primi, a împărtăși, a păstra și a transmite 
mai departe moștenirea. A û  moștenitor 
înseamnă a û  recunoscut drept û u și frate 
legitim. Înseamnă a ni se conferi dreptu-
ri și obligații. Într-un cuvânt, înseamnă 
a ni se dărui o identitate personală și 
comunitară, a û  înzestrat cu rădăcini și cu 
un sens adânc și existențial al vieții.

Iubite frate, iubită soră, trăim în vremu-
ri în care iluziile se năruiesc una după alta. 
Mulți dintre înțelepți vorbesc despre lipsa 
de sens existențial a omului contemporan, 
despre starea de alienare în care trăiește 
și despre angoasa pe care i-o stârnește 
înstrăinarea tot mai mare pe care o re-
simte față de direcția în care merge lumea. 
Omul, în aceste vremuri tulburi, trăiește o 
criză spirituală, dar și socială și culturală, 
a cărei cauză de profunzime este respin-
gerea moștenirii sale creștine, adică 
respingerea fundamentului însuși pe care 
s-a clădit civilizația noastră europeană. 
Prin acest gest de respingere, omul își 
taie rădăcinile, își reneagă trecutul, își 

alterează prezentul și își refuză viitorul.
Această criză este doar începutul unor 

transformări bulversante care se vor 
resimți, dacă nu se resimt deja, și la nive-
lul vieții de zi cu zi. Noi ne facem datoria 
să avertizăm turma cuvântătoare ce ne 
este încredințată spre păstorire. Am ple-
cat din țara noastră și am ajuns aici, pe 
aceste meleaguri îndepărtate de casă, pen-
tru că ele sunt prospere, pentru că ne pu-
tem croi o viață mai bună, pentru că este 
o societate mai așezată. Dar trebuie să û m 
realiști cu privire la viitor. Nu o spunem 
doar noi, ci o spun mulți alții: prosperita-
tea nu mai este atât de sigură și de durată, 
iar societățile lumii dezvoltate își pot 
schimba ușor înfățișarea. Crizele actuale 
economice și ale imigrației sunt simptome 
relevante în acest sens.

Preaiubiții mei,
Noi nu trebuie să û m „moștenitorii 

pieirii= (Ecclesiasticul 20, 26). Noi, neam 
creștin apostolic, popor agonisit de Dum-
nezeu, nu suntem ai nimănui, nu suntem 
orfani! Nu ne aü ăm printre dezmoșteniții 
sorții, ci putem spune, cu smerenie, alături 
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de psalmist: „Domnul este partea moştenirii 
mele şi a paharului meu. Tu eşti Cel care îmi 
aşezi mie iarăşi moştenirea mea. Sorţii mi-au 
căzut între cei puternici, că moştenirea mea 
este puternică= (Psalmul 15, 5-6). Și care 
este această moștenire? Împărăția Ceruri-
lor, la care ne-a chemat Hristos de la înce-
putul propovăduirii Sale și care există în 
veacul de acum prin și în Sfânta Biserică. 
Așadar, pe de o parte, toate nădejdile, 
așteptările și loialitatea noastră trebuie 
să û e legate de Împărăția care nu este din 
această lume (Ioan 18, 36), iar pe de altă 
parte, să nu uităm că avem o moștenire și 
pe acest pământ, și în această viață: ea se 
aü ă în țara noastră, în comunitățile noas-
tre, acolo unde ne-am lăsat casa părintească 
și amintirile din copilărie și tinerețe.

Poate nimeni nu simte mai mult decât cel 
care a fost nevoit să ia calea bejeniei dorul 
de casa părintească și de satul străbunilor, 
de unde se-ndreaptă totul către cer, fumul 
și brazii, căpițele și clopotnițele, chiar și 
mugetul necuvântătoarelor, care așteaptă 
de la Dumnezeu mâncarea lor (Psalmul 
103, 22). Mulți dintre noi ne putem adu-
ce aminte, cu nostalgie, de frumusețea 
pașnică și smerită a satelor împodobite 
pentru sărbătorile Paștilor. De cum trăia, 
împreună, toată obștea satului tainica 
închinăciune a Deniilor Săptămânii Mari, 
plângerea din Vinerea Mare, iar, apoi, bu-
curia Învierii de la biserică și de la masa 
în jurul căreia se aduna toată familia. Ne 
aducem aminte de șirurile de lumânări 
care încălzeau mormintele moșilor și 
strămoșilor noștri din cimitire și de dra-
gostea și dorul cu care ne așteptau sau 
încă ne așteaptă părinții și bunii noștri. 
Toate acestea formau o lume unică, cu o 
lumină aparte și cu o bună mireasmă de 
neuitat. Ele nu sunt doar simple datini 
sau simple amintiri, iubite frate și iubită 
soră. Sunt lucrurile din care suntem noi 
plămădiți. Sunt moștenirea noastră, pe 

care am primit-o de la părinții noștri, care 
au primit-o, la rândul lor, de la străbuni. 
Moștenire câștigată, păstrată și transmisă 
mai departe cu sudoare și sânge. Noi am 
primit-o, dar ce vom face cu ea? Să nu o 
lăsăm să se risipească! O vom putea lăsa 
oare de izbeliște?

Scumpii mei,
Anul acesta, Sfântul Sinod al Bisericii 

Ortodoxe Române, la inițiativa Preaferi-
citului Părinte Patriarh Daniel, l-a dedicat 
satului românesc. Astfel, Biserica noastră 
își arată recunoștința față de satul în care 
s-a născut și s-a format neamul nostru, 
dar și îngrijorarea față de starea în care 
se aü ă în prezent, afectat de depopula-
re și deculturalizare. Ca û u al satului, vă 
mărturisesc cu toată sinceritatea că mă 
simt foarte dator față de locurile mele 
natale și îi mulțumesc Preamilostivului 
Dumnezeu că am mai prins o vreme în care 
satul românesc era viu. Am cea mai mare 
considerație față de oamenii vechiului sat, 
față de munca țărănească, față de credința 
și sărbătorile copilăriei. Să știți că satul 
românesc este ca acea comoară din vechea 
poveste în căutarea căreia pornește un 
oarecare tânăr, călătorind în toată lumea. 
Traversează mări și țări, cunoaște mii de 
locuri și de oameni, însă nu găsește nicăieri 
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comoara cea de preț pe care o căuta. Într-
un târziu, întorcându-se dezamăgit acasă, 
își dă seama că acea mult-căutată comoară 
se aü a chiar acolo, la căminul părintesc, în 
pământul său natal. 

Să nu pierdem și să nu disprețuim, dra-
gii mei, această comoară de mare preț care 
este satul nostru românesc. Să ne raportăm 
cu dragoste și cu prețuire la satul de unde 
ne avem obârșia cu toții, û e pentru că aco-
lo ne-am născut, û e pentru că de acolo au 
venit înaintașii noștri. Suntem popor de 
țărani, iar aceasta înseamnă noblețe. Pen-
tru că țăranul român nu înseamnă doar 
cel care muncește pământul, ci țăranul 
român înseamnă o atitudine în fața vieții 
și a morții, o dârzenie și o rezistență cu 
totul aparte în fața vicisitudinilor, precum 
și o mare sensibilitate artistică. Țăranul 
român este o persoană liturgică în esența 
sa, care lucrează pământul cu conștiința 
deplină a unei împreună-slujiri întru și 
pentru Dumnezeu.

Să ne îngrijim, așadar, ca și copiii noștri 
născuți aici să cunoască această lume, cu 

lumina și mireasma ei aparte. Să ne du-
cem cât putem de des copiii „la țară=, în 
România. Să cunoască ogorul pe care 
înaintașii l-au muncit cu atâta drag și ca-
sele în care au trăit, însă și biserica unde 
voi v-ați împărtășit întâia oară cu Hris-
tos. Învățați-i să privească cerul înstelat 
al nopților de vară, să simtă și să strângă 
în palme brazda arată, iarba cosită, să 
frângă din pâinea caldă, coaptă în cup-
tor, și să bea din apa proaspătă, scoasă 
din fântână. Și dacă nu mai găsiți pe ni-
meni în satele noas tre care să întoarcă 
brazda pământului, să cosească iarba și să 
curețe fântânile, atunci faceți voi acestea, 
împreună cu copiii voștri.

Vă îndemn cu inima de părinte, de 
frate și de prieten să vă păstrați și să vă 
cultivați moștenirea cerească, însă și 
pe cea pământească. În aceste vremuri 
atât de învârtoșate, să nu uitați drumul 
de întoarcere spre casa părintească și 
pământul strămoșesc, spre locul de unde 
ați venit, spre izvoarele neamului nos-
tru. Toate aces tea nu se pot uita și nu se 
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pot înstrăina. Puneți aceasta înaintea lui 
Dumnezeu și El nu vă va lăsa fără răspuns. 
Trăim într-o lume care este din ce în ce 
mai dezrădăcinată, mai dezorientată, mai 
haotică. Însă noi, creștinii, û ind călăuziți 
de Domnul, ale Cărui gânduri și căi nu 
sunt precum cele ale oamenilor (Isaia 55, 
8), să ne întoarcem de la iluziile și de la 
căile cele largi și pierzătoare ale lumii, în 
care Hristos Cel Răstignit și Înviat nu mai 

este Stăpân. Să ne luăm crucea, în sinceri-
tatea inimii, să ne purtăm poverile unii al-
tora și să urmăm până la sfârșit Celui Care 
ne-a răscumpărat cu Scump Sângele Său.

Hristos a înviat!
Al vostru slujitor, frate și prieten, de 

tot binele voitor şi û erbinte rugător,

† Episcopul Macarie
al Europei de Nord
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Pastoralbrief

zu Ostern 2019 

Miterben Christi sein

Den geliebten hochwürdigen Brüdern im 
priesterlichen Amt, den ehrwürdigen An-
gehörigen in den heiligen Klöstern und dem 
auserwählten Volk Gottes Gnade, Ruhe und 
Frieden von Christus, dem Gekreuzigten und 
Auferstandenen, und von meiner Seite vä-
terliche und brüderliche Umarmung mit dem 
österlichen Gruß:

Christus ist auferstanden!

Hochwürdige Diener der Heiligen Altäre,
Geliebte mit und im Gebet vereinte Brü-

der und Schwestern,
„Nach unserer Erlösung dürstend”, wie 

der heilige Maximus Confessor uns so 
wunderschön lehrt, kam der Sohn Gottes 
unter uns, wurde Mensch, machte Sich 

uns gleich, freilich ohne Sünde (vgl. Heb-
räer 4, 15); er landete im Kerker, kam vor 
Gericht, erlitt Folter, Kreuzigung und den 
Tod und ist zu den Übeltätern gerechnet 
worden (vgl. Markus 15, 28); dies alles, 
um die Pforten der Hölle zu zerstören und 
unsere Ureltern Adam und Eva gemein-
sam mit allen Gerechten aus dem Dun-
kel der Unterwelt zu retten und uns allen 
den Himmel aufzuschließen, wo uns von 
Anbeginn das künftige Reich bereitet ist 
(vgl. Matthäus 15, 34). Die Auferstehung 
Christi ist in der Geschichte der Mensch-
heit das Ereignis schlechthin, das unserem 
Leben Sinn verleiht und unseren Lebens-
weg erleuchtet, die wir doch durch diesen 
Äon voller Schmerzen, Täuschungen und 
Enttäuschungen gehen müssen. Dieses 
Hochfest macht uns zu Miterben des Va-
ters an der Seite des Sohnes, wie der Apo-
stel Paulus schreibt: „Sind wir aber Kinder, 
so sind wir auch Erben, nämlich Gottes Er-

ben und Miterben Christi, wenn wir denn 
mit Ihm leiden, damit wir auch mit zur Herr-
lichkeit erhoben werden.“ (Römer 8, 17) 
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Liebe Schwestern und Brüder,
Ich möchte, dass Ihr besser versteht, 

was dieser Status des Erben bedeutet, 
sowohl im Blick auf das Vergangene, als 
auch auf das Zukünftige. Erbe zu sein 
bedeutet, einer Familie und einer Ge-
meinschaft, also der Kirche bzw. dem 
Leib Christi, anzugehören. An jenem Leib 
Christi sind wir alle gleichzeitig Glieder, 
aber auch jeder für sich (vgl. 1. Korinther 
12, 27). Dies bedeutet, eine Vergangen-
heit, eine Gegenwart und eine Zukunft 
zu haben, d. h. uns einzureihen in die 
Sukzession der Apostel, der Heiligen und 
der Märtyrer. Es bedeutet, das Erbe an-
zunehmen, es zu teilen, es zu bewahren und 
auch weiterzugeben. Erbe zu sein bedeu-
tet, rechtmäßig und vollgültig als legiti-
mer Sohn und Bruder anerkannt zu sein. 
Das bedeutet, dass Rechte und Pfl ichten 
gleichermaßen auf uns zukommen. Mit 
einem Wort: es bedeutet, dass wir eine 
persönliche und auch gemeinsame Iden-
tität verliehen bekommen, dass wir Wur-
zeln haben und unser Leben einen tiefen 
und existenziellen Sinn. 

Liebe Schwestern und Brüder, wir leben 
in Zeiten, in denen eine Illusion nach der 
anderen wie Seifenblasen platzen. Viele 
kluge Leute beklagen, dass der zeitgenös-
sische Mensch einen Mangel an existen-
ziellem Sinn seines Lebens wahrnimmt, 
sie sprechen über den Zustand der geisti-
gen Verwirrung, in der der heutige Mensch 
lebt, und den seelischen Druck, den die im-
mer größere Entfremdung auslöst, die der 
Mensch angesichts der Fehlentwicklungen 
der Welt verspürt. Der Mensch erlebt heu-
te in diesen verwirrten Zeiten eine spiritu-
elle, aber auch eine soziale und kulturelle 
Krise, deren tiefster Ursprung freilich in 
der Zurückweisung seines christlichen 
Erbes begründet liegt, also der Abkehr 
von ihren eigenen Fundamenten, wie sie 
sich unsere europäische Zivilisation selbst 
erbaut hat. Durch diese Haltung der Zu-
rückweisung durchtrennt der Mensch sei-
ne eigenen Wurzeln, er negiert seine Ver-
gangenheit, zerstört seine Gegenwart und 
verbaut sich seine Zukunft. 

Diese Krise ist freilich nur der Anfang 
der Wehen eines zerstörerischen Wandels, 
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die einmal auch im ganz alltäglichen Le-
ben zu spüren sein werden, wenn sie nicht 
schon längst zu spüren sind. Wir kommen 
als Hirten unserer Mission nach, die Herde 
zu warnen, die uns zur Seelsorge und Pas-
toral anvertraut ist. Wir haben unsere Hei-
mat verlassen und sind hierhergekommen 
in diese Gegenden fern der Heimat, weil 
diese wirtschaftlich prosperieren, weil wir 
uns hier ein besseres Leben aufbauen kön-
nen und weil die Gesellschaft hier besser 
geordnet ist. Aber wir müssen realistisch 
bleiben im Blick auf die Zukunft. Nicht nur 
wir, sondern auch viele andere warnen: 
diese Prosperität ist nicht mehr sicher und 
von langer Dauer, und die Gesellschaften 
der entwickelten Staaten können ihr Er-
scheinungsbild rasch ändern. Die aktuellen 
wirtschaftlichen Krisen und die Flücht-
lingskrise sind in dieser Hinsicht durchaus 
relevante Symptome.

Meine vielgeliebten Schwestern und Brüder,
Wir sollten nicht „Erben der Vergäng-

lichkeit“ sein (Jesus Sirach 20, 26). Wir, 
das apostolische Volk der Christen, das 

von Gott erwählte Volk, wir sind kei-
ne „Nobodys“ auf Erden, wir sind keine 
Waisen! Wir gehören nicht zu den vom 
Schicksal Enterbten, sondern wir können 
in aller Demut mit dem Psalmisten be-
ten: „Der Herr ist mein Gut und mein Teil; 
du erhältst mir mein Erbteil. Das Los ist mir 
gefallen auf liebliches Land; mir ist ein schö-
nes Erbteil geworden.“ (Psalm 16, 5-6) Und 
worin besteht dieses „schöne Erbteil“? Im 
Himmelreich, zu dem uns Christus von 
Beginn Seiner Verkündigung an gerufen 
hat und das im jetzigen Äon schon durch 
die Kirche und in der Kirche besteht. So 
haben einerseits unsere ganzen Hoff nun-
gen und Erwartungen und auch unsere 
ganze Loyalität sich auf jenes Reich zu 
richten, das „nicht von dieser Welt ist“ 
(Johannes 18, 36). Andererseits dürfen 
wir niemals vergessen, dass wir auch hier 
auf Erden und in diesem  Leben ein Erbe 
übernommen haben: dieses Erbe befi ndet 
sich in unserem Vaterland, in unseren Ge-
meinden, dort, wo wir unser Elternhaus 
und die Erinnerungen an unsere Kindheit 
und Jugend zurückgelassen haben. 
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Wahrscheinlich verspürt niemand 
die Sehnsucht nach dem Elternhaus und 
dem Dorf der Vorfahren mehr als jemand, 
der genötigt war, den Weg der Auswan-
derung zu beschreiten. Denn zu Hause 
stieg scheinbar alles gen Himmel auf – der 
Rauch aus den Kaminen der Häuser und 
die Bäume, die Heuschober und die Kirch-
türme und sogar das Brüllen des Viehs, 
das bei Gott seine Speise sucht (vgl. Psalm 
104, 22). Viele von uns können sich si-
cher mit einer gewissen Nostalgie an die 
friedvolle und sanfte Schönheit der für 
das Hochfest Ostern geschmückten hei-
mischen Dörfer erinnern. Und auch da-
ran, wie die ganze Dorfgemeinschaft die 
geheimnisvolle Anbetung in den Abend-
gottesdiensten der Großen Karwoche, 
die Trauer des Karfreitags und dann die 
Osterfreude der Auferstehung gemein-
sam erlebte und miteinander teilte – wie 
auch das festliche Ostermahl am Tisch, an 
dem sich die ganze Familie versammelte. 
Wir erinnern uns an das Lichtermeer der 
Kerzen, die die Gräber unserer Ahnen und 
Vorfahren auf den Friedhöfen erwärmten, 
und an die Liebe und Sehnsucht, mit der 
uns unsere Eltern und Großeltern stets 
erwarteten oder noch erwarten. 

All das bildete eine einzigartige Welt, die 
in ein ganz besonderes Licht und einen un-
vergesslichen Wohlgeruch gehüllt war. Ihr 
Lieben, dies alles sind nur einfache Bräu-
che oder schlichte Erinnerungen. Es sind 
aber Dinge, die uns geprägt und geformt 
haben. Das alles ist unser Erbe, das wir von 
unseren Eltern empfangen haben, die es 
ihrerseits wiederum von ihren Eltern und 
unseren Großeltern empfangen haben. Es 
ist ein Erbe, das mit Schweiß und Blut er-
worben, bewahrt und weitergegeben wur-
de. Wir haben es übernommen, aber was 
werden wir damit tun? Mögen wir alles 
tun, damit es nicht verfällt! Oder sollen wir 
das alles dem Zufall überlassen?

Meine Lieben, 
Die Heilige Synode der Rumänischen 

Orthodoxen Kirche hat dieses Jahr 2019 
auf Initiative Seiner Seligkeit Patriarch 
Daniel dem rumänischen Dorf gewidmet. 
Auf diese Weise äußert unsere Kirche ei-
nerseits ihre tiefste Verbundenheit und 
Wertschätzung gegenüber dem Dorf, wo 
unser Volk geboren, geprägt und geformt 
wurde, bringt aber gleichzeitig auch die 
große Sorge über die aktuelle Lage zum 
Ausdruck, in der sich das rumänische 
Dorf heute befi ndet und das von Bevöl-
kerungsschwund und kulturellem Nie-
dergang betroff en ist. Als jemand, der aus 
einem Dorf stammt, bekenne ich euch in 
aller Aufrichtigkeit, dass ich eine große 
Verantwortung gegenüber den Stätten 
meiner Heimat empfi nde und ich dem 
Allbarmherzigen Gott von Herzen danke, 
dass ich zu einer Zeit geboren wurde, in 
der ich das rumänische Dorf noch leben-
dig erleben durfte. Ich empfi nde höchste 
Wertschätzung gegenüber den Menschen 
aus dem alten Dorf, gegenüber der Arbeit 
des Bauern, gegenüber dem Glauben und 
den Feiertagen der Kindheit. 

Ihr sollt wissen, dass das traditionelle 
rumänische Dorf jenem Schatz aus dem 
Märchen gleicht, den zu fi nden ein Jüng-
ling ausgezogen und in die ganze Welt ge-
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gangen ist. Er bereiste Meere und Länder, 
er lernte tausende Orte und Menschen 
kennen, fi ndet aber nirgendwo jenen 
Schatz, den er sucht. Als er nach langer 
Zeit zurückkehrt, wird ihm klar, dass 
der verborgene Schatz, den er so lange 
gesucht hat, sich genau hier befi ndet: in 
seinem Elternhaus und im Boden seines 
Geburtsortes. 

Meine Lieben, wir dürfen niemals die-
sen Schatz von größtem Wert verlieren 
oder geringschätzen, den das rumänische 
Dorf darstellt. Denken wir mit Liebe und 
Wertschätzung an das Dorf, wo wir alle 
herkommen, sei es, dass wir dort geboren 
sind, sei es, dass unsere Vorfahren von 
dort kommen. Wir sind ein Volk bäuerli-
cher Herkunft, und das bedeutet Nobles-
se. Denn der rumänische Bauer an sich 
beschreibt nicht nur den, der den Boden 
bearbeitet, sondern der rumänische Bau-
er steht für bestimmte Werte und Haltun-
gen im Blick auf das Leben und den Tod, 

für eine ganz besondere Unerschütterlich-
keit und Widerstandsfähigkeit gegenüber 
Schicksalsschlägen, wie auch eine große 
Sensibilität im Blick auf die Volkskunst. 
Der rumänische Bauer ist seinem Wesen 
nach schon eine liturgische Person, die ih-
ren Boden in dem vollen Bewusstsein ei-
nes Zusammenwirkens mit Gott bearbei-
tet und diesen auch für Gott bearbeitet. 

So sollten wir dafür sorgen und alles 
dafür tun, dass auch unsere hier gebo-
renen Kinder diese Welt mit ihrem ganz 
eigenen Licht und Duft kennenlernen. 
Bringen wir doch unsere Kinder sooft 
es geht „aufs Land“, nach Rumänien. Sie 
sollen den Ackerboden kennenlernen, 
den ihre Vorfahren mit so viel Hingabe 
bearbeitet haben, wie auch die Häuser, 
in denen sie gewohnt haben, und schließ-
lich auch die Kirche, wo ihr erstmals die 
Heilige Kommunion vom Leib und Blut 
Christi empfangen habt. Lehrt sie, an den 
Sommerabenden den Sternenhimmel zu 
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bewundern, die gepfl ügten Ackerfurchen 
zu berühren und das gemähte Gras in die 
Hände zu nehmen und zu spüren, warmes 
frisch gebackenes Brot zu brechen, das 
aus dem eigenen Backofen kommt, und 
frisches Wasser aus dem eigenen Brun-
nen zu trinken. Und wenn Ihr in unseren 
Dörfern niemand mehr vorfi ndet, der 
den Acker pfl ügt, das Gras mäht und die 
Brunnen reinigt, dann macht dies selbst 
gemeinsam mit Euren Kindern.     

Ich lege Euch als Vater, Bruder und 
Freund von Herzen nahe, Euer himmli-
sches Erbe zu bewahren und zu pfl egen, 
genauso aber auch Euer irdisches Erbe. 
Vergesst niemals in diesen so orientie-
rungslosen Zeiten den Heimweg zum 
Elternhaus und zum Acker der Ahnen, 
zu dem Ort, wo ihr hergekommen seid 
und zu den Ursprüngen unseres Volkes. 
All dies kann man nicht vergessen und 
dem kann man sich auch nicht entfrem-
den. Bringt dies alles auch vor Gott, und 
Er wird Euch nicht ohne Antwort lassen. 
Wir leben in einer Welt, die zunehmend 
entwurzelt ist und immer verdrehter und 
chaotischer wird.

Wir Christen freilich werden von Gott 
auf unseren Wegen geleitet, auch wenn 
Seine Gedanken und Wege nicht die un-
seren sind (vgl. Jesaja 55, 8); so sollen wir 
uns abwenden von den Illusionen dieser 

Welt und umkehren von den breiten We-
gen dieser Welt, die ins Verderben führen, 
jener Welt, in der der gekreuzigte und auf-
erstandene Christus nicht mehr der Fürst 
ist. Wir sollen unser Kreuz auf uns neh-
men in aller Aufrichtigkeit des Herzens, 
wir sollen einer des anderen Last tragen 
und bis zum Schluss Dem nachfolgen, Der 
uns mit Seinem teuren Blut freigekauft 
und erlöst hat.

Christus ist auferstanden!
Euer Diener, Bruder und Freund, der 

Euch alles Gute wünscht und mit bren-
nendem Herzen für Euch betet

† Bischof Macarie
von Nordeuropa

Übersetzung ins Deutsche: Pfarrer Prof. h. c. Dr. 
Jürgen Henkel, Selb-Erkersreuth
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Satul românesc trebuie 
ajutat mai mult de către 
locuitorii oraşelor

Cuvântul Preafericitului Părinte 
Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe 
Române, la deschiderea lucrărilor 
Conferinţei pastoral-misionare 
semestriale de primăvară a clerului 
din Arhiepiscopia Bucureştilor, Aula 
Magna „Teoctist Patriarhul= din 
Palatul Patriarhiei, Bucureşti, 13-14 
mai 2019*

I. Spiritualitatea satului românesc

„Pentru istoria noastră ‒ aprecia etnograful 
şi sociologul Ernest Bernea (1905-1990) 
‒, satul românesc tradiţional a fost micro-
cosmosul material  şi spiritual care a consti-
tuit fundamentul existenţial al naţiunii […]. 
Realitatea tradiţională comunitară a deû nit 
şi manifestat un mod propriu românesc de a 
û , care e speciû c şi general uman totodată=1. 
Prin acest „mod propriu românesc de a û = 
se exprimă un sistem de valori speciû ce sa-
tului românesc, o atitudine proprie în faţa 
lui Dumnezeu, a naturii înconjurătoare, a 
semenilor, o concepţie de viaţă şi o repre-
zentare speciû că a lumii.

Pentru ţăranul român, Dumnezeu a 
fost și este o prezenţă tainică, nu o idee 
abstractă; prezenţa Sa discretă, ocro-
titoare, poate û  descifrată în natura 
înconjurătoare, considerată dar al lui 

*  https://basilica.ro/satul-romanesc-trebuie-
ajutat-mai-mult-de-catre-locuitorii-oraselor-
patriarhul-romaniei/

1  Ernest Bernea, Civilizaţia română sătească, 
ediţia îngrijită de Rodica Pandele, (Fapte, idei, 
documente), București, Ed. Vremea, 2006, p. 
164.

Dumnezeu, care trebuie cultivat în relație 
de recunoştinţă faţă de Dăruitor. După 
cum observă Părintele Dumitru Stăniloae, 
ţăranul român vede prezenţa harică și 
ocrotirea milostivă a lui Dumnezeu în 
toate cele prezente în jurul său: „Vede pe 
Dumnezeu în taina naturii. Un peisaj fru-
mos al naturii e pentru el un adevărat rai. El 
spune în Mioriţa: «Pe-un picior de plai,/Pe-o 
gură de rai». […] El simte atât de aproape de 
om pe Dumnezeu, pe Maica Domnului, încât 
folosește pentru ei diminutive (de familiarita-
te – n.ns.): «Dumnezeu drăguţu’», «Măicuţa 
Domnului»=2. 

Totodată,  lumea, care provine de la 
latinescul  lumen  – lumină, a fost și este, 
pentru ţăranul român,  kosmos, „ordine=, 
pentru că el întrezăreşte că Dumnezeu-
Atotţiitorul, în înţelepciunea Sa, a aşezat 
toate în „bună rânduială=, în bună întoc-
mire. Ţăranul român se străduieşte să nu 
tulbure prin acţiunile sale această „bună 
rânduială=, ci să o respecte. Pentru ţăranul 
român, omul este o făptură spirituală 
purtătoare de trup, vieţuind pe pământ, 
dar cu destinaţie cerească: „omul nu este o 
expresie a pământului acesta, ci a cerului şi a 
spiritului. Omul vine aici de la Dumnezeu şi 

2  Pr. prof. dr. Dumitru Stăniloae, Opere complete, 
vol. IX. Reü ecţii despre spiritualitatea poporului 
român, Bucureşti, Ed. Basilica, 2018, pp. 164-
165.



Tema

Nr. 27/2019     35

trebuie să lucreze (aşa căzut cum e) în sensul 
Lui=3 – spune Ernest Bernea.

Ţăranul român consideră  munca  un 
mijloc de a-şi spiritualiza existenţa, de 
a-şi înfrâna patimile egoiste şi de a se în-
vrednici de „pâinea cea de toate zilele=, 
pe care Tatăl ceresc i-o dăruieşte în urma 
trudei sale. La sat, munca şi rugăciunea 
se împletesc û resc, iar cultivarea 
pământului este adesea însoţită de acte 
cultice, precum binecuvântarea holdelor, 
a semănatului, a fântânii, a primelor roa-
de ale pământului. În unele regiuni ale 
ţării,  Troițele  străjuiesc fântânile, coline-
le sau drumurile din mediul rural. Toa-
te slujbele de binecuvântare a cultivării 
pământului evidențiază  legătura dintre 
rugăciune și acţiune, încât omul credin-
cios și harnic se conduce după principiul: 
„totdeauna lucrul tău să-l începi cu Dumne-
zeu=!

3 E. Bernea, Civilizaţia română sătească, p. 68.

Bunurile materiale şi mai cu seamă 
pământul sunt, pentru ţăranul român, da-
rurile pe care Dumnezeu − adevăratul pro-
prietar − i le dă în folosinţă sau în adminis-
trare pentru susţinerea vieţii sale şi pentru 
a-i ajuta pe ce nevoiaşi. De aceea, cu multă 
smerenie,  ţăranul român mulţumeşte lui 
Dumnezeu pentru binefacerile primite 
de la El. Având aceste convingeri şi trăind 
în „bună rânduială=, ţăranul român cre-
dincios şi harnic vieţuieşte în armonie cu 
natura înconjurătoare şi în comuniune cu 
semenii, nu distruge natura şi nu răpeşte 
bunurile aproapelui. Ţăranul iubeşte 
pământul, mai precis ţarina şi ţara, de care 
se simte strâns legat existenţial, pentru că 
pământul îi oferă hrană, dar şi pentru că 
pământul este loc în care se odihnesc ose-
mintele strămoşilor şi în care, la vremea 
rânduită de Dumnezeu, şi trupul său se va 
aşeza. Deşi este iubitor de ţarină şi ţară, 
totuşi ţăranul român credincios are pri-
virea îndreptată spre cer, de unde vin lu-
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mina, aerul şi ploaia, ca binecuvântări ale 
lui Dumnezeu pentru el. Ţăranul cultivă 
pământul ca agricultor sau crește ani-
male ca păstor, dar recolta va û  bogată şi 
păşunea mănoasă dacă Dumnezeu trimite 
ploaie şi căldură la timpul potrivit.

La sat, viaţa este înţeleasă și ca „timp 
binecuvântat pentru a sû nţi locul  în care 
trăim=, iar dacă sû nţim locul în care trăim 
pe pământ, putem spera să primim și un 
loc în ceruri, „un colţișor în rai= – cum spu-
nea Părintele Paisie Olaru de la Mănăstirea 
Sihăstria de Neamţ. Sû nţirea timpului 
se realizează la ţară prin rugăciune şi 
muncă, dar şi pentru că timpul anului este 
presărat cu sărbători sû nte, cu „punte de 
sărbători= care leagă pământul cu cerul. 
De ce? Pentru că „prin crearea şi trăirea 
puternică a sărbătorii, care este un moment 
luminos de punere în legătură cu existenţa 
generală şi absolută, cu transcendentul sau 
măcar cu direcţii spre transcendent, poporul 
a învins ori a valoriû cat timpul. Învingerea 
în acest sens a timpului devine, de fapt, o va-
loriû care maximă a lui=4. Sărbătorile ‒ care 
ritmează viaţa omului ‒ erau trăite cu o 
mai mare intensitate în satele româneşti 
decât în oraşe, pentru că ţăranul român 
considera că sărbătorile sunt pregustări 
ale Împărăţiei cerurilor, momente de 
intensă trăire spirituală, în care „transcen-
dentul se coboară şi se arată oarecum în lume, 
făcându-i pe muritori să-i simtă prezența 
[…] sau, dimpotrivă, lumii istorice i se dă 
privilegiul să û e ridicată, printr-o translaţie 
spirituală, către împărăţia luminii extatice a 
transcendentului= – spune Vasile Băncilă în 
lucrarea sa, „Duhul sărbătorii=5.

Pentru ţăranul român, moartea este 
o trecere într-un alt plan al existenţei, 
iar răposaţii sunt însoţitori „duioşi şi 

4  Vasile Băncilă, „Duhul sărbătorii=, în: Gândirea, 
15 (1936), 4 (apr.), pp. 169-170.

5 V. Băncilă, „Duhul sărbătorii=, p. 165.

invizibili=6; cu aceştia putem comunica 
mai ales în zilele de sărbătoare, pentru 
că legătura între planurile existenţei nu 
este cu desăvârşire ruptă. Între lumea 
oamenilor vii şi lumea răposaţilor, nu 
există o separaţie radicală, iar distanţa 
se anulează în perioada Sû ntelor Paşti, 
când cei răposaţi în Sfânta şi Marea Vi-
neri sau în Săptămâna Luminată merg în 
Rai, pentru că aceia care mor în Vinerea 
Sû ntelor Pătimiri trec prin moarte odată 
cu Mântuitorul Cel răstignit, iar cei care 
trec la Domnul în Săptămâna Luminată 
intră în Împărăţia cerurilor, bucurându-se 
de biruinţa lui Hristos Cel înviat asupra 
morţii şi de deschiderea cerurilor.

Toată viaţa ţăranului român, înnobilată 
de credinţa creştină, este străbătută de un 
û or religios şi de un „bogat suü u mistic=7. 
„Credinţa organizează şi dă sens vieţii spiri-
tuale a ţăranului român, încât viaţa obştească 
a satului respiră o atmosferă religioasă=8. 
Această centralitate a credinţei în viaţa 
spirituală, ca relaţie a omului cu Dumne-
zeu, constituie speciû cul modului româ-
nesc de a û , û rescul vieţii ţăranului român.

II.  Situaţia prezentă a satului 
românesc

Din nefericire, în ultimele şapte dece-
nii, satul românesc tradiţional a traversat 
o  gravă criză spirituală şi materială, iar în 
zilele noastre această criză se acutizează. 
Vitregiile îndurate în ultimul secol de 
țăranul român au avut efecte devasta-
toare la nivelul identităţii și mentalității 
sale, lovind adânc în normalitatea sau 
în û rescul vieţii sale tradiţionale și ge-
nerând în mediul rural transformări 

6 V. Băncilă, „Duhul sărbătorii=, p. 167.

7 E. Bernea, Civilizaţia română sătească, p. 67.

8 E. Bernea, Civilizaţia română sătească, p. 65.
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negative de ordin spiritual, cultural și 
demograû c. Mai cu seamă în timpul regi-
mului comunist s-a produs destrămarea 
satului românesc  și distrugerea legăturii 
profunde a  țăranului cu Dumnezeu prin 
propagandă ateistă, iar relaţia ţăranului 
cu pământul ca proprietate, cu ţarina pro-
prie, a fost distrusă prin colectivizarea 
forţată a  agriculturii. De asemenea, mul-
te sate au fost depopulate prin urbanizare 
forţată şi migrarea unui mare număr de 
locuitori din mediul rural către mediul ur-
ban, ca urmare a industrializării forţate. 
Iar după anul 1990, satul se depopulează 
prin emigrarea multor oameni tineri de la 
sat în străinătate din motive economico-
û nanciare.

Astăzi, satul românesc este oare-
cum răstignit între idealizare nostalgică și 
abandonare practică,  între identitate 
tradiţională  și supraviețuire precară. Po-
trivit datelor oû ciale publicate de Ministe-
rul Agriculturii și Dezvoltării Rurale și de 

Institutul Național de Statistică, România 
are o suprafaţă totală de 238 mii km2 și 
o populaţie rezidentă de 19,5 milioa-
ne de locuitori9, ceea ce înseamnă 3,9% 
din populaţia totală a Uniunii Europene. 
Zonele rurale din România acoperă 87,1% 
din teritoriul ţării; aproximativ 45,7% din 
populația țării locuiește în mediul rural, 
adică puțin peste 8,5 milioane de persoa-
ne. Cifrele amintite sunt dovada concretă a 
faptului că potențialul agricol al României 
este unul foarte ridicat, însă pământul nu 
este eû cient cultivat. Țară cu pământ bo-
gat, dar cu mulţi țărani săraci! Mult teren 
agricol, dar fărâmiţat, multe speranțe, dar 
puține mijloace de a-l lucra eû cient și de 
a valoriû ca deplin recolta obţinută. Deși 
adevărații țărani muncesc din zori și până 
în noapte, în multe sate din România se 
practică o agricultură de supraviețuire, iar 

9  Conform Comunicatului de presă al Institutu-
lui Naţional de Statistică nr. 215/29 aug. 2018
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unele sate sunt foarte depopulate şi chiar 
abandonate, încât dispar încet de pe harta 
României.

Satul tradiţional, în ultimii ani, este 
afectat de o gravă criză demografică: 
foarte mulţi români au plecat în 
străinătate, unde lucrează mai mult 
pentru dezvoltarea altor ţări decât 
pentru patria de origine, România. 
Cei mai mulți dintre românii care aleg 
traiul departe de ţara-mamă sunt tine-
ri, peste 17%, sunt din grupa de vârstă 
25-29 de ani, iar a doua categorie ca 
dimensiune, cu un procent de 14,5%, 
este reprezentată de tineri în vârstă de 
20-24 de ani. Prognozele sunt sumbre: 
sporul natural continuă să fie negativ, 
iar procesul de îmbătrânire demografică 
se accentuează; sociologii avertizează 
că migraţia populaţiei tinere către oraşe 
va continua şi că populaţia satelor va de-
veni din ce în ce mai îmbătrânită.

Sărăcia multor săteni,  șomajul, dez-
voltarea rurală  insuû cientă  și emigrația 
spre  ţări mai dezvoltate au creat o criză 
majoră a satului românesc, care se zbate 
între tradiţie culturală  și supraviețuire 
materială. Totuşi, satele din apropierea 
oraşelor sunt mai puţin depopulate, iar 
măsurile û nanciare luate de stat în ulti-
mii 2-3 ani pentru revigorarea agriculturii 
româneşti creează ceva speranţe pentru 
tinerii din mediul rural. În faţa acestor 
realităţi pe care nu le poate ignora, Bise-
rica Ortodoxă Română militează cu res-
ponsabilitate pentru dezvoltarea rurală 
şi pentru salvarea satului românesc, de-
oarece majoritatea populaţiei sărace din 
mediul rural aparţine Bisericii noastre, iar 
preoţii noștri de la sate se confruntă cu 
multe probleme de ordin economic, soci-
al și pastoral. 

Preotul ortodox trebuie să û e profund 
implicat în viaţa comunităţii. Se constată 
tot mai mult că  în satul în care nu este 

biserică deschisă permanent, nu este 
preot, nu este casă parohială sau preo-
tul nu locuiește  în sat există mai multă 
suferinţă şi mai multă singurătate, mai 
puţină solidaritate între oameni, mai 
puţină comuniune  și mai puţină  bucu-
rie. În schimb, acolo unde biserica este 
deschisă în û ecare duminică, în zi de 
sărbătoare şi chiar peste săptămână, unde 
preotul aduce speranţă, organizând pro-
grame de întrajutorare frăţească și mo-
bilizând oamenii credincioși să-i ajute pe 
cei mai săraci, situaţia spirituală și socială 
a parohiei se ameliorează. Activitatea 
religioasă, liturgică şi pastorală nu are nu-
mai o consecinţă cultică sau spirituală, ci 
ea inü uenţează și viaţa socială, aduce un 
spor de calitate vieţii într-o anumită co-
munitate, aduce speranţă şi creează o mai 
intensă comuniune spirituală. Pe lângă 
rugăciune, trebuie întotdeauna în Biserică 
şi acţiune sau fapte concrete, întrucât 
rugăciunea fără acţiune este nedeplină în 
rodirea sa.

Desigur, este nevoie de cooperarea tu-
turor instituțiilor care doresc să ajute con-
cret satul românesc şi pe ţăranul român, 
care se confruntă adesea cu boala, cu 
sărăcia şi cu singurătatea. Nu putem cere 
credincioșilor noștri să contribuie foarte 
mult la dezvoltarea activităţii social-pas-
torale a Bisericii în comunitatea rurală 
dacă ei sunt foarte săraci. În același timp, 
nu trebuie să așteptăm doar ajutorul 



Nr. 27/2019     39

Tema

autorităţilor, ci trebuie să încurajăm și să 
preţuim inițiativele din sânul comunității 
care vizează binele comunităţii. Suntem 
interesaţi ca satul românesc să û e un 
sat în care viaţa să û e o binecuvântare, 
nu o înstrăinare a oamenilor de propriul 
pământ și de propria identitate etnică 
şi culturală. Aceasta înseamnă că pu-
tem să învăţăm și din experienţa altora, 
dar și să valoriû căm din trecutul satului 
românesc unele virtuţi spirituale, mora-
le și practice, cum sunt credinţa, cinstea, 
hărnicia, dărnicia, simţul proprietăţii  și 
al iniţiativei, solidaritatea (întraju-
torarea)  și comuniunea  în comunitatea 
rurală și între comunităţile rurale, dar şi 
solidaritatea între comunităţile urbane 
şi comunităţile rurale. În acest sens, se 
recomandă următoarele măsuri concrete:

1. Înfrăţirea parohiilor mai dar-
nice din mediul urban cu parohii mai 
sărace din mediul rural, pentru a oferi 
sprijin frăţesc spiritual (încurajare) şi ma-
terial (û nanciar, alimentar, haine, materi-
ale de construcţii pentru biserică, pentru 
casa parohială şi pentru activităţi social-
pastorale);

2. Organizarea de biblioteci la sate 
prin donare de cărţi;

3. Acordarea de burse elevilor inte-
ligenţi şi harnici de la sate, ca să conti-
nue şcoala în mediul rural şi, apoi, eventu-
al, în mediul urban;

4. Cumpărarea, renovarea şi dota-
rea unor case de la sat, care au şi grădină, 
de către parohii de la oraş, pentru folosirea 
lor drept case de vacanţe şi pentru a dezvol-
ta activităţi în favoarea satului;

5. Încurajarea şi ajutorarea con-
cretă a sătenilor de-a păstra şi cinsti 
memoria înaintaşilor  prin îngrijirea 
cimitirului, a crucii eroilor, dar şi oferirea 
de date pentru întocmirea  monograû ei 
û ecărui sat românesc de astăzi;

6. Organizarea de tabere de tine-
ret la sate, pentru a desfăşura pelerina-
je, activităţi culturale, social-û lantropice 
şi ecologice în mediul rural, în colaborare 
cu preoţii de la sate şi cu autorităţile lo-
cale;

7. Încurajarea tinerilor de a dez-
volta proiecte economice atractive în 
mediul rural, ca, de pildă, ferme de fa-
milie rentabile (zootehnice, legumicole, 
pomicole, apicole ş.a.).

Astăzi, satul românesc trebuie aju-
tat de către toţi locuitorii oraşelor,  dar 
mai ales de către cei care s-au născut la 
sat (ei sau părinţii lor) şi pot înţelege şi 
exprima mai uşor, în acelaşi timp, dra-
gostea pentru valorile spirituale ale sa-
tului românesc şi pot oferi ajutorul lor 
concret de care satul are nevoie. Desigur, 
putem învăţa şi de la unele ţări din Euro-
pa Occidentală,  cum sunt astăzi ajutate 
satele să-şi păstreze identitatea speciû că 
satului (arhitectura rurală, mai puţină 
aglomeraţie şi mai puţină poluare) şi, în 
acelaşi timp, să û e sate atractive pentru 
locuitorii lor prin condiţii de trai decente: 
electricitate, acces auto, canalizare etc. 
Cu sprijinul ierarhilor români din Euro-
pa Occidentală, vom ajuta pe unii părinţi 
protopopi să viziteze câteva sate din Ita-
lia, Austria, Elveţia şi Germania, pentru 
a se inspira din ceea ce este experienţa 
pozitivă.

În încheiere, binecuvântăm lucrările 
conferinţei pastoral-misionare de pri-
măvară a clerului din Arhiepiscopia Bu-
cureştilor, rugându-ne Domnului nos-
tru Iisus Hristos, Cel răstignit şi înviat, 
să dăruiască tuturor participanților la 
această conferinţă pace şi bucurie, sănă-
tate şi mântuire.

†  Daniel

Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române



| ema

40      Nr. 27/2019

Das rumänische Dorf 
muss von den Bewohnern 
der Städte stärker unter-
stützt werden

Eröff nungsansprache seiner Hei-
ligkeit Vater Daniel, Patriarch der 
Rumänisch-Orthodoxen Kirche, 
anlässlich der halbjährlichen pastoral-
missionarischen Frühjahrstagung des 
Klerus der Erzdiözese Bukarest, in der 
Aula Magna „Teoctist Patriarhul< des 
Palastes der Bukarester Patriarchie, 
am 13-14 Mai 2019*

I.  Die Spiritualität des rumänischen 
Dorfes

„Das traditionelle rumänische Dorf war für 
unsere Geschichte der materielle und geistige 
Mikrokosmos, der seinerseits das lebensnot-
wendige Fundament der Nation begründete 
[…]. Diese traditions- und gemeinschaftsprä-

gende Tatsache deû nierte und verdeutlichte 
ein eigenes, rumänisches, speziû sches aber 
auch allgemein menschliches Dasein< 1. So 
lautet die Einschätzung des Volkskund-
lers und Soziologen Ernest Bernea (1905-
1990). Dieses „eigene rumänische Dasein< 
prägt ein speziû sches Wertesystem des 
rumänischen Dorfes, eine eigene Haltung 
Gott, der Umwelt und den Mitmenschen 
gegenüber, sowie eine besondere Lebens-
auff assung und Sicht auf diese Welt.

Für den rumänischen Bauern war und 
ist Gott nicht eine abstrakte Idee, son-
dern eine geheimnisvolle Anwesenheit. 
Seine zurückhaltende, beschützende Ge-
genwart wird mittels der uns umgeben-
den Natur wahrgenommen. Sie ist ein 
Geschenk Gottes und soll deshalb mit 
Dankbarkeit für den Schöpfer gepü egt 

*  https://basilica.ro/satul-românesc-trebuie-
ajutat-mai-mult-de-către-locuitorii-orașelor-
patriarhul României

1  Ernest Bernea, Civilizaţia română sătească, Aus-
lage betreut von Rodica Pandele, (Fapte, idei, 
documente), Bukarest, Verlag Vremea, 2006, S. 
164.
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werden. Der rumänische Bauer erkennt 
in allem, was ihn umgibt, die gnadenvolle 
Gegenwart und den barmherzigen Schutz 
Gottes. Vater Dumitru Stăniloae stellt 
fest: „Er erkennt Gott in den Geheimnissen 
der Natur. Eine schöne Landschaft ist für 
ihn das wahre Himmelreich. In der Ballade 
Miorița1 drückt sich der rumänische Bauer, 
als anonymer Dichter, folgendermaßen aus: 
„Bei der Alp auf der Wiese / Beim | or zum 
Paradiese...= 2 […] Er spürt, dass Gott und 
die Mutter Gottes dem Menschen ganz nahe 
sind und setzt (familiär anmutende) Dimi-
nutive ein: <der liebe Gott>, das <Mütter-
chen Gottes>< 2.

Weiterhin ist die ganze Welt – das 
entsprechende rumänische Wort lumea

kommt vom lateinischen lumen/Licht – 
für den rumänischen Bauern Kosmos, also 
„Ordnung<, denn er erkennt, dass Gott 
der Allmächtige in seiner Weisheit, alles in 
einer guten Ordnung, als gute Schöpfung 
geschaff en hat. Der rumänische Bauer ist 

2 Pr. prof. dr. Dumitru Stăniloae, Opere comple-
te, vol. IX. Reü ecţii despre spiritualitatea poporului 
român, Bukarest, Verlag Basilica, 2018, S. 164-165.

bemüht, diese „gute Ordnung< zu wür-
digen und nicht durch seine Tätigkeit zu 
gefährden. In der Auff assung des rumä-
nischen Bauern ist der Mensch ein geisti-
ges, mit einem Körper ausgestattetes Ge-
schöpf, das auf der Erde lebt, aber für den 
Himmel bestimmt ist: „Der Ursprung des 
Menschen ist nicht diese Erde, sondern der 
Himmel und der Geist. Der Mensch kommt 
von Gott und muss (trotz seines Sündenfalls) 
in Dessen Sinne wirken.< 3, lesen wir bei Er-
nest Bernea.

Für den rumänischen Bauern ist die 
Arbeit ein Mittel zur Vergeistigung sei-
ner Existenz und zur Überwindung sei-
ner egoistischen Leidenschaften, um des 
„täglichen Brotes< würdig zu sein, das ihm 
der himmlische Vater nach getaner Arbeit 
schenkt. Am Land sind Arbeit und Gebet 
auf natürliche Weise miteinander verbun-
den, wobei die Bestellung des Bodens oft 
von religiösen Handlungen begleitet wird, 
wie zum Beispiel die Segnung der Felder, 
der Aussaaten, des Brunnens, des Ernte-
beginns.

3 E. Bernea, Civilizaţia română sătească, S. 68.
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In einigen Gebieten unseres Landes be-
schützen Feldkreuze die Brunnen, Anhö-
hen oder Wege der ländlichen Gegenden. 
Alle Segnungsgottesdienste zur Bestel-
lung des Bodens bringen den Zusammen-
hang zwischen Gebet und Arbeit zum 
Ausdruck, so dass sich der gläubige und 
ü eißige Mensch vom Prinzip leiten lässt: 
„Beginne deine Arbeit immer mit Gott!

Die materiellen Güter und vor allen der 
Grundbesitz sind für den rumänischen 
Bauern die Gaben Gottes, der sie ihm als 
tatsächlicher Eigentümer, zur Nutzung 
oder Verwaltung überlassen hat. Dadurch 
kann er seinen Lebensunterhalt sichern 
und auch den Bedürftigen helfen. Der ru-
mänische Bauer dankt Gott voller Demut 
für alle von Ihm empfangenen guten Ga-
ben, er lebt mit diesen Überzeugungen in 
einer „guten Ordnung<. Der gläubige und 
ü eißige rumänische Bauer lebt in Harmo-
nie mit der Umwelt und in Gemeinschaft 
mit den Mitmenschen, ohne die Natur zu 
zerstören oder sich das Hab und Gut sei-
ner Nächsten anzueignen. Der Bauer liebt 
den Boden, vor allem seinen Acker und 
sein Land, er ist existenziell damit verbun-
den. Der Boden bietet ihm die notwendige 
Nahrung, er ist aber auch die Ruhestätte 
der Gebeine der Vorfahren, als auch – zur 
von Gott bestimmten Zeit – seines eige-
nen Leibes.

Der gläubige rumänische Bauer liebt 
seinen Grund und Boden und das Land, 
sein Blick ist aber himmelwärts gerichtet. 
Von dort kommen das Licht, die Luft, der 
Regen, ein von Gott für ihn bestimmter 
Segen. Der Bauer bestellt als Landwirt 
den Boden oder züchtet als Hirte Tiere, 
Gott aber schickt zur richtigen Zeit Regen 
und Wärme, damit die Ernte reich und die 
Weide saftig werde.

Der Bauer betrachtet das Leben am 
Dorf als „eine gesegnete Zeit, dazu be-
stimmt, den Ort, an dem wir leben, zu hei-

ligen<. Indem wir diesen Ort heiligen, 
können auch wir hoff en, einen Platz im 
Himmel zu erlangen. Vater Paisie Olaru 
vom Kloster Sihăstria de Neamț spricht 
von einem „kleinen Winkel des Paradieses<. 
Im Dorf wird die Zeit sowohl durch Gebet 
und Arbeit, als auch durch die heiligen, 
das ganze Jahr über stattû ndenden Fei-
ertage geweiht. Diese „Brücke von Feier-
tagen< verbindet Himmel und Erde. Aus 
welchem Grund? „Durch die Schaff ung und 
das tiefe Miterleben des Feiertages hat das 
Volk die Zeit überwunden oder aber ihren 
wirklichen Wert erkannt. Der Feiertag ist ein 
leuchtender Augenblick, der eine Verbindung 
mit der allgemeinen und absoluten Existenz, 
mit der Transzendenz oder wenigstens mit 
der Ausrichtung zur Transzendenz schaff t. 
Auf diese Art und Weise überwunden, ge-
winnt die Zeit ihr Höchstmaß an Wert.<4. 
Die Feiertage schaff en einen gewissen 
Rhythmus des menschlichen Daseins und 
wurden in den rumänischen Dörfern in-
tensiver gelebt als in den Städten, da für 
den rumänischen Bauern die Feiertage ei-
nen Vorgeschmack auf das Himmelreich, 
Momente einer intensiven geistigen Er-
fahrung darstellen. „Das Transzendente 
kommt zu uns herab, wird gleichsam in der 
Welt sichtbar, damit seine Gegenwart für die 
Sterblichen spürbar wird [….], oder aber es 
wird der Welt auf ihrem Weg durch die Zeit 
ermöglicht, mittels einer geistigen Fortbewe-
gung, ins Reich des extatischen Lichtes der 
Transzendenz emporgehoben zu werden<, 
schreibt Vasile Băncilă in seinem Werk
„Der Geist des Feiertages<5.

Gemäß der auf dem Lande verbreiteten 
Volksfrömmigkeit ist der Tod für den ru-
mänischen Bauern ein Übergang in einen 
anderen Zustand der Existenz; folglich 

4 Vasile Băncilă, „Duhul sărbătorii=, in: Gândirea, 
15 (1936), 4 (Apr.), S. 169-170.

5 V. Băncilă, „Duhul sărbătorii=, S. 165.
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sind die Verstorbenen „zärtliche und un-
sichtbare Wegbegleiter<6, mit denen wir vor 
allem an Feiertagen kommunizieren kön-
nen, da diese Ebenen unserer Existenz 
nicht vollständig voneinander getrennt 
sind. Die Welt der Lebenden und die Welt 
der Verstorbenen sind nicht gänzlich von-
einander gesondert, die Distanz wird zur 
Zeit des Heiligen Osterfestes aufgehoben, 
da jene, die am Heiligen Karfreitag oder 
in der Weißen Woche verstorben sind, ins 
Himmelreich gelangen. All jene die am 
Karfreitag, am Tag des Heiligen Leidens 
Christi, sterben, durchschreiten den Tod 
gleichzeitig mit dem gekreuzigten Erlö-
ser; jene die in der Weißen Woche sterben, 
kommen ins Himmelreich voller Freude 
über den Sieg des auferstandenen Chris-
tus über den Tod, der die Pforte des Him-
mels öff net.

Das Leben des rumänischen Bauern, 
durch den christlichen Glauben veredelt, 
wird von einer religiösen Ergriff enheit 
und einem „reichhaltigen mystischen 
Geist< durchdrungen7. „Der Glaube ordnet 
das Dasein und gibt dem geistigen Leben des 
rumänischen Bauern einen Sinn – demzufol-
ge atmet die Dorfgemeinschaft einen religi-
ösen Geist<8. Der Glaube steht im Mittel-
punkt des geistigen Lebens. Er stellt die 
Beziehung des Menschen mit Gott dar, 
darin besteht die eigene rumänische Da-
seinsweise, das Leben des rumänischen 
Bauern in seiner Natürlichkeit.

II.  Die gegenwärtige Situation  des 
rumänischen Dorfes

Leider hat das traditionelle rumänische 
Dorf in den letzten sieben Jahrzehnten 

6 V. Băncilă, „Duhul sărbătorii=, S. 167.

7 E. Bernea, Civilizaţia română sătească, S. 67.

8 E. Bernea, Civilizaţia română sătească, S. 65.

eine schwere geistige und materielle Krise
erlebt, wobei diese in der heutigen Zeit 
noch akuter wird. Die vom rumänischen 
Bauern im vorigen Jahrhundert erdulde-
ten Widrigkeiten hatten einen zerstöre-
rischen Einü uss auf dessen Identität und 
Mentalität. Dadurch wurden die Norma-
lität, die Natürlichkeit des traditionsge-
prägten Lebens schwer beschädigt und 
spirituelle, kulturelle und demograû sche 
Veränderungen negativer Art verursacht. 
Ganz besonders während des kommunis-
tischen Regimes zerû el das rumänische 
Dorf; die tiefe Verbindung des Bauern mit 
Gott wurde durch die atheistische Propa-
ganda zerstört. Die Beziehung des Bauern 
zum Land als Grundbesitz, zum eigenen 
Stück Land, wurde durch die erzwungene 
Kollektivierung der Landwirtschaft ver-
nichtet. Weiterhin wurden viele Dörfer 
durch die erzwungene Urbanisierung als 
Folge einer intensivierten Industriali-
sierung entvölkert. Viele Dorfbewohner 
zogen in die Stadt. Nach dem Jahr 1990 
emigrierte eine große Zahl von Jugend-
lichen unserer Dörfer, aus ökonomisch-
û nanziellen Gründen, ins Ausland. Diese 
Ortschaften werden dadurch immer mehr 
entvölkert.

Das rumänische Dorf ist heute gewis-
sermaßen gekreuzigt zwischen nostalgi-
scher Idealisierung und praktischer Auf-
gabe, zwischen traditioneller Identität 
und prekärem Überleben. Laut offi  zieller 
Daten des Ministeriums für Landwirt-
schaft und ländliche Entwicklung, als 
auch des National-Instituts für Statistik, 
verfügt Rumänien über eine Gesamtü äche 
von 238 Tausend km2 und eine im Lande 
ansässige Bevölkerung von 19,5 Millio-
nen Bewohnern9, was 3,9% der Bevölke-

9  Gemäß dem Presse-Kommuniqué des Nati-
onal-Instituts für Statistik, Nr. 215/29 Aug. 
2018.
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rung der europäischen Union entspricht. 
Der ländliche Raum umfasst 87,1% der 
Fläche des Landes, darin lebt etwa 45,7% 
der Bevölkerung, also über 8,5 Millionen 
Menschen. Diese Zahlen sind ein konkre-
ter Beweis dafür, dass Rumänien über ein 
sehr hohes landwirtschaftliches Potential 
verfügt, seinen Boden aber nicht eff ek-
tiv bebaut. Es ist ein Land mit reichem 
Boden, aber mit vielen armen Bauern! 
Man verfügt über genügend landwirt-
schaftlichen Boden, doch dieser ist zer-
stückelt. Die Hoff nungen sind groß, die 
landwirtschaftlichen Mittel sind aber 
unzureichend, um den Boden effi  zient zu 
bestellen und die Ernte vollständig zu ver-
werten. Obwohl ein gewissenhafter Bauer 
von Anbruch des Tages bis in die Nacht 
hinein arbeitet, praktiziert man in vielen 
Dörfern Rumäniens nur mehr eine Land-
wirtschaft des Überlebens. Einige Dörfer 
sind weitestgehend entvölkert oder sogar 
aufgegeben und veröden und verschwin-
den so allmählich von der Landkarte Ru-
mäniens.

Das traditionelle rumänische Dorf 
leidet in den letzten Jahren an einer 
schweren demografi schen Krise. Sehr 
viele Rumänen sind ins Ausland gezogen 
und arbeiten dort vor allem für die Ent-
wicklung anderer Länder, anstatt für das 
Herkunftsland, das Vaterland Rumänien. 
Die meisten Rumänen, die sich für ein 
Leben weit vom Ursprungsland entschei-
den, sind Jugendliche; über 17% sind 25-
29 Jahre alt; die zweite Kategorie, mit 
14,5%, sind Jugendliche zwischen 20 und 
24 Jahren. Die Prognosen sind düster: der 
natürliche Bevölkerungszuwachs bleibt 
weiterhin negativ, der demografi sche Al-
terungsprozess wird noch deutlicher; die 
Soziologen warnen davor, dass in Zukunft 
die Migration der jungen Bevölkerung in 
die Städte weiter fortschreitet, während 
die Bevölkerung der Dörfer immer älter 
wird. Die Armut vieler Dorfbewohner, die 
Arbeitslosigkeit, die unzulängliche Ent-
wicklung des ländlichen Raums, als auch 
die Auswanderung in weiter entwickelte 
Länder, führten zu einer tiefen Krise des 
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rumänischen Dorfes, das einer Zerreiß-
probe zwischen kultureller Überlieferung 
und materiellem Überlebenskampf aus-
gesetzt ist. Es kann trotzdem festgestellt 
werden, dass die städtenahen Dörfer ver-
gleichsweise weniger entvölkert sind; die 
fi nanziellen Maßnahmen der letzten 2-3 
Jahre zur Wiederbelebung der rumäni-
schen Landwirtschaft geben Hoff nung 
für die Jugendlichen im ländlichen Raum. 
Die Rumänisch Orthodoxe Kirche ist sich 
all dieser Tatsachen vollauf bewusst und 
kann diese keinesfalls ignorieren. Sie setzt 
sich verantwortungsvoll für die ländliche 
Entwicklung und für die Rettung des ru-
mänischen Dorfes ein, da der größte Teil 
der verarmten Landbevölkerung Rumäni-
ens unserer Kirche angehört und unsere 
Priester sich mit vielen dieser wirtschaft-
lichen, sozialen und pastoralen Probleme 
auseinandersetzen.

Der orthodoxe Priester muss sich um-
fassend in das Leben der Gemeinde ein-
bringen. In den Dörfern ohne eine durch-
gehend geöff nete Kirche, ohne Priester, 
ohne Pfarrhaus, ohne dass der Priester 
im Dorf wohnt, gibt es mehr Leid, mehr 
Einsamkeit, weniger Solidarität unter den 
Dorfbewohnern, weniger Gemeinschafts-
sinn und letztendlich weniger Freude. 
Dort wo die Kirche an jedem Sonn- und 
Feiertag und sogar an Wochentagen 
geöff net ist, wo der Priester ein Hoff -
nungsträger für die Gemeinschaft ist, 
Hilfsprogramme der geschwisterlichen 
Unterstützung ins Leben ruft, die Gläu-
bigen zur Hilfe der Armen anleitet, ver-
bessert sich auch die geistige und soziale 
Lage in der Pfarrei. Die religiöse, liturgi-
sche und pastorale Tätigkeit hat nicht nur 
kulturelle und geistige Folgen. Sie beein-
fl usst auch das soziale Leben, verbessert 
die Lebensqualität dieser Gemeinschaft, 
bringt Hoff nung und fördert die geistige 
Einigkeit. Neben dem Gebet sind in der 

Kirche auch konkrete Handlungen not-
wendig, da das Gebet ohne Handeln nur 
unvollständige Ergebnisse bringen kann.

Der rumänische Bauer ist konfrontiert 
mit Krankheiten, Armut und Einsamkeit. 
Konkrete Hilfe muss durch eine Zusam-
menarbeit aller Institutionen, die dem 
rumänischen Dorf und dem rumänischen 
Bauern helfen wollen, gewährleistet wer-
den. Ein substantieller Beitrag zur Dorf-
gemeinschaft, zur sozial-pastoralen Ent-
wicklung der Kirche seitens der Gläubigen, 
die oft selbst sehr arm sind, kann aller-
dings nicht verlangt werden. Anderseits 
sollten wir uns nicht nur auf die Hilfe der 
zuständigen Behörden verlassen, sondern 
auch jene Initiativen der Gemeindemit-
glieder fördern, die dem Wohlergehen der 
Gemeinde dienen. Das rumänische Dorf 
soll der Ort eines segensreichen Lebens 
sein, nicht ein Ort der Entfremdung der 
Menschen von ihrem eigenen Boden und 
ihrer eigenen ethnischen und kulturellen 
Identität. Einerseits können wir auch von 
den Erfahrungen anderer lernen, ander-
seits aber auch einige geistige, moralische 
und praktische Tugenden, aus der Vergan-
genheit des rumänischen Dorfes, verwer-
ten: der Glaube, die Ehrlichkeit, der Fleiß, 
die Großzügigkeit, der Eigentumssinn, 
die Initiative, die Solidarität (gegenseitige 
Hilfe), der Gemeinschaftssinn innerhalb 
der Dorfgemeinde und der Dorfgemein-
den untereinander, aber auch die Solida-
rität zwischen den städtischen und dörfl i-
chen Gemeinden. In diesem Sinne werden 
folgende konkrete Maßnahmen empfoh-
len:

1. Die Verbrüderung der freigebi-
gen städtischen Pfarreien mit den 
ärmeren Pfarreien auf dem Lande, 
zum  Zweck einer brüderlichen, geistigen 
Hilfe (Ermutigung) als auch der materi-
ellen Hilfe (fi nanzielle  Unterstützung, 
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Nahrungsmittel, Kleidung, Baumateriali-
en für die Kirche, für das Pfarrhaus , zur 
Unterstützung von sozialen und pastora-
len Aktivitäten);

2. Eröff nung von Büchereien auf 
den Dörfern, mit Hilfe von Bücher-
spenden;

3. Verleihung von Stipendien an 
intelligente und ü eißige Schüler vom 
Dorf, damit diese ihre Studien im Dorf 
und später eventuell in der Stadt weiter-
führen können;

4. Kauf, Renovierung und Aus-
stattung von ländlichen Häusern mit 
Garten, durch die städtischen Pfarreien, 
damit diese als Ferienhäuser und Aktions-
zentren zur Unterstützung des jeweiligen 
Dorfes benützt werden können;

5. Ermutigung und konkrete Hilfe 
der Dorfbewohner zur Bewahrung, 
Ehrung und Erinnerung an die Vor-
fahren, durch Pfl ege des Friedhofs, des 
Heldenkreuzes, als auch durch eine Be-

reitstellung von Daten, die heute zur   Er-
stellung der Monografi e eines jeden ru-
mänischen Dorfes benötigt werden;

6. Organisation von Ferienlagern 
für die Jugend auf dem Dorf, zur Ver-
anstaltung von Wallfahrten, kultureller, 
sozialgemeinnütziger und ökologischer 
Aktivitäten in ländlicher Gegend, in Zu-
sammenarbeit mit den Priestern und Be-
hörden vor Ort;

7. Ermutigung der  Jugendlichen 
zur Entwicklung  attraktiver öko-
nomischer Projekte, wie zum Beispiel 
rentabler landwirtschaftlicher Famili-
enbetriebe (Viehzucht, Gemüseanbau, 
Obstanbau, Imkerei, usw.).

Alle Stadtbewohner, aber vor allem jene 
Städter (oder deren Eltern), die auf dem 
Lande geboren worden sind, müssen jetzt 
dem rumänischen Dorf helfen. Sie können 
die Liebe zu den geistigen Werten des Dor-
fes besser ausdrücken, verstehen, und dort 
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konkrete Hilfe leisten, wo es für das Dorf 
am Notwendigsten ist. Selbstverständlich 
besteht auch die Möglichkeit, von eini-
gen Ländern aus Westeuropa zu lernen: 
wie den Dörfern geholfen wird, ihre spe-
zifi sche ländliche Identität zu bewahren 
(ländliche Architektur, geringere Bevölke-
rungsdichte, weniger Luftverschmutzung), 
gleichzeitig aber attraktiv zu bleiben dank 
angemessener Lebensbedingungen: elek-
trischer Strom, Zufahrtsstraßen, Kana-
lisation, usw. Mit der Unterstützung der 
rumänischen Hierarchen aus Westeuropa 
werden wir einigen Erzpriestern helfen, 
Dörfer in Italien, Österreich, Schweiz und 
Deutschland zu besuchen, um sich von der 

positiven Erfahrung zu inspirieren.
Zum Abschluss segnen wir die Arbeiten 

der pastoral-missionarischen Frühjahrs-
tagung des Klerus der Erzdiözese Buka-
rest und beten zu unserem gekreuzigten 
und auferstandenen Herrn Jesus Chris-
tus, Er möge allen Teilnehmern an dieser 
Konferenz Frieden, Freude, Gesundheit 
und Erlösung schenken.

†  DANIEL

Patriarch der Rumänisch-Orthodoxen 

Kirche

Übersetzung ins Deutsche: Günter Pfl anzer
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Viitorul ţăranului român

Dr. Avram Fițiu, profesor la Universi-
tatea de Agronomie din Cluj-Napoca, 
consultant în domeniul proiectelor 
europene, Avram Fiţiu a încheiat re-
cent un amplu studiu dedicat condiţiei 
actuale şi de perspectivă a ţăranului şi 
a mediului rural românesc, construind 
un solid piedestal ştiinţiû c pentru 
propăşirea celor peste 4 milioane 
de familii prezente astăzi în satele 
româneşti 1

1  http://www.formula-as.ro/2019/1355/
spectator-38/conf-dr-avram-fitiu-in-de-
cursul-ultimilor-2000-de-ani-europa-nu-
a-mai-cunoscut-un-popor-care-sa-si-van-
da-o-treime-din-pamant-pe-timp-de-pace-
cum-au-facut-romanii-qu-24873, accesat la 
09.04.2019. Interviul a fost realizat de Ion 
Longin Popescu.

„Prin dispariţia ţăranilor dispare 
grupul social purtător al tradiţiilor 
poporului român şi al identităţii 
naţionale"

− În discursul său rostit la intrarea în 
Academie, marele poet Lucian Blaga aducea 
un memorabil „Omagiu ţăranului român" 
pentru stabilitatea sa în istorie. Studiul 
dvs. începe, în schimb, cu un avertisment: 
dacă ţăranul român nu se schimbă odată cu 
vremurile, va dispărea. Despre ce schimbare 
vorbiţi, domnule profesor?

− Ţăranul trebuie să se schimbe prin 
educaţie. Nu să dispară, ci să se adapteze, 
păstrându-şi liniile esenţiale care-l deû -
nesc. Am muncit 19 ani la acest studiu, 
avându-l în minte pe tatăl meu şi mun-
ca grea din gospodăria ţărănească la care 
am luat parte şi eu în copilărie. Spaţiul 
rural se aü ă în schimbare totală, trebuie 
redeû nit. O acţiune de interes naţional, 
în care trebuie implicaţi şi specialiştii, 
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universităţile agricole, studenţii şi cole-
gii mei, profesori. Ţăranul devine o ţintă 
educaţională pentru toţi, inclusiv pen-
tru Ministerul Agriculturii. Pornim de la 
constatarea generală că factorul politic 
românesc din ultimii ani a conturat pen-
tru ţăran o transformare istorică, fără să-l 
consulte însă. Scos din spaţiul interesului 
public, ţăranul român s-a simţit dat deo-
parte, şi-a pierdut motivaţia şi implicarea, 
lăsându-se manipulat politic şi economic. 
În loc să aibă un partid ţărănesc puternic, 
ţăranii şi-au pus soarta în mâinile altor 
partide, deşi, din punctul de vedere al celor 
mai mulţi dintre politicieni, gospodăria 
ţărănească tradiţională ar trebui lăsată să 
dispară şi, în locul acesteia, să apară ferme 
industriale.

„Consecinţele desû inţării clasei 
ţărăneşti sunt devastatoare=

− Ce s-ar întâmpla dacă ar dispărea 
ţăranii, aşa cum îi cunoaştem din istoria ţării 
şi, mulţi dintre noi, din propriile biograû i?

− Prea puţini sunt la noi cei care 
înţeleg consecinţele dezastruoase ale 
dispariţiei ţăranilor. Apologeţii acestui 
fenomen catastrofal (şi nu sunt puţini) 
nu-şi dau seama că, odată cu ţăranul, 
dispare chiar grupul social care le-a asi-
gurat supravieţuirea politică după '90. 
Ce prevede acest scenariu? Să-i scoată pe 
ţărani din sate şi să-i determine să vină la 
oraş, în ghetouri, să stea cu mâna întinsă 
la guvern. E vorba de câteva milioane de 
oameni! Vor să-i „dezmorţim=, adică să-i 
scoatem în stradă? E adevărat, multe 
gospodării ţărăneşti vor dispărea de la 
sine, dar multe vor rămâne. Grija lor tre-
buie s-o avem! Să vină aceşti purtători de 
mânecuţe ai politicii în Banat, unde itali-
enii au cumpărat 80% din pământuri. Ba-
natul a fost cândva „fruncea=, dar acum 
a rămas pustiu, teren de speculă şi robie 
pentru deposedaţii de loturi, care şi-au 
terminat demult puţinii bani încasaţi 
din tragica vânzare a gliei bătrâneşti. 
Consecinţele desû inţării clasei ţărăneşti, 
după modelele profund viciate ale unora, 
sunt devastatoare:
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1. Dispare un ţesut social care a jucat, 
în ultimii 29 de ani, rolul de tampon pen-
tru pacea socială din ţară;

2. Dispare singurul grup omogen, capa-
bil de a crea stabilitate economică pe ter-
men scurt şi mediu;

3. Dispare un grup social ce va lăsa lo-
cul unor grupuri etnice de imigranţi din 
Orient (Pakistan, India, Vietnam, China 
etc.);

4. Dispare grupul social purtător al 
tradiţiilor poporului român şi, implicit, al 
identităţii naţionale;

5. Dispare grupul social cu cea mai 
ridicată natalitate, atât de necesară pen-
tru o ţară aü ată în scurgere de populaţie;

6. Dispare grupul social care deţine în 
proprietate românească mare parte din 
patrimoniul funciar al ţării (pentru secu-
ritatea alimentară a României, păstrarea 
fondului funciar este esenţială); 

7. Dispare grupul social care asigură 
coloana vertebrală a enoriaşilor bisericii 

naţionale, dezechilibrând stâlpul princi-
pal al societăţii româneşti;

8. Dispare grupul deţinător al unui pa-
trimoniu gastronomic inestimabil pentru 
generaţiile viitoare;

9. Dispare grupul capabil să producă 
alimente gustoase şi sănătoase, ca 
alternativă la produsele chimizate oferite 
de sistemele agricole industriale;

10. Dispare grupul social care prote-
jează mediul înconjurător, prin practicile 
sale agrare, ecologice.

− Se vorbeşte mult şi despre "punctele sla-
be" ale agriculturii ţărăneşti...

− Da, aceste puncte există, dar asta nu 
înseamnă că trebuie să-i desû inţăm pe 
ţărani. Iată câteva minusuri de care trebu-
ie să û m conştienţi, pentru a lua măsuri 
în acord cu politica agricolă comună  a 
UE: vârsta înaintată a ţăranului; lipsa de 
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cunoştinţe de piaţă, pentru a-şi vinde 
produsele, lipsa mijloacelor de producţie, 
a tractoarelor şi maşinilor agricole, lip-
sa unui sistem propriu de informare, 
lipsa unui sistem propriu de creditare, 
lipsa unui sistem coerent de organizare 
sindicală, lipsa de organizare a „lanţului 
alimentar=, lipsa de iniţiativă, gândirea pe 
termen scurt, individualismul şi altele.

− Vă temeţi de dispariţia ţăranilor. 
Guvernanţii nu se tem. Vând pământul, nu 
ştiu istorie, nu pricep mersul vieţii la ţară şi 
nu pot stabili direcţiile de salvare a satului. 
Se mai poate face ceva?

− Clasa politică iresponsabilă, pe care 
acest popor (dacă i se mai poate spune po-
por) a votat-o cu ochii închişi, consideră 
că pulverizarea, în 10-15 ani, a unei clase 
sociale milenare este un act de bravură şi 
mare progres. Să transformi în milogi ai 
statului 9 milioane de români reprezintă 
un act de trădare naţională ce trebuie 
pedepsit, măcar moraliceşte. Să duci la 
disperare şi deznădejde 9 milioane de 
români care îşi pierd statutul de stăpâni ai 
pământului înseamnă atentat la siguranţa 
naţională a României. Practic, clasa 
politică românească nu i-a dorit pe ţăranii 
demni, care nu s-au lăsat manipulaţi cu un 
kilogram de zahăr. Ca urmare, a dat ordin 
de lichidare spirituală, socială, culturală şi 
economică. În mintea îngheţată a politi-
cienilor de toate culorile, clasa ţărănească 
e depăşită de istorie. Întrucât ţărănimea 
nu este organizată, omul politic nu se 
sinchiseşte să-i apere interesele. Incult şi 
lipsit total de patriotism, acest politruc 
habar nu are de importanţa şi rolul istoric 
al ţărănimii, nu e în stare să înţeleagă sa-
tul şi catastrofa care-l paşte. De regulă, o 
mare parte din clasa politică românească 
este formată din foşti directori de IAS, care 
vor să pună mâna pe orice hectar deţinut 

de ţăran. Această ţesătură politică putredă 
moşteneşte convingerea sovietică, cum că 
ţăranul şi biserica reprezintă fenomene 
retrograde, care se împotrivesc progresu-
lui şi trebuie distruse.

„Suntem generaţia care ne-am trădat 
strămoşii=

− În scenariul dvs., aşa de sumbru, vor 
dispărea şi aşezările ţărăneşti?

− Noi suntem generaţia care ne-am 
trădat strămoşii, prin vânzarea unei treimi 
din pământul ţării 2. În viaţa unui popor, 
se succed generaţii şi generaţii, precum în 
viaţa unei familii. Unele generaţii constru-
iesc, altele apără ce-au acumulat strămoşii. 
Astăzi pământul se vinde! În decursul ul-
timilor 2000 de ani, Europa nu a mai cu-

2  Această aû rmaţie constituie, evident, o exa-
gerare. Pe baza cercetărilor proprii am putut 
constata că procentul terenului vândut este 
cu mult mai mic. Totuşi împărtăşim grija şi 
decepţia autorului referitoare la viitorul satu-
lui românesc, precum şi la sprijinul insuû cient 
care i se acordă de către factorul politic (Notă a 
redacţiei Deisis).
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noscut un popor care să-şi vândă o treime 
din pământ pe timp de pace, cum au făcut 
românii! Suntem unici în această privinţă 
şi înspăimântăm de-a dreptul alte popoa-
re vecine din Uniunea Europeană. Dacă în 
ultimele două milenii, am avut generaţii 
statornice, care s-au încăpăţânat să lucre-
ze şi să apere acest pământ, generaţiile de 
după 1990 sunt complet dezrădăcinate de 
glia acestei ţări, din punct de vedere suf-
letesc şi û zic. Noi suntem generaţia care a 
creat cel mai mare val de emigraţie pe timp 
de pace din Uniunea Europeană, ceea ce 
dovedeşte un ataşament foarte redus faţă 
de glia strămoşească. Am înstrăinat peste 
o treime din pământul acestui neam. Nu 
prea mai avem nimic scump pe lume. Ne 
părăsim cu uşurinţă familiile, pământul şi 
mormintele strămoşilor. Un popor cons-
truit pe o astfel de generaţie nu are cum să 

supravieţuiască. Din punct de vedere û zic, 
pe trendul actual de vânzare a pământului 
către străini, în maximum 7 ani (2025) 
românii vor vinde ultima palmă de 
pământ din cele 15 milioane de hectare de 
terenuri agricole3. Nu este, evident, nicio 
tragedie, pământul ţării nu se mută în alte 
zări, ci se schimbă doar stăpânii, slugile şi 
limba vorbită pe aceste plaiuri4…

3  Şi această aû rmaţie este exagerată raportat la 
cifrele oû ciale; prin ea însă autorul încearcă în-
tr-un mod dramatic să trezească conştiinţa fac-
torului politic spre a-l determina să acţioneze. 
(Notă a redacţiei Deisis)

4  Această ultimă propoziţie nu trebuie înţeleasă 
decât în sens metaforic. E vorba de o exprima-
re sarcastică a marii decepţii şi amărăciuni re-
feritoare la soarta Ţării în viziunea autorului. 
(Notă a redacţiei Deisis)
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Die Zukunft des 
rumänischen Bauern

Dr. Avram Fițiu ist Professor an der 
Universität für Agronomie in Cluj-
Napoca 1 und Berater für Projekte, 
die von der EU gefördert werden. Dr. 
Fițiu erstellte kürzlich eine ausführli-
che Studie über die gegenwärtige und 
zukünftige Lage des Bauern und des 
rumänischen ländlichen Raums, er 
schuf damit eine solide wissenschaft-
liche Grundlage für das Gedeihen der 
über 4 Millionen Familien, die heute 
in den rumänischen Dörfern wohnen.2

1 Klausenburg.

2  http://www.formula-as.ro/2019/1355/

spectator-38/conf-dr-avram-fitiu-in-de-

cursul-ultimilor-2000-de-ani-europa-nu-a-

mai-cunoscut-un-popor-care-sa-si-vanda-o-

treime-din-pamant-pe-timp-de-pace-cum-au-

facut-romanii-qu-24873, abrufbar ab dem  

„Durch das Verschwinden der Bauern-
schaft kommt auch die soziale Gruppe 
der Traditionsträger des rumänischen 
Volkes, als auch der nationalen Identi-
tät, abhanden“

− Eine denkwürdige „Huldigung des ru-
mänischen Bauern<, aufgrund dessen Be-
ständigkeit im Laufe der Zeit, erfolgte durch 
die Antrittsrede des bedeutenden Dichters 
Lucian Blaga, in der Rumänischen Akade-
mie. Ihre Studie beginnt demgegenüber mit 
einer Warnung: falls der Bauer im Laufe der 
Zeit nicht einen Wandel durchläuft, wird er 
verschwinden. Auf welchen Wandel beziehen 
sie sich, Herr Professor? 

− Der Wandel muss durch Bildung voll-
zogen werden. Die Bauernschaft soll nicht 
verschwinden, sie soll sich anpassen ihre 

09.04.2019. Das Interview wurde von Ion Lon-

gin Popescu geführt.
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defi nierenden Grundzüge aber beibehal-
ten. Ich habe 19 Jahre lang an dieser Stu-
die gearbeitet und war oft in Gedanken 
bei meinem Vater, ich erinnerte mich an 
die schwere Arbeit auf dem Bauernhof, wo 
ich in meiner Kindheit auch mitgeholfen 
habe. Der ländliche Raum befi ndet sich 
in einem vollständigen Wandel, er muss 
neu defi niert werden. Diese Aktion ist 
von nationalem Interesse, dazu müssen 
die Fachleute, die Universitäten für Ag-
ronomie, die Studenten als auch meine 
Kollegen, die Professoren, eingebunden 
werden. In diesem Sinne wird der Bauer 
für alle - einschließlich für das Landwirt-
schaftsministerium - zum Gegenstand ei-
ner Bildungsmaßnahme. Wir können von 
der allgemeinen Feststellung ausgehen 
dass die politischen Ereignisse der letzten 
Jahre eine historische Wandlung des Bau-
ern veranlasst haben, ohne dass dieser 
bei den entsprechenden Entscheidungen 
eingebunden worden wäre. Der rumäni-
schen Bauer wurde aus dem Blickfeld des 
öff entlichen Interesses entfernt, er fühlte 
sich zur Seite geschoben, er verlor seine 
Einbeziehung und Motivation, während-
dessen er sich politisch und ökonomisch 
manipulieren ließ. Statt über eine starke 
Bauernpartei, zum Ausdruck ihrer Inter-
essen, zu verfügen, übertrugen die Bauern 
ihr Schicksal in die Hände anderer Partei-
en, obwohl die Mehrheit der Politiker die 
Meinung vertritt, der traditionelle Bau-
ernhof sollte dem Aussterben überlassen 
werden,  an seiner Stelle sollen industriel-
le Landwirtschaftsbetriebe entstehen. 

„Die Abschaff ung der Klasse des Bau-
ernstandes hat verheerende Folgen“

− Was würde geschehen wenn das Bau-
erntum – so wie wir es aus der Geschichte 
des Landes, oder wie es viele von uns, aus 

der eigenen Biografi e kennen - verschwinden 
würde?

− Die verheerenden Folgen des Ver-
schwindens der Bauernschaft werden bei 
uns nur von wenigen erkannt. Die Apo-
logeten dieses katastrophalen Vorgangs 
sind sich nicht dessen bewusst, dass 
gleichzeitig mit dem Bauern auch jene 
soziale Gruppe verschwinden wird, die ih-
nen das politische Überleben nach 1990 
ermöglicht hat. Was ist in diesem Szena-
rium vorgesehen? Die Bauern sollen aus 
den Dörfern entfernt werden. Sie sollen 
überzeugt werden, in die Stadt zu zie-
hen, in Ghettos, woher sie die Regierung 
anbetteln sollen. Es handelt sich hier um 
einige Millionen Menschen! Sollen wir 
diese Leute wachrütteln, sie auf die Stra-
ße zu bringen? Tatsächlich werden viele 
Bauernhöfe von selbst verschwinden, vie-
le werden aber erhalten bleiben. Um die-
se müssen wir uns kümmern! Im Banat 
haben die „Ärmelschoner-Träger“ 3 dazu 
beigetragen, dass 80% der Bodenkäufe 
von den Italienern getätigt worden sind. 
Das Banat war früher eine Vorzeigere-
gion, jetzt scheint es verwüstet zu sein, 
ein Land der Spekulationen und Unterjo-
chung all jener, die Grundstücke besaßen 
und dann enteignet wurden. Das wenige 

3  Der Autor übt Kritik an der Tätigkeit der kor-
rupten Beamten
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Geld, das diese nach dem tragischen Ver-
kauf des Bodens unserer Ahnen erhalten 
haben, ist längst ausgegeben. Die Fol-
gen der Abschaff ung des Bauernstandes, 
-  nach den zutiefst untugendhaften Vor-
stellungen gewisser Leute - sind verhee-
rend:

1. Es verschwindet ein soziales Netz-
werk, das in den letzten 29 Jahren für den 
sozialen Frieden des Landes eine Puff er-
rolle übernommen hatte.

2. Es verschwindet die einzige homoge-
ne Bevölkerung die kurz oder mittelfristig 
imstande wäre, wirtschaftliche Stabilität 
zu schaff en.

3. Es verschwindet eine soziale Bevöl-
kerungsgruppe an deren Stelle Platz für 
ethnische Gruppen von Immigranten aus 
dem Orient geschaff en wird (aus Pakis-
tan, Indien, Vietnam, China, usw.).

4. Es verschwindet der Bauernstand als 
Träger der Traditionen des rumänischen 
Volkes, die nationale Identität inbegriff en. 

5. Es verschwindet die soziale Schicht 
mit der höchsten Geburtenrate, die in 
einem Land mit Bevölkerungsverlust so 
wichtig ist.

6. Es verschwindet die soziale Klasse, 
die über einen Großteil des Grundbesitzes 
des Landes, also rumänisches Eigentum, 
verfügt (für die Sicherheit der Nahrungs-
versorgung Rumäniens ist die Bewahrung 
des Grundbesitzes von größter Wichtig-
keit).

7. Es verschwindet die soziale Klasse, 
die als Rückgrat der Gläubigen der Nati-
onalkirche fungiert, der Hauptpfeiler der 
rumänischen Gesellschaft kommt aus 
dem Gleichgewicht.

8. Es verschwindet die soziale Gruppe, 
die über ein gastronomisches Erbe ver-
fügt, das auch für die kommenden Gene-
rationen unschätzbar ist.

9. Es verschwindet die soziale Klasse, 
die dazu fähig ist, schmackhafte und ge-

sunde Lebensmittel zu produzieren, als 
Alternative zu den chemisch behandelten 
agro-industriellen Produkten.

10. Es verschwindet die soziale Grup-
pe, die dank ihrer landwirtschaftlichen 
und ökologischen Praxis zum Schutz der 
Umwelt beiträgt.

−  Es wird viel über die „Schwachpunk-
te“ der bäuerlichen Landwirtschaft gespro-
chen…

−  Ja, es gibt diese Schwachpunkte, aber 
das heißt nicht, dass wir das Bauerntum 
abschaff en müssen. Wir müssen diese ne-
gativen Aspekte erkennen, damit wir die 
notwendigen Maßnahmen – im Einklang 
mit der gemeinschaftlichen Landwirt-
schaftspolitik der EU – ergreifen können: 
das hohe Alter der Bauern; die fehlenden 
Kenntnisse im Bereich der Marktwirt-
schaft, damit die Bauern ihre Produkte 
verkaufen können; das Fehlen von Pro-
duktionsmitteln, der Traktoren und der 
landwirtschaftlichen Maschinen; das Feh-
len eines eigenen Informationssystems; 
das Fehlen eines eigenen Kreditsystems; 
das Fehlen eines zusammenhängenden 
Systems von Gewerkschaften; das Feh-
len der Organisation einer sogenannten 
„Lebensmittelkette“; fehlende Initiative;  
kurzfristiges Denken; Individualismus, 
u.a.m.

− Sie fürchten sich vor dem Verschwinden 
der Bauern. Die Regierenden fürchten sich 
nicht. Sie verkaufen den Boden, haben kei-
ne Geschichtskenntnisse, sie begreifen nicht 
das Voranschreiten des Lebens auf dem Lan-
de und sind nicht in der Lage, die Richtung 
einer Rettung des Dorfes festzulegen. Kann 
man noch etwas tun?

− Die unverantwortliche politische 
Klasse, die vom Volk (können wir es 
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noch ein Volk nennen?) blindlings ge-
wählt wurde, vertritt die Meinung, 
eine soziale Klasse mit tausendjähriger 
Tradition in 10–15 Jahren aufzulösen, 
wäre ein Akt des Mutes und des großen 
Fortschritts. Die Verwandlung dieser 9 
Millionen Rumänen in Bittsteller, die 
auf Mitleid angewiesen sind, ist ein Akt 
des nationalen Verrats, der - wenigs-
tens moralisch - bestraft werden muss. 
Diese 9 Millionen Rumänen sind hoff-
nungslos und verzweifelt, sie sind nicht 
mehr Herren über ihren Boden; es wird 
ein Attentat auf die nationale Sicher-
heit Rumäniens ausgeübt. Die Politiker 
Rumäniens wünschten sich nicht den 
ehrbaren und standhaften Bauern, der 
sich nicht mit einem Kilogramm Zu-
cker bestechen ließ. Es wurde der Befehl 
erteilt, das Bauerntum geistig, sozial, 
kulturell und ökonomisch abzuschaf-
fen. Für die starrköpfigen Politiker aller 
Richtungen stand fest, die Bauernschaft 
wäre von der Geschichte überholt. Die 

Bauern sind nicht organisiert, demzu-
folge bemühen sich die Politiker nicht, 
deren Interessen zu vertreten. Diese Po-
litruks4 sind ungebildet, es fehlt ihnen 
vollständig der Patriotismus, sie haben 
keine Ahnung von der historischen Rol-
le der Bauern, sie verstehen nicht was 
sich am Dorf abspielt, die sich nähernde 
Katastrophe. Ein Großteil der ehema-
ligen Direktoren der Landwirtschaftli-
chen Staatswirtschaften ist heute Teil 
der politischen Klasse Rumäniens. Die-
se möchten jedes noch so kleine Grund-
stück der Bauern an sich reißen. Die 
faulen politischen Seilschaften sind ein 
Erbe der sowjetischen Überzeugung: der 
Bauer und die Kirche sind reaktionäre 
Phänomene, die gegen den Fortschritt 
gerichtet sind und deshalb zerstört wer-
den müssen.

4 Ehemalige Politinstrukteure oder Politoffi  ziere
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„Wir sind die Generation jener, die ihre 
Ahnen verraten haben“

− In Ihrem so düstere Szenarium werden 

auch die Dörfer verschwinden?

− Wir sind die Generation jener die ihre 
Ahnen verraten haben, indem ein Drittel 
des Bodens unseres Landes verkauft wur-
de5. Wie auch im Leben einer Familie, folgt 
im Leben eines Volkes eine Generation der 
anderen. Es gibt Generationen die bau-
en auf, andere verteidigen das von ihren 
Ahnen aufgehobene Erbe. Heute wird der 
Boden aber verkauft! Im Laufe der letzten 
2000 Jahre ist es nicht mehr vorgekommen, 
dass ein Volk zu Friedenszeiten ein Drittel 
seines Bodens verkauft, wie es die Rumä-
nen getan haben! In dieser Hinsicht einma-
lig, ängstigen wir andere Nachbarländer der 
Europäischen Union. In den letzten 2000 
Jahren lebten hier bodenständige Generati-
onen, die hartnäckig darauf bestanden, die-
sen Boden zu bebauen und zu verteidigen. 
Demgegenüber sind die Generationen nach 
1990 sowohl seelisch als auch körperlich 
vollständig von dem Boden dieses Landes 

5  Diese Behauptung ist natürlich eine Übertrei-
bung. Wir haben aufgrund unserer Ermittlun-
gen festgestellt dass dieser Anteil zurzeit zah-
lenmäßig noch deutlich kleiner ist. Trotzdem 
können wir die große Sorge und Enttäuschung 
des Autors über die Zukunft des rumänischen 
Dorfes und die mangelnde Unterstützung 
durch die Politiker durchaus nachvollziehen! ( 
Bemerkung v. Redaktion Deisis)

entwurzelt. Unsere Generation hat in Frie-
denszeiten die größte Welle der Emigration 
in der Europäischen Union ausgelöst und 
stellt dadurch eine sehr geringe Zuneigung 
zum Boden unserer Ahnen unter Beweis. 
Wir haben ein Drittel des Bodens dieses 
Landes den Ausländern überlassen. Für uns 
gibt es nichts Wertvolles mehr auf dieser 
Welt. Wir verlassen leichtfertig unsere Fa-
milien, den Boden und die Gräber der Ah-
nen. Ein Volk, das auf so eine Generation 
baut, hat keine Möglichkeit zu überleben. 
Wenn der heutige Trend des Verkaufs des 
Bodens an die Ausländer weiter bestehen 
bleibt, wird in höchstens 7 Jahren (im Jahre 
2025) das letzte Stück Boden der 15 Millio-
nen Hektar landwirtschaftlicher Fläche ver-
kauft sein6. Selbstverständlich ist das nicht 
tragisch – der Boden des Landes wird nicht 
in weite Ferne verlegt, es folgen lediglich an-
dere Herren, andere Diener und eine ande-
re Sprache, die in diesem Land gesprochen 
wird….7.

Übersetzung ins Deutsche: Günter Pfl anzer

6  Auch diese Behauptung ist in Anbetracht der 
offi  ziellen Zahlen natürlich übertrieben, wobei 
der Autor versucht auf dramatische Weise die 
Politiker wachzurütteln und zum Umdenken 
zu bewegen. (Bemerkung v. Redaktion Deisis)

7  Der letzte Satz dieses Textes ist selbstver-
ständlich nicht wörtlich gemeint. Er ist ein sar-
kastischer Ausdruck schwerer Enttäuschung 
und Bitterkeit über das in der Auff assung des 
Autors tragische Schicksal des Landes. (Bemer-
kung v. Redaktion Deisis)
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Satul românesc

Dan Puric

Numai citind istoria poporului român îți 
dai seama de adevărul rostit de un mare 
profesor spaniol, Montero Dias, care a 
spus referitor la români: „Nu există un 
mister al originii poporului român. Se 
cunoaște, dar este un miracol că există!= 
(„Sub zodia cărții și a studiului= – cu Pam-
û l Șeicaru în exil). 

Pornind de la această paradoxală, dar, 
în același timp, esențială și profundă 
observație, am putea spune că noi, româ-
nii, știm miracolul acesta al propriei noas-
tre dăinuiri. Acea matcă suü etească ce s-a 
dovedit a û  impenetrabilă în fața veacurilor 
de istorie atroce și de cumplită suferință, ce 
s-au abătut necontenit asupra acestui biet 
popor: Satul! Satul românesc!

O țară mai tot timpul „sub vremi”, 
avea toate șansele să piară, să û e topită 
de contingența neiertătoare a istoriei, și 
totuși, având incriptată în ea o tainică și 
nebănuită forță, a dăinuit. Pesemne că sa-
tul acesta românesc a avut vocația bobului 
de grâu din amfora îngropată în pământ 
și care, în loc să putrezească, a germinat, 
încolțind la prima picătură de apă ce cădea 
parcă din senin în tragică cadență ce se-
ntindea la depărtări de sute de ani una de 
alta.

Bănuim că tocmai abisul pe care acest 
miracol românesc, satul, l-a săpat între el 
și istorie, l-a salvat! Un abis eminamen-
te suü etesc! Un refuz participativ, o pro-
niatoare inerție ce l-a determinat să-și 
închidă porțile în fața timpului ce i s-a 
dat, dar, în același timp, să și le lase larg 
deschise în fața veșniciei. Dacă n-ar û  fost 
tocmai această „deschidere= către Eterni-
tate, satul românesc ar û  sucombat, sufo-
cat de propria-i izolare.
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Există în țăranul român o sfântă 
detașare în fața lumii și o û rească și 
permanentă respirație a tainei de a û  în 
lume. Ca și cum și-ar înû ge plugul nu în 
pământul arid și nefertil al realității ei, 
ci în ogorul suü etesc al Adevărului. Ca o 
corabie ce plutește miraculos pe valurile 
furtunii unei lumi îmbeznate, satul româ-
nesc a văzut, în mod tainic, dincolo de 
norii întunecați ce-i acopereau cerul vieții, 
steaua lui Polară: credința în Dumnezeu! 
În acest sens, intuiția marelui martir Mir-
cea Vulcănescu este cogenială cu cea a 
pământului strămoșesc care l-a rodit: „Nu 
există ruptură existențială, prăpastie pen-
tru român între lumea de aici și lumea de 
dincolo, între vremea de acum și veșnicie, 
ci numai vamă, adică poartă de trecere=. 
Satul românesc... acel permanent ACASĂ 
al țăranului nostru, locul unde ne-am 
născut, dar și locul unde ne-am regenerat 
de atâtea ori ca neam, biserică nevăzută în 
care se plămădea destinul comun al unor 
oameni liberi, neînrobiți suü etește de 
cătușele zilelor nefaste ce li s-au dat să le 
trăiască, acest miracol al pământului nos-
tru ce a înmugurit mereu, neașteptat, nu 
în timpul istoriei, ci în RĂSTIMPUL ei!

Și, poate de aceea, toți cei care au vrut 
și vor să zdrobească û ința acestui neam 
încep cu distrugerea satului românesc, căci 
acolo se ascunde în mod nevăzut și negrăit 

credința lui, plămada lui suü etească, 
stânca pe care și-a clădit din cărămizi de 
suferință Biserica dăinuirii lui.

Azi, în fața „civilizației= barbare, satul 
românesc a plecat în lume. Nu s-a mai as-
cuns în codrii lui, parcă veșnic verzi și pri-
mitori ca niște frați tăcuți întru suferință, 
ci s-a risipit într-un tragic și interminabil 
exil. În marea aceasta a unei cinice uitări, 
mulți se vor îneca, dar în mod sigur valu-
rile vor aduce înapoi pe țărmurile ace-
stei miraculoase țări acele semințe ce au 
supraviețuit, boabele de grâu ce n-au vrut 
să moară. Ele știu instinctiv că mâine vor 
û  pâinea cea bună pe care o va pune la 
masa de sărbătoare acest popor. „Fiindcă 
așa cum û ecare om are genomul lui, la fel 
se poate vorbi despre o genomică a unei 
nații, care la români este reprezentată de 
capacitatea formidabilă de a renaște din 
cenușă= (savantul George Emil Palade).
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Das rumänische Dorf

Dan Puric

Allein beim Betrachten der rumänischen 
Geschichte stellt man fest, dass der gro-
ße spanische Professor Montero Dias die 
Wahrheit gesprochen hat, als er über die 
Rumänen sagte: „Es gibt kein Geheimnis 
über der Herkunft des rumänischen Vol-
kes. Das ist bekannt. Aber es ist ein Wun-
der, dass es das Volk überhaupt gibt!= 
(„Unter dem Sternzeichen des Buches und 
des Studiums= – Mit Pamû l Șeicaru im 
Exil).

Angefangen von dieser paradoxalen 
und gleichzeitig essenziellen und tief-
gründigen Bemerkung, könnten wir sa-
gen, dass wir Rumänen von diesem Wun-
der unserer eigenen Existenz wissen. Es 
ist diese seelische Mulde, die sich vor den 
Jahrzehntelanger grausamer Geschichte 
als undurchdringlich erwiesen hat und 
vor furchtbaren Leiden, die sich unauf-

hörlich auf dieses viel erprobtes Volk ge-
richtet haben: das Dorf! Das rumänische 
Dorf!

Ein Land, das sich fast stetig unter 
schwierigen Bedingungen befand, hatte 
alle Chancen zu erloschen, unter der un-
barmherzigen Kontingenz der Geschichte 
zu schmelzen. Trotz alledem, mit einer ge-
heimen, ungeahnten enkodierten Kraft, 
hat das Land überlebt. Es scheint, dass 
das rumänische Dorf die Berufung des 
Weizenkorns hatte, das, in einer Amphora 
tief in die Erde begraben, anstatt zu ver-
rotten, beim ersten Wassertropfen, der 
wie aus dem Nichts, in tragischer Jahr-
hundertelanger Kadenz niedergefallen 
ist, aufgekeimt hat.

Wir ahnen, dass gerade die Kluft, die 
dieser Wunder, dass das rumänische Dorf 
ist, zwischen sich und die Geschichte aus-
gehoben hat, ihn gleichzeitig gerettet hat! 
Eine Kluft die grundsätzlich in der Seele 
beiwohnt. Eine partizipative Aberken-
nung, eine andeutende Trägheit, die ihn 
dazu gebracht hat, die Toren vor der ihm 
gegebenen Zeit zu schließen, und wiede-
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rum diese vor der Ewigkeit geöff net zu 
lassen. Hätte es ausgerechnet diese „Of-
fenheit= in Richtung Ewigkeit nicht gege-
ben, wäre das rumänische Dorf unter der 
eigenen Isolation erstickt.

Es gibt in dem rumänischen Bauer eine 
heiligmäßige Abspaltung vor dem Weltli-
chen und eine natürliche und permanente 
Atmung des Mysteriums des in-der-Welt-
Seins. Als ob er den Pü ug nicht in den kar-
gen und unfruchtbaren Boden der Realität 
rammen würde, sondern in den seelischen 
Boden der Wahrheit.

Wie ein Schiff , das auf wundersamen 
Weise auf den Wellen des Sturmes einer 
verdunkelten Welt treibt, hat das rumä-
nische Dorf auf mysteriöser Weise über 
die dunklen Wolken, die seinen Himmel 
verdunkelten, hinaus gesehen, sein Po-
larstern, der Glaube an Gott! In diesem 
Sinne, die Intuition des großen Märty-
rers Mircea Vulcănescu ist kongenial zur 
Intuition des Landes, aus dem er hervor-

gegangen ist: „es gibt für den Rumänen 
keine existentielle Reisstelle, keine Kluft 
zwischen der hiesigen Welt und die Ewig-
keit, es gibt nur eine Zollgrenze, dass 
heißt ein Tor.< Das rumänische Dorf, jenes 
permanente ZUHAUSE unseres Bauern, 
der Ort wo wir geboren wurden, aber auch 
der Ort, an dem wir uns als Volk regene-
riert haben, diese unsichtbare Kirche, in 
der das geteilte Schicksal freier Menschen 
geknetet wurde, freie Menschen, die, 
von den verhängnisvollen Handschellen 
schwarzer Tagen, die ihnen zuteilwurden, 
unberührt geblieben sind, dieses Wunder 
unseres Landes, der immer geblüht hat, 
unerwartet, nicht in der, sondern MIT-
UNTER der Geschichte.

Und vielleicht deswegen, alle die jemals 
das Wesen dieses Volkes zerstören haben, 
wollen und vielleicht dies immer noch 
wünschen, fangen mit der Zerstörung des 
rumänischen Dorfes an, weil dort, unsag-
bar und unerhört sein Glaube, seine seeli-
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sche Beschaff enheit versteckt bleibt. Das 
rumänische Dorf ist der Felsen, auf dem 
dieses Volk seine Kirche aus Ziegelsteinen 
des Leidens gebaut hat.

Heutzutage ist das rumänische Dorf 
vor der barbarischen „Zivilisation< aus-
gewandert. Es hat nicht mehr in den ewig 
grünen Hochwälder Schutz gesucht, die 
ihn wie mitfühlende Leidensbrüder auf-
genommen hätten, sondern ist in ein 

tragisches und endloses Exil dahinge-
schwunden. In diesem See der zynischen 
Vergessenheit werden viele ertrinken, 
aber mit Sicherheit werden die Wellen 
jene Saat, die überlebt hat, die Weizenkör-
ner, die nicht gestorben sind, zurück auf 
die Ufern unseres wunderbares Landes 
bringen. Diese Körner wissen instinktiv, 
dass sie morgen das Brot sein werden, das 
auf den Feiertisch dieses Volkes kommen 
wird. „Weil so wie jeder Mensch sein ei-
genes Genom hat, so kann auch über das 
Genom eines Volkes gesprochen werden, 
das bei den Rumänen durch die formida-
ble Kapazität ausgedruckt wird, aus der 
eigenen Asche sich wiederlebendig zu ma-
chen.< (der Gelehrte George Emil Palade).

Übersetzung ins Deutsche: Maria Drăgan, Mün-
chen.
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Satul natal
(fi le de poveste)

Liliana Schipor (Dresden)

A fost parcă odată, demult, un tărâm 
îndepărtat şi tare frumos, fără de griji 
şi minunat de simplu. Lumea satului în 
care am văzut lumina zilei mi s-a înfăţişat 
dintr-o dată cu un decor de basm, sublim. 
Oameni buni, muncitori, cu gospodării 
îngrijite cu dragoste, un loc în care liber-
tatea û rească a vieţii lăsate de Dumne-
zeu se imprima adânc în suü et. Pacea şi 
bucuria sărbătorilor invadau locuinţele 
înşirate de-a lungul uliţelor sau pitite jos, 
sub deal, cu atâta lumină, încât simţeai 
că se coboară peste noi raiul, cu ale sale 
voluptăţi. 

Mai târziu, când am ajuns să mai pri-
cep discuţiile părinţilor şi ale vecinilor din 
„mahală=, localitatea noastră de la poale-

le Chişinăului mi s-a descoperit şi cu alţi 
ochi: o lume resemnată în cotidian, cu 
oameni preocupaţi de griji multe, de pre-
siunile regimului, cu frunţile brăzdate de 
nesiguranţa zilei de mâine. În Moldova 
de peste Prut a anilor 90 oamenilor le 
era greu să priceapă de care parte a isto-
riei se aü au, iar istoria părea şi ea la fel de 
buimacă. Pentru mulţi, viaţa se rezuma 
doar la atât: griji, muncă şi sărbătorile 
mari: Paştile şi Crăciunul. Atunci îşi adu-
ceau cei mai mulţi aminte de Dumnezeu 
şi mergeau să se spovedească şi să se 
împărtăşească la oraş sau într-un sat ve-
cin, unde mai exista biserică şi preot. Aşa 
era lăsat de la părinţi, iar peste legea lor 
nu se putea trece, oricât s-ar  û  dat mai-
marii ţării peste cap. Oamenii percepeau 
lumina vieţii creştine, după cum spune 
Apostolul: „ca prin ghicitură=.

Schimbarea la faţă a satului a avut loc 
odată cu venirea părintelui (paroh), care 
a şi construit două biserici: una vie, şi 
alta de zid, asemănându-se pelicanului 
din pustiu. A apărut de niciunde, a găsit 
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un şopron părăsit şi l-a sû nţit ca loc de 
rugăciune. Rând pe rând, oamenii, mai 
mult din curiozitate, au venit să vadă ce se 
întâmplă. Iar părintele nu s-a lăsat nicio 
clipă intimidat de neştiinţa păstoriţilor 
săi sau de ignoranţa oamenilor din sat. Cu 
răbdare, cu multă răbdare ne-a dezvăluit 
û ecăruia, copil, adult sau bătrân, taine-
le lui Dumnezeu, pe care doar credeam 
că-L cunoaştem, dar care, înainte, ne era 
tare departe. A învăţat lumea să preguste 
veşnicia. 

Cu û ecare Priveghere şi Sfântă Li-
turghie ne-a transplantat rădăcinile din 
pământ în cer, în aşa fel încât „acasă= e 
mai cu mai cu seamă dorul după Dumne-
zeu şi comuniunea în Hristos cu semenii 
noştri. Mereu când mă întorc în sat, re-
devin copilul care a plecat din el. Şi satul 
parcă are nevoie de noi, parcă ne cheamă, 
ca un ecou lung, mai vechi decât ne putem 
noi aminti. Dar ne întâlnim în biserică, 
la strană, la cor, la pomeniri, căci acolo 
ne-a învăţat părintele că este comuniunea 

adevărată. Şi unde ne-om û  răsû rat şi noi, 
de la un capăt la altul al lumii, gândul tot 
la biserica din sat ne rămâne şi tot în stra-
na ei ne găsim cea mai deplină linişte.

Acum slujba nu se mai face în şopron, 
ci într-o biserică frumoasă, sû nţită, unde 
cântă un cor de voci tinere, îngereşti. 
E plină de oameni care se închină, se 
împărtăşesc, se spovedesc, încât părintele 
de abia mai poate face faţă, chiar dacă mai 
cheamă şi alţi preoţi în ajutor. A rămas 
însă acelaşi: aceeaşi voce blândă, aceeaşi 
răbdare, acelaşi zâmbet de bucurie când 
ne vede întorcându-ne acasă, la cel ce ne-a 
fost luminător.  

Iar satul... E puţin schimbat, căci valu-
rile lumii noi n-au iertat nicio aşezare 
omenească. Dar casele se rânduiesc la fel, 
gospodăriile sunt îngrijite cu aceeaşi dra-
goste, oamenii se bucură de Paşti şi de 
Crăciun, dar aceeaşi bucurie o au de acum 
în û ecare duminică şi sărbătoare, de û e-
care dată când clopotele bisericii străpung 
văzduhul cu îndemn de rugăciune.
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Das Heimatdorf
( Märchenhafte 
Erzählungen)

Liliana Schipor (Dresden)

Es war einmal, vor langer Zeit, ein weit 
entferntes Land und sehr schön zugleich, 
wo alles wunderbar einfach war und es 
keine Sorgen gab. Die Welt des Dorfes, in 
dem ich das Licht der Welt erblickt habe, 
zeigte sich mir, von einem märchenhaften 
Umhang umwoben, erhaben. Gute, fl eißi-
ge Menschen ( “Gute Menschen, fl eissig,” 
- wäre wortwörtlich wie im Original), die 
ihre Bauerngehöfte mit viel Liebe pfl eg-
ten, bewohnten diesen Ort, an dem die 
ursprüngliche gottgegebene Freiheit des 
Lebens sich tief in die Seele hinein präg-
te. An den Festtagen wurden die Häuser 
durch den Frieden und die Heiterkeit mit 
so viel Licht überfl utet, sodass man das 
Himmelreich samt seiner Seelenfreude 
auf die Erde herabsteigen fühlen konnte.

Mit der Zeit, als ich anfi ng zu begrei-

fen, worüber sich meine Eltern mit den 
Nachbarn von unserer Straße unterhiel-
ten, begann ich unseren Heimatort mit 
anderen Augen zu sehen: eine im Alltag 
festgefahrene Gesellschaft. Durch den 
Regimedruck waren die Menschen vol-
ler Kummer und deren Gesichter zeigten 
tiefe Furchen von den Sorgen über den 
nachfolgenden Tag. In Moldova der Neun-
ziger, (in dem linksgelegenen Teil des 
Flußes Prut,) hatten die Menschen noch 
nicht verstanden, wo sie in der Geschichte 
standen und die Geschichte wirkte selbst 
genauso wirr. Das Leben beschränkte sich 
für viele nur auf deren Sorgen, die Arbeit 
und die großen Festtage : Ostern und 
Weihnachten. An den Tagen entsinnten 
sich die Meisten an Gott und gingen in 
die Stadt oder in einen Nachbarort, wo es 
noch eine Kirche und einen Pfarrer gab, 
um dort das Beichtsakrament abzulegen 
und die Kommunion zu empfangen. Dies 
wurde so von Generation zu Generation 
weitergegeben und dieses ungeschriebene 
Gesetz durfte nicht übertreten werden, 
gleich wie sehr sich die weltliche Obrig-
keit dagegen wehrte. Die Menschen ver-
nahmen das Licht aus dem christlichen 
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Dasein ähnlich der Worte vom Apostel : 
“wie durch Erahnen” .

Die Verklärung des Dorfes fand bei der 
Ankunft des künftigen Pfarrers statt, der 
alsbald mit der Errichtung von zwei Kir-
chen begann: einer Lebendigen und einer 
aus Stein und Mauern, und glich damit 
dem Pelikan in der Wüste. Er erschien wie 
aus dem Nichts, fand einen alten verlas-
senen Schuppen und weihte diesen zum 
Gebetsort ein. Einer nach dem anderen, 
mehr aus reiner Neugier, gingen die Men-
schen hin, um zu sehen was dort passier-
te. Der Pfarrer ließ sich keinen Augenblick 
lang durch das Unwissen oder die Igno-
ranz seiner Gemeinde einschüchtern. Mit 
Geduld-mit sehr viel Geduld!- verkündete 
er jedem von uns, ob Kind, Erwachsenen 
oder Alten das Mysterium Gottes, ob-
gleich wir glaubten, Ihn bereits zu kennen 
und Der aber, früher, nicht sehr weit ent-
fernt war. Der Pfarrer brachte den Men-
schen bei, von der Ewigkeit zu kosten. 

Mit jeder Andach und heiligen Liturgie 
pfl anzte er unsere Wurzeln aus der Erde 
in den Himmel um, somit wandelte sich 

unser Zuhause in die Sehnsucht nach Gott 
und die Kommunion in Christus unter den 
Gefährten um. Immer wenn ich in mein 
Dorf zurückkehre, werde ich zu dem Kind, 
das damals davongegangen war. Und es 
kommt so vor, als bräuchte das Dorf uns 
noch, als würde es uns rufen, mit einem 
lange hallenden Ruf, der länger nach-
klang, als wir uns erinnern könnten. Und 
wir, seine in der Welt verlorenen Kinder, 
treff en uns in der Kirche, am Chorgestühl, 
beim Singen im Chor, bei Andachtsfeiern, 
weil, wie der Pfarrer uns zeigte, dort die 
wahre Gemeinschaft entsteht. Und gleich 
wohin es uns auch treibt, von einem Ende 
der Welt an das andere, bewahren wir den 
Gedanken an die Dorfkirche und auch nur 
dort bei dem Chorgestühl fi nden wir die 
vollkommene Ruhe.

Nun wird der Gottesdienst nicht mehr 
im Schuppen zelebriert, sondern in einer 
schönen Kirche, die geweiht wurde, wo 
ein Chor von jungen Stimmen singt, den 
Engeln gleich. Sie ist voller Menschen, die 
kommen, um zu beten, die Beichte abzu-
legen und die Kommunion zu empfangen, 
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sodass der Pfarrer kaum noch den An-
drang bewältigen kann, auch wenn er an-
dere Pfarrer zur Hilfe bittet. Er blieb aber 
der Gleiche: die gleiche sanfte Stimme, die 
gleiche Geduld, das gleiche Lächeln voller 
Freude,wenn er uns erblickt, wie wir nach 
Hause zurückkehrten, auch zu der Per-
son zurück, die uns das Licht ins Dunkle 
brachte.  

In den heutigen Tagen bemerkt man 
die Wandlung, die sich im Dorf vollzogen 
hat, denn die Neuerungen der modernen 

Welt haben keine Siedlung ausgelassen. 
Die Häuser aber reihen sich so wie früher 
aneinander an, die Gehöfte werden mit 
der gleichen Hingabe gepfl egt, die Men-
schen freuen sich über Ostern und die 
Weihnachten, und aber die gleiche Freude 
haben sie von nun an jeden Sonntag und 
anderen Feiertagen, wenn das Läuten der 
Kirchenglocken, ermutigend zum Gebet, 
das die Luft erfüllt.

Übersetzung ins Deutsche: Corneliu Pascaru
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Pr. Dr. Alexandru Roşu: Părinte Mar-
tin, ce experienţă a satului german aţi făcut 
în vremea copilăriei dumneavoastră?

Arhidiacon Martin H. Lissmann, 

Köln: Pe vremea când eram copil, până 
la vârsta de opt ani (1937-1945), părinţii 
mei au locuit în oraşul Tettnang, pe atunci 
centru administrativ al regiunii Bodensee 
(lacul Konstanz). La û nalul războiului, 
în 1945, mama mea a trebuit să fugă 
împreună cu noi, copiii, din zona ocupată 
de francezi, în cea ocupată de americani, 
întrucât tatăl meu era pus sub urmărire 
de către francezi pentru motive politice. 
Bunicul din partea tatei deţinea o casă 
de vacanţă şi o bucată de pământ mai 
însemnată într-un mic sat din landul Hes-

sen şi în această casă bunicul meu a cazat 
familia celui de-al doilea û u al său. În acest 
sătuc, numărând circa 150 de suü ete, au 
trăit părinţii mei între anii 1945 şi 1950, 
aşadar pe când eu aveam vârsta cuprinsă 
între 8 şi 13 ani – ca să û u mai exact, la 
500 de metri în afara localităţii. Aceşti 
cinci ani de viaţă trăiţi în acel mic sat din 
Hessen mi-au marcat profund viaţa. Mai 
întâi, eram străini şi, mai mult decât atât, 
veneam de la oraş, iar sătenii au avut gri-
ja să simţim pe pielea noastră că nu eram 
unii de-ai lor. Anii 1945-1948 au fost ani 
de mare foamete, astfel că părinţii mei 
au trebuit să presteze munci de jos pe la 
diferite gospodării ale ţăranilor, în timp 
ce noi, copiii, a trebuit să adunăm de pe 
câmp resturi de spice, pentru a putea 

INTERVIUL DEISIS (1)
Un interviu cu părintele arhidiacon Martin H. Lissmann

Satul – ieri şi astăzi
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măcina făină, sau a trebuit să adunăm car-
toû , astfel încât mama să poată găti ceva. 
Între anii 1945-1948 nu s-au ţinut cursuri 
la şcoala din sat, întrucât învăţătorul sa-
tului, care îşi pierduse un picior în război, 
încă nu absolvise perioada de „dezintoxi-
care de nazism” (Entnazifi zierung) care-i 
fusese prescrisă. Părinţii mei s-au văzut 
nevoiţi să crească animale de curte, pre-
cum capre, gâşte, găini şi iepuri, pentru a 
putea hrăni familia. Noi, copiii, a trebuit 
să luăm zilnic calea pădurii, pentru a adu-
na fructe de pădure şi ciuperci, pe care 
mama putea să le conserve pentru iarnă.        

Tineretul satului se arata foarte 
dispreţu itor la adresa noastră, a noilor-
veniţi, cât şi la adresa refugiaţilor din fos-
tele regiuni din est, care fuseseră integraţi 
în sat cu forţa, şi ne tratau de sus. Eu unul a 
trebuit de exemplu să fac temele de şcoală 
pentru doi û i de ţărani bogaţi, a căror 
inteligenţă lăsa de dorit, pentru a primi a 

doua zi la şcoală drept plată două felii de 
pâine şi salam. Întrucât mama noastră era 
mai apropiată de anumite familii, nu de 
puţine ori am primit de la acele familii lap-
te, cartoû  sau pâine. Pot mărturisi că nu-
mai rar noi, copiii, am ştiut ce înseamnă 
să û i sătul. Bucuria noastră era când, după 
seceriş, venea în sat treierătoarea, pen-
tru că ştiam că atunci ţărăncile coceau 
prăjituri nu numai pentru lucrători, ci 
şi pentru toţi copiii din sat. Un al doilea 
moment de bucurie era la tăiatul porcilor, 
atunci când tuturor familiilor sărace din 
sat li se dăruiau porţii mari din carnea 
û artă, din diferitele specialităţi de cârnaţi 
şi din varza pusă la murat în acea toamnă. 
Pentru noi, copiii, atunci cobora cerul pe 
pământ: ne săturam şi uitam de foamea 
pe care o îndurasem. 

Nici la şcoală nu a fost uşor, căci în 
acea perioadă funcţiona numai o aşa-
numită „clasă unică populară=, ceea ce 
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înseamnă că toţi copiii din primele opt 
clase de şcoală erau instruiţi în aceeaşi 
sală de clasă. Copiilor încadraţi aceleiaşi 
grupe de vârstă le erau rezervate una 
sau două bănci – în funcţie de număr, cei 
mai mari dintre elevi ocupau locurile din 
spate, iar cei mai mici, locurile din faţă. 
La fiecare jumătate de oră, învăţătorul 
schimba grupa de vârstă-ţintă a respec-
tivei materii, şi vă puteţi închipui că 
această comutare nu funcţiona întot-
deauna fără probleme.

Cum satul era aşa mic, numai când 
aveau loc o înmormântare, o nuntă sau 
vreun botez aveam şansa să vedem ceva 
nou, întrucât la aceste evenimente lua par-
te tot satul. Pe atunci, oamenii îşi căutau 
vecinii mai des decât o facem noi astăzi. 
Bunăoară, la vremea recoltei, ţăranii se 
ajutau reciproc, û indcă la acea dată nu dis-
puneau de unelte mecanizate. 

Rezumând, aş zice că, totuşi, noi, co-
piii, am avut parte de o viaţă relativ liberă 
şi lipsită de griji, însă, pe de altă parte, nu 
am fost scutiţi de partea noastră muncă, 
atunci când aceasta a fost necesară. Ascul-
tarea şi respectul faţă de cei mai în vârstă 
erau lucruri de la sine înţelese. 

Experienţa mea rurală a luat sfârşit în 
anul 1950, pe când aveam 13 ani, când 
părinţii mei s-au mutat în oraşul înveci-
nat, pentru ca noi să putem beneû cia de o 
educaţie mai bună la gimnaziu. 

A.R.: Cum vi s-a părut satul românesc, 
atunci când l-aţi cunoscut, în anii ’60? Ce v-a 
impresionat cel mai mult?

M.L.: Pot spune că am avut o experienţă 
destul de limitată a satului românesc după 
anul 1967. Ea s-a rezumat la invitaţii din 
partea unor colegi de la Facultatea de Teo-
logie din Bucureşti, care m-au luat cu ei 

acasă, în zona din jurul Bucureştiului, cu 
prilejul vreunei sărbători sau ocazii. M-au 
impresionat ospitalitatea localnicilor şi 
frumuseţea caselor tradiţionale ţărăneşti, 
cât şi varietatea şi calitatea felurilor de 
mâncare servite acolo, prin comparaţie cu 
mâncarea mai sărăcăcioasă de care aveam 
parte la facultate. Am avut impresia că û ii 
de ţărani, cărora Securitatea le permisese 
să studieze Teologia, proveneau cu toţii 
din familii bine-situate. M-am bucurat în-
totdeauna de acele vizite în provincie, nu 
numai pentru mâncarea bună, ci şi pentru 
că puteam vedea pe viu frumoasele tradiţii 
cultivate pe atunci, care îmi aminteau de 
copilăria mea trăită în acel sat german în 
anii de după război.    

A.R.: Care vi se par a û  cele mai mari deo-
sebiri între ţăranii de atunci şi cei de azi?

M.L.: O diferenţă esenţială dintre 
viaţa ţărănească a anilor 1960 şi aceea a 
anilor 2020 îmi pare a rezida în diferenţa 
dintre cele două sisteme politice. Comu-
nismul de odinioară reglementa viaţa 
locuitorilor de la sate, în vreme ce epo-
ca postcomunistă, în care ne găsim, a 
impus la ţară un alt sistem economic. 
Pe atunci, ţăranul trăia într-o lume a 
muncii închisă, care era organizată până 
în cele mai mici detalii, astăzi însă, lo-
cuitorii de la sate nu mai pot trăi (eco-
nomic vorbind) de pe urma muncii lor la 
câmp. Asta înseamnă că, pentru a se pu-
tea întreţine, cei mai mulţi dintre ei s-au 
văzut nevoiţi să ia calea oraşelor sau a 
străinătăţii. Odată cu aceasta, putem 
socoti că satul, ca „unitate de viaţă= (Le-
benseinheit), a murit, de vreme ce oame-
nii nu se mai pot întreţine acolo, şi, în 
consecinţă, a avut loc această migraţie 
sociologică de la ţară la oraş. 
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A.R.: „A murit”? Nu cumva cuvântul e 
prea dur?

M.L.: Nu, nu găsesc cuvântul a û  
prea dur. Permiteţi-mi să explic această 
aû rmaţie. Un proces similar a avut loc 
în fosta Germanie de Vest (RFG). Sate-
le vest-germane au trăit în anii de după 
1960 o masivă schimbare provocată de in-
troducerea bruscă a mecanizării, datorată 
îmbunătăţirii substanţiale a condiţiilor 
economice generale în Germania de Vest 
înregistrate în anii 1950-1960, care le-a 
permis ţăranilor să îşi cumpere unelte 
mecanizate, mai ieftin de întreţinut decât 
mult mai puţin eû cienţii cai şi boi. Trece-
rea de la cultivarea pământului cu cai şi 
boi la aceea cu maşini agricole a schimbat 
radical agricultura. Mulţi mici fermieri 
şi-au închis gospodăriile şi şi-au dat în 
arendă pământul necultivat fermelor mai 

mari din apropiere. Odată cu aceasta s-a 
schimbat structura sociologică a satelor: 
mulţi dintre micii fermieri de odinioară au 
devenit muncitori în fabricile mai apro-
piate sau mai îndepărtate, ceea ce a avut 
ca urmare faptul că satele s-au restrâns 
ca dimensiune, devenind „jumătăţi-de-
sate=, iar jumătate din locuitorii lor au 
devenit navetişti, care se întorceau în sa-
tul lor de baştină numai pentru a dormi. 
Ţăranii şi noii navetişti aveau ore de lucru 
diferite, fapt care a antrenat despărţirea 
pe nesimţite a bioritmurilor lor. Şi ast-
fel se face că aceste sate micşorate şi-au 
pierdut treptat infrastructura vie: în ele 
s-au regăsit tot mai puţini medici, tot mai 
puţine şcoli şi mai puţine hanuri.    

Se cuvine să ne punem problema dacă 
nu cumva în satele româneşti de azi are 
loc un proces similar celui consumat în 
anii 1960 în Germania de Vest, de vreme 
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ce atât de mulţi dintre û ii ţăranilor româ-
ni îşi caută altceva de lucru la oraş sau 
 chiar în străinătate. Despre un sat se poa-
te spune că trăieşte, numai dacă locuitorii 
lui găsesc de lucru pe teritoriul său ori în 
apropierea lui. Nimeni nu fuge de acasă, 
dacă acolo îi merge bine. 

Un alt fenomen specific acestei 
schimbări a satelor din România zilelor 
noastre e acela că mulţi dintre românii 
care trăiesc în străinătate se întorc acasă 
numai la sărbătorile religioase sau cu 
ocazia unor evenimente în familie, însă 
numai ca turişti. Numai în cazurile cele 
mai rare ei vor să se stabilească din nou 
în România. S-ar putea vorbi chiar de 
o „populaţie de concediu=. Însă nu nu-
mai satele pierd astfel fondul de bază 
al populaţiei lor, ci şi statul însuşi, ceea 
ce nu poate avea decât urmări negative 
la adresa statului în întregimea sa. Nu 
trebuie să cădem pradă iluziei de a lăsa 
lucrurile să se întâmple aşa cum ele se 
consumă astăzi, ci trebuie să ne adunăm 
curajul de a da o interpretare profetică 
situaţiei şi de a iniţia schimbări eco-
nomice, astfel încât realitatea să nu ne 
surprindă, la fel ca pe o victimă atacată 
noaptea de hoţ.

A.R.: Care este, după părerea Sû nţiei 
Voastre, misiunea Bisericii Ortodoxe Româ-
ne în contextul noii migraţii a muncii, a 
românilor din zilele noastre?

M.L.: Întrucât misiunea Bisericii 
vizează mântuirea suü etelor, căci la aceas-
ta i-a trimis Domnul Hristos pe Apostoli în 
lume, rezultă că Sfânta Biserică trebuie să 
û e cu precădere aici, în diaspora, prezentă. 
Concret, aceasta presupune că noi suntem 
chemaţi să administrăm cu credincioşie Sf-
intele Taine şi că nu trebuie să ne irosim, 
precum protestanţii, numai în sociologie şi 
diaconie. Aceia dintre români care acasă au 
dus o viaţă religioasă, în Biserică, trebuie să 
găsească şi aici posibilitatea de a beneû cia 
de slujbe religioase şi de ajutor preoţesc. 
Aceia dintre români care acasă au dus o 
viaţă în afara Bisericii sunt în pericol de a 
desconsidera Biserica şi a o coborî, aici, în 
diaspora, până la nivelul unei instituţii de 
caritate în înţeles protestant, prin aceea 
că solicită de la ea numai ajutor social, fără 
a căuta mântuirea suü etelor. Din aceasta 
înţelegem că Biserica are aici, în diaspora, 
o misiune diû cilă, aceea de a-şi păstra, cu 
ajutorul lui Dumnezeu, sensibilitatea care 
să-i permită să distingă între aceia care vor 
numai pâine şi aceia care, pe lângă pâine, 
caută şi mântuirea. Aceasta înseamnă că 
Biserica de aici are nevoie de preoţi şi du-
hovnici cu o înaltă motivaţie, care să poată 
û  exemple spirituale pentru credincioşi, şi 
nu de un cler care să trăiască în diaspora 
asemenea mirenilor veniţi aici numai din 
raţiuni materiale.

A.R.: Vă mulţumesc pentru explicaţii şi 
nădăjduiesc că acestea le vor û  de folos citito-
rilor revistei noastre.

Traducere în româneşte: Pr. Alexandru Roşu
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DEISIS-INTERVIEW (1)

Das Dorf – gestern und heute

Ein Interview mit Vater Erzdiakon Martin H. Lissmann

Pfr. Dr. Alexandru Roşu: Vater Martin, 

wie haben Sie das deutsche Dorf während Ih-

rer Kindheit erlebt?

Erzdiakon Martin H. Lissmann, 
Köln: Während meiner Kindheit vom ers-
ten bis zum achten Lebensjahr (1937-1945) 
lebten meine Eltern in der Kreisstadt Tett-
nang am Bodensee. Nach dem Kriegsende 
1945 musste meine Mutter mit uns Kin-
dern aus der französischen Besatzungszone 
in die amerikanische Besatzungszone fl üch-
ten, weil mein Vater von den Franzosen aus 
politischen Gründen gesucht wurde. Mein 

väterlicher Großvater besaß ein Wochen-
endhaus mit größerem Grundstück in ei-
nem kleinen hessischen Dorf, in welches 
mein Großvater die Familie seines zweiten 
Sohnes einquartierte. In diesem kleinen 
Dorf von ca. 150 Seelen lebten meine Eltern 
500 Meter außerhalb des Dorfes von 1945 
bis 1950, also von meinem achten bis zu 
meinem dreizehnten Lebensjahr. Diese fünf 
Jahre Lebenserfahrung in einem kleinen 
hessischen Dorf prägten mein Leben sehr. 
Erstens waren wir Fremde, und zweitens 
kamen wir aus einer Stadt, und die Dorfbe-
völkerung ließ uns diese Unterschiede sehr 
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spüren. Die Jahre 1945-1948 waren große 
Hungerjahre und meine Eltern mussten auf 
verschiedenen Bauernhöfen Knechtsarbeit 
verrichten, während dem wir Kinder auf 
den Feldern nach der Ernte die restlichen 
Ähren einsammeln mussten, um Mehl zu 
mahlen, und Kartoff el aufzulesen, damit 
meine Mutter etwas kochen konnte. 1945 
bis 1948 gab es keinen Schulunterricht, 
weil der einzige Lehrer des Dorfes, der im 
Krieg ein Bein verloren hatte, noch nicht 
„entnazifi ziert“ war. Meine Eltern waren ge-
zwungen, Kleintiere zu halten, d.h. Ziegen, 
Gänse, Hühner und Hasen, um die Familie 
ernähren zu können.  Wir Kinder mussten 
täglich in den Wald gehen, um Beeren und 
Pilze zu sammeln, damit meine Mutter die-
se für den Winter konservieren konnte. 

Die dörfl iche Bauern-Jugend war sehr 
arrogant uns Zugereisten, als auch den 
Flüchtlingen aus den ehemaligen deutschen 
Ostgebieten gegenüber, die zwangseinquar-
tiert wurden, und sie behandelten uns he-
rablassend: ich musste z. B. für zwei reiche 
Bauernsöhne, die ziemlich dumm waren, 
nachmittags deren Hausaufgaben erledi-
gen, damit ich am nächsten Morgen in der 
Schule dafür zwei Scheiben Brot mit Wurst 
als Bezahlung erhielt. Es ergab sich, dass 
meine Mutter mit einigen Familien mehr 
befreundet war als mit anderen Familien, 
was bedeutete, dass meine Mutter öfters 
Milch oder Kartoff el oder Brot von den be-
freundeten Frauen erhielt. Satt geworden 
sind wir Kinder nur selten. Daher haben 
wir uns immer gefreut, wenn nach der Ern-
te die Dreschmaschine ins Dorf kam, denn 
dann wurde in allen Häuser Streuselkuchen 
nicht nur für die Arbeiter, sondern auch für 
alle Kinder des Dorfes gebacken, und die 
zweite Freude war, wenn vor Weihnachten 
geschlachtet wurde, und allen armen Fami-
lien des Dorfes von dem gekochten Fleisch, 

den verschiedenen Wurstsorten und vom 
neuem Sauerkraut jedem große Portionen 
gebracht wurden. Dann hatten wir Kinder 
den Himmel auf Erden, denn wir wurden 
satt und vergaßen den vorherigen Hunger.  

In der Schule lief es etwas schwieri-
ger, denn es gab nur eine so-genannte 
„einklassige Volksschule“, d.h., alle acht 
Jahrgänge wurden gleichzeitig in einem 
Schulraum unterrichtet. Je nach der Kin-
derzahl eines Jahrganges gab es eine oder 
zwei Reihen Schulbänke für den entspre-
chenden Jahrgang, die Älteren saßen hin-
ten, die Kleineren vorne. Jede halbe Stun-
de wechselte der Lehrer die Jahrgänge im 
Unterrichtsfach, was nicht immer prob-
lemlos vonstatten ging. 

Eine andere Form der Abwechslung in 
diesen elenden kleinen Dörfern war eine 
Beerdigung, oder noch seltener, eine Hoch-
zeit oder Taufe, die natürlich von allen Dorf-
bewohnern gemeinsam gefeiert wurde, weil 
das Dorf so klein war. Man benötigte damals 
die Nachbarschaft mehr als heute, denn bei 
den Ernten musste man sich oft noch ge-
genseitig aushelfen, da die Bauern damals 
noch keine Maschinen hatten. 

Zusammenfassend kann man sagen, 
dass wir Kinder damals ein relativ freies 
und sorgenloses Leben führen konnten, 
wir aber andererseits sehr schwer mitar-
beiten mussten, wenn es nötig war. Ge-
horsam und Respekt den Älteren gegen-
über wurde nicht in Frage gestellt. 

Meine Dorferfahrung endete 1950, als 
ich 13 Jahre alt war, weil meine Eltern in 
die nächste Stadt umgezogen sind, damit 
wir Kinder eine bessere Schulausbildung 
im Gymnasium erhalten konnten. 

A.R.: Wie haben Sie das rumänische Dorf 

in den 60er Jahren erlebt? Was fanden Sie 

dabei am schönsten?
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M.L.: Meine Erfahrung mit den rumä-
nischen Dörfern nach 1967 war relativ 
beschränkt, weil ich ja nur von Klassen-
kameraden der theologischen Fakultät 
manchmal mit nach Hause in der größeren 
Umgebung von Bukarest genommen wur-
de, zu irgendwelchen Festen oder Feiern. 
Mich hat die Gastfreundschaft sehr beein-
druckt, die damalige Schönheit der traditi-
onellen rumänischen Bauernhäuser, und 
ich war beeindruckt von dem guten und 
vielen Essen, das dort auf den Tisch kam 
im Vergleich zu dem etwas magereren Es-
sen in der Fakultät. Ich hatte den Eindruck, 
dass die Bauernsöhne, die von der Securita-
te zum | eologiestudium genehmigt wur-
den, alle aus gut-situierten Bauernfamili-
en kamen. Ich habe mich immer gefreut, 
wenn wir aufs Land fahren konnten, nicht 
nur wegen des guten Essens, sondern auch 
wegen der schönen Traditionen die damals 
gepü egt wurden, weil sie mich an meiner 
Jugend im deutschen Dorf der Nachkriegs-
zeit erinnerten.   

A.R.: Was sind die größten Unterschiede 
zwischen den Bauern von damals und denje-
nigen von heute?

M.L.: Ein wesentlicher Unterschied des 
bäuerlichen Lebens der 1960er Jahre und 
den heutigen 2020er Jahren scheint mir 
im Unterschied der zwei politischen Syste-
me zu liegen. Der damalige Kommunismus 
regulierte das Leben der dörü ichen Bevöl-
kerung, während die heutige nachkommu-
nistische Zeit ein anderes wirtschaftliches 
System auf dem Lande hervorgebracht hat. 
Damals lebte man auf dem Land in einer 
geschlossenen Arbeitswelt, die durchorga-
nisiert war, heute kann die Landbevölke-
rung ökonomisch gesehen nicht mehr von 
ihrer Händearbeit auf dem Felde leben. 
Das heißt, dass sie in die Städte abwan-
dern, oder gar ins Ausland auswandern 
muss, um sich ernähren zu können. Somit 
ist letztendlich das traditionelle Dorf als 
Lebenseinheit gestorben, weil man sich 
dort nicht mehr ernähren kann, da eine so-
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ziologische Migration vom Lande zu Stadt 
stattgefunden hat.

A.R.: „Gestorben“? Ist das Wort nicht 

etwa zu harsch? 

M.L.: Nein, das fi nde ich nicht. Erlau-
ben Sie mir bitte, diese Aussage zu erklä-
ren. Eine Parallele zu diesem Geschehen 
fand auch im damaligen West-Deutsch-
land (BRD) statt. Die west-deutschen 
Dörfer erlitten nach 1960 eine massive 
Veränderung durch das Einsetzen einer 
plötzlichen Mechanisierung, weil die 
ökonomische Gesamtlage West-Deutsch-
lands sich zwischen 1950-1960 sehr ver-
besserte, was bedeutete, dass die Bauern 
sich Maschinen kaufen konnten, die bil-
liger zu unterhalten waren als die viel-
weniger effi  zienter Methode  der Pferde-
und Ochsenhaltung. Der Wechsel von den 
Pferden und Ochsen zu den Maschinen 

änderte die Landwirtschaft total. Viele 
Kleinbauern schlossen ihre Betriebe und 
verpachteten ihr unbebautes Land an die 
umliegenden Großbauern. Dadurch än-
derte sich die soziologische Struktur der 
Dörfer: viele Kleinbauern wurden Fab-
rikarbeiter in der näheren oder weiteren 
Umgebung, was nun wieder zur Folge 
hatte, dass die Dörfer zu Halb-Dörfern 
schrumpften, weil die andere Hälfte der 
Bewohner zu Pendlern wurde, die in ih-
ren angestammten Dörfern nur noch die 
neue „Schlafpopulation“ genannt wurde. 
Die Bauern und die neuen Pendler hat-
ten verschiedene Arbeitsrhythmen, und 
daher Tagesabläufe der Arbeit, die sie 
schleichend voneinander trennten. So-
mit verloren diese schrumpfenden Dör-
fer permanent ihre seitherige lebendige 
Infrastruktur, in dem es ständig weni-
ger Ärzte, weniger Schulen, weniger Ge-
schäfte und weniger Gasthäuser gab.  
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Man müsste sich daher überlegen, ob 
in den rumänischen Dörfern von heute 
etwas Ähnliches passiert, was um 1960 in 
Westdeutschland geschah, weil so viele ju-
gendliche Bauernsöhne entweder in rumä-
nischen Städten eine neue Arbeit fi nden, 
oder gar im Ausland arbeiten. Ein Dorf lebt 
nur, wenn die Bevölkerung im Dorfe selber, 
oder in einem geringen Radius der Entfer-
nung, Arbeit fi ndet. Keiner fl ieht von Zu-
hause weg, wenn es ihm dort gut geht.

Ein weiterer Aspekt der Veränderung der 
Dörfer in Rumänien heute ist das Phäno-
men, dass viele im Ausland lebende Rumä-
nen nur noch zu familiären oder kirchlichen 
Festtagen nach Hause zurückkommen, aber 
eben nur als Urlauber, und nur in den sel-
tensten Fällen wieder in Rumänien leben 
wollen. Man könnte sogar von einer neuen 
„Urlaubspopulation“  reden. Somit verlieren 
aber nicht nur die Dörfer ihre angestamm-
te Bevölkerung, sondern auch der Staat im 
Ganzen verliert an Bevölkerung, welches 
sich auf die Gesamtheit des Staates negativ 
auswirken wird. Man dürfte sich nicht der 
Illusion hingeben, alles so laufen zu lassen, 
wie es zur Zeit läuft, sondern man müsste 
etwas Mut zu einer prophetischen Interpre-
tation der Lage aufbringen und ökonomi-
sche Veränderungen sofort initiieren, damit 
die neue Realität einem nicht wie ein Dieb in 
der Nacht überrascht.  

A.R.: Was ist Ihrer Meinung nach die 
Aufgabe der rumänisch-orthodoxen Kirche 
in dem Kontext der neuen Arbeitsauswande-
rung der Rumänen?

M.L.: Da der Auftrag der Kirche die Er-
rettung der Seelen ist, wozu der Herr die 
Apostel in die Welt gesandt hat, folgt da-
raus, dass die Heilige Kirche zu allererst 
hier in der Diaspora präsent sein muss. 

Konkret bedeutet dies, dass wir die Sak-
ramente treu verwalten müssen, und dass 
wir nicht wie die Protestanten uns nur in 
Soziologie und Diakonie verausgaben. Die-
jenigen der Rumänen, die auch zuhause ein 
religiös-kirchliches Leben geführt haben, 
müssen die Möglichkeit fi nden, auch hier 
Gottesdiente und priesterliche Hilfe in An-
spruch nehmen zu können. Diejenigen Ru-
mänen aber, die zuhause ein christlich ge-
sehen unkirchliches Leben führten, sind in 
Gefahr, die Kirche hier in der Diaspora zu 
einer protestantisch-karitativen Organisa-
tion zu degradieren, indem sie nur Sozial-
hilfe von ihr wollen, aber keine Erlösung 
für ihre Seelen suchen. Somit hat die Kirche 
hier in der Diaspora eine schwere Aufgabe, 
nämlich sie muss sich mit Gottes Hilfe die 
Sensibilität bewahren, um unterscheiden 
zu können, wer nur Brot von ihr will, oder 
auch die Erlösung. Das bedeutet, dass un-
sere Kirche hier einen hoch-motiviert Kle-
rus als Priester und Seelsorger benötigt, 
der den Gläubigen ein geistliches Vorbild 
ist, und nicht, dass der Klerus ebenso wie 
die Laien nur aus materiellen Gründen in 
der Diaspora lebt.

AR: Ich danke Ihnen für Ihre Erklärun-
gen, und ich hoff e, dass sie den Lesern unse-
rer Zeitschrift nützlich sein werden.
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Pentru occidentali, viața de la țară nu diferă cu multe față de cea la oraș. Atât confortul, cât 
și facilitățile relativ asemănătoare – iar aceasta nu de ieri-alaltăieri – au dus la situația în 
care cu greu se mai poate vorbi despre sat și oraș. Nu același lucru se întâmplă în țara-mamă, 
România, unde duhul sătesc păstrează în sine multe dintre trăirile copilăriei noastre, în casa 
părintească sau a bunicilor, cu frumusețile și prospețimea dimineților de vară, muncile câm-
pului, liniștea duminicilor și bucuriile Colindelor și Plugușorului. Însă, așa cum spunea Patri-
arhul Daniel vizitând o expoziție tematică, atunci când abordăm imaginea satului românesc, 
este important să evităm idealizarea acestuia și să nu ignorăm realitatea sa de astăzi, cu 
provocările ei: depopularea zonelor rurale, infrastructura precară ș.a. Pornind de la o aseme-
nea perspectivă, ne-am propus să realizăm o oglindă a satului, adresându-ne unora dintre 
oamenii de seamă ai Arhiepiscopiei noastre: părintele Mircea Basarab, întemeietor al Parohiei 
„Nașterea Domnului= din München și profesor (pensionar) de studii biblice la Departamen-
tul de Teologie Ortodoxă al Universității München, părintele profesor Nicolae Dura, vicar 
pentru Austria și preot la Biserica „Sf. Andrei= din Viena, părintele Ștefan Anghel, protopop 
pentru Hessen, Rheinland-Pfalz, Saarland și Luxemburg și preot la Biserica „Sf. Nicolae= din 
Off enbach, părintele Alexandru Ioniță, nu demult doctorand la München,iar acum paroh al 
Parohiei Gușterița, de la marginea Sibiului, părintele diacon Dumitru Dura, secretar epar-
hial și domnul Ion Cicală, membru fondator și consilier la Centrul Bisericesc din München. 
Mini-interviul nostru a avut în vedere trecutul satului, amintirile dragi și oamenii frumoși ai 
satului, precum și perspectivele vieții la țară în viitorul apropiat.

Ierom. Dr. Ioan Popoiu

1. Ce amintire legată de sat (satul 
natal) vă este cea mai dragă? 

Pr. Mircea Basarab: Cele mai fru-
moase amintiri din viața satului meu 
erau pentru mine Sărbătorile Nașterii 
Domnului, Anului Nou și ale Botezului 

Domnului. Mă gândesc la obiceiurile și 
tradițiile legate de aceste momente, în 
care era implicată viața întregului sat, ma-
nifestând unitatea lui spirituală. Pauza 
muncilor agricole oferea și timp pentru 
astfel de manifestări; comuniunea dintre 
săteni o găseam mai intensă în acest timp 

INTERVIUL DEISIS (2)
Cu mai mulţi interlocutori

Satul românesc: Însemnătate şi perspective
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de iarnă. De asemenea, neuitate sunt 
slujbele Deniilor, culminând cu Învierea 
Domnului, care pe noi, copiii, ne marcau 
diferit; poate și pentru că se desfășurau 
noaptea aveau un farmec deosebit. Restul 
amintirilor, frumoase, fără nici o îndoială, 
erau personale sau legate de un grup mai 
restâns de persoane. Primele amintiri 
erau legate de viața satului, constituind 
o dovadă a împământenirii credinței în 
locul în care ne-am „trezit= la viață, û ind 
exprimate prin limba și cultura neamului. 
Provin dintr-un sat în care jumătate din 
populație o formau sașii, cu credință, obi-
ceiuri, limbă și cultură diferite de ale noas-
tre. Aceste diferențe ne marcau, de ase-
menea, diferit exprimarea sentimentelor 
și convingerilor religioase și naționale. 
Sărbătorile primeau un caracter național, 
în sensul bun al cuvântului.

Diacon Dumitru Dura: Pentru mine, 
satul în care m-am născut reprezintă un 
colţ de rai, plin de amintiri frumoase. Aici 
este familia mea, casa mea, biserica în care 
m-am botezat. Satul meu este locul unde 
mă voi întoarce mereu cu drag, deşi trăiesc 

departe de Ţară. Este un loc cu oameni 
credincioşi, gospodari şi respectuoşi. Aici 
am învăţat să vorbesc, să merg la biserică, 
să mă rog, să scriu şi să citesc.

Ion Cicală: Paștile interzise... Partici-
parea şcolarilor la zilele pascale era 
interzisă. Eram amenințaţi cu notă slabă 
la „purtare=. Dar cu atât mai atractivă era 
această tradiţie: „furam Paștile=. În satul 
meu din Banatul înstrăinat, Învierea se 
făcea în zorii zilei, cu procesiune, cu citi-
rea Sf. Evanghelii la intrarea în biserică, 
cu explozia troparelor „Hristos a înviat=, 
la care se luau la întrecere junimea satu-
lui. Toate păreau..., erau altfel. Primeau un 
„ceva nou=...

Pr. Alexandru Ioniță: (Pregătirea 
pentru Paști la sat, imediat după 1989) 
Intram direct în pregătirile pentru marea 
sărbătoare lipind cu bunica acel mare cup-
tor în care se făceau câteva zeci de cozo-
naci odată. Apoi văruiam cu ea tot chile-
riul și uneori și toată căsuța ei din lemne 
și lut. În Vinerea Patimilor mergeam de 
două ori la biserică: o dată să ne închinăm 
și să trecem pe sub Epitaf, în timpul zilei, 
iar seara cântam cu toată suü area Proho-
dul Domnului – despre care am aü at mai 
târziu ce este și ce făceam noi de fapt... 
Sâmbăta Mare era ziua în care se coceau 
cozonacii, și nouă, celor mai mici, ne scăpa 
bunica câte un codru... de poftă... Iar în 
noaptea de Paști era totul o fremătare și 
o așteptare de nedescris, până ce preotul 
ieșea din Altar cu vestea cea bună a Învie-
rii și toți cântam cât ne ținea gura: „Hris-
tos a înviat!=

2. Ce û gură a satului (preoți, oameni 
gospodari, credincioși etc.) v-a rămas 
în minte și cu ce anume?
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Ion Cicală: ...La noi, ca şi în alte părţi 
pe unde a trecut teroarea „eliberatoare=, 
luminătorii satelor au fost înlocuiţi cu „slu-
jitorii aparatelor= (...) Dar memoria nu s-a 
şters! Ce û gură luminoasă? Măicuța, care 
s-a jertû t crescând doi orfani: pe mine şi pe 
soră-mea. Duminica ne îmbrăca în „ţoale= 
de sărbătoare şi ne trimitea la Biserică. Ea, 
care nu ştia de Biblie sau catehism, ne zi-
cea: „Duceți-vă cu maica la Biserică, c'aşa-i 
bine şi frumos, c-aşa-i place lu' Dumnezeu=. 
Şi Tatăl, om citit, țăran-poet, care a cântat 
în corul bisericesc „Armonia= timp de 70 de 
ani. Agricultor, dar nu numai, ci şi pomicul-
tor, viticultor, apicultor, care zicea: „toate-s 
bune la casa omului, numai ei să ne lase în 
pace=

Pr. Mircea Basarab: Interesat și fas-
cinat am fost de „bătrânii satului=; de 
maniera în care știau să povestească eve-
nimente istorice la care au fost martori 

sau actori direcți. Am ascultat poveștile 
bătrânilor care au luat parte ca și „cătane= 
ale împăratului la „Bătaia ai dintâi=. În 
prima parte a războiului, în Galiția, lup-
ta a fost un û asco terminat cu fuga din 
fața rușilor. De aici au fost duși pe fron-
tul cu „Talienii= (Tirol), unde n-au făcut 
mare ispravă. Pur și simplu aici soldații 
au părăsit frontul, au lăsat totul și au 
plecat spre casă. La mirarea și întrebarea 
mea cum s-a ajuns la așa o „dezertare= în 
masă, mi-a răspuns: „A ajuns printre noi, 
românii, un zvon că se face România Mare 
și ni se dă pământ... și am plecat=. Bieții 
oa meni.... vroiau să nu piardă ocazia! Au 
lăsat planurile „drăguțului de împărat= și 
s-au întors la ofurile lor... Un altul mi-a is-
torisit participarea la Adunarea de la Alba 
Iulia (1 Decembrie 1918). În narațiunea 
lui se concentra vădit, întorcându-se la 
acel moment solemn, de care era foar-
te mândru, considerându-se, printre să-
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tenii  care-l ascultau, un privilegiat al isto-
riei. Povestea cu lacrimi în ochi și cu vocea 
tremurândă și gâtuită de emoție entuzias-
mul cu care erau întâmpinați pe drum, de at-
mosfera de sărbătoare de la Alba-Iulia și de 
bucuria însoțită de urale și căciulile aruncate 
în aer în momentul anunțării Unirii...

Pr. Ștefan Anghel: Părintele Ghe-
orghe Popa, care, prin anii 1960, la Oar-
da de Sus, a dărâmat, împreună cu mai 
mulți credincioși o bisericuță șubredă din 
cărămidă nearsă și, într-o singură noapte, 
au ridicat, fără a avea vreo aprobare, zidu-
rile noii biserici, încât în timpul zilei părea 
că doar se lucra la renovarea și consolida-
rea vechii bisericuțe.

Pr. Nicolae Dura: Părintele satului (Ni-
colae Ghişoiu), dar şi oamenii de mare curăţie 
şi demnitate: bărbaţi şi femei (Moş Aron, 
Moş Gheorghe, Tetea Lisâi, Mama Ioană, 
Mama Moaşii) care frecventau cu regulari-
tate slujbele bisericii, dar şi mănăstirile, şi 
lucrau cu drag şi bucurie, crescând  prunci 
mulţi şi frumoşi, care însuü eţeau prin 
zburdălnicia lor satul întreg.

3. Cum credeți că ar putea û  susținut 
satul românesc astăzi? Ce am putea 
face pentru el?

Pr. Ștefan Anghel: Prin conservarea 
îndeletnicirilor tradiționale, încurajând 
pe cei ce mai sunt activi și atenți cu au-
tenticitatea, cumpărându-le și promovân-
du-le produsele. Prin încurajarea și culti-
varea petrecerii timpului liber al tinerilor 
în mediul sătesc și trezirea interesului 
lor pentru viața satului și îndeletnicirile 
tradiționale (războiul de țesut, cusătura 
manuală, sculptura în lemn, pictarea icoa-
nelor, pomicultura, apicultura etc.). Prin 

popularizarea modelelor pilduitoare de 
viață de la sat.

Pr. Mircea Basarab: Am trăit la țară ul-
tima parte a celui de-al doilea Război Mondi-
al. Nu eram direct pe linia frontului, dar am 
fost martorul înaintării Armatei Roșii spre 
Berlin. Eram anunțați de primărie să ieșim 
la șosea, când treceau ca să-i aplaudăm, erau 
doar eliberatorii noștri! Noi, copiii, savuram 
trecerea unor astfel de coloane de militari, 
bărbați, dar − spre uimirea noastră − și femei. 
Am trăit apoi deportarea unei părți a sașilor 
în Rusia. Am văzut și bucuria țăranilor din 
timpul reformei agrare. Am fost martor la 
necazul lor din perioada cotelor; la grija lor 
când s-au organizat întovărășirile agricole 
și, apoi, la colectivizarea satelor. Atunci a 
început părăsirea satului. Pământul de care 
era legat de generații nu mai era „al meu=, 
devenise „al nostru=. Această transferare a 
proprietății l-a înstrăinat de pământul lui, 
pe care devenise „slugă=. Sătenii mai tineri, 
care locuiau în satele de pe șosele sau erau 
legate de oraș prin cale ferată au plecat la 
fabrică, erau navetiști (dormeau numai 
acasă). Copiii au fost dați la școli, iar la sat 
n-a rămas decât o inû mă parte dintre ei. 
Viața satului nu mai era marcată de ciclul 
muncilor agricole, de sărbători, de vechile 
tradiții ale satului, ci de orarul de lucru al fa-
bricilor, de turele de muncă și de navete. În-
cet-încet, satele s-au pustiit, au rămas doar 
bătrânii, care deveneau martorii dispariției 
satului și ai tradițiilor lui. Satul a devenit un 
amestec de obiceiuri noi cu rămășițe din ve-
chile tradiții, iar sătenii nu erau nici țărani, 
și nici domni/orășeni.Ce se poate face? La 
ceea ce a fost nu se mai poate întoarce; este 
exclus. Cei ce au avut curajul după eveni-
mentele din decembrie 1989 să investească 
în mecanizarea agriculturii au fost puțini și 
nu prea au fost susținuți în încercările lor, 
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în special în evaluarea produselor. Apoi, in-
frastructura trebuie înnoită, căile de acces 
trebuie modernizate, legătura cu orașele 
întărită, munca stimulată cu legi care să-i 
protejeze și care să le redea stabilitatea unei 
vieți care să aibă sens. O reorientare a po-
liticii românești, care să-i atragă pe oameni 
să întreprindă ceva sigur. Nu putem chema 
oamenii la sat cu promisiuni iluzorii, pe care 
nu le cred nici cei care le fac. După atâtea 
eșecuri, ţăranii noștri s-au săturat de vorbe 
frumoase. Ei așteaptă fapte convingătoare 
din partea guvernanților, a politicienilor 
noștri.

Pr. Nicolae Dura: Să susţinem cum pu-
tem û ecare dintre noi şi să admirăm şi să 
felicităm pe cei care mai ţin suü etul satului, 
chiar dacă tot mai multe case, gospodării,, 
rămân fără suü et. Cel puţin de câteva ori 
pe an să ajungem în biserica în care am 
fost botezaţi şi să-i revedem pe cei care 
au mai rămas acolo. Să ajungem şi să ne 
rugăm negreşit şi la mormintele bunilor şi 
străbunilor noştri. Să ajutăm după putere 
şi cu toată conştiinţa creştină, concret, o 
familie nevoiaşă sau câţiva copii săraci.

Pr. Alexandru Ioniță: Eu cred că deja 
s-a pierdut enorm de mult. În trei dece-
nii de la comunism, pe de o parte, s-au dat 
pământurile înapoi oamenilor, pe de alta, 
tinerii au plecat în mare parte din țară pen-
tru un trai mai bun. Am observat în ultimii 
ani cum țăranii au îmbătrânit și nu au mai 
putut îngriji propriile animale și terenuri. 
S-au vândut pe unu sau doi euro pe me-
tru pătrat sute de mii de hectare, iar satele 
sunt multe goale și oamenii cu mai mult 
teren nu fost sprijiniți să lucreze pământul 
cu mașini și alte metode ale tehnologiei de 
care beneû ciază europenii. Cu sapa sigur că 
nu s-a putut ajunge departe, și accesul prin 

televizor la desfătările lumii noi a făcut ca 
tinerii să nu mai dorească lucrul greu din 
agricultură. Ce am putea face? S-au început 
sporadic proiecte de „înû ere= a unor țărani 
de către familii mai înstărite din orașe. Aces-
tea le cumpără laptele sau produsele din 
grădină ori îi sprijină cu ustensile mai noi, 
necesare la munca pământului. Este un ex-
emplu bun și practic la nivel mic. Însă la ni-
vel național este clar că doar un program in-
tens și susținut pe mai mulți ani de investiții 
masive mai poate salva ceva din ceea ce a 
fost satul. Cu astfel de sprijin din partea sta-
tului sau prin coalizări puternice între fer-
mieri mici, s-ar putea răzbi cumva pe piața 
feroce a negoțului european, încât și cei care 
lucrează și trăiesc din agricultură sau turism 
rural să simtă că merită și să aibă și câștigul 
necesar traiului zilnic decent.

Diacon Dumitru Dura: Acum satul a 
îmbătrânit. Ne-au rămas părinţii singuri. 
Tinerii au plecat pentru a găsi un trai mai 
bun printre străini. Pentru mulţi dintre 
noi, părinţii ne aşteaptă în progadie (cimi-
tir) pentru a aprinde o lumânare, a rosti o 
rugăciune şi a face o închinăciune, precum 
ne-au învăţat bunii şi străbunii noştri. 
Nădăjduim că Dumnezeu se va milostivi 
spre satul nostru şi-l vom vedea din nou 
plin de viaţă ca odinioară.
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DEISIS-INTERVIEW (2)

Das rumänische Dorf: 
Bedeutung und  Perspektiven

Mit mehreren Gesprächspartnern

Für Menschen im Okzident existiert kein großer Unterschied zwischen dem Leben auf dem 
Land und dem in den Städten. Sowie die Lebensstandards als auch die ähnlichen Mög-
lichkeiten haben dazu beigetragen, dass man kaum noch von „Stadt< und „Land< reden 
kann – und das nicht erst seit gestern. In dem Mutterland Rumänien ist dies nicht der 
Fall – dort wurde der Geist des Dorfes bewahrt und hält viele unserer Kindheitserinne-
rungen aus dem elterlichen oder großelterlichen Hause inne: Die Schönheit und Frische 
der Sommermorgen, die Arbeit auf dem Feld, die sonntägliche Ruhe oder die Freude der 
Weihnachts- und Neujahrslieder. Dennoch ist es wichtig, betonte Patriarch Daniel auf einer 
Ausstellung zum rumänischen Dorf, es nicht zu idealisieren und nicht dessen harte Realität 
und Herausforderungen zu ignorieren: die Entvölkerung der ruralen Gegenden, die schlech-
te Infrastruktur, etc. Von diesem Gedanken ausgehend haben wir uns entschieden, einen 
Spiegel des Dorfes anzufertigen, indem wir uns an einige bedeutende Mitglieder unseres 
Erzbistums wenden. Diese sind: Vater Mircea Basarab, Gründer der Gemeinde „Die Geburt 
des Herrn< in München sowie ehem. Professor für Bibelkunde an der Fakultät für orthodo-
xe | eologie in München; Vater Nicolae Dura,  bischöü icher Vikar Österreichs und Pfarrer 
der Gemeinde „Hl. Andrei< in Wien; Vater Stefan Anghel, Leiter des Dekanats in Hessen, 
Rheinland-Pfalz, Saarland und Luxemburg, sowie Pfarrer der Gemeinde „Hl. Nikolaus< in 
Off enbach am Main; Vater Alexandru Ionita, seit nicht langer Zeit Doktorand in München 
und nun Pfarrer der Gemeinde in Gusterita in der Nähe von Sibiu; Diakon Dumitru Dura, 
bischöü icher Sekretär; sowie Herr Ion Cicala, Gründungsmitglied und Rat des Rumänisch-
orthodoxen Kirchenzentrums in München. Dieses Mini-Interview beäugt sowohl die Ver-
gangenheit des Dorfes, mit all seinen schönen Erinnerungen und lieben Menschen, sowie 
die Perspektiven des Lebens auf dem Dorf in naher Zukunft.

Priestermönch Dr. Ioan Popoiu

1. Welche ist ihre Lieblingserinne-
rung aus Ihrem Heimatdorf?

Vater Mircea Basarab: Die schöns-

ten Erinnerungen aus dem Leben meines 
Dorfes sind für mich die Feiertage der 
Geburt des Herrn, des neuen Jahres und 
der Taufe Christi. Ich denke zurück an die 
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jeweiligen Bräuche und Traditionen, in 
denen die Bewohner des gesamten Dorfes 
mit hineinbezogen wurden und ihre spi-
rituelle Einheit zum Ausdruck brachten. 
Die winterlichen Auszeiten von der Land-
wirtschaft boten Zeit für genau solche 
Äußerungen und die Gemeinschaft unter 
den Dorfbewohnern war am intensivsten 
in diesen Wintertagen. Gleichzeitig werde 
ich nie die abendlichen Gottesdienste der 
Karwoche und Feier der Auferstehung des 
Herrn vergessen, die vor allem uns Kinder 
sehr prägte – vielleicht hatten sie einen 
besonderen Zauber, weil sie nachts statt-
fanden. Weitere schöne Erinnerungen 
sind ohne Zweifel die Persönlichen, die 
mit einer kleineren Gruppe von Mitmen-
schen zu tun hatten. Einige dieser Erin-
nerungen haben mit dem Leben im Dorf 
zu tun, welches ein Beweis des Lebendig-

werdens unseres Glaubens ist – dort, an 
dem jeweiligen Ort an dem wir selbst zum 
Leben „erwacht“ sind. Dieser Glaube wur-
de, in einem Dorf, in dem die Hälfte Sach-
sen waren, durch die Sprache und Kultur 
des dort lebenden Volkes ausgedrückt 
– mit unserem verschiedenen Glauben, 
Bräuchen, Sprachen und Kulturen. Diese 
Unterschiede, vor allem die unterschied-
lichen Gefühlsausdrücke sowie religiösen 
und nationalen Überzeugungen, haben 
uns gezeichnet. Die Feiertage bekamen ei-
nen nationalen Charakter, im guten Sinne 
des Wortes.

Diakon Dumitru Dura: Für mich ist 
das Dorf, in dem ich geboren wurde, ein 
Stück Himmel voller schöner Erinnerun-
gen. Dort sind meine Familie, mein Haus 
und die Kirche, in der ich getauft worden 
bin. Mein Dorf ist der Ort, zu dem ich im-
mer mit Freude zurückkehren werde, auch 
wenn ich weit entfernt lebe. Es ist ein Ort 
voller gläubiger, fl eißiger und respektvol-
ler Menschen. Hier habe ich gelernt zu re-
den, in die Kirche zu gehen, zu beten, zu 
schreiben und zu lesen.

Ion Cicala: Das verbotene Ostern... 
Schülern war die Teilnahme an den Os-
terfeiertagen verboten. Uns wurde mit 
einer schlechten Verhaltensnote in der 
Schule gedroht, doch umso attrakti-
ver erschien uns diese Tradition: wir 
„stahlen“ das Ostern. In meinem Dorf 
im entfremdeten Banat wurde die Auf-
erstehung mit einer Prozession, der Le-
sung des Hl. Evangeliums im Eingang 
der Kirche und des Troparion „Christus 
ist auferstanden“ in der Morgendämme-
rung gefeiert. All diese Dinge schienen 
und waren anders. Sie erlangten etwas 
„Neues“…
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Vater Alexandru Ionita: (Die Oster-
vorbereitungen im Dorf, kurz nach 1989) 
Für mich fi ngen die Vorbereitungen für 
dieses große Fest an, indem ich mit meiner 
Großmutter jenen Ofen klebte, in dem ein 
paar Dutzend traditionelle Rührkuchen 
gleichzeitig gebacken wurden. Anschlie-
ßend strichen wir zusammen die ganze 
Vorratsstube und manchmal auch ihr 
ganzes Häuschen, welches aus Holz und 
Lehm bestand. An Karfreitag gingen wir 
gleich zweimal in die Kirche: einmal tags-
über, um den Epitafi on zu verehren und 
unter ihm hindurchzugehen, und einmal 
abends, um aus voller Brust das Klagelied 
Christi zu singen – über welchen ich spä-
ter erst erfuhr, was er ist, und was wir dort 
überhaupt tun. Ostersamstag war der Tag 
an dem die Rührkuchen gebacken wurden 
und unsere Großmutter uns, den Kleins-
ten, das eine oder andere Kuchenstück 
zuschob. Letztlich war die Osternacht ein 
reines ungeduldiges Warten, bevor der 
Pfarrer aus dem Altar heraustrat, die gute 
Botschaft der Auferstehung verkündigte 
und wir alle so laut wir konnten „Christus 
ist auferstanden!“ sangen. 

2. Welche Figur aus dem Dorf (Pfar-
rer, Bauern, Gläubige, etc.) ist Ihnen im 
Gedächtnis geblieben und warum?

Ion Cicala: Bei uns sowie in anderen 
Orten, in denen der „befreiende“ Terror 
gewütet hat, wurden die Erläuchter der 
Dörfer mit den „Dienern der Apparate“ 
ersetzt. Die Erinnerung jedoch ist immer 
noch vorhanden! Welche erleuchteten 
Gestalten? Meine Mutter, welche sich 
aufopferte, indem sie zwei Weisenkinder 
aufzog: mich und meine Schwester. Sonn-
tags zog sie uns unsere „Sonntagsklamot-
ten“ an und brachte uns in die Kirche. Sie 

wusste weder von der Bibel noch von der 
Kirchenlehre, sagte uns aber stets: „geht 
mit eurer Mutter in die Kirche, denn so ist 
es schön und gut, und so gefällt’s Gott“. 
Und unser Vater, ein gelernter Mensch, 
ein Bauer und Poet, welcher 70 Jahre 
lang im bekannten Kirchenchor „Armo-
nia“ sang. Er war Landwirt, Obstzüchter, 
Weinbauer und Imker, und sagte immer: 
„Alles in unserem Hause ist gut, nur sie 
sollen uns in Frieden lassen“. 

Vater Mircea Basarab: Ich empfand 
Interesse und Faszination den „Ältesten 
des Dorfes“ gegenüber; ihnen und der Art, 
in der sie historische Ereignisse, an denen 
sie selbst teilgenommen hatten, zu erzäh-
len wussten. Ich kannte die Geschichten 
derer, welche als Soldaten des Kaisers am 
„ersten Kampf“ teilgenommen hatten. 
Im ersten Teil des Krieges, in Galizien, 
war der Kampf ein großer Reinfall, der in 
einer Flucht vor den Russen endete. Ab 
dort wurden sie mit den Italienern (Tirol) 
an die Front gebracht, wo sie nichts Gro-
ßes leisteten. Dort verließen die Soldaten 
schlicht und einfach die Front, ließen al-
les hinter sich und kehrten zurück nach 
Hause. Auf mein Staunen und die Frage 
hin, wie es zu solch einer „Fahnenfl ucht“ 
kommen konnte, antwortete er: „Es ent-
stand unter uns Rumänen das Gerücht, 
dass unser Land groß wird und uns Boden 
geschenkt wird… und wir sind gegangen. 
Diese armen Menschen wollten diese 
Chance nicht verpassen… Sie ließen die 
Pläne des Kaisers hinter sich und kehrten 
zurück zu ihren Angelegenheiten“. Ein an-
derer alter Mann erzählte mir von der Ver-
sammlung in Alba Iulia am 1. Dezember 
1918. Während er konzentriert und voller 
Stolz erzählte und zu jenem Moment zu-
rückkehrte, zählte er sich unter den zuhö-
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renden Dorfbewohnern als einen „Privi-
legierten der Geschichte“. Er erzählte mit 
Tränen in den Augen und zitternder Stim-
me von der Aufregung und dem Enthusi-
asmus mit dem sie aufbrachen, von der 
feierlichen Atmosphäre in Alba Iulia und 
der Freude sowie den in die Luft geworfe-
nen Mützen in dem Moment, in dem die 
Vereinigung verkündigt wurde… 

Vater Stefan Anghel: Vater Gheor-
ghe Popa, welcher um 1960 in dem Dorf 
Oarda de Sus, zusammen mit ein paar 
Gläubigen, eine heruntergekommene 
kleine Kirche über Nacht zerstörte und 
sie in derselben Nacht neu erbaute. Sie 
hatten keine Genehmigung dafür, und 
durch ihre nächtliche Aktion schien es 
am nächsten Morgen so, als würden sie 
bloß an der Renovierung der alten Kirche 
arbeiten.

Vater Nicolae Dura: Der Dorfpfar-
rer (Nicolae Ghisoiu) und alle Menschen 
voller Reinheit und Würde: Männer und 
Frauen, die regelmäßig die kirchlichen 
und klösterlichen Gottesdienste besuch-
ten, mit viel Freude arbeiteten und viele, 
schöne Kinder aufzogen, welche mit ih-
rem Herumtollen das ganze Dorf aufhei-
terten.

3. Was glauben Sie, wie kann das ru-
mänische Dorf von heute erhalten wer-
den? Was könnten wir dafür tun?

Vater Stefan Anghel: Durch die Er-
haltung der traditionellen Beschäftigun-
gen − also indem wir die Produkte derer 
kaufen, die Wert auf die Echtheit dieser 
legen, und sie dadurch fördern. Durch die 
Ermutigung der jungen Generationen, 
sich in ihrer freien Zeit im dörfl ichen Um-

feld aufzuhalten, und das Erwecken ihres 
Interesses für das Dorfl eben und der tra-
ditionellen Beschäftigungen (der Web-
stuhl, das Nähen, die Holzhauerei, das 
Bemalen von Ikonen, der Obstanbau und 
die Landwirtschaft, etc.). Durch die An-
preisung aller vorbildlichen Modelle aus 
dem dörfl ichen Leben.

Vater Mircea Basarab: Ich habe auf 
dem Land den letzten Teil des zweiten 
Weltkriegs miterlebt. Ich war nicht di-
rekt an der Front, aber ich war Zeuge des 
Voranschreitens der Roten Armee nach 
Berlin. Wir wurden von unserem Rat-
haus benachrichtigt, dass wir raus auf 
die Hauptstraße gehen und sie applau-
dieren sollten als sie vorbeimarschierten 
– sie waren schließlich unsere Erlöser! 
Wir Kinder genossen den Durchmarsch 
solcher Militärtruppen von Männern 
und (zu unserer großen Überraschung) 
Frauen. Anschließend habe ich die Ver-
schleppung einiger Teile der Sachsen 
nach Russland miterlebt. Ich habe auch 
die Freude der Bauern in den Zeiten der 
landwirtschaftlichen Reformation er-
lebt. Ich war Zeuge ihres Kummers in 
der Zeit der Quoten, ihrer Sorge als die 
landwirtschaftlichen Genossenschaften 
organisiert wurden und schließlich, der 
Kollektivierung der Dörfer. Das war der 
Zeitpunkt, in dem die Leerung der Dör-
fer anfi ng. Der Boden, an dem das Dorf 
über Generationen hinweg gebunden 
war, war nun nicht mehr „meins“, son-
dern „unseres“. Diese Besitzübertragung 
hat die Böden des Dorfes, auf denen es 
bloß noch ein Knecht war, entfremdet. 
Die jüngeren Dorfbewohner, die in der 
Nähe der Hauptstraße oder mit direkter 
Verbindung zur Stadt wohnten, fi ngen 
an, in der Industrie zu arbeiten und wur-
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den zu Pendlern. Die Kinder wurden auf 
städtische Schulen geschickt, wodurch 
lediglich ein kleiner Teil von ihnen im 
Dorf verblieb. Das Dorfl eben war nun 
nicht mehr vom Zyklus der Landwirt-
schaft, den Feiertagen und den alten 
Traditionen geprägt, sondern von den 
Arbeitszeiten der Fabriken und dem Pen-
deln. Langsam aber sicher wurden die 
Dörfer verwüstet – die einzigen, die üb-
rig blieben, waren die alten Menschen, 
die mit eigenen Augen ansehen mussten, 
wie das Dorf und seine Traditionen ver-
schwanden. Es wurde ein Mix aus neuen 
Bräuchen und Überresten der alten Tra-
ditionen, wodurch die Bewohner weder 
Bauern noch Stadtbewohner waren. Was 
kann also getan werden? Das vergange-
ne kann man nicht mehr ändern, das ist 

ausgeschlossen. Jene, die nach den Ge-
schehnissen im Dezember 1989 den Mut 
hatten, in die Mechanisierung der Land-
wirtschaft zu investieren, waren nur we-
nige und sie wurden dabei nicht wirklich 
unterstützt. Außerdem muss die Infra-
struktur erneuert werden, die Zugangs-
wege modernisiert, die Verbindung zu 
den Städten verbessert und die ländliche 
Arbeit muss anhand von Gesetzen, die 
die Arbeiter schützen und ihrem Leben 
Stabilität gewährt, angekurbelt werden.

Vater Nicolae Dura: Jeder von uns 
sollte die Dörfer nach seinen eigenen 
Kräften unterstützen und jene Men-
schen bewundern und beglückwün-
schen, die weiterhin die Seele des Dor-
fes aufrechterhalten, obwohl immer 
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mehr Häuser und Haushalte verlassen 
bleiben. Wir sollten mindestens ein 
paarmal pro Jahr in die Kirche zurück-
kehren, in der wir getauft wurden, und 
die Menschen wiedersehen, die dort ge-
blieben sind. Wir sollten zurückkehren 
und bei den Gräbern unserer (Ur-)Groß-
eltern beten. Wir sollten nach eigenen 
Kräften und ganz bewusst einer konkre-
ten Familie oder armen Kindern helfen, 
die in Not sind.

Vater Alexandru Ionita: Ich glaube, 
dass schon sehr viel verloren ist. In den 
drei Jahrzehnten seit dem Kommunis-
mus wurden den Menschen einerseits 
ihre Böden zurückgegeben, anderer-
seits haben viele junge Leute das Land 
in der Hoffnung auf ein besseres Leben 
verlassen. Ich habe in den letzten Jah-
ren beobachtet, wie die Bauern veraltet 
sind und nicht mehr in der Lage waren, 
sich um ihre eigenen Felder und Tiere 
zu kümmern. Tausende Hektar wurden 
für ein, zwei Euro pro Quadratmeter 
verkauft. Als Folge davon sind nun viele 
Dörfer leer und diejenigen, die größe-
re Grundstücke besitzen, werden nicht 
dabei unterstützt, moderne Maschinen 
zu benutzen, die ihnen bei der Land-
wirtschaft helfen würden. Per Hand ist 
dies sicher nicht möglich und durch den 

Zugang zum Fernsehen und die damit 
einhergehende Darstellung der moder-
nen Welt gilt die Landwirtschaft für 
junge Menschen nicht mehr als erstre-
benswert. Was können wir also tun? Es 
wurden vereinzelt Projekte eingeführt, 
die die „Adoption< mancher Bauern von 
Seiten wohlhabender Familien aus den 
Städten zum Ziel haben. Diese kaufen 
ihre Milch und die Produkte aus ihren 
Gärten oder kaufen ihnen neuere Uten-
silien, die sie für die Feldarbeit benöti-
gen. Dies ist ein gutes und praktisches 
Beispiel auf niedriger Ebene. Allerdings 
ist auch klar, dass auf nationaler Ebene 
ein intensives, klar strukturiertes und 
langfristiges Programm benötigt wird, 
um das zu retten, was einst das Dorf 
war. Mit solch einer Unterstützung 
von Seiten des Staates oder durch star-
ke Koalitionen zwischen den kleineren 
Bauern könnte man sich eventuell auf 
dem europäischen Markt durchsetzen. 
Somit könnten auch diejenigen, die von 
der Landwirtschaft oder dem ländlichen 
Tourismus leben, endlich das Gefühl be-
kommen, dass sie es verdienen, ein gu-
tes Einkommen zu erhalten.

Diakon Dumitru Dura: Das Dorf ist 
veraltet. Das, was übriggeblieben ist, sind 
unsere einsamen Eltern. Die Jugend ist 
gegangen, um sich unter Fremden ein bes-
seres Leben zu ermöglichen. Auf viele von 
uns warten die Eltern in den Friedhöfen, 
um dort eine Kerze anzuzünden und ein 
Gebet zu sprechen, so wie unsere Großel-
tern es uns beigebracht haben. Wir hoff en 
darauf, dass Gott sich unseres Dorfes er-
barmt und wir es eines Tages wieder voller 
Leben sehen werden.

Übersetzung ins Deutsche: Maria Plăşoianu
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Ce e Omul? – 
în viziunea părintelui 
 Daniil Sandu Tudor

Camelia Suruianu 

Cugetările părintelui Daniil Sandu Tudor, 
rămase majoritatea în manuscris la moar-
tea sa, constituie un spaţiu de cercetare ce 
impune diû cultăţi lectorului atât din cau-
za numărului impresionat de pagini, cât şi 
din cauza formei nedeû nitivate pe care o 
au. În acest laborator de gândire trebuie 
să pătrunzi cu circumspecţie, cu atenţie 
faţă de intenţia sa ideatică, trecând peste 
scăpările ce ţin de formă. Textele din cele 
patru volume publicate până în prezent, 
Dumnezeu-Dragoste, Sû nţita rugăciune, Tai-
na Sû ntei cruci, Ce e Omul? 1, sunt mărturii 
ale unui spirit reü exiv, care se exprima cel 
mai bine sub forma eseului. La o privire 
de ansamblu, eseurile sunt scurte ca înt-
indere, au un û nal deschis, aspect care îi 
permite lectorului comentarii şi discuţii 
pe marginea lor. 

Dumitru Irimia, în Introducere în 
stilistică 2, consideră că eseul este un 
gen literar a cărui apariţie/evoluţie este 
strâns legată de momentele de criză ale 
societăţii. Să amintim că ieroschimonahul 

1  Vezi: Daniil de la Rarău (Sandu Tudor), Dum-
nezeu-Dragoste, Editura Christiana, Bucureşti, 
2000; Daniil de la Rarău (Sandu Tudor), Sû nţita 
rugăciune, Editura Christiana, Bucureşti, 2000; 
Daniil de la Rarău (Sandu Tudor), Taina Sû ntei 
cruci, Editura Christiana, Bucureşti, 2001; Da-
niil de la Rarău (Sandu Tudor), Caiete 4, Ce e 
omul? Editura Christiana, Bucureşti, 2003.

2  Dumitru Irimia, Introducere în stilistică, Editura 
Polirom, Iaşi, 1999, p. 166. 

Daniil Sandu Tudor a scris aceste lucrări 
pe când se aü a la schitul Rarău, între 
anii 1955- 1958, într-o perioadă când se 
aştepta oricând să û e din nou arestat. 

La întrebarea existenţială: Ce e Omul?, 
cu ajutorul unei pledoarii de tip antropo-
logic, răspunsurile ne sunt oferite în mod 
gradat. Volumul, ce poartă ca titlu chiar 
această întrebare, stabileşte câteva cadre 
generale de antropologie mistică. Apa-
rent, lucrarea se adresează nespecialistu-
lui, omului comun, care trebuie atenţionat 
faţă de pericolele timpului său. La o a 
doua lectură, cititorul va observa că au-
torul formulează noi direcţii în cercetarea 
antropologiei christice. 

Dacă Mircea Vulcănescu a redactat Di-
mensiunea românească a existenţei în urma 
conversaţiilor avute cu Constantin Noica, 
Daniil Sandu Tudor şi-a scris eseurile într-
un dialog peste timp cu ideile gânditorilor 
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ruşi exilaţi în Occident, Vladimir Soloviov, 
Mihail Bulgakov, Pavel Floreski s.a., dar şi 
în urma unor convorbiri avute cu părinţi 
anahoreţi de la Muntele Athos şi, nu în 
ultimul rând, cu prietenii săi, oamenii de 
cultură din gruparea Rugului Aprins. 

Asemenea unui erudit dascăl, părintele 
Daniil Sandu Tudor are în vedere să 
îndeplinească ceea ce Petre Pandrea for-
mulase într-un celebru dicton: „Pentru cel 
ce vrea să înveţe pe alţii, prima condiţie 
a unui bun pedagog este suferinţa lui 
convertită în dragoste pentru învăţăceii 
anonimi<. 

În acele timpuri, secularizării speciû ce 
timpurilor moderne i s-a adăugat impu-
nerea ateismului comunist, fapt ce a dus 
la o profundă criză spirituală în societatea 
românească. Ca un act de opoziţie faţă de 
cerinţele ideologiei de partid în plan cul-
tural, părintele Daniil Sandu Tudor şi-a 
îndreptat atenţia asupra refundamentării 
antropologiei mistice, o disciplină 
izgonită printre primele din învăţământul 
românesc de după 1945. Amintim că în 

istoria spiritualităţii româneşti au rămas 
consemnate trei momente importante de 
reînnoire a trăirii isihaste şi ne referim la 
mişcarea organizată la Mănăstirea Neamţ 
de ieroschimonahul Paisie Velicicovschi 
(1722-1794), cea de la Mănăstirea Cer-
nica, aü ată sub îndrumarea sfântului Ie-
rarh Calinic (1787-1860) şi cea a Rugului 
Aprins (1944-1958). Prin urmare, în acest 
context eseurile părintelui Daniil Sandu 
Tudor reprezintă un gest recuperator, dar 
şi de revaloriû care a vechilor valori spiri-
tuale într-un cadru nou. 

Alexandru Dimcea, editorul volumu-
lui eseistic Ce e Omul?, în Notă asupra 
ediţiei, ne aduce la cunoştinţă istoria tex-
tului: „Filele de manuscris sunt dintre cele 
aduse, în anul 1957, de părintele Daniil 
însuşi la Bucureşti, la părintele academici-
an Nicolae M. Popescu, care, la rândul său, 
mi le-a încredinţat spre tainică păstrare.< 3 

3  Daniil de la Rarău (Sandu Tudor), Caiete 4, Ce 
e omul?, Editura Christiana, Bucureşti, 2003, 
p. 18.
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Pe copertă se putea citi „omul<, cuvânt 
care l-a determinat să dea titlul volumului 
eseistic: Ce e Omul? Din aspectul pe care 
îl avea manuscrisul, Alexandru Dimcea 
a dedus faptul că scriitorul nu ar û  avut 
intenţia să le publice. Mai mult, eseurile 
au fost găsite fără titluri, volumul având 
înfăţişarea unui caiet. Ele au fost intitu-
late de către editor „printr-o sintagmă 
reprezentativă din textul în cauză<, cu 
precizarea că „parantezele mari (pătrate) 
cuprind intervenţiile editorului, iar cele 
mici (rotunde), ca şi acoladele, aparţin 
autorului< 4. Prin urmare, Ce e Omul? po-
ate û  privit ca o colecţie de observaţii, 
maxime, reü ecţii asupra unor idei vetero-
testamentare, dar şi ca volum eseistic care 
recapitulează, sub o formă condensată, 
conceptele renumiţilor gânditori precum 
Soloviov, Berdiaev sau Freud. 

Volumul este o meditaţie christică, ce 
aduce în atenţia lectorului două concep-
te, „omul făcut după chipul şi asemănarea 
lui Dumnezeu<. Propoziţiei interogative 
din titlu i se adăugă, ca elemente para-
textuale, subtitlurile „E în noi un loc ne-
ajuns< 5, „Omul e un înger care s-a născut 
cu o aripă frântă şi cu una uitată< 6, „Înveţi 
prin dascăl, cunoşti prin duhovnic,< 7 care 
sunt, de fapt, trimiteri directe la mistica 
patristică, cu precădere cea promovată de 
Sû nții Părinți: Maxim Mărturisitorul, Di-
onisie Pseudo-Areopagitul, Evagrie Ponti-
cul. 

Dacă luăm în consideraţie întreaga 
structură semantică a semnului „om<, 
acest cod metalingvistic sui-generis la ni-
velul funcţional al textului este bine punc-
tat. Cadrul de la care porneşte analiza este 
episodul vetero-testamentar al creării 

4 Idem.,

5 Ibidem., p. 67.

6 Ibidem., p. 115.

7 Ibidem., p. 164.

omului, „după chipul şi asemănarea lui 
Dumnezeu<. Volumul cuprinde şaizeci şi 
două de eseuri, cele mai multe dintre aces-
tea nedepăşind două pagini. Uneori tex-
tul este ambiguu, din cauza laconismului 
exprimării. 

Privind în ansamblu, remarcăm preferinţa 
autorului pentru modalitatea dialogală, în 
spiritul Sû nţilor Părinţi, care şi-au compus 
opera pornind de la întrebările celor care le 
cereau sfatul. De altfel, referinţele patris-
tice sunt numeroase. De exemplu: în eseul 
„Dumnezeu este chipul sau icoana Omu-
lui pentru ca, prin asemănare, Omul să û e 
icoana lui Dumnezeu<, scriitorul îşi începe 
prelegerea parafrazându-l pe eruditul mistic 
Maxim Mărturisitorul („Omul e un Dumne-
zeu creat< 8). În eseul „Ce e inima?< exegetul 
îl urmează în idei pe Sfântul Nicodim Aghi-
oritul ( „De aceea Sfântul Nicodim Aghiori-
tul ni-l arată pe om ca drept Marea şi Sfân-
ta Lume, adevăratul Microcosmos< 9). Sau, 
în „Răsăritul nu e mistic, ci duhovnicesc<, 
părintele Daniil Sandu Tudor reaminteşte 
cititorului vechile idei existenţialiste pro-
movate de renumiţii gânditori răsăriteni, 
precum Dionisie Pseudo-Areopagitul, Isaac 
Sirul şi Evagrie Ponticul.

Socrate considera că instruirea unui 
discipol însemna ca maestrul să înveţe 
odată cu el. În volumul Ce e Omul?, 
părintele Daniil Sandu Tudor face parcă 
acelaşi lucru: porneşte în căutarea pro-
priului „eu< din adâncul û inţei sale, alături 
de viitorii cititori. 

Constatăm repulsia eseistului faţă de 
sistemul care a „falsiû cat< scopul omului, 
dar şi emoţia în faţa misterului revelator. 
Starea pe care o adoptă eul confesiv este 
aceea de uimire: „Pentru cine a făcut Dum-
nezeu lumea?!< 10. În această interogaţie 

8 Ibidem., p. 36.

9 Ibidem., p. 98.

10 Ibidem., p. 24.
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retorică, observăm, pe de o parte, gustul 
pentru paradox şi spiritul critic – atribu-
te ale eseului, iar pe de altă parte, ca un 
adevărat ziarist, profesie pe care, de alt-
fel, a şi practicat-o, părintele Daniil Sandu 
Tudor lasă textul „să respire<, propunând 
o pauză, în care se miră de măiestria cu 
care divinul a vărsat atâtea daruri în û inţa 
umană. Totodată aşteaptă şi o atitudine 
din partea cititorului. El doreşte ca oricare 
dintre noi, în funcţie de cultură şi price-
pere, să poată formula un răspuns posibil. 

Într-o vreme în care se vorbea tot mai 
apăsat despre „omul nou multilateral 
dezvoltat<, dar deû nit numai în latura sa 
materială, reacţia monahului este aceea 
de a reü ecta asupra esenţei umanului, por-
nind de la condiţia sa divină. Interogaţia 
menţionată ţine de un anume retorism 
socratic, cu funcţie maieutică. Răspunsul 
anahoretului survine după această pauză 
meditativă: „Pentru om. Pentru conştiinţă 
e făcută lumea. Conştiinţa şi û nalita-
tea nu sunt decât unul şi acelaşi lucru. 
Omul e centrul simbolic al îndumnezei-
rii Lumii. Rostul omului e de a găsi şi de 
a păstra înţelesul simbolic al lucrurilor.< 11 
Prin acest răspuns, atitudinea docilă de la 
începutul eseului este abandonată, û ind 
înlocuită cu o revoltă împotriva omului 
care a uitat că nu este un simplu simbol, ci 
este centrul tuturor simbolurilor.

Autorul atrage atenţia asupra redes-
coperirii „chipului divin< în noi, ca nece-
sitate primă în demersul şlefuirii sinelui 
nostru. În acest context, „rugul aprins<, 
privit ca metaforă revelatoare, are meni-
rea de a schimba consubstanţialitatea ini-
mii şi frământările cugetului omenesc. 

La o primă lectură, avem impresia că 
autorul dezvoltă idei pe care le repetă 
pe parcursul lucrării. Analogiile realiza-
te sunt, de fapt, mijloacele care dau ex-

11 Ibidem., p. 25.

presivitate textului. Discursul gravitează 
în jurul simbolului „om<. Iată câteva 
deû niţii de acest tip: „omul e centru sim-
bolic al îndumnezeirii Lumii< 12, „omul e 
o făptură sălbatică< 13, „omul este marele 
centru de taină al Făpturii<14, „omul, de 
fapt, e supranatural<15, „omul nu poate 
trăi mărginit numai în el însuşi< 16, „omul 
e o cruce<17, „omul e un izgonit din el 
însuşi<18, „omul, el însuşi, e un creator<19, 
„omul e un înger care s-a născut cu o aripă 
frântă şi cu una uitată<20, „omul e un tot de 
puteri care se ignorează.<21 „Individ egoist 
şi animal social e omul. El e o cruce. [...] 
De aici, omul e o dualitate armonică sau 
dizarmonică, o cruce a morţii sau o cru-
ce a învierii. Omul este un «chip», adică 
are o anume mărginire, capacitate sau 
icoană, el este de aici un individ egoist. 
Omul este o «asemănare», adică are o anu-
me funcţiune, o anume dăruire de sine în 
afară, o anume desfăşurare de putere şi 
rodnicie, el e de aici un animal social, ce 
se prostituează.  [...] A ne aü a crucea este 
echivalent cu a ne împărţi just între chip şi 
asemănare – între ceea ce gândim noi şi în-
tre ceea ce ne gândeşte pe noi, între ceea ce 
credem şi ceea ce năzuim. E o problemă de 
echilibru rodnic, o problemă de geometrie 
spirituală, dualitatea noastră trebuie să û e 
realizată într-o exactă perpendicularitate, 
o dreaptă cruce. Năruirea sau dezechilibrul 
conü ictului vine dintr-o rea împărţire de 

12 Ibidem., p. 26.

13 Ibidem., p. 27.

14 Ibidem., p. 29.

15 Ibidem., p. 46.

16 Ibidem., p. 54.

17 Ibidem., p. 60.

18 Ibidem., p. 104.

19 Ibidem., p. 114.

20 Ibidem., p. 115.

21 Ibidem., p. 159.
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sine, o rea valoriû care şi măsurare dintre 
ceea ce omul gândeşte şi ceea ce îl gândeşte 
pe el. Nerealizarea, neaü area crucii sale 
aduce negaţia, tăgăduirea, întâi, de sine, 
apoi tăgăduirea totală. Şi astfel, omul e 
proiectat tragic în haos. Raţiunea devi-
ne independentă în om. [...] Spart, omul 
se realizează psihic în adânc ca un şir de 
complexe numite dorinţă de dragoste, de 
libertate, dorinţă de putere, de distrugere, 
complexe pe care raţiunea le tăgăduieşte. 
Cele două elemente ale dualităţii omului 
nu se sprijină unul pe altul, şi astfel ele nu 
se mai ancorează rodnic.<22 Acest lung ci-
tat e mostră a unui stil prolix, cu pletore 
verbale şi redundanţe ce obosesc cititorul. 
Astfel, textul devine unul cu arcane, pe 
care neoû tul trebuie să le parcurgă, pentru 
a ajunge la dobândirea înţelepciunii. Dacă 
ar û  să ne raportăm la stil am spune că ese-
ul nu este captivant, accentul căzând mai 
mult pe ideea evocată. Cu toate acestea, 
Daniil Sandu Tudor foloseşte un anumit 
vocabular întocmai pentru a sensibiliza 
cititorul. Limbajul este unul û gurat, cu 
metafore revelatoare, ce îi dau volumului 
o notă distinctă. Ladislau Gáldi, citându-
l pe Michel Reff atèrre, cu privire la acest 
aspect, considera că: „limba exprimă gân-
direa, iar stilul o pune în relief.<23

Viziunea asupra omului căzut este una 
deosebit de aspră, cu verdicte sumbre: 
„Prin păcate, omul se sparge şi crucea lui 
de viaţă se desparte în două, el trăieşte 
numai una din aceste părţi ale lui, a chipu-
lui sau a asemănării, într-un fel de parale-
lism în care este scoasă numai o parte la 
suprafaţă, iar cealaltă e înecată în umbră 
şi inconştienţă, sau cele două laturi intră 
în conü ict între ele, ducând la autodistru-

22 Ibidem., pp. 60, 61.

23  Ladislau Galdi, Introducere în stilistica literară 
a limbii române, Editura Minerva, Bucureşti, 
1976, p. 12.

gere. Aşa poate să-i moară chipul, să i se 
osiû ce, să împietrească suü eteşte, şi astfel 
omul pierde simţul metaû zic, simţul in-
terior al sacrului. [...] Ca să nu se piardă 
totul, omul se ancorează în pasiuni, care 
îi dau iluzia unui sens. Dacă viaţa n-are 
scop, să aibă clipa scop<24. 

Repetările obsedante, marcă stilistică, 
dar şi mod de subliniere didactică, reü ectă 
predilecţia eseistului pentru cuprinderea 
în unghiul viziunii sale a unui fenomen 
teologico-û lozoû c care a necesitat un 
studiu personal amănunţit. Când vorbim 
despre cuvinte-cheie sau dominante, avem 
în vedere acel lexic cu o frecvenţă ridicată. 
În cazul volumului, prezenţa acestora este 
motivată de stilul lucrării. Cuvintele pre-
cum „inimă<, „chip<, „minte<, „cruce< de-
vin adevărate metafore obsedante.

Lessing spunea într-un eseu: „Dacă 
Dumnezeu ar ţine în mâna dreaptă 
adevărul şi în stânga îndemnul de a ajun-
ge la adevăr [...] şi mi-ar spune: «Alege!», 
m-aş îndrepta spre stânga sa şi aş spune: 

24  Daniil de la Rarău (Sandu Tudor), op. cit., pp. 
154,155.
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«Doamne, am ales!». Nu adevărul îl face pe 
om valoros, ci strădania de a ajunge la acel 
adevăr.< În acest context, putem interpre-
ta volumul părintelui Daniil Sandu Tudor 
ca pe o „punere pe cale<(este vechiul sens 
al cuvântului metodă), o jalonare a „dru-
mului< spiritual pe care û ecare dintre noi, 
în parte, de-a lungul vieţii, trebuie să îl 
parcurgă în vederea redescoperirii sinelui 
nostru. 

Cititorul este îndemnat să respingă 
absurdul lumii imediate, spaţiu consi-
derat lipsit de sens, din cauza aridelor 
automatizări, cărora omul comun, supus 
stereotipiilor existenţiale, cu greu i se 
poate împotrivi. De aceea, parafrazând 
întrebarea de la începutul volumului, am 
putea-o reformula astfel: Care sunt căile de 
dobândire ale propriei identităţi? sau Cum 
ne-am putea elibera de lumea lipsită de sens? 

Prin urmare, û ecare eseu în parte poate 
û  privit asemenea unei etape existenţiale 
sau, mai exact, sub ochii noştri ni se 
relevă câteva praguri de trecere, pe care 
omul, de-a lungul vieţii, trebuie să le 
depăşească. De aceea, volumul Ce e Omul? 
nu se încheie, deoarece „calea< pentru û e-
care ins în parte continuă până la sfârşitul 
vieţii. 

Reü ecţia sa este, în acelaşi timp, o 
amendare şi un îndemn. Amendarea 
ignoranţei, a nepăsării faţă de propria 
condiţie ontologică, dar şi un îndemn în 
vederea progresării. De aceea, întrebarea 
care dă titlul culegerii de eseuri şi deschi-
de volumul cere lectorului un răspuns. 
Răspuns care, în deû nitiv, înseamnă 
„prima întoarcere către û rea noastră 
adevărată, către autenticitatea noastră.<25 

Acesta trebuie să û e unul individual, û e-
care om să îşi răspundă lui însuşi, necesi-
tate impusă de faptul că û ecare dintre noi 
este unic. Astfel, scriitorul atrage atenţia 

25 Idem.,

asupra unei posibile capcane: „Uneori 
însă, omul, când ajunge să-şi pună o ase-
menea întrebare, nu e destul de limpezit 
ca să-şi poată da un răspuns. Şi atunci 
el întreabă pe alţii. Greşeala lui cea mai 
gravă. Aşa el este înşelat, înşelându-se pe 
sine se robeşte falselor icoane de om, care 
nu-l ajută în nici un chip.<26 

Se observă aici evidenţierea atribu-
tului unicităţii, premisa de la care tre-
buie să pornească omul în căutarea 
propriei identităţi. Revendicarea de la 
discursul û lozoû c kantian este întărită şi 
prin încercarea de a răspunde la întreba-
rea existenţială „e omul un scop sau un 
mijloc?<. Răspunsul nu este unul direct, 
ci are ceva din aluzivul revelant al pil-
delor: „Cel mai întunecat şi mai nelămurit 
dintre oameni, chiar dacă nu va putea să 
răspundă la această nouă întrebare, se va 
purta totuşi aşa ca şi când el însuşi ar û  
ţinta întregii Firi<27.

Există o atitudine din partea celui 
care „scrie< şi a celui care „citeşte<. În 
cazul de faţă, discursul nu se înscrie ex-
clusiv în conţinutul dogmatic ortodox. 
Un teolog, ştiind că Sandu Tudor a fost 
monahul Daniil, aşteaptă un mesaj, care 
să susţină doctrina ortodoxă. Însă va 
constata că apar concepte străine ca-
noanelor ortodoxe. Iară ce scrie într-un 
eseu: „Încă din antichitate, û lozoû i, atât 
cei elini, cât şi cei orientali, [...] soco tesc 
întreg Universul ca având un acelaşi su-
ü u, acea Soû a creată, a lui Soloviov. Iar 
Omul faţă de Cosmos nu ar û  decât re-
zumatul şi icoana acestei unităţi: Macro-
cosmosul şi Microcosmosul.<28 Trebuie să 
precizăm că această Soû a creată, a fost 
respinsă în sinoadele ortodoxe ca û ind 
o noţiune eronată. Astfel de idei neorto-

26 Idem.,

27 Idem.,

28 Ibidem., p. 65.
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doxe sunt, pe de o parte, efectul lipsei 
unui studiu organizat al doctrinei, iar, pe 
de altă parte, al libertăţii totale asumate 
de un călugăr care este, în egală măsură, 
şi poet. Opţiunea pentru o sintagmă 
controversată exprimă intuiţia cu privi-
re la imaginea poetică ascunsă în spate-
le acestei expresii: Soû a creată, ca duh ce 
susţine „întru û inţă< (û inţial) toate lu-
crurile create, este prototipul feminităţii 
fecunde, ce îmbrăţişează întreaga creaţie, 
făcând-o părtaşă nesfârşitei graţii. Prin 
urmare, deşi cea mai mare parte dintre 
eseurile părintelui Daniil Sandu Tudor 
au virtuozităţi artistice, pe care le pu-
tem apropia de tiparul û lozoû c, acestea 
tind mai mult spre mistică. Analiza pe 
care scriitorul o face unor noţiuni ce 
aparţin û lozoû ei ortodoxe ne determină 
să susţinem că studiase în amănunt 
scrierile erudiţilor gânditori Maxim 

Mărturisitorul, Grigore de Nyssa, Atana-
sie cel Mare. 

La o privire de ansamblu, volumul de 
eseuri Ce e omul? reprezintă înmănuncherea 
unor scurte fragmente care, û ecare în sine, 
încearcă să contureze tot atâtea repere ale 
devenirii spirituale. Într-un eseu, Mallarmé 
aû rma faptul că „fragmentele sunt semne-
le nupţiale ale ideii<, exprimând legătura 
profundă dintre fragmentarism şi eseu, 
ese ul născându-se din pasiunea pentru 
idee. Opţiunea pentru o prezentare graû că 
a textului care să evidenţieze fragmenta-
rismul – trăsătură speciû că eseului – poate 
û  motivată atât prin faptul că manuscrisul 
monahului se doreşte a û  un îndreptar cu 
scurte recomandări pentru ucenicii săi, cât 
şi prin faptul că fragmentul dă seamă de 
întreg, reü ecţiile sale armonizându-se ca 
notele unei partituri ce transcriu o muzică 
divină.
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Was ist der Mensch? –

Ansichten des Paters

Daniil Sandu Tudor

Camelia Suruianu 

Das Werk des Paters Daniil Sandu Tudor, 
das bei seinem Tod nur in Handschrift vor-
lag, stellt die Lektoren vor eine schwierige 
Aufgabe. Zum einen wegen seines Um-
fangs, zum anderen, weil es noch einer 
sorgfältigen Aufbereitung bedarf. Man 
sollte dieses Labor der Gedanken mit Um-
sicht betreten, sich auf die Absicht des Au-
tors fokussieren und vermeiden über die 
formellen Schwächen zu stolpern. Bislang 
sind vier Bände erschienen: Gott-Liebe, Das 
heilige Gebet, Das Mysterium des Heiligen 
Kreuzes, Was ist der MENSCH? Es sind die 
Bekenntnisse eines reü exiven Geistes, die 
Form des Essays bringt sie am besten zum 
Ausdruck. Allgemein sind seine Essays eher 
kurz und haben ein „off enes= Ende, sie bie-
ten dem Herausgeber eine gute Grundlage 
für Kommentare und Interpretationen an. 

Dumitru Irimia, in Introducere în 
stilistică 1, [Einführung in die Stilistik] 
beû ndet, dass das Essay als literarische 
Gattung in seiner Entstehung/Weiterent-
wicklung vor allem von Krisen der Gesell-
schaft begünstigt wurde. An dieser Stelle 
erinnern wir daran, dass diese Schriften 
des Mönchs Daniil Sandu Tudor während 
seiner Zeit im Kloster Rarău entstanden 
sind, also zwischen 1955-1958, zu einer 
Zeit wo er ständig mit einer erneuten Ver-
haftung rechnen musste. 

1  Dumitru Irimia, Introducere în stilistică, Verlag 
Polirom, Iaşi, 1999, S. 166. 

Auf die existentielle Frage: Was ist der 
Mensch? antwortet er mit einem anthro-
pologischen Plädoyer und in mehreren 
Etappen. In dem gleichnamigen Band legt 
er zunächst den mystisch anthropologi-
schen Rahmen fest. Vorerst erscheint es, 
als richte sich der Text an den nicht-Fach-
kennenden, an Jedermann, um ihm die 
Gefahren seiner Zeit vor Augen zu füh-
ren. Liest man den Text ein zweites Mal, 
so erkennt man, dass der Autor hier neue 
christlich-anthropologische Forschungs-
richtungen vorschlägt.

Ähnlich wie Mircea Vulcănescu seine 
Dimensiunea românească a existenţei [Ru-
mänische Dimension des Seins] ausge-
hend von den Gesprächen mit Constantin 
Noica schrieb, hat auch Daniil Sandu Tu-
dor einen die Zeit übergreifenden Dialog 
mit den Ideen der in den Westen exilier-
ten russischen Schriftsteller Vladimir So-
loviov, Mihail Bulgakov, Pavel Florenski 
u.a. geführt. Aber auch mit einigen Mön-
chen vom Berg Athos und - nicht zuletzt 
- mit seinen Freunden, den Intellektuellen 
der Bewegung „Rugul Aprins= [Der bren-
nende Dornenbusch]. 

Einem gelehrten Meister gleich, will 
Pater Daniil Sandu Tudor das erfüllen, was 
Petre Pandrea* wie folgt formuliert hatte: 
„Die erste Bedingung, die derjenige, der 
andere lehren will, erfüllen muss, ist sein 
Leiden in Liebe für ihm unbekannte Schü-
ler umzumünzen.< 

Es waren jene Zeiten, als zu der Säku-
larisierung der Modernen auch die Aufer-
legung eines kommunistisch begründeten 
Atheismus hinzukam. Daraus resultierte 
eine tiefgehende spirituelle Krise in der ru-
mänischen Gesellschaft. Es war ein Akt des 
Widerstands gegenüber den Anforderun-
gen der Partei-Ideologie im kulturellen Be-
reich, als sich Pater Daniil Sandu Tudor der 
Wiederbelebung der mystischen Anthropo-
logie widmete, eine der ersten Disziplinen, 
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die das kommunistische Regime nach 1945 
aus den rumänischen Universitäten ver-
bannt hatte. Es sei daran erinnert, dass es 
in der Geschichte der rumänischen Geist-
lichkeit drei wichtige Bewegungen gab, die 
als Ziel die Wiederbelebung des klösterli-
chen Lebens hatten: im Kloster Neamţ mit 
Pater Paisie Velicicovschi (1722-1794), im 
Kloster Cernica, angeführt vom Hl. Cali-
nic (1787-1860) und die Vereinigung „Der 
brennende Dornenbusch= (1944-1958). In 
diesem Kontext versuchen die Essays von 
Pater Daniil Sandu Tudor die früheren spi-
rituellen Werte zu erhalten und unter den 
neuen Rahmenbedingungen zu würdigen. 

Alexandru Dimcea, der Herausgeber 
des Essaybandes Was ist der Mensch?, in-
formiert uns in seinen "Bemerkungen zur 
Ausgabe" über die Geschichte dieses Tex-
tes. „Diese handschriftlich beschriebenen 
Seiten befanden sich unter jenen, die Pa-
ter Daniil selbst 1957 nach Bukarest, dem 
Akademiker Pater Nicole M. Popescu, ge-

bracht hat und die Letzterer mir zur heim-
lichen Aufbewahrung anvertraut hat.< 2 

Auf dem Einband stand das Wort 
„Mensch= geschrieben und so beschloss 
Alexandru Dimcea den Essayband „Was 
ist der Mensch?= zu betiteln. Dem äußer-
lichen Aspekt des Manuskripts nach zu 
urteilen, konnte man annehmen, dass 
der Autor nicht an eine Veröff entlichung 
gedacht hatte. Auch hatten die einzelnen 
Essays keine Titel, es sah alles eher wie 
ein Notizbuch aus. Der Herausgeber hat 
als Titel für die einzelnen Essays jeweils 
eine relevante Phrase aus dem Text aus-
gesucht. Man beachte, dass „in eckigen 
Klammern die Anmerkungen des Heraus-
gebers stehen, in runden und geschwun-
genen Klammern, die des Autors.= 3 „Was 

2  Daniil de la Rarău (Sandu Tudor), Caiete 4, Ce 
e omul?, Verlag Christiana, Bucureşti, 2003, S. 
18.

3 Ebd.
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ist der Mensch?< kann folglich als eine 
Sammlung von Bemerkungen, Maximen, 
Gedanken zu den alttestamentarischen 
Ideen betrachtet werden, aber gleichzei-
tig auch als eine Sammlung von Essays, 
die sich mit dem Gedankengut berühmter 
Denker befasst, wie zum Beispiel: Solovi-
ov, Berdiaev, Freud. 

Es ist eine christliche Meditation, die 
sich im Kern mit den zwei Begriff en „der 
Mensch ist nach dem Ebenbild und dem 
Bildnis Gottes geschaff en= befasst. Die 
im Titel enthaltene Frage spiegelt sich an 
verschiedenen Stellen im Text wider, zum 
Beispiel in Untertitel wie „Es gibt in uns 
eine unfassbare Stelle= 4, „Der Mensch ist 
ein Engel, der mit einem gebrochenen und 
einem vergessenen Flügel geboren wur-
de= 5, „Man lernt mit Hilfe des Lehrers, 
man erkennt mit Hilfe des Beichtvaters= 6. 
Es sind direkte Hinweise auf die Patristi-
sche Mystik, wie sie bei den Heiligen Vä-
tern zu lesen ist: Maximus der Bekenner, 
Pseudo-Dionysius Areopagita, Euagrios 
Pontikos. 

Zieht man die gesamte semantische 
Struktur des Zeichens „Mensch= in Be-
tracht, ist auf funktioneller Ebene des 
Textes der metalinguistische Code sui-
generis gut hervorgehoben.   Die Analy-
se beginnt mit der alttestamentarischen 
Erschaff ung des Menschen „nach dem 
Ebenbild und dem Bildnis Gottes=. Der 
Band enthält zweiundsechzig Essays, die 
meisten davon nicht länger als zwei Sei-
ten. Stellenweise ist der Text aufgrund 

  * Petre Pandrea Pseudonym des Schriftstellers 
Petre Marcu (geb. 26. Juni 1904, Balș-Oltenia 
- gest. 8 Juli 1968, Bukarest), rumänischer 
Anwalt, Schriftsteller, Journalist und Essayist 
(Anm. d. Übers.)

4 Ebd., S. 67.

5 Ebd., S. 115.

6 Ebd., S. 164.

einer sehr knappen Ausdrucksweise dop-
pel- oder mehrdeutig. 

Der Autor hat eine Vorliebe für den Di-
alog, so wie die Heiligen Väter, die in ihren 
Werken auf die Fragen derer, die sie aufsuch-
ten, eingegangen sind. Er bezieht sich auch 
mehrfach auf die patristischen Schriften. 
Zum Beispiel: in dem Essay „Gott ist Bild-
nis oder Ikone für den Menschen, damit der 
Mensch, durch die angestrebte Ähnlichkeit, 
Gottes Ikone wird= umschreibt der Schrift-
steller zu Beginn den mystischen Gelehr-
ten Maximus den Bekenner („der Mensch 
ist ein erschaff ener Gott= 7). In „Was ist das 
Herz?= folgt der Autor den Gedanken des 
Heiligen Nikodemus des Hagiorites („Des-
wegen zeigt uns der Heilige Nikodemus der 
Hagiorit den Menschen als die Große und 
Heilige Welt, den wahren Mikrokosmos= 8). 
In „Das Abendland ist nicht mystisch, son-
dern geistlich= erinnert Pater Daniil Sandu 
Tudor den Leser an die existenziellen Ideen 
berühmter östlichen Denker, wie Pseudo-
Dionysius Areopagita, Isaak der Syrer und 
Euagios Pontikos. 

Sokrates vertrat die Ansicht, dass ei-
nen Schüler zu unterrichten bedeutete, 
gleichzeitig mit diesem zu lernen. In dem 
Band Was ist der Mensch? scheint sich Pa-
ter Daniil Sandu Tudor an dieses Prinzip 
zu halten. Er sucht nach dem eigenen 
Selbst und lässt sich dabei von seinen Le-
sern begleiten. 

Der Essayist empû ndet eindeutig Wi-
derwillen gegenüber dem System, das den 
Menschen „verfälscht= hat, aber zugleich 
auch eine tiefe Emotion gegenüber dem 
off enbarenden Mysterium. Das beken-
nende Ich ist von Staunen erfasst: „Für 
wen hat Gott die Welt erschaff en?!= 9 In 
dieser rhetorischen Frage spiegelt sich ei-

7 Ebd., S. 36.

8 Ebd., S. 98.

9 Ebd., S. 24.
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nerseits sein kritischer Sinn und sein Fein-
gefühl für Paradoxien wider, und anderer-
seits sein journalistisches Können (er hat 
diesen Beruf ausgeübt), denn Pater Da-
niil Sandu Tudor lässt den Text „atmen=, 
schlägt eine Pause vor, um über die Meis-
terhaftigkeit, mit der Gott das menschli-
che Wesen so reichlich beschenkt hat, zu 
staunen. Indessen ist aber auch der Leser 
gefordert. Pater Daniil wünscht sich, dass 
jeder von uns, entsprechend seinem Kön-
nen und seiner Bildung, eine Antwort auf 
diese Frage gibt.

Zu der Zeit als in der Öff entlichkeit 
mit immer mehr Nachdruck vom „neuen 
multilateral-entwickelten Menschen= ge-
sprochen wurde, und zwar ausschließlich 
unter materiellen Aspekten, dachte der 
Mönch über die Essenz des Menschseins, 
ausgehend von seiner göttlichen Dimen-
sion, nach. Die titelgebende Frage ist eine 
sokratisch-rhetorische und hat auch eine 
mäeutische Funktion. Die Antwort des 
Geistlichen kommt nach einer meditativen 
Pause: „Für den Menschen. Für das Gewis-
sen wurde die Welt erschaff en. Das Gewis-

sen und das Ziel sind ein und dasselbe. Der 
Mensch ist das symbolische Zentrum der 
Vergöttlichung der Welt. Seine Aufgabe ist 
es, den symbolischen Sinn der Dinge zu 
û nden und zu bewahren.= 10 Mit dieser Ant-
wort distanziert er sich von dem sanften 
Anfang des Essays, er empört sich gegen 
diejenigen, die vergessen haben, dass der 
Mensch nicht einfach ein Symbol ist, son-
dern das Zentrum aller Symbole. 

Der Autor weist auf die Wiederentde-
ckung des „Göttlichen Ebenbildes= in uns, 
als erste Stufe der Modellierung seiner 
selbst. In diesem Kontext ist „Der bren-
nende Dornenbusch= als eine off enbaren-
de Metapher zu sehen, deren Ziel es ist 
einen Wandel der Einheit und Identität 
der Substanz des Herzens und eine Verän-
derung der Reü exionen des menschlichen 
Geistes zu bewirken. 

Auf den ersten Blick kommt es uns vor, 
als würde der Autor Ideen entwickeln, die 
er dann im Laufe des Textes wiederholt. 
Die Analogien verleihen dem Text Aus-

10 Ebd., S. 25.
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druckskraft. Im Zentrum der Betrachtun-
gen steht das Symbol Mensch. Einige Deû -
nitionen: „der Mensch ist das symbolische 
Zentrum der Vergöttlichung der Welt=11, 
„der Mensch ist ein wildes Wesen=12, „der 
Mensch ist das große und geheimnisvolle 
Zentrum des Erschaff enen=13, „der Mensch 
ist eigentlich übernatürlich=14, „der Mensch 
kann nicht auf sich beschränkt leben=15, 
„der Mensch ist ein Kreuz=16, „der Mensch 
ist aus sich selbst vertrieben=17, „der 
Mensch ist selber ein Erschaff ender=18, „der 
Mensch ist ein Engel, der mit einem gebro-

11 Ebd., S. 26.

12 Ebd., S. 27.

13 Ebd., S. 29.

14 Ebd., S. 46.

15 Ebd., S. 54.

16 Ebd., S. 60.

17 Ebd., S. 104.

18 Ebd., S. 114.

chenen und einem vergessenen Flügel ge-
boren wurde=19, „der Mensch ist ein Kräf-
te-Ganzes, das sich dessen nicht bewusst 
ist.=20 „Der Mensch ist ein egoistisches In-
dividuum und ein soziales Tier. Er ist ein 
Kreuz. [...] Davon ausgehend wohnt ihm 
eine harmonische oder unharmonische 
Dualität inne, ein Kreuz des Todes oder 
eins der Auferstehung. Der Mensch ist ein 
«Bildnis», er hat bestimmte Beschränkun-
gen, bestimmte Fähigkeiten – er ist eine 
Ikone oder ein egoistisches Individuum. 
Der Mensch ist auch ein «Abbild», hat eine 
bestimmte Funktion, er verschenkt sich 
selbst nach außen, er hat eine bestimmte 
Kraft und Fruchtbarkeit, er ist ein soziales 
Tier, das sich prostituiert. [...] Unser Kreuz 
zu û nden entspricht einer guten Auftei-
lung zwischen Abbild und Bildnis - zwi-
schen dem was wir denken und dem was 

19 Ebd., S. 115.

20 Ebd., S. 159.
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uns denkt, zwischen dem, was wir glauben, 
und dem, was wir anstreben. Es ist die Fra-
ge nach einem fruchtbaren Gleichgewicht, 
nach einer spirituellen Geometrie. Unsere 
Dualität muss in einer Senkrechten mün-
den, in einem geraden Kreuz. 

Der Verfall oder das Ungleichgewicht 
kommen aus einer schlechten Aufteilung 
seiner selbst, von einem schlechten Ver-
werten und Abwiegen zwischen dem, was 
der Mensch denkt, und dem, was ihn denkt. 
Das Scheitern, das Nicht-Finden seines ei-
genen Kreuzes bringt die Verneinung mit 
sich, zunächst die Ablehnung seiner selbst 
und dann eine generelle Verweigerung. Und 
so wird der Mensch auf tragische Weise ins 
Chaos projiziert. Der Verstand verselbst-
ständigt sich. [...] Kaputt ist der Mensch 
und nimmt sich wahr als eine Ansammlung 
von Minderwertigkeitsgefühlen, wie dem 
Wunsch nach Liebe, nach Freiheit, nach 
Macht, nach Zerstörung. Alles Gefühle, die 
von der Vernunft verleugnet werden. Die 
beiden Seiten der menschlichen Dualität 
stützen einander nicht mehr, sie befruch-
ten einander nicht mehr.=21 Dieses lange 
Zitat ist ein Beispiel für den überladenen, 
redundanten Stil, der den Leser oft ermü-
den kann. Der Text ist voller Rätsel, an die 
der Ungeübte sich versuchen muss zur Er-
kenntnis zu gelangen. Essays verzichten all-
gemein auf Spannung zugunsten einer prä-
zisen Formulierung der Ideen. Pater Daniil 
Sandu Tudor benutzt ein bestimmtes Voka-
bular um den Leser zu sensibilisieren. Es ist 
eine Sprache die sich mit dem übertragenen 
Sinn beschäftigt, die relevante Metapher 
benutzt. Dadurch kennzeichnet sich dieser 
Band besonders aus. Ladislau Gáldi, zitiert 
bezüglich der Sprache Michel Reff atèrre, 
und schreibt: „die Sprache drückt die Ge-
danken aus, der Stil unterstreicht sie.=22

21 Ebd., S. 60, 61.

22  Ladislau Galdi, Introducere în stilistica literară a 

Seine Auff assung von dem gefallenen 
Menschen ist besonders streng, er urteilt 
düster: „Durch seine Sünden zerbricht 
der Mensch, das Kreuz seines Lebens teilt 
sich auf, er lebt nur noch in einem Teil sei-
ner selbst, in dem Bildnis oder dem Abbild, 
es ist ein Parallelismus in dem nur eine 
Seite ins Licht tritt, die andere Seite geht 
in Schatten und Unbewusstsein unter, 
oder die zwei Seiten geraten in Konü ikt 
und das führt zur Selbstzerstörung. So 
kann das menschliche Bildnis verenden, 
verknöchern, seelisch versteinern und so 
verliert der Mensch seinen Sinn für das 
Metaphysische, sein inneres Gefühl für 
Heiligkeit [...] Um sich nicht komplett 
aufzugeben, verankert sich der Mensch 
dann in Leidenschaften, die ihm die Illu-
sion eines Lebenssinnes geben. Wenn das 
ganze Leben keinen Sinn hat, dann doch 
wenigstens der Augenblick.=23 

Obsessive Wiederholungen kommen 
als Stilmittel, aber auch in didaktischer 
Absicht vor. Sie weisen auf die intensi-
ve Beschäftigung des Autors mit einem 
theologisch-philosophischen Phänomen 
hin. Wenn wir von Schlüsselwörtern re-
den, meinen wir hier Worte, die im Text 
oft verwendet werden. In dem vorliegen-
den Band wird ihre Frequenz durch den 
Schreibstil begründet. Worte wie „Herz=, 
„Bildnis=, „Verstand=, „Kreuz= werden zu 
obsessiv wiederholten Metaphern. 

Lessing schrieb in einem Essay: „Wenn 
Gott in seiner Rechten alle Wahrheit und 
in seiner Linken den einzigen immer re-
gen Trieb nach Wahrheit [...] und spräche 
zu mir: wähle! Ich û ele ihm mit Demut in 
seine Linke und sagte: Nicht die Wahrheit, 
in deren Besitz irgendein Mensch ist oder 

limbii române, Verlag Minerva, Bucureşti, 1976, 
S. 12.

23  Daniil de la Rarău (Sandu Tudor), aa. O., S. 
154,155.
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zu sein vermeinet, sondern die aufrichti-
ge Mühe, die er angewandt hat, hinter die 
Wahrheit zu kommen, macht den Wert des 
Menschen.< In diesem Sinne kann man den 
hier besprochenen Band von Pater Daniil 
Sandu Tudor als eine Anleitung (im alten 
Sinne des Wortes „Methode=) betrachten, 
ein Setzen von Meilensteinen auf dem spi-
rituellen Weg, den jeder von uns zur Wie-
derentdeckung seiner selbst durchlaufen 
muss. 

Der Leser wird aufgefordert das Absur-
de seiner direkten Umwelt abzulehnen. 
Diese Umgebung erscheint sinnentleert 
aufgrund der stumpfen Automatisierung, 
der sich der Durchschnittsmensch mit 
seinen existentiellen Stereotypen kaum 
widersetzen kann. Somit kann die ur-
sprüngliche Frage wie folgt umgeschrieben 
werden: Welches sind die Wege zur Erlangung 
der eigenen Identität? oder Wie können wir 
uns aus einer sinnentleerten Welt befreien? 

Jedes Essay entspricht also einer exis-
tentiellen Etappe, anders gesagt werden 
uns Schwellen vorgezeigt, die der Mensch 
in seinem Leben passieren muss. Das 
ist auch der Grund, warum Was ist der 
Mensch? keinen Schluss hat, denn der 
„Weg= jedes einzelnen setzt sich bis an 
sein Lebensende fort. 

Seine Gedanken sind gleichzeitig Auf-
forderung und Verwarnung. Verwarnung 
wegen der Ignoranz, der Gleichgültigkeit 
gegenüber der eigenen ontologischen 
Kondition, aber auch Auff orderung zu 
Verbesserung. Die Frage, die im Titel und 
am Anfang des Bandes steht, bedarf einer 
Antwort seitens des Lesers. Die Antwort 
ist eine „erste Rückkehr zu unserem wah-
ren Wesen, zu unserer Authentizität.=24Es 
muss eine persönliche Antwort sein, jeder 
gibt eine Antwort für sich, da jeder von 
uns einzig(artig) ist. Der Schriftsteller 

24 Ebd.,

weist auf eine Falle hin: „Manchmal, wenn 
der Mensch soweit ist, sich diese Frage zu 
stellen, ist er noch nicht soweit auch die 
Antwort darauf zu û nden. Dann fragt er 
andere. Schlimmster Fehler!  Er wird ge-
täuscht, er täuscht sich und dient falschen 
menschlichen Ikonen, die ihm keine Ant-
wort geben können.=25 

Hier wird auf die Einzigartigkeit Wert 
gelegt. Unter dieser Prämisse muss der 
Mensch nach seiner eigenen Identität for-
schen. Die Verankerung in dem kantschen 
Diskurs wird durch den Versuch, auf die 
existentielle Frage „ist der Mensch ein 
Ziel oder ein Mittel?= zu antworten, un-
terstrichen. Darauf gibt es keine direkte 
Antwort, es geht eher um Andeutungen 
in Anlehnung an die biblischen Gleichnis-
se. „Der dunkelste und am wenigsten auf-
geklärte unter den Menschen wird, auch 
wenn er diese neue Frage nicht beantwor-
ten kann, sich trotzdem so verhalten, als 
wäre er das Ziel der gesamten Welt.=26

Man sollte zwischen der Stellung des 
Autors und der des Lesers unterscheiden. 
Hier entspricht der Inhalt nicht ausschließ-
lich den orthodoxen Dogmen. | eologen 
könnten, wissend dass Sandu Tudor als Pa-
ter Daniil gelebt hat, eine Botschaft erwar-
ten, die der orthodoxen Lehre entspricht. 
Sie müssten aber feststellen, dass Begriff e 
außerhalb der orthodoxen Lehre auftre-
ten. So steht an einer Stelle: „Bereits in der 
Antike betrachten die Philosophen, sowohl 
die griechischen als auch die (fern)östli-
chen, das gesamte Universum als hätte es 
einen Atem, die gleiche erschaff ene Sophia, 
wie bei Soloviov. Der Mensch ist in Bezug 
zum Kosmos nur die Zusammenfassung 
und die Ikone dieser Einheit: Makrokosmos 
und Mikrokosmos.=27 Man muss anmerken, 

25 Ebd.,

26 Ebd.,

27 Ebd., S. 65.
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dass die erschaff ene Sophia von den orthodo-
xen Synoden als falscher Begriff  abgelehnt 
wurde. Solche nicht orthodoxe Ideen er-
klären sich einerseits aus einem Mangel an 
wissenschaftlichem Studieren der Lehren, 
andererseits aus einer vollkommenen Frei-
heit, die der Mönch, der auch Dichter ist, für 
sich in Anspruch nimmt. Die Auswahl eines 
umstrittenen Begriff s beruht auf einer po-
etischen Intuition: erschaff ene Sophia, als 
Geist, das alles Erschaff ene „im Wesen” zu-
sammen hält, ist der Prototyp der fruchtba-
ren Weiblichkeit, der die ganze Schöpfung 
umarmt und an der unendlichen Gnade 
teilhaben lässt. Folglich, trotz einer gewis-
sen Annährung der Essays von Pater Daniil 
aufgrund der künstlerischen Mittel, die er 
verwendet, an die Philosophie, sind sie doch 
eher im Mystischen zu verorten. Seine Ana-
lyse mancher Begriff e aus der orthodoxen 
Philosophie lässt uns vermuten, dass er die 
Schriften großer Gehlehrter wie Maximus 
der Bekenner, Gregorius von Nazianz, Atha-
nasios der Große intensiv studiert hatte. 

Bei einer gesamtheitlichen Betrach-
tung ist der Essayband Was ist der Mensch? 
eine Sammlung von kurzen Fragmenten, 
die jedes für sich, Sinnbilder für eine spi-
rituelle Entwicklung enthalten. Mallarmé 
schrieb einmal in einem Essay, dass „Frag-
mente das bräutliche Antlitz der Ideen“ 
seien, so die tiefe Verbindung zwischen 
dem Fragmentarischen und dem Essay 
ausdrückend. Das Essay entstammt der 
Leidenschaft für die Idee. Die Entschei-
dung für eine graphische Darstellung 
des Textes, die das für ein Essay typisch 
Fragmentarische zusätzlich unterstreicht, 
kann durch den Wunsch des Mönchs be-
gründet werden, seinen Lehrlingen ein 
Handbuch mit kurzen Anleitungen an die 
Hand zu geben. Und auch durch die Tat-
sache, dass das Fragment vom Ganzen 
zeugt, so wie die einzelnen Noten einer 
Partitur sich zu einer göttlichen Musik 
zusammenfügen. 

Übersetzung ins Deutsche: Antuza Scholz
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Misiunea Bisericii în rân-
dul tinerilor în actualul 
context european.
Aspecte teoretice si 
practice in Germania 1

Alexei Veselov 2

1  Text preluat din periodicul „Orthodoxie Aktuell. 

Informationen aus der Orthodoxen Kirche“, anul 
XXIII/7, iulie 2019, pp. 2-8.

2  Preotul Alexej Veselov este paroh al comunităţii 
Sf. Barbara din Krefeld şi referent pentru ac-
tivitatea cu tinerii al Episcopiei Ortodoxe 
Ruseşti a Patriarhiei Moscovei. Referatul este o 
versiune prelucrată a conferinţei sale cu aceeaşi 
temă la conferiţa pastorală a clerului diocezei 
Patriarhiei Moscovei şi a diocezei Bisericii Or-
todoxe Ruse din Afara Graniţelor, ţinută la 3 
octombrie 2018, la Bonn.

Tema de față cuprinde multe din întrebările 
referitoare la tineret. Printre acestea, se 
poa te vorbi despre îngrijirea pastorală a 
tinerilor, despre necesitatea unor abordări 
diferite dedicate tinerilor activi sau mai 
puţini activi în chestiunile bisericeşti, des-
pre probleme de comunicare și înțelegere 
între generații, despre evaluarea tineretului 
actual, precum și despre probleme practice 
legate de lucrul cu tinerii. Din acest motiv 
permiteți-mi să consider această prelegere 
ca o introducere într-o astfel de temă, care 
necesită o aprofundare suplimentară.

În perioada de pregătire a acestei pre-
legeri prima întrebare care s-a ivit a fost 
aceasta: La cine se referă de fapt acest 
discurs? Când auzim cuvântul „tineret= 
ne gândim la diferite grupuri de persoane, 
în funcție de propria noastră categorie de 
vârstă, de cultura și de propriile trăsături 
de caracter. Unii consideră adolescenții 
între 13 și 17 ani ca û ind „tineri=, în timp 
ce alții includ studenții între 18 si 25 de 
ani în această categorie. Unii se deû nesc 
pe ei înșiși ca făcând parte din tineret, 
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 chiar și la 35 de ani. Pentru aceștia „tine-
retul= este un grup de oameni apropiați ca 
spirit şi inimă, în compania cărora se simt 
confortabil. Unora, numai gândul unei 
întâlniri cu un tânăr de 16 ani le dă û o-
ri sau le provoacă aversiune. Nici mediul 
politic sau științiû c nu ne oferă o deû niție 
clară a termenului. Științele sociale mo-
derne încadrează persoanele între 13 şi 
35 de ani în categoria „tineret=. În Rusia 
se obișnuiește împărțirea tineretului în 
următoarele categorii: adolescenți – între 
13 şi 18 ani, tineri – între 18 şi 24 de ani și 
adulți tineri între 24 şi 35 de ani. În Ger-
mania lucrurile diferă puțin, din punct de 
vedere legal, persoanele între 14 și 17 ani 
sunt considerate adolescente, iar între 18 
și 25 de ani adulți tineri.

Încadrarea în categoria tineret nu de-
pinde numai de vârsta, ci şi de integrarea 
socială a persoanei în cauză. Un student în 
vârstă de 28 de ani cu o viaţă lipsită de gri-
ji, fără partener, fără orice fel de îndatoriri, 
este considerat ca făcând parte din „tine-
ret=, în timp ce un tată a doi copii, la 23 de 
ani, cu o școală de meserii absolvită, care 
își întreține familia, este considerat adult. 
În politică, legislație, psihologie și în alte 
domenii termenul de „tineret= este deci 
în mod diferit deû nit în funcție de vârstă 
și caracteristici. Se impune astfel între-
barea: Cine este considerat „tânăr= pen-
tru un preot in Germania? După părerea 
mea, răspunsul poate û  foarte simplu: 
sunt aceia care nu sunt nici adulți şi 
nici copii și care, în consecință, au ne-
voie de o abordare pastorală diferită 
de cea pentru adulți sau copii. La pri-
ma vedere, această deû niție pare ușor 
trivială. Și totuși ea pune û ecare preot 
în fața întrebării: există în parohia mea o 
ofertă pentru acest al treilea grup de per-
soane? Dincolo de cărți despre teologie 
pastorală şi eseuri despre spovedania co-
piilor, am citit și ceva despre spovedania 

tinerilor? Chiar dacă știu să cultiv bune 
relații cu copiii şi adulții, am învățat oare 
să port un dialog cu tinerii? În parohie 
există cateheză și pelerinaje pentru adulți, 
școala de duminică și spectacole pentru 
copii – dar pentru tineri? Se găsesc în 
bibliotecă sau la pangar cărți care sunt în 
mod special interesante pentru tineri? Și, 
de fapt, există în conștiința mea de preot 
o idee clar deû nită a noţiunii de „tânăr= ca 
subiect al grijii mele pastorale? Pentru un 
preot se deschide o arie largă de preocupa-
re pastorală când în parohie sunt prezenţi 
tineri. Dacă ei lipsesc, se pune întreba-
rea: de ce ne-am preocupa atunci de 
cineva care nu e prezent? Pentru cine 
să se organizeze întâlniri cu tinerii și stu-
dii bi blice, dacă foarte puţini tineri între 
15 si 29 de ani (sau chiar nici unul) sunt 
prezenți la Sû ntele Slujbe?

În acest punct ajung la al doilea ter-
men din titlul prelegerii mele, și anu-
me misiunea. Cele mai multe dintre 
comunitățile ortodoxe actuale au în ve-
dere doar un singur fel de misiune – mi-
siunea inerentă care-i vizează pe adulți, 
și anume propovăduirea Evangheliei și a 
fundamentului de credință acelor adulți 
care au găsit drumul spre Biserică din 
proprie inițiativă. Aceasta cuprinde Li-
turghia catehumenilor, predica, sfaturile 
din timpul Spovedaniei, și discuțiile cu 
membri ai parohiei pe teme de credință. 
Mai exact, această misiune internă presu-
pune activitatea cateheților, discuții 
lămuritoare cu credincioși din Biserică, 
precum şi discuțiile de pregătire dinain-
tea Botezului sau Căsătoriei, acestea 
adresându-se persoanelor deja boteza-
te şi celor care au găsit ei înșiși drumul 
spre Biserică. Aș numi aceasta misiune 
„pasivă= – persoana vine din proprie 
inițiativă la biserică, ascultă slujba și 
predica, pune singură întrebările, vrea 
să primească botezul sau să își boteze 
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copiii, preotul răspunzând din partea sa 
acestor nevoi.

O misiune pentru copii nu există 
prin deû niție. Copiii nu vin la biserică 
pentru că cineva i-a convertit la credință. 
De asemenea, nu participă la școala de 
duminică pentru că cineva le-a stârnit 
interesul pentru adâncimea credinței 
ortodoxe. Copiii sunt aduși la biserică 
de părinți şi sunt trimiși la școala de 
duminică tot de ei.

Despre școala de duminică trebuie 
spus că îndrumă copiii până la 11-15 ani. 
Cunoștințele de bază despre credință se 
pot dovedi mai târziu o bună bază pen-
tru integrarea tinerilor, dar acestea nu 
vor conduce automat la o credință vie şi 
conștientă în Dumnezeu. După această 
perioadă trebuie creată o bază pentru in-
troducerea și integrarea tinerilor în comu-
nitate.

Fără îndoială, Sfânta Euharistie este 
centrul vieții oricărui credincios, indife-
rent de vârstă. Din perspectiva misiunii, 
în ceea ce îi privește pe tineri numai o mi-
siune activă este posibilă. Pentru aceștia, 
o misiune pasivă nu este de ajuns; slujba 
și predica ei nu le înțeleg, în general, şi nu 
le ascultă; ei nu vin la preot din proprie 
inițiativă, nu pun întrebări, nu participă 
la cercul biblic.

Cel mai important lucru care trebuie 
înțeles despre misiunea în rândul tineri-
lor este că ea este posibilă, deși această 
aû rmație nu este împărtășită de către 
toți preoții. Nu rareori se exprimă opi-
nia că lucrul cu tinerii nu ar û  necesar, 
că ar û  chiar imposibil sau că nu ar con-
duce la vreun rezultat. Câteodată, moti-
vul unei astfel de opinii se găsește într-o 
experiență negativă în încercarea cuiva 
de a se ocupa de adolescenți. Un exemplu 
clar: într-o parohie se dorea de ani de zile 
crearea unui eveniment dedicat tinerilor, 
care să cuprindă întreaga comunitate. În-

tre membrii activi ai comunității existau 
însă divergențe. A reieșit ca se încercase 
la un moment dat organizarea unui astfel 
de eveniment, care, deși durase numai trei 
zile, cu participarea numai câtorva fami-
lii, s-a dovedit a û  un eșec. Participanții 
au fost copleșiți și epuizați, organizatorii 
dezbinați, succesul sperat nu s-a materi-
alizat, iar toată lumea s-a întors acasă cu 
o stare de spirit proastă și, cel mai trist 
lucru, profund dezamăgită. Problema 
pare să û  fost, după părerea preotului, 
lipsa de experiență a comunității, faptul 
ca nu s-a știut cum să se abordeze o ast-
fel de inițiativă. Cu toate acestea, preo-
tul a îndrăznit să mai încerce încă o dată. 
Ideea unui eveniment pentru tineret a 
fost abordată după o altă metodă și, între 
timp, se organizează de 7 ani evenimente 
pentru tineri și familii în această comuni-
tate.

Din acest exemplu se poate vedea cu 
claritate că pentru lucrul cu tinerii este 
nevoie de un concept. Nu se poate lu-
cra și vorbi cu tinerii în același fel cum 
se vorbește cu adulții sau copiii. Mai ales 
atunci când preotul nu posedă un talent 
înnăscut pentru comunicarea cu tinerii, 
trebuie luate în calcul concepte metodo-
logice. Astăzi există destule informații 
despre psihologia adolescentului, despre 
comunicarea cu tinerii, ghiduri practice 
pentru conceperea și organizarea grupuri-
lor de tineri, cluburilor pentru tineri, cer-
curilor biblice, serviciilor de voluntariat și 
taberelor pentru tineret. Aceste cărți pot 
û  găsite la Departamentul pentru tineri al 
Sinodului, cât şi în Centrul de coordonare 
pentru tineret din Germania, care oferă şi 
susținere teoretică şi practică.

Un alt motiv al refuzului de a lucra cu 
tinerii poate consta în lipsa personală de 
experiență în această privință a preotu-
lui sau a membrilor activi ai comunității. 
De fapt, înainte de Revoluția din Octom-
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brie nu exista o experiență a lucrului cu ti-
nerii, în era sovietică o astfel de activitate 
era interzisă, începând să se dezvolte abia 
spre sfârșitul anilor 990. În consecință, 
majoritatea clerului și a credincioșilor au 
găsit drumul spre credință prin efortul 
personal, nu printr-o cultivare speciû că a 
tinerilor în sensul celei sugerate aici. Nu 
de puține ori am rămas uimit. O dată, 
un preot mi-a spus direct: „Tinerii vin la 
conferințe, se plimbă dintr-un loc în altul, 
cântă la chitară, nici măcar nu se înțelege 
care este rostul întregii adunări=. Un alt 
preot a refuzat ideea organizării unei ta-
bere de tineret chiar cu un anumit dispreț: 
„Timp de 20 de ani nu a existat așa ceva, 
de ce să inventăm un astfel de lucru? 
Dacă tinerii au probleme sau întrebări ar 
trebui să meargă alături de comunitate 
într-un pelerinaj la o mănăstire ortodoxă. 
Acolo pot û  ajutați=. Trebuie spus că am-
bii preoți și-au schimbat părerea și, între 
timp, organizează tabere pentru tineri în 
parohiile lor.

Aceasta mă conduce spre ultimul su-
biect al prelegerii mele. De ce este o 
așa-numită misiune în rândul tinerilor 

necesară, dacă mulți dintre credincioși au 
găsit drumul spre Biserică și fără ea? Nu 
poate funcționa totul ca și până acum? 
Fără îndoială, există tineri care vin la 
credință pe cont propriu sau cu ajutorul 
părinților lor, dar aceasta este mai degrabă 
excepția. E important să înțelegem că ti-
nerii de acum 20 până la 40 de ani erau 
complet diferiți faţă de tinerii de azi.

În primul rând, un tânăr al ani-
lor 990 sau înainte de anii 990 înțelegea 
deja în anii adolescenței că trebuie să 
muncească; altfel spus, că trebuie să 
muncească mult ca să atingă un țel. În 
primul rând, trebuia să își obțină stabili-
tatea – un loc de muncă sigur, o locuință, o 
mașină, prosperitate materială. Tinerii de 
astăzi posedă toate acestea încă de la înce-
put: casă, mașină, telefon inteligent. Asta 
înseamnă, pe de o parte, că au deja toate 
cele necesare și țelurile lor se mută în do-
meniul reveriei. Pe de altă parte, le lipsește 
dorința să lupte pentru un țel, pentru că 
au tot ce le trebuie încă din copilărie.

În al doilea rând, tinerii sunt 
obișnuiți ca totul să û e făcut pentru 
ei și în locul lor. Închipuiți-vă, tineri 
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de 16 ani sunt duși cu mașina la sport, 
la școală, la prieteni! Copiii sunt duși 
aproape zilnic la activități, se fac teme 
împreună cu ei, vacanța și-o petrec într-
un parc de distracții, părinții încearcă să 
petreacă mult timp cu ei. De aceea, tine-
retul de azi este pasiv. E greu ca ei să û e 
motivați către activități independente, 
copiii nu pot îndeplini singuri sarcini ele-
mentare. La evenimente pentru tineret, 
copiii veniți de curând în Germania ies 
imediat în evidență. Sunt plini de viaţă, 
activi, își caută singuri o ocupație. Li se 
poate da o sarcină și te poți aștepta să o 
îndeplinească cu conștiinciozitate.

Oricum, o greșeală de nepermis este 
însă și să û m iritați sau ofensați de copiii 
de azi. Ei sunt așa nu pentru că își do resc, 
ci pentru că viața în Germania, școala, 
mediul, rețelele sociale, tabletele i-au 
făcut așa. A existat un caz, la un seminar 
teologic, unde la o ședință a profesorilor 
un tânăr profesor a propus excluderea 
unui student din cauza unei aû rmații care 

conținea o erezie. Un alt profesor a fost de 
părere ca studentul să û e îndrumat și să 
i se spună unde a greșit. În același mod, 
sarcina noastră este să îi îndrumăm pe ti-
neri, împreună cu părinții și, uneori, chiar 
dincolo de ei. 

Așa cum arată experiența multor pa-
rohii din diaspora, cel mai bun şi relativ 
simplu mod de a avea tineri în comuni-
tate este să îi atragi către aceasta. Până 
la urmă este tragic și bine-cunoscut fap-
tul că sunt mereu o mulțime de copii în 
biserică, dar cei mai mulți dintre aceștia 
nu mai vin mai târziu, în anii pubertății. 
De aceea este important să û e create astfel 
de oportunități în timpul cât sunt încă în 
Biserică, așa încât copiii să nu vrea sa le 
părăsească atunci când cresc. În termeni 
biblici înseamnă a „întinde năvodul= şi a 
„pescui=. Ținând cont că pubertatea începe 
acum la 11 ani, lucrul cu tinerii nu poate 
începe mai târziu de această vârstă, așa în-
cât copiii între 13 şi 14 ani să û e deja parte 
a unui grup și decişi sa nu îl părăsească.

Încă o particularitate care privește 
tineretul de azi este aceea că societatea 
germană este una în care există doar va-
lori materiale. Majoritatea persoane-
lor țintesc spre o viaţă comodă. Fiecare 
își dorește o casă mare, o mașină bună, 
cel mai nou telefon inteligent, concediu 
in străinătate, mâncare sănătoasă, și așa 
mai departe. Puțini oameni au gânduri le-
gate de rostul vieții sau despre ceva care 
să aducă a devotament pentru orice fel 
de ideal, iar față de Dumnezeu și mân-
tuirea suü etului cu atât mai puțin. Dacă 
la discuțiile catehetice se vorbește des pre 
necesitatea participării săptămânale la 
slujbele bisericești, de cele mai multe ori 
răspunsul este: atunci trebuie dus copilul 
la fotbal, înot, grup de lucru ... Da, este ne-
voie de educație elementară. Da, trebuie 
stimulat talentul copiilor. Biserica și mân-
tuirea suü etului rămân în schimb pur și 



Contribuții

Nr. 27/2019     109

simplu în afara realității acestor persoane.
Probabil că remarcile mele sunt puțin 

exagerate. Dar un lucru este evident: ti-
neretul nostru este diferit. Nu știu dacă 
sunt ei mai puțin virtuoși sau dacă e vor-
ba despre bine-cunoscuta prăpastie în tre 
părinți și copii. E clar că tinerii au ne-
voie de o abordare diferită, și anume una 
activă: „Sileşte-i să intre.<  Înainte ca omul 
modern să û e în stare să se gândească la 
Dumnezeu și veșnicie, trebuie să û e smuls 
cu forța de lângă internet, telefon și, în ge-
neral, de la lumea aceasta care îl ține legat 
de mâini și de picioare.

O altă diû cultate cu care se poate 
confrunta un preot în lucrul cu tinerii o 
reprezintă chiar părinții care, de cele mai 
multe ori, fără să ştie, îngreunează inte-
grarea bisericească a propriilor copii.

Mulți părinți imigranți se declară 
neajutorați în încercarea de a-și educa co-
piii in Germania. Propria lor educație s-a 
bazat pe autoritate, pedepsele erau per-
mise. În cadrul pedagogiei europene de 
astăzi, copiii pierd orice urmă a autorității 
părintești și își justiû că drepturile cu ar-
gumente împrumutate de la colegii și pro-
fesorii lor. Părinții, care nu sunt capabili 
de a educa prin dialog și mustrare, pierd 
inü uența asupra copiilor lor. Aceasta se 
reü ectă și în educația religioasă de acasă. 
Mulți părinți și bunici au venit la credință 
abia ca adulți, prin boli, accidente, pro-
bleme cu copiii, depărtarea de țara natală, 
îmbătrânire. Un tablou frecvent este aces-
ta: părinții vin la discuțiile care precedă 
Botezul neû ind integrați în Biserică, dar 
convinși de existența lui Dumnezeu, de 
adevărul cuprins în Biblia pe care n-au 
citit-o niciodată și convinși de necesita-
tea Botezului. Chiar dacă mai târziu devin 
membri activi ai comunității, aceștia nu 
au cunoscut furtunile interioare care trec 
prin mintea unui tânăr din ziua de azi. 
Acesta este un aspect foarte important.

În ciuda pasivității pe care am  descris-o 
mai sus, generația care crește azi are o 
viață interioară foarte complexă. Tânărul 
care trăiește într-o familie credincioasă 
e confruntat cu întrebări care nu i-au 
frământat niciodată pe părinții care au 
descoperit credința la maturitate. Chiar 
există Dumnezeu? De ce este Ortodoxia 
singura credință adevărată? Nu cumva Bi-
blia a fost modiû cată? Este Sfântă Euha-
ristie cu adevărat Trupul şi Sângele Dom-
nului Hristos? Şi multe altele.

Principala problemă a părinților este 
că nu sunt în măsură să răspundă te-
meinic și exhaustiv la toate întrebările 
adolescenților. Nivelul răspunsurilor este 
ceva de genul: de ce postim miercuri și 
vineri? Miercuri, Hristos a fost trădat și 
vineri a fost cruciû cat. Acest răspuns va 
satisface un copil de 8 ani sau un adult 
de 40 de ani, dar niciodată un adolescent. 
Într-adevăr, întrebarea tânărului nu viza 
care este ocazia pentru care postim, ci 
pentru ce este necesar să postim. Poate 
părea ciudat, dar e nevoie de un răspuns 
referitor la ascetică, care durează 40 de 
minute, începând cu a le explica ce sunt 
Pătimirile, și până la o explicație detaliată 
a importanței postului.

 Am auzit multe răspunsuri de 
acest fel. De ce trebuie ca femeile sa aibă 
capul acoperit în biserică? Pentru că Mai-
ca Domnului are capul acoperit în icoane. 
De ce Ortodoxie? Pentru că este credința 
strămoșilor noștri. Și așa mai departe. Ti-
nerii de astăzi au o gândire critică foarte 
dezvoltată. Când primesc de câteva ori 
astfel de răspunsuri nesatisfăcătoare, vor 
înceta sa mai întrebe. Părinții, pe de altă 
parte, cred că odraslele lor nu mai sunt 
interesate de nimic. Se creează un cerc 
vicios. Părinții încearcă să-și convingă 
copiii, copiii aud și nu-i înțeleg. Părinții 
reacționează enervat și se repetă, copiii 
percep acest lucru ca û ind plictisitor: omul 
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trebuie să meargă în û ecare duminică la 
biserică, ar trebui să mergi la biserică, să 
mergem la biserică, nu ai fost de mult timp 
din biserică ... Tânărul nu înțelege sincer 
ce ar trebui să facă la această biserică și ce 
se întâmplă acolo.

Modul de predare în școala dumini-
cală ar putea aprofunda toate acestea. Ti-
nerii cu vârste cuprinse între 12 și 17 ani 
au nevoie de răspunsuri la nivelul apologe-
ticii și teologiei. Ar û  util ca profesorul să-și 
întemeieze pregătirea lecției consultând, de 
pildă, operele Sfântului Teofan Zăvorâtul, 
Mitropolitului Hilarion (Alfeyev), ale lui 
Serghei Chudiev sau ale profesorului Osi-
pov. În schimb, educația adolescenților 
este adesea la același nivel ca și cea pentru 
copii. Profesorii folosesc pentru pregătire 
catehismul, Viețile Sû nților etc.

În aceeași măsură, școala de duminică 
nu trebuie să aibă loc exclusiv sub for-
ma catehezei. Desigur, trebuie să existe 
o temă speciû că pentru lecție: Liturghie, 
Scriptură, istorie. Cu toate acestea, acest 
subiect nu trebuie doar să û e predat, ca 
în cazul lecțiilor de matematică sau limbi 
străine. Mai degrabă, tinerilor trebuie să li 
se exempliû ce ce s-a predat și să li se explice 
relevanța pentru viața de zi cu zi a oame-
nilor. De exemplu, când se vorbește despre 
cele douăsprezece Sărbători Împărătești, 
nu este îndeajuns a spune ce înseamnă și 
ce s-a întâmplat în acele zile de sărbătoare, 
ci trebuie explicat şi modul în care ritmul 
anului bisericesc îi marchează pe oameni 
și cum să „trăiască= evenimentele legate 
de Hristos. Chronos și Kairos trebuie să û e 
menționați și trebuie să se vorbească desp-
re posibilitatea de a percepe timpul și altfel 
decât cronologic, cum se întâmplă de obicei 
în lumea modernă.

Desigur, atenția și îndrumarea din par-
tea preotului sunt importante atât pen-
tru profesori, cât și pentru tinerii înșiși. 
Odată am citit interviul unui preot des-

pre activitatea cu tinerii. Din păcate, nu 
îmi amintesc numele autorului, dar îmi 
amintesc una dintre aû rmațiile sale şi 
mă las călăuzit de ea. Preotul a aû rmat că 
adulții pun de obicei întrebări obișnuite 
despre viața de zi cu zi și despre viața de 
familie, la care există răspunsuri simple. 
Dar când un adolescent vine la mine cu 
întrebări, a spus el, mă adun în interior 
cât mai mult posibil și mă pregătesc pen-
tru o conversație lungă și tensionată. La 
întâlnirea cu un tânăr sau la spovedania 
sa, este important ca preotul să nu îl tra-
teze în rând cu adulții, ci să-i dedice atât 
timp, cât și atenție specială.

Cunosc un caz în care un adolescent a 
venit la un preot după ce intrase într-un 
anturaj prost, păcătuise și era în căutarea 
unei căi de ieșire din situație. Tânărul a 
mers să se spovedească părintelui său 
spiritual, pe care îl cunoștea încă din 
copilărie. Preotul a ascultat pur și sim-
plu mărturisirea lui, și-a spus epitrahilul 
și i-a vorbit despre păcatele sale. Tânărul 
era conștient în ce prăpastie căzuse și 
cu siguranță voia să se elibereze. Nu 
îndrăznea să se reîntoarcă la părintele 
acesta, încărunțit în cinste. Așa că s-a ur-
cat în autobuz și a mers la o altă biserică. 
Preotul i-a vorbit timp de o oră și jumătate, 
analizând situația, problemele și obiec-
tivele vieții. Însă așa ceva nu se întâmplă 
întotdeauna. Adesea, acești tineri nu se 
mai întorc la Biserică dacă de prima dată 
nu primesc un răspuns la întrebările lor.

În acest moment, trebuie menționată 
relația de încredere dintre tânăr și preo-
tul său. Adolescentul a avut încredere în 
preotul său, așa că a venit la el cu pro-
blema lui, mărturisind-o. Cu toate aces-
tea, nu a existat o relație directă, de aceea 
nu a primit niciun răspuns. Pentru ti neri 
totuși, relația nemediată, directă, este 
foarte importantă. Din mai multe motive, 
preotul este forțat să mențină o anumită 
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distanță în relația sa cu enoriașii. La ti-
neri această distanță trebuie redusă, ast-
fel încât relația să û e una de încredere, 
informală sau chiar prietenească.

Din acest motiv, este important ca 
preotul să aibă contact personal cu 
adolescenții săi pentru ca misiunea privi-
toare la tineri să dea rod. Iată o imagine 
tipică de după Liturghie: mulți oameni 
vin la preoți cu întrebările lor sau preo-
tul se îndreaptă spre prânz împreună cu 
unii adulți. În acest timp, un grup de ti-
neri s-au adunat în fața bisericii. Ei nu 
adresează întrebările lor preotului, nu 
vin să vorbească sau să ia prânzul. Aici 
este de dorit ca preotul să ia inițiativa − 
nu trimițând la ei un profesor de la școala 
duminicală sau transmițându-le de sus 
vreun îndemn, ci alăturându-se grupului 
după slujbă, vorbindu-le un minut, ascul-
tând, glumind. O astfel de comunicare, 
făcută într-un mod mai mult sau mai 
puțin regulat, devine ulterior cea mai 
bună bază pentru activitatea pastorală 
ulterioară.

Mii de biserici au fost construite în Ger-
mania în anii 960. Aceasta deoarece mulți 
oameni veneau la biserică, iar bisericile 
existente nu mai erau suû ciente. Astăzi ve-
dem cum aceste clădiri sunt închise, vân-
dute, demolate și transformate în cimitire. 
Sunt numai 50 de ani între această ascen-
siune în perioada postbelică și declinul ac-
tual. Majoritatea credincioșilor ortodocși 
ruși de aici vin astăzi din proprie inițiativă 
în biserică. Își mai aduc aminte de cupolele 
de aur și de bisericile vechi din Rusia, de su-
ü etul rusesc, își mai amintesc în continua-
re  de bunicile lor îngenuncheate, rugându-
se în fața icoanelor ascunse în dulapuri. Ei 
au un sentiment tacit că sunt ruși și că sunt 
născuți ortodocși. La copiii lor crescuți în 
Germania, acest sentiment nu va mai exis-
ta. Dacă nu conducem în mod activ tinerii 
de astăzi înspre Hristos, ei singuri nu vor 
veni. Din acest motiv, misiunea dedicată 
tinerilor în eparhiile noastre reprezintă o 
necesitate vitală pentru viitorul Bisericii.

Traducere în româneşte: Elena Fülöp, München
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Jugend-Mission der 
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1  Übernommen von „Orthodoxie Aktuell. Infor-

mationen aus der Orthodoxen Kirche“, Jahrgang 
XXIII/7, Juli 2019, S. 2-8.

2  Priester Alexej Veselov ist Pfarrer der Gemein-
de der hl. Barbara in Krefeld und Referent für 
Jugendarbeit der Berliner Diözese der Russi-
schen Orthodoxen Kirche/Moskauer Patriar-
chat. Der Beitrag ist eine Überarbeitung seines 
Vortrages zum gleichen | ema bei der gemein-
samen Pastoralkonferenz des Klerus der Ber-
liner Diözese des Moskauer Patriarchats und 
der deutschen Diözese der Russischen Ortho-
doxen Kirche im Ausland am 3. Oktober 2018 
in Bonn.

Das | ema umfasst viele die Jugend be-
treff enden Fragen. Unter anderem könn-
te man über die Seelsorge für junge Men-
schen sprechen, über unterschiedliche 
Herangehensweisen bei kirchlich aktiven 
und weniger aktiven Jugendlichen, über 
Kommunikations- und Verständnispro-
bleme zwischen den Generationen, die 
Beurteilung der heutigen Jugend, prakti-
sche Fragen der Jugendarbeit und vieles 
mehr. Gestatten Sie mir aus diesem Grun-
de diesen Beitrag als eine Einführung in 
das | ema zu sehen, das einer weiteren 
Vertiefung bedarf.

Während der Vorbereitung zum Vortrag 
stellte sich mir zuerst die Frage: von wem 
ist hier eigentlich die Rede? Menschen 
unterschiedlicher Altersgruppen, Kultu-
ren und Charaktereigenschaften denken, 
wenn sie das Wort „Jugend< hören, an 
ganz verschiedene Personengruppen. Die 
einen würden Heranwachsende im Alter 
von 13 bis 17 Jahren als Jugendliche be-
schreiben, andere dagegen Studenten im 
Alter von 18 bis 25 Jahren. Mancher zählt 
sich mit 35 Jahren selbst noch zur Jugend. 
Für den einen ist die Jugend eine Gruppe 
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von Herzens- und Seelenverwandten, in 
deren Kreis er sich wohlfühlt. Bei ande-
ren ruft allein schon der Gedanke an eine 
Begegnung mit 16-Jährigen Erschaudern 
oder gar Abneigung hervor. Auch Politik 
und Wissenschaft geben keine eindeutige 
Deû nition des Begriff s. In der modernen 
Sozialwissenschaft zählen 13- bis 35-Jäh-
rige zu Jugendlichen. In Russland ist die 
Unterteilung der Jugend in drei Gruppen 
üblich: Heranwachsende zwischen 13 und 
18 Jahren, Jugendliche zwischen 18 und 
24 Jahren und junge Erwachsene zwi-
schen 24 und 35 Jahren. In Deutschland 
weicht das etwas ab, aus rechtlicher Sicht 
zählen hier 14- bis 17-Jährige zu Jugend-
lichen und 18- bis 25-Jähige zu jungen Er-
wachsenen.

Die Zuordnung zur Jugend ist nicht 
allein vom Alter abhängig, sondern auch 
von der sozialen Einbindung eines Men-
schen. Einen 28-jährigen Studenten, der 
ein unbekümmertes Leben als Single 
und ohne irgendwelche Verpü ichtungen 
führt, wird man noch zur Gruppe der 
Jugend zählen, einen 23-jährigen Vater 
von zwei Kindern mit abgeschlossener 
Berufsausbildung, der seine Familie er-
nährt, dagegen zu den Erwachsenen. In 
Politik, Gesetzgebung, Psychologie sowie 
in anderen Bereichen wird der Begriff  
„Jugend< also nach Alter und Eigenschaf-
ten unterschiedlich deû niert. Deshalb ist 
es angebracht zu fragen: wer zählt für ei-
nen Priester in Deutschland zur Jugend? 
Meiner Meinung nach kann man die Ant-
wort recht einfach gestalten: es ist eine 
Gruppe von Menschen, die keine Kin-
der und keine Erwachsenen sind, und 
die folglich einer anderen pastoralen 
Herangehensweise bedarf, als Kinder 
und Erwachsene. Auf den ersten Blick 
scheint diese Deû nition etwas trivial zu 
sein. Doch sie stellt jeden Priester vor die 
Frage – gibt es in meiner Gemeinde etwas, 

was für diese dritte Gruppe angeboten 
wird? Habe ich neben Büchern über seel-
sorgerliche | eologie und Aufsätzen über 
die Kinderbeichte auch etwas über die 
Beichte von Jugendlichen gelesen? Auch 
wenn ich guten Umgang mit Erwachse-
nen und Kindern zu pü egen weiß, habe 
ich es gelernt, einen Dialog mit jungen 
Leuten zu führen? In der Gemeinde gibt 
es Katechese und Pilgerfahrten für die Er-
wachsenen, Sonntagsschule und Feste für 
Kinder – doch was gibt es für die Jugend? 
Findet man in der Bibliothek oder am Ver-
kaufsstand Bücher, die speziell für junge 
Leute interessant sind? Und überhaupt 
– ist in meinem Bewusstsein als Priester 
eine klare und diff erenzierte Vorstellung 
vom Begriff  „Jugendliche< als einem Sub-
jekt meiner aktiven seelsorgerlichen Ob-
hut verankert? Für einen Priester eröff net 
sich ein breites Tätigkeitsfeld der Seelsor-
ge, wenn es in der Gemeinde junge Leute 
gibt. Wenn sie fehlen, stellt sich jedoch 
die Frage, wieso man sich mit jemandem 
beschäftigen sollte, der nicht da ist? 
Für wen sollte man Jugendtreff en und 
Bibelkreise organisieren, wenn beim Got-
tesdienst niemand oder nur wenige zwi-
schen 15 und 29 Jahren anwesend sind?

An dieser Stelle komme ich zum zwei-
ten Begriff  im Titel meines Vortrags – der 
Mission. Bei den meisten heutigen ortho-
doxen Gemeinden ist lediglich eine Art 
der Mission vorhanden – die innere Missi-
on unter Erwachsenen, d.h. die Verkündi-
gung des Evangeliums und der Glaubens-
grundlagen für diejenigen Erwachsenen, 
die von sich aus den Weg in die Kirche 
gefunden haben. Das umfasst die Litur-
gie der Katechumenen, die Kanzelpredigt, 
die Belehrung während der Beichte, sowie 
Gespräche mit Gemeindemitgliedern über 
den orthodoxen Glauben. Genau genom-
men umfasst diese innere Mission auch 
noch die Arbeit der Katecheten, aufklä-
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rende Gespräche mit zufälligen Kirchen-
besuchern, sowie Verkündigungsgesprä-
che vor Taufen und Trauungen, weil diese 
sich an bereits getaufte Menschen richten 
und an jene, die von sich aus in die Kirche 
gekommen sind. Ich möchte diese Missi-
on „passiv< nennen – der Mensch kommt 
von sich aus in die Kirche, hört von sich 
aus den Gottesdienst und die Predigt, 
stellt selbst die Fragen, möchte selbst die 
Taufe annehmen oder seine Kinder taufen 
lassen, der Priester seinerseits reagiert 
auf diese Bedürfnisse. 

Eine Mission von Kindern gibt es 
per Defi nition nicht. Kinder kommen 
nicht in die Kirche, weil jemand sie zum 
Glauben bekehrt hat. Genauso wenig sind 
sie in der Sonntagsschule, weil jemand bei 
ihnen Interesse an der Tiefe des orthodo-
xen Glaubens geweckt hat. Kinder werden 
von den Eltern in die Kirche gebracht, von 
ihnen werden sie auch zum Unterricht in 
die Sonntagsschule geschickt.

Über die Sonntagsschule ist festzu-
stellen, dass sie die Kinder begleitet, bis 
sie 11-15 Jahre alt sind. Die Glaubens-
kenntnisse können sich später als eine 
gute Grundlage für die kirchliche Integ-
ration eines Jugendlichen erweisen, doch 
das Wissen allein wird ihn nicht automa-
tisch zu einem bewussten und lebendi-
gen Glauben an Gott führen. Nach dem 
Abschluss der Sonntagsschule muss die 
weitere Grundlage für die Einführung 
und Integration der Jugendlichen in das 
Gemeindeleben geschaff en werden.

Zweifellos ist die Eucharistie alters-
übergreifend der Mittelpunkt im Leben 
jedes Kirchenmenschen. Aus Sicht der 
Mission aber ist in Bezug auf die Jugend 
allein eine aktive Mission möglich. Passi-
ve Mission ist letztlich in Bezug auf Ju-
gendliche und  junge Erwachsene zu we-
nig – Gottesdienst und Predigt verstehen 
sie in der Regel nicht und hören nicht zu, 

von sich aus kommen sie nicht zum Pries-
ter, stellen keine Fragen, besuchen auch 
nicht nach der Schule den Bibelkreis.

Das Wichtigste, worüber man sich in 
Bezug auf die Jugendmission verständi-
gen muss, ist – sie ist machbar, obwohl 
diese Aussage bei weitem nicht von allen 
Priestern geteilt wird. Nicht selten wird 
die Meinung vertreten, dass Jugendarbeit 
entweder überhaupt nicht notwendig oder 
einfach unmöglich sei, oder zu keinerlei 
Ergebnis führe. Manchmal liegt der Grund 
für eine solche Meinung in der negativen 
Erfahrung beim Versuch, sich der Ju-
gendlichen anzunehmen. Ein deutliches 
Beispiel: in einer Gemeinde wollte man 
vor Jahren eine gemeindeübergreifen-
de Jugendfreizeit ins Leben rufen. Doch 
unter den aktiven Gemeindemitgliedern 
regte sich Widerspruch. Es stellte sich he-
raus, dass die Gemeinde bereits einmal 
versucht hatte, eine eigene Jugendfrei-
zeit zu organisieren. Obwohl die Freizeit 
lediglich drei Tage dauerte und nur einige 
Familien teilnahmen, endete sie in einem 
Fiasko. Die Teilnehmer waren überfordert 
und erschöpft, die Organisatoren zer-
stritten, der erhoff te Erfolg blieb aus, und 
alle kehrten schlechtgelaunt und, was am 
traurigsten ist, zutiefst enttäuscht nach 
Hause zurück. Das Problem bestand nach 
den Worten des Gemeindevorstehers dar-
in, dass die Gemeinde keinerlei Erfahrung 
besessen, und man nicht einmal gewusst 
habe, womit man anfangen solle. Er wagte 
dennoch einen erneuten Versuch. Die Ju-
gendfreizeit wurde nun nach einer neuen 
Methodik durchgeführt. Inzwischen wer-
den in dieser Gemeinde seit 7 Jahren Ju-
gend- und Familienfreizeiten organisiert. 

An diesem Beispiel ist deutlich zu se-
hen, dass für die Jugendarbeit ein Kon-
zept erforderlich ist. Man kann mit Ju-
gendlichen nicht genauso sprechen und 
arbeiten wie mit Kindern und Erwach-
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senen. Besonders wenn ein Priester kein 
angeborenes Talent für die Kommunika-
tion mit Jugendlichen mitbringt, müs-
sen methodische Konzepte besonders 
beachtet werden. Heutzutage û ndet man 
genügend Ratgeber zur Teenager- und 
Jugendpsychologie, sowie zur Kommuni-
kation mit jungen Menschen, praktische 
Handlungshilfen zur Gestaltung und Or-
ganisation von Jugendgruppen, Jugend-
treff s, Bibelkreisen, Freiwilligendiensten 
und Jugendfreizeiten. Diese Bücher sind 
auf der Seite der Synodalabteilung für Ju-
gendangelegenheiten, sowie im Koordi-
nationszentrum für den Jugenddienst in 
Deutschland vorhanden. Das Koordinati-
onszentrum bietet daneben auch theore-
tische und praktische Unterstützung an.

Ein weiterer Grund, Jugendarbeit 
abzulehnen, kann im Fehlen entspre-
chender persönlicher Erfahrung aus 
dem eigenen Werdegang des Priesters 
und der aktiven Gemeindemitglieder lie-
gen. Vor der Oktoberrevolution gab es in 
der Tat keine Erfahrung über die Jugend-
arbeit, in der Sowjetzeit war solche Arbeit 

verboten, und erst Ende der neunziger 
Jahre begann sich diese zu entwickeln. 
Entsprechend haben die meisten Geistli-
chen und Laien nicht über Jugendkreise 
und -freizeiten zum Glauben gefunden, 
sondern durch persönliche Bemühung. 
Ich bin selbst des Öfteren auf Verwunde-
rung gestoßen. Einmal hat ein Priester es 
mir direkt so gesagt: „die Jugend kommt 
zur Tagung, läuft herum, spielt Gitarre…. 
Man versteht gar nicht, wofür das Gan-
ze gut ist…< Ein anderer Priester lehnte 
den Vorschlag, ein orthodoxes Jugend-
camp zu organisieren, sogar mit einem 
gewissen Unmut ab: „20 Jahre lang gab 
es nichts dergleichen, wozu dann jetzt so 
etwas erû nden? Wenn die jungen Leute 
Probleme und Fragen haben, sollen sie 
mit der Gemeinde zu einer Pilgerfahrt in 
ein orthodoxes Kloster fahren. Dort wird 
ihnen geholfen.< An dieser Stelle ist zu er-
wähnen, dass beide Priester ihre Meinung 
inzwischen geändert haben und mittler-
weile eigene Jugendfreizeiten in der Ge-
meinde durchführen.

Dieses | ema führt mich zum letzten 
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| ema meines Vortrags. Wozu ist eine 
sogenannte besondere Jugendmissi-
on überhaupt erforderlich, wenn viele 
Gläubige auch ohne diese zur Kirche ge-
funden haben? Kann denn alles nicht wie 
gewohnt laufen? Ohne Frage gibt es auch 
heute junge Leute, die von sich aus oder 
mit Hilfe der Eltern zum Glauben û nden. 
Dies ist aber eher die Ausnahme. Wichtig 
ist das Verständnis, dass Jugendliche vor 
20 und 40 Jahren völlig andere Menschen 
waren, als Jugendliche heute.

Erstens hat ein junger Mensch der 90-
er Jahre oder früher bereits in der Teen-
ager-Zeit verstanden, dass er arbeiten 
muss, anders ausgedrückt, dass er viel 
arbeiten muss, um ein Ziel zu erreichen. 
In erster Linie musste man Stabilität er-
reichen – eine sichere Arbeitsstelle, eine 
Wohnung, ein Auto, materiellen Wohl-
stand. Die Jugendlichen von heute be-
sitzen dies alles bereits von Anfang an, 

sowohl Haus als auch Auto und Smart-
phone. Hieraus folgt einerseits, dass sie 
alles Grundlegende schon haben und die 
Ziele sich in die Sphäre der Träumereien 
verlagern, andererseits fehlt ihnen der 
Wunsch, nach etwas zu streben, weil sie ja 
vieles schon seit ihrer Kindheit besitzen.

Zweitens sind die jungen Menschen 
es gewohnt, dass alles für sie und an 
ihrer Stelle getan wird. Stellen sie sich 
vor, 16-jährige Jugendliche werden zum 
Sport, zur Schule und zu Freunden kut-
schiert! Die Kinder werden von Kindheit 
an fast täglich zu Freizeitaktivitäten ge-
bracht, man macht die Hausaufgaben mit 
ihnen, der Urlaub wird in einem Vergnü-
gungspark verbracht, Eltern versuchen, 
viel Zeit mit ihnen zu verbringen. Des-
halb ist die heutige Jugend passiv. Es ist 
schwer, sie zu irgendwelchen selbständi-
gen Tätigkeiten zu bewegen, die Kinder 
können elementare selbständige Aufga-
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ben nicht erledigen. Bei Jugendveran-
staltungen fallen Kinder, die vor kurzem 
nach Deutschland gekommen sind, sofort 
ins Auge. Sie sind lebhaft, aktiv, suchen 
sich selbständig eine Beschäftigung. Man 
kann ihnen etwas auftragen und sich bei 
der Erledigung auf ihre Gewissenhaftig-
keit verlassen.

Unzulässig ist dabei aber der Fehler, 
sich über die heutigen Kinder zu erregen 
oder beleidigt zu sein. Sie sind so, nicht 
weil sie es so wollen, sondern weil das Le-
ben in Deutschland, die Schule, die Umge-
bung, soziale Medien und Tablets sie dazu 
gemacht haben. Es gab einen Fall, wo an 
einem Priesterseminar bei einer Lehrer-
konferenz ein junger Lehrer vorschlug, 
einen Studenten wegen Häresie in einem 
Aufsatz zu entlassen. Ein anderer antwor-
tete ihm, er möge dem Schüler erst einmal 
das Richtige beibringen. Genauso steht 
auch vor uns die Aufgabe – zu lehren, ge-
meinsam mit den Eltern und zuweilen 
auch an ihnen vorbei.

Wie die Erfahrung vieler Gemeinden 
der Diaspora zeigt, ist es das beste und re-
lativ einfaches Mittel, Jugendliche in der 
Gemeinde zu û nden, indem man sich diese 
heranzieht.  Schließlich ist es eine tragi-
sche und allbekannte Tatsache, dass es in 
der Gemeinde stets eine Vielzahl Kinder 
gibt, von denen jedoch später in der Pu-
bertät die meisten nicht mehr zur Kirche 
kommen. Entsprechend ist es wichtig, in 
der Zeit, da sie noch in der Kirche sind, sol-
che Umstände zu schaff en, dass die Kinder 
diese auch nach dem Heranwachsen nicht 
verlassen wollen. In biblischer Sprache aus-
gedrückt heißt es, „die Netze auszubreiten< 
und zu „û schen<. Berücksichtigt man, dass 
heutzutage die Pubertät mit 11 Jahren 
einsetzt, darf auch die Jugendarbeit nicht 
später als in diesem Alter beginnen, damit 
die Kinder mit 13-14 Jahren bereits einer 
Jugendgruppe angehören und bestrebt 

sind, diese nicht zu verlassen.
Die nächste Besonderheit der heu-

tigen Jugend ist es, dass wir in Deutsch-
land in einer Gesellschaft leben, für die es 
nur materielle Werte gibt. Die meisten 
Menschen streben lediglich ein bequemes 
Leben an. Man möchte ein großes Haus, 
ein gutes Auto, das neueste Smartphone, 
verdienten Urlaub im Ausland, gesundes 
Essen, usw. Nur wenige machen sich Ge-
danken über den Sinn des Lebens oder 
über irgendetwas anderes, das auch nur 
irgendwie mit der Ergebenheit für ir-
gendein Ideal verbunden wäre - von Gott 
oder von der Errettung der Seele ganz zu 
schweigen. Spricht man bei katecheti-
schen Gesprächen von der Notwendigkeit 
des wöchentlichen sonntäglichen Kir-
chenbesuchs, kommt häuû g die Antwort: 
da hat mein Kind Arbeitsgemeinschaft, 
Fußball, Schwimmen…. Ja, Allgemeinbil-
dung ist notwendig. Ja, die Talente der 
Kinder müssen gefördert werden. Kirche 
und Seelenheil dagegen stehen einfach 
nur außerhalb der Realität dieser Men-
schen.

Vielleicht übertreibe ich in meinen Aus-
führungen etwas. Die Tatsache ist aber of-
fensichtlich: unsere Jugend ist anders. Ich 
weiß nicht, ob ihre Tugend schlechter ist 
oder hier die altbekannte Kluft zwischen 
Eltern und Kindern spürbar wird. Die 
Jugend braucht aber eine andere Heran-
gehensweise – eine aktive. „Zwinge zum 
Eintreten.< Bevor ein moderner Mensch 
überhaupt fähig wird, über Gott und die 
Ewigkeit zumindest nachzudenken, muss 
man ihn gewaltsam aus dem Internet, 
dem Smartphone und allgemein aus der 
Welt herausreißen, die ihn an Händen 
und Füßen gefesselt haben.

Eine weitere Erschwernis, mit der 
ein Priester bei der Jugendarbeit kon-
frontiert werden kann, sind die Eltern, 
die häuû g unbewusst bei der kirchlichen 
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Integration ihrer eigenen Kinder stören.
Viele Migranteneltern erweisen 

sich bei der Erziehung ihrer Kinder in 
Deutschland als hilü os. Ihre eigene Erzie-
hung basierte auf Autorität, Bestrafung 
war möglich. Im Rahmen der heutigen eu-
ropäischen Pädagogik verlieren die Kinder 
bereits in der Pubertät das Gespür für die 
Autorität der Eltern, und begründen ihre 
Rechte mit Argumenten, die sie von ihren 
Mitschülern und Lehrern entlehnt haben. 
Eltern, die nicht zur Erziehung mittels Di-
alog und Ermahnung fähig sind, verlieren 
den Einü uss auf ihre Kinder. Dies spiegelt 
sich auch in der religiösen Erziehung zu 
Hause wider. Viele Eltern und Großel-
tern haben erst im Erwachsenenalter zum 
Glauben gefunden, über Krankheiten, 
Unglück, Probleme mit den Kindern, Hei-
matverlust oder das Altwerden. Es ist dies 
ein häuû ges Bild – Eltern kommen zu den 
Gesprächen vor der Taufe, ohne kirchlich 
integriert zu sein, aber überzeugt davon, 
dass es Gott gibt, dass in der nie gelese-
nen Bibel alles richtig geschrieben steht, 
und dass die Taufe notwendig ist. Auch 
wenn die Eltern später aktive Mitglieder 
der Gemeinde werden, haben sie nicht 
den innerlichen Sturm durchlebt, der im 
Kopf eines Jugendlichen vor sich geht. 
Das ist ein sehr wichtiger Aspekt. 

Ungeachtet ihrer oben beschriebenen 
Passivität hat die heute heranwachsende 
Generation eine sehr komplexe Innen-
welt. Der junge Mensch aus einer gläubi-
gen Familie stellt sich Fragen, die seine im 
Erwachsenenalter gläubig gewordenen El-
tern nie gequält haben. Gibt es denn Gott 
überhaupt? Warum ist die Orthodoxie die 
einzig wahre Religion? Ist die Bibel nicht 
verändert worden? Wozu fasten, beten 
und sonntags zur Kirche gehen? Ist die 
Heilige Kommunion tatsächlich Leib und 
Blut Christi? Und vieles mehr.

Das wesentliche Problem der Eltern 

liegt darin, dass sie nicht in der Lage sind, 
alle Fragen der Heranwachsenden gründ-
lich und erschöpfend zu beantworten. 
Das Niveau der Antworten ist etwa so: 
warum fastet man mittwochs und frei-
tags? Am Mittwoch wurde Christus ver-
raten und am Freitag gekreuzigt. Diese 
Antwort stellt ein 8-jähriges Kind oder 
einen 40-jährigen Erwachsenen zufrie-
den, aber auf keinen Fall einen Jugend-
lichen. Die Frage des jungen Menschen 
zielte nämlich im Grunde nicht darauf, 
aus welchem Anlass gefastet wird, son-
dern wozu es überhaupt notwendig ist. So 
merkwürdigt es klingen mag – er benötigt 
eine Antwort zur Aszetik, die 40 Minuten 
braucht – angefangen mit der Erklärung, 
was Leidenschaften sind, bis hin zu einer 
ausführlichen Erläuterung der Bedeutung 
des Fastens.

Viele derartige Antworten sind mir 
zu Ohren gekommen. Warum sollen die 
Frauen in der Kirche Kopftücher tragen? 
Weil die Gottesmutter auf den Ikonen mit 
Kopfbedeckung dargestellt wird. War-
um orthodox? Das ist der Glaube unserer 
Vorfahren. Und so weiter. Bei den heute 
Heranwachsenden ist aber die kritische 
Denkweise hoch entwickelt. Wenn sie das 
eine oder andere Mal solche völlig unzu-
reichende Antworten von den Eltern be-
kommen haben, dann werden sie kein wei-
teres Mal nachfragen. Die Eltern denken 
hingegen, dass ihre Kinder an nichts mehr 
interessiert sind. Es entsteht ein geschlos-
sener Kreis. Die Eltern versuchen zu ihren 
Kindern durchzudringen, die Kinder hö-
ren und verstehen sie nicht. Die Eltern re-
agieren genervt und wiederholen sich, die 
Kinder empû nden das als langweilig: man 
muss aber jeden Sonntag zur Kirche, man 
soll zur Kirche gehen, lass uns in die Kirche 
gehen, du warst schon lange nicht mehr in 
der Kirche… Der junge Mensch versteht 
aber aufrichtig nicht, wozu er in diese Kir-
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che soll und was dort geschieht.
Die Art und Weise des Unterrichts in 

der Sonntagsschule kann dies alles noch 
vertiefen.  Die Jugendlichen im Alter von 
12 bis 17 Jahren brauchen Antworten auf 
dem Niveau der Apologetik und der | eo-
logie. Für den Lehrer wäre es zweckmäßig, 
sich bei der Vorbereitung des Unterrichts 
auf die Werke etwa des  Hl. | eophan des 
Klausners, von Metropolit Hilarion (Alfe-
jew), Sergej Chudiev oder von Professor 
Osipov abzustützen. Stattdessen erfolgt 
der Unterricht von Jugendlichen häuû g 
auf dem gleichen Niveau wie der für Kin-
der. Die Lehrer verwenden für die Vorbe-
reitung den Katechismus, Heiligenviten 
usw.

Ebenso wenig darf die Sonntagsschule 
ausschließlich in Form von Katechese er-
folgen. Natürlich muss es ein bestimmtes 
| ema für den Unterricht geben: Liturgie, 
Heilige Schrift, Geschichte. Dieses | ema 
darf aber nicht nur erzählend dargelegt 
werden, wie es etwa beim Schulunterricht 
in Mathematik oder Sprachen geschieht. 
Vielmehr muss den jungen Menschen das 
Dargelegte bewiesen, und seine Relevanz 

für das Leben der Menschen dargestellt 
werden; beispielsweise nicht nur von den 
zwölf Hochfesten zu erzählen, worum es 
dabei geht und was an diesen Festtagen 
geschehen ist, sondern vielmehr auch 
darzulegen, wie das Leben im Kirchenjahr 
den Menschen prägt und wie man inner-
lich die mit Christus verbundenen Ereig-
nisse „durchlebt<. Chronos und Kairos 
müssen Erwähnung û nden, und es muss 
von der Möglichkeit erzählt werden, Zeit 
nicht ausschließlich chronologisch wahr-
zunehmen, wie in der modernen Welt üb-
lich.

Hierbei sind natürlich Aufmerksam-
keit und Anleitung seitens des Priesters 
sowohl in Bezug auf die Lehrer als auch 
auf die Jugendlichen selbst wichtig. Ein-
mal las ich das Interview eines Pries-
ters über die Jugendarbeit. Leider 
habe ich den Namen des Autors nicht 
behalten, eine seiner Aussagen blieb mir 
jedoch im Gedächtnis, und ich lasse mich 
seitdem auch selbst von ihr leiten. Der 
Priester sprach davon, dass Erwachse-
ne in der Regel gewohnte Fragen zu All-
tag und Familienleben stellen, auf die es 
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einfache Antworten gibt. Wenn aber ein 
Jugendlicher mit seinen Fragen zu mir 
kommt, sagte er, sammle ich mich inner-
lich höchstmöglich und bereite mich auf 
ein langes und angespanntes Gespräch 
vor. Bei der Zusammenkunft mit einem 
jungen Menschen oder bei seiner Beichte 
ist es für den Priester wichtig, ihn nicht 
wie den gewöhnlichen Erwachsenen ab-
zufertigen, sondern ihm sowohl Zeit als 
auch innere Aufmerksamkeit zu widmen.

Es gab einen Fall, wo ein Jugendli-
cher zu einem Priester kam. Er war unter 
schlechten Einü uss geraten, hatte gesün-
digt und suchte einen Ausweg aus der Si-
tuation. Zuerst ging er zur Beichte zu sei-
nem geistlichen Vater, den er seit seiner 
Kindheit kannte. Der Priester nahm ihm 
einfach nur die Beichte ab, d.h. er hörte 
ihn an, legte ihm das Epitrachelion auf 
und sprach ihn von seinen Sünden los. 
Dem jungen Mann war aber bewusst, in 
welch tiefes Loch er gefallen war, und er 
wollte sich auf jeden Fall daraus befrei-
en. Sich noch einmal an diesen in Ehren 

ergrauten Erzpriester zu wenden, wagte 
er nicht. So setzte er sich in den Bus und 
fuhr in eine andere Kirche. Der Priester 
dort sprach anderthalb Stunden mit ihm, 
analysierte die Situation, die Probleme 
und Lebensziele. So ist es aber nicht im-
mer. Nicht selten kehren solche jungen 
Leute nicht mehr in die Kirche zurück, 
wenn sie beim ersten Mal keine Antwort 
auf ihre Fragen bekommen haben.

An dieser Stelle ist das Vertrauens-
verhältnis zwischen dem jungen Men-
schen zu seinem Priester zu erwähnen. 
Der genannte Jugendliche hatte seinem 
Priester vertraut, deshalb war er zu ihm 
mit seinem Problem in die Beichte ge-
kommen. Es gab jedoch kein direktes 
Verhältnis, deswegen erhielt er keine 
Antwort. Für Jugendliche ist aber ge-
rade das unmittelbare Verhältnis sehr 
wichtig. Aus einer Reihe von Gründen 
ist der Priester gezwungen, in seinem 
Verhältnis zu den Gemeindemitgliedern 
eine gewisse Distanz einzuhalten. Mit 
Jugendlichen muss diese Distanz ver-
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kürzt werden, damit das Verhältnis ver-
trauensvoll, ungezwungen oder sogar 
freundschaftlich ist.  

Aus diesem Grunde ist es für den Pries-
ter wichtig, mit seinen Jugendlichen per-
sönlichen Kontakt aufzunehmen, um die 
Jugendmission zu verwirklichen. Dies ist 
ein typisches Bild nach der Liturgie: viele 
Menschen kommen zum Priester mit ihren 
Fragen, oder der Priester ist mit einigen 
Erwachsenen auf dem Weg zum gemein-
samen Mittagessen. In dieser Zeit hat sich 
vor der Kirche eine Gruppe von Jugend-
lichen zusammengefunden. Sie kommen 
nicht mit ihren Fragen zum Priester, zum 
Gespräch oder zum Mittagstisch. Hier ist 
es sinnvoll, dass der Priester die Initiative 
ergreift – nicht indem er einen Lehrer aus 
der Sonntagsschule zu ihnen schickt, oder 
irgendwelche Ermahnungen anbringt, 
sondern sich einfach nur manchmal nach 
dem Gottesdienst zu dieser Gruppe gesellt, 
um eine Minute mit ihnen zu reden. Zuzu-
hören, zu scherzen. Eine solche mehr oder 
weniger regelmäßige Kommunikation wird 
später zur besten Grundlage für die weite-
re seelsorgerliche Tätigkeit.

In den 60-er Jahren wurden in 

Deutschland tausende Kirchen gebaut. 
Sie wurden gebaut, weil viele Menschen 
zur Kirche gingen und die früheren Kir-
chen nicht ausreichten. In der heutigen 
Zeit werden wir Zeugen davon, wie diese 
Bauten geschlossen, verkauft, abgetragen 
und zu Friedhöfen umgebaut werden. Le-
diglich 50 Jahre liegen zwischen diesem 
Aufschwung in der Nachkriegszeit und 
dem derzeitigen Niedergang. Die meis-
ten unserer russischen orthodoxen Gläu-
bigen kommen heute aus Eigeninitiative 
in die Kirche. Sie erinnern sich noch an 
die goldenen Kuppeln und alten Kirchen 
in Russland, an die russische Seele, sie 
haben noch vor Augen, wie ihre Groß-
mütter vor den in Schränken versteckten 
Ikonen knieten und beteten. Sie besitzen 
ein unbewusstes Gefühl, dass das Russi-
sche ihnen eigen ist, und das Orthodoxe 
angeboren. Bei ihren in Deutschland auf-
gewachsenen Kindern wird dieses Gefühl 
nicht mehr vorhanden sein. Wenn wir die 
heutige Jugend nicht aktiv zu Christus 
führen, wird sie von allein nicht kommen. 
Aus diesem Grunde ist die Jugendmission 
in unseren Eparchien lebenswichtige Not-
wendigkeit für die Zukunft der Kirche.
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Duhovnicie și 
psihoterapie

Ierom. Med. Athanasie Ulea

Premise

Biserica este considerată pe drept cuvânt 
a û  spital duhovnicesc, locul unde omul 
își aü ă mântuirea și, implicit, sănătatea 
deplină. Această o arată însăși activitatea 
Mântuitorului, Care a vindecat toată boa-
la și neputința în popor (Mt. 4, 23; 9, 35), 
dar și întreaga activitate a Bisericii, care a 
căutat salvarea integrală a omului din ne-
voi și din necazuri.

Cu timpul, oamenii s-au îndepărtat în-
cet, dar profund de adevărata revelație a 
lui Dumnezeu, și „bisericile= au pierdut 
din capacitatea lor de a aduce măcar alina-

re, dacă nu vindecare. În acest context de 
înstrăinare a omului și de însingurare a lui 
în lumea aceasta, psihoterapia apare ca o 
încercare de suplinire a acestui gol lăsat de 
absența Bisericii, respectiv de alungarea ei 
din societate1. Însă chiar dacă nu își mai 
recunosc rădăcinile, metodele psihologice 
au multe în comun cu metodele de vinde-
care duhovnicească, cunoscute în Biserică 
de mii de ani.

Ne propunem în continuare să schițăm 
câteva asemănări și deosebiri dintre cele 
două practici de vindecare suü etească.

Paternitatea duhovnicească

Legătura dintre povățuitor și û ul du-
hovnicesc este û rul legăturii neîntrerup-

1  „Moartea lui Dumnezeu= în societatea 
occidentală apare ca o concluzie și „evoluție 
istorică a teologiei naturale, ca și aceea a 
apofatismului occidental=. Vezi Chistos Yan-
naras, Heidegger și Areopagitul=, Ed. Anastasia, 
București, 2009.
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te a û liației care izvorăște din veșnicie 
și prin care curge harul dumnezeiesc, 
prin care ne ridicăm la adevărata noastră 
natură, de dumnezei prin har. În viața 
duhovnicească se spune de multe ori că 
cea mai importantă virtute este asculta-
rea2. Acest cuvânt nu este sinonim cu o 
supunere oarbă, ci se referă mai degrabă 
la o predare a conducerii sinelui către 
părintele duhovnicesc, care poate conduce 
la ceea ce el însuși a devenit, care îl poa-
te crește la îndumnezeire3. Din acest mo-
tiv se vorbește în Tradiția Bisericii „mai 
degrabă de paternitate duhovnicească, 
decât de îndrumare spirituală=4.

Acesta este modelul Sû ntei Treimi: Fiul 
ascultă și face doar ceea ce vede în Duhul 
la Tatăl. Logica Treimii, adică logica iubirii, 
presupune unirea desăvârșită a celor trei 
persoane diferite, cu trei tipuri de relații 
diferite. Unitatea de natură manifestată 
în trei persoane înseamnă unitarea iubirii 
manifestate în trei tipuri de relație 5.

Înțelegând relațional cuvintele Sfântu-
lui Apostol Ioan (1 Ioan 5, 7-8), dacă trei 
mărturisim în cer, trei mărturisim și pe 

2  Sf. Maxim Mărturisitorul rezumă aceasta 
când spune: „După cum păcatul este lucrare a 
neascultării, tot așa și virtutea este lucrare a 
ascultării= în Everghetinos, Vol. 2, Sfânta Mare 
Mănăstire Vatoped, Muntele Athos, 2010, S. 
175. Iar aceasta nu are de a face cu ascultarea 
speciû că monahilor, și cu viața creștină în gene-
ral, căci și Hristos, modelul tuturor creștinilor, 
„S-a făcut ascultător (Tatălui) până la moarte, 
și încă moarte pe cruce!= (Filipeni 2,8)

3  Părintele Duhovnicesc este „mai degrabă mis-
tagogul, decât legiuitorul= - A. Scrima, în Dani-
el Lemeni, „Avva, spune-mi un cuvânt!= - dinami-
ca îndrumării spirituale la Părinții deșertului, Ed. 
Doxologia, Iași, 2017, p.94.

4 D. Lemeni, ibidem.

5  Mai multe despre logica Treimii ca iubire 
personală și necesar tripersonală în Dumitru 
Stăniloae, „Sfânta Treime sau La început a fost 
iubirea=, EIBMBOR, București 2012.

pământ: tatăl, mama și copilul. Această 
treime de persoane trăiesc, de asemenea, 
aceeași iubire, manifestată prin trei tipuri 
de relație. Doar în cadrul familiar, care ar 
trebui să reü ecte Treimea, omul își poate 
găsi mântuirea. Dar, desigur, familia este 
doar o imagine efemeră a Treimii, căci ea 
va û  unită cu Dumnezeu în veșnicie. În 
lumea monahală, familia spirituală este 
reü ectată de părintele cu û ul duhovnicesc 
și Duhul Sfânt. Doar în acest cadru famili-
ar poate avea loc nașterea duhovnicească. 
De aceea, mântuirea nu poate û  concepută 
decât în familie, acolo unde iubire rodnică 
aduce viața. Sihastrul și nebunul pentru 
Hristos sunt cazuri speciale de viețuire, 
căci doar după ce aceste persoane au ajuns 
la desăvârșire au fost chemate la această 
viețuire direct de către Dumnezeu6. În 
mod practic, relația părinte-û u duhovni-
cesc în Duhul Sfânt este cel mai important 
lucru în viețuirea creștină și care reü ectă 
cel mai û del unimea iubirii și treimea 
manifestării ei. 

6  A se vedea:  viețile Sû nților Andrei (2 oct.) și 
Simeon (21 iulie), cei nebuni pentru Hristos.
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Așa cum Fiul învață și face doar ceea 
ce a văzut la Tatăl, iar Duhul nu dă decât 
din cele ale Fiului, la fel și în familie co-
pilul își imită părinții și devine, conștient 
sau mai mult inconștient, ca ei. În mod 
aproape inevitabil, în mod natural, copilul 
devine asemenea părinților, mai devreme 
sau mai târziu va arata sau se va confrun-
ta cu patimile și lipsurile părinților. Tot 
la fel, și û ul duhovnicesc crește în viața 
duhovnicească prin ceea ce aude, vede și, 
mai ales, trăiește la părintele lui. Acesta 
este motivul pentru care Maica Domnu-
lui este atât de iubită de creștini, ea û ind 
simbolul și modelul nașterii și creșterii lui 
Dumnezeu în om.

Dezvoltarea suü etească

Viața duhovnicească reü ectă și ea viața 
trupească. Copilul se naște pe de o parte 
cu „chipul= genetic al părinților, urmând 
să primească prin educație asemănarea 
lor. Chipurile copiilor adoptați la naștere 
vor semăna mai mult cu părinții adopti-
vi, deși păstrează trăsăturile genetice ale 
părinților naturali 7. Pe de altă parte, dez-
voltarea persoanei pornește de la o celulă 
total „independentă= în universul uterin al 
femeii, care o hrănește și îi împlinește toa-
te necesitățile, până în momentul nașterii. 
Murind lumii uterine, acest dumnezeu al 
adâncului, devine cea mai neputincioasă 
creatură de pe pământ, total dependentă 
de ceilalți, dar divinizată și iubită cu jert-
felnicie de ei. Acest dumnezeu egoist nu 
este interesat de persoanele din jur, ci doar 
caută ca nevoile lui trupești elementare să 
û e satisfăcute. Privirea nou-născutului nu 

7  Garn SM, Bailey SM, Cole PE, Similarities bet-
ween parents and their adopted children, în: Ame-
rican Journal of Physical Anthropology, 1976 
Nov;45(3 pt. 2):539-43

se oprește pe nici un chip, ci se uită goală 
în lumea care nu îl satisface. Sânul, organ 
erogen pentru bărbat, devine obiectul care 
satisface nevoile copilului, mult mai im-
portant ca mama per se. Dezvoltându-se 
cu timpul, acest mic dumnezeu narcisist 
învață limitările pe care le are, trece prin 
creșteri dureroase, pentru a realiza că iu-
birea este într-o altă persoană. Îndrăgostit 
peste urechi, de acum tânărul își iubește 
iubita mai presus de orice și oricine, lumea 
devenind neimportantă pentru ei. Dar iu-
birea adevărată este fructuoasă și, atunci 
când aduce rod, inima se lărgește și iubirea 
se desăvârșește. Astfel, copilul va maturi-
za amorurile tinerești, le va cizela și le va 
îndrepta spre adevărata iubire jertû toare.

Această creștere se desăvârșește în 
relația duhovnicească, căci, în mod analog, 
û ul duhovnicesc crește în umbra părintelui 
îndumnezeit, pentru a se asemăna lui și, 
implicit, lui Dumnezeu. Acesta este moti-
vul pentru care Sû nții Părinți accentuează 
atât de mult importanța părintelui pne-
vmatofor („purtător de duh=), a legăturii 
neîntrerupte a succesiunii apostolice, care 
este mai mult decât o simplă succesiune 
ierarhică8.

Psihoterapeutul

În plan psihologic, psihoterapeutul preia 
rolul părintelui duhovnicesc, respectiv, al 
părintelui, pentru a-l conduce pe pacient/
client la o gândire mai sănătoasă. Studii-
le au arătat că mai puțin importantă este 
metoda terapeutică, cât relația cu tera-
peutul 9. Această relație îl vindecă pe cel 

8  O mărturie recentă și personală a cestei relații 
duhovnicești în Arhim. Efrem Filotheitul, 
Starețul meu, Iosif Isihastul, Editura Evanghelis-
mos, București, 2010.

9  Norcross, J. C., & Lambert, M. J ,,Evidence- 
based therapy relationships", in: J. C. Norcross 
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suferind. Unii ar crede că psihoterapeuții 
cu mai multă experiență ar avea rezultate 
mai bune decât începătorii. Studiile arată 
că între cei care profesează de ani de zile 
și începători nu există diferențe semniû -
cative, ultimii compensând experiența cu 
dedicația și râvna pe care o arată 10.

Metode comune

Unele metode psihoterapeutice par des-
prinse din cărțile de duhovnicie. În metod-

(Ed.), Psychotherapy relationships that work: 
Evidence-based responsiveness 2nd ed., New 
York, 2011 De la începuturile ei, succesul psi-
hoterapiei a fost înțeles ca „vindecare prin iu-
bire= (Freud) sau „vindecare prin relație= (Carl 
Roger).

10  Claus Peter Simon, Depression. Wie û nde ich den 
richtigen | erapeuten?, art. în: https://www.geo.
de/magazine/geo-wissen-gesundheit/14944-
rtkl-depression-wie-finde-ich-den-richtigen-
therapeuten, accesat la 1.04.2019.

ele terapeutice dinamice 11, un lucru foarte 
important este acela de a exprima exact 
ce gândești sau simți într-un anumit mo-
ment. Aceasta pentru că primul gând care 
îți vine în minte înseamnă sau ascunde û e 
descoperirea lui Dumnezeu, û e preocuparea 
profundă a omului. De asemenea, se folose-
sc fenomenele transferului și contratransfe-
rului 12, prin care se face o legătură spirituală 
între cele două persoane. Toate aceste lu-
cruri sunt esențiale în relația terapeutică 
dinamică, care cercetează mai degrabă să de-
scopere și să analizeze legăturile interperso-
nale, decât să propună o anumită conduită. 
În mod esențial, orice boală psihologică, ca 

11  Metode dezvoltate din psihanaliză, care presu-
pun existența unor conü icte inconștiente cau-
zate de întâmplări traumatice.

12  Conü ictul inconștient se reînscenează în ca-
drul terapiei prin proiectarea, atribuirea unor 
trăsături preconcepute asupra terapeutului. 
Contratransferul reprezintă sentimentele și 
trăirile terapeutului trezite în el de pacient.
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orice păcat pe plan duhovnicesc, reprezintă 
întâi de toate o erezie, un mod greșit de gân-
dire. De obicei, virusul acestei erezii este 
atât de ascuns, încât de multe ori nici nu se 
descoperă cu adevărat. Dar relația cu tera-
peutul ajută ca aceste lucruri de multe ori să 
se dizolve de la sine, cu timpul.

De ce am avea nevoie de psiho-
terapeuți, dacă avem duhovnici?

Așa cum prevenea Sfântul Simeon Noul 
Teolog, multe din darurile care înainte erau 
rezervate celor sû nțiți, au fost predate, 
din cauza nevredniciei celor aleși, și celor 
nesû nțiți 13. În trecut, ca și astăzi, dar mult 
mai restrâns, părinții pnevmatofori, văzători 
în duh și plini de putere dumnezeiască, 
vindecau amintirile și trăirile păcătoase, 
respectiv traumatizante (căci păcatul este 
o traumă duhovnicească) ale trecutului, 
fără a avea nevoie de o anamneză, recapi-
tulare prea detaliată sau anumite procedu-

13  Apud Arhiep. Vasili Krivoșein, În lumina lui 
Hristos, EIBMBOR, București, 2005, p. 140.

ri psihoterapeutice. Ei reprezentau icoa-
na vie a dumnezeirii, având și puterea de 
viață dătătoare și vindecătoare. Pe măsură 
ce omul s-a îndepărtat de ethosul lui divin, 
Dumnezeu a rânduit ca anumite practici să 
û e vindecătoare, chiar dacă s-au desprins de 
Biserică. În același timp, renunțându-se la 
conceptele spirituale, terenul suü etesc re-
prezenta un ținut necartograû at. De aceea, 
psihologii, descoperind și descriind struc-
turile suü etești, au ajuns uneori să descrie 
procesele psihice într-un mod rațional. 
Deși le lipsește dimensiunea spirituală, pe 
care, de fapt, nici nu o cercetează, aceas-
ta û ind ignorată de știința ateistă, ele își 
păstrează validitatea în domeniul strict 
suü etesc. Așa cum tehnica nu trebuie să û e 
neapărat creștină pentru a produce lucruri 
utile, la fel și anumite procese psihologice 
nu trebuie să aibă neapărat substrat du-
hovnicesc, pentru a û  vindecătoare. Până la 
urmă, parafrazândul pe Kierkegaard, s-ar 
putea spune că psihologii sunt duhovnicii 
vremurilor din urmă.

Încheiere

Aceste câteva idei cu privire la psihotera-
pie și viața duhovnicească nu vor decât 
să arate unele puncte de convergență a 
acestor metode de vindecare sufletească. 
Desigur că doar viața duhovnicească, cu 
legătura nemijlocită cu harul necreat a 
lui Dumnezeu, poate să vindece în to-
talite omul. Aceasta pentru că doar în 
Biserică se face legătura completă de iu-
bire între persoanele umane și împreună 
cu Hristos, singurul care ne poate vinde-
ca în mod plenar. Însă în această lume, 
orice cunoaștere aprofundată a sufletu-
lui uman și a relațiilor intrapersonale nu 
poate decât să ne aproprie de țelul nos-
tru final, acela de a fi unul în toți și în 
toate.
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Spiritualität und 
Psychotherapie

Priestermönch Dr. medic. Athanasie Ulea

Einleitung

Zu Recht wird die Kirche als spirituel-
les Hospital gesehen, als ein geistlicher 
Raum, in dem der Mensch die Erlösung 
und somit die volle Gesundheit sucht. 
Dies zeigt sich nicht nur an den Werken 
unseres Erlösers, welcher alle Krankhei-
ten und Gebrechen der Menschen geheilt 
hat (Mt 4,23; 9,35), sondern auch in allem 
Handeln der Kirche, welche die vollstän-
dige Rettung des Menschen zum Ziel hat.

Im Laufe der Zeit sind die Menschen 
langsam aber gründlich von der wahren 
Off enbarung Gottes abgewichen, und die 
"Kirchen" haben ihre Fähigkeit verloren, 
nicht nur Heilung, aber auch oft Linderung 
zu bringen. In diesem Kontext der Entfrem-

dung und der Vereinsamung des Menschen 
in dieser Welt erscheint die Psychotherapie 
als Versuch, diese Lücke, welche durch das 
Fehlen der Kirche entstanden ist 1, zu fül-
len. Bisweilen wurde die Kirche von der 
Gesellschaft sogar verdrängt. Wenn auch 
die Psychotherapie ihre Wurzeln nicht an-
erkennt, haben die psychotherapeutischen 
Methoden viele Gemeinsamkeiten mit den 
in der Kirche seit tausenden Jahren be-
kannten Heilungsmethoden.

Im Folgenden werden einige Ähnlich-
keiten und Unterschiede zwischen den 
beiden psychischen Heilungsmethoden 
aufgezeigt.

Geistliche Vaterschaft

Die Verbindung zwischen einem geistli-
chen Vater und seinem geistlichen Sohn 
ist die ununterbrochene Bindung der Ab-

1  „Der Tod Gottes< in der abendländischen Ge-
sellschaft kommt als eine natürliche Schluss-
folgerung und „Entwicklung der natürlichen 
| eologie bzw. der westlichen Apophatismus<. 
Siehe Christos Yannaras, „Heidegger und der 
Areopagit<, Ed. Anastasia, Bukarest, 2009.
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stammung, die in Ewigkeit vom Gott-Vater 
stammt und durch welche die Gnade Gottes 
ü ießt. Dadurch werden wir zu unserer wah-
ren Natur erhoben, d.h. wir werden Götter 
durch die Gnade. Im spirituellen Leben wird 
oft gesagt, dass Gehorsam die wichtigs-
te Tugend sei 2. Dieses Wort ist aber nicht 
gleichbedeutend mit blinder Unterwerfung, 
sondern bezieht sich vielmehr auf die Füh-
rung durch den geistlichen Vater, der dahin 
führen kann, wohin er selbst sich schon ge-
funden hat, d.h. der geistliche Vater wird 
ihn zur Vergöttlichung führen 3. Aus die-
sem Grund wird in der Tradition der Kirche 
eher von „geistlicher Vaterschaft<, statt von 
„geistlicher Führung< gesprochen4.

Dies ist das Modell der Heiligen Drei-
einigkeit: Der Sohn hört zu und tut nur, 
was er im Geist beim Vater sieht. Die Lo-
gik der Dreieinigkeit, das heißt die Logik 
der Liebe, setzt die vollkommene Verei-
nigung der drei verschiedenen göttlichen 
Personen mit drei verschiedenen Arten 
von Beziehungen untereinander voraus. 
Die Einheit der Natur manifestiert durch 
drei verschiedene Personen bedeutet die 
Einheit der Liebe, die sich in drei Arten 
von Beziehungen zeigt 5.

2  Hl. Maxim der Bekenner fasst folgendermaßen 
zusammen: „Wie die Sünde aus dem Ungehor-
sam entstanden ist, entsteht also die Tugend 
aus Gehorsam.< In Everghetinos, Band 2, Hl. 
Monastir Vatoped, Berg Athos, S. 175. Dieser 
Gehorsam ist nicht allein den Mönchen vorbe-
halten, sondern Vorbild aller Christen, denn 
auch Jesus, das Vorbild aller Christen, „war ge-
horsam bis zum Tode, ja zum Tode am Kreuz.< 
(Phil 2,8).

3  Der geistliche Vater ist „eher Mystagoge als 
Gesetzgeber< - A. Scrima, in Daniel Lemeni, 
„Avva, sag mir ein Wort! - Die Dynamik der 
geistlichen Führung bei den Wüstenvätern<, 
Edition Doxologia, Iassy, 2017, S. 94.

4 D. Lemeni, Ebd.

5  Mehr über die Logik der Hl. Dreieinigkeit als 
persönliche Liebe und zwingend in drei Perso-

Wenn wir das Wort des Hl. Apostels Jo-
hannes 1 Joh. 5,7-8 als einen Beziehungs-
schlüssel auslegen, bekennen wir drei Per-
sonen, sowohl im Himmel wie auch auf 
Erden: Vater, Mutter und Kind. Diese drei 
Personen erleben dieselbe Liebe, die sich 
aber in drei Arten von Beziehungen mani-
festiert. Nur innerhalb der Familie, welche 
die Dreieinigkeit widerspiegeln sollte, kann 
der Mensch seine Erlösung û nden. Aber 
natürlich ist die Familie nur ein ü üchtiges 
Bild der Dreieinigkeit, denn sie wird in der 
Ewigkeit mit Gott vereint sein. In der klös-
terlichen Welt läßt sich die geistige Familie 
vom geistlichen Vater und Sohn zusammen 
mit dem Hl. Geist widerû nden. Nur in die-
sem familiären Kontext kann die geistige 
Geburt stattû nden. Deshalb kann die Erlö-
sung nur in der Familie gezeugt werden, wo 
die fruchtbare Liebe das Leben bringt. Der 
Anachoret und der sog. „Narr in Christo< 
sind extreme Fälle der Lebensführung: Die-
se Personen haben zunächst eine geistliche 
Vollkommenheit erreicht und wurden dann 
von Gott zu dieser besonderen Lebensweise 
berufen 6. In der Praxis ist die spirituelle Va-
ter-Sohn-Beziehung im Hl. Geist das Wich-
tigste im christlichen Leben und spiegelt am 
treuesten die Liebeseinheit und ihre dreifal-
tige Manifestation wieder.

Wie der Sohn nur tut und lehrt, was er 
beim Vater sah, und der Heilige Geist nur 
weitergibt, was der Sohn hat, ahmt auch in 
der Familie das Kind seine Eltern nach und 
wird bewusst oder unbewusst wie sie. Auf 
natürliche und fast unvermeidliche Weise 
wird das Kind seinen Eltern ähneln und sich 
früher oder später mit den Leiden und Män-
geln seiner Eltern entweder auseinander-

nen in Dumitru Stăniloae, „Die Hl. Dreifaltig-
keit oder am Anfang war die Liebe=, EIBMO, 
Bukarest, 2012.

6  Mehr in den Biographien der Hl. Andreas (2. 
Okt.) und Symeon (21. Juli), zweier Narren in 
Christo in Synaxarion.
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setzen oder übernehmen und fortsetzen. 
Ebenso wächst der geistige Sohn im geisti-
gen Leben durch das, was er an seinen geist-
lichen Vater hört, sieht und vor allem erlebt. 
Deshalb wird Maria, die Mutter Christi, 
von den Christen so sehr geliebt, da sie das 
Symbol und das Vorbild der Geburt und des 
Wachstums Gottes im Menschen ist.

Die spirituelle Entwicklung

Das geistliche Leben ähnelt dem kör-
perlichen. Das Kind wird mit dem ererb-
ten „Bild< der Eltern geboren und erhält 
durch ihre Erziehung noch größere Ähn-
lichkeit mit ihnen. Deswegen werden Kin-
der, die kurz nach ihre Geburt adoptiert 
werden, ihren Adoptiveltern auch ähneln, 
obwohl sie die Erbanlagen ihrer natürli-
chen Eltern haben7. Andererseits beginnt 

7  Garn SM, Bailey SM, Cole PE, Similarities bet-

die Entwicklung des Menschen von einer 
völlig „unabhängigen< winzigen Zelle im 
Universum der Gebärmutter, welche sich 
bis zur Geburt um alle Bedürfnisse des 
Kindes kümmert und diese befriedigt. 
Wenn das Kind die Welt seiner Gebär-
mutter verlässt, wird dieser kleine Gott 
das hilü oseste Wesen der Welt, völlig ab-
hängig von anderen, aber verehrt und von 
ihnen aufopferungsvoll geliebt. Dieser 
selbstsüchtige Gott interessiert sich nicht 
für die Menschen in seiner Umgebung, 
sondern will nur, dass all seine Lebens-
bedürfnisse erfüllt werden. Der Blick des 
Neugeborenen sucht auf keine Weise den 
Blick der anderen, sondern schaut trüb 
in die Welt, welche ihn nicht beglückt. 
Die mütterliche Brust, für den Mann ein 
erogenes Organ, wird zum Gegenstand, 

ween parents and their adopted children, in: Ame-

rican Journal of Physical Anthropology, 1976 
Nov.; 45(3 pt. 2): 539-43.
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der die Bedürfnisse des Kindes befriedigt, 
viel wichtiger als die Mutter selbst. Dieser 
kleine narzisstische Gott, der sich allmäh-
lich weiterentwickelt, lernt seine Grenzen 
kennen. Er durchläuft eine schmerzhafte 
Entwicklung,  indem er erkennt, dass die 
Liebe nicht in sich, sondern in einem an-
deren liegt. Wahnsinnig verliebt, wird der 
junge Mann ab jetzt seine Geliebte über 
alles und jeden lieben, die ganze Welt 
wird deswegen für ihn irrelevant. Aber 
die wahre Liebe ist fruchtbar wenn sie 
Frucht bringt, und dann weitet sich das 
Herz aus und die Liebe wird vollkommen. 
Deswegen wird das Kind die jugendliche 
Liebschaft heranreifen lassen, sie glätten 
und zur wahren aufopferungsvollen Liebe 
entwickeln.

Dieses Wachstum wird sich in der spiri-
tuellen Beziehung vervollkommnen, denn 
gleicherweise wächst der spirituelle Sohn 
im Schatten des vergötterten Vaters, um 
ihm und implizit Gott zu ähneln. Aus die-
sem Grunde betonen einige Kirchenväter 

die Bedeutung eines geistlichen Vaters 
als „Pneumatofor<  bzw. Träger des Hl. 
Geistes sowie als Nachfolger der ununter-
brochenen apostolischen Sukzession, die 
mehr als nur eine hierarchische Sukzessi-
on ist 8.

Der Psychotherapeut

Psychologisch gesehen übernimmt der 
Psychotherapeut die Rolle des geistigen 
Vaters bzw. eines Elternteiles, um einen 
Patienten zu einer gesünderen Denkwei-
se zu führen. Viele Studien haben gezeigt, 
dass mehr die therapeutische Beziehung 
als die genaue psychotherapeutische Me-
thode wichtig ist 9. Die Beziehung heilt 
den Leidenden. Einige würden glauben, 
dass erfahrene Psychotherapeuten bes-
sere Ergebnisse erzielen würden als An-
fänger. Studien zeigen aber, dass es kei-
ne signiû kanten Unterschiede zwischen 
erfahrenen und unerfahrenen | erapeu-
ten sind, die letzteren kompensieren mit 
dem Engagement und dem Eifer, den sie 
zeigen 10.

8  Ein persönliches, zeitgenössisches Zeugnis ei-
ner solchen geistlichen Beziehung in: Arhim. 
Efrem von Arizona, „Mein Starez, Josef der 
Hesychast<, Edition Evanghelismos, Bukarest, 
2010.

9  Norcross, J. C., & Lambert, M. J. Evidence- 

based therapy relationships, in: J. C. Norcross 
(Ed.), Psychotherapy relationships that work: 

Evidence-based responsiveness 2nd ed., New 
York, 2011. Vor dem Aufkommen der Psycho-
therapie wurden solche Erfolge als „eine Hei-
lung durch Liebe< (Freud) oder „Heilung durch 
Beziehung< (Carl Roger) bezeichnet.

10  Claus Peter Simon, Depression. Wie û nde ich den 

richtigen | erapeuten?, Art. in: https://www.geo.
de/magazine/geo-wissen-gesundheit/14944-
rtkl-depression-wie-finde-ich-den-richtigen-
therapeuten, aktiv am 01.04.2019.
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Ähnliche Methoden

Einige psychotherapeutische Methoden 
scheinen von den Büchern der Spiritua-
lität losgelöst zu sein. Bei dynamischen 
| erapiemethoden11 ist es sehr wichtig 
auszudrücken, was man zu einem be-
stimmten Zeitpunkt denkt oder fühlt. 
Dies liegt daran, dass der erste Gedanke, 
den man bekommt, sowohl die Off enba-
rung Gottes als auch die tiefste Beschäf-
tigung des Menschen bedeutet oder ver-
birgt. Es werden auch die Phänomene der 
Übertragung und der Gegenübertragung 
verwendet 12, die eine geistige Verbindung 

11  Psychotherapeutische Methoden aus Psycho-
analyse entwickelt, die unbewusste Konü ikte 
voraussetzen.

12  Der unbewusste Konü ikt reinszeniert sich 
in der therapeutischen Beziehung durch die 
Übertragung stereotyper Denkweisen. Gegen-
übertragung ist was der Klient im | erapeuten 
auslöst.

zwischen den beiden Personen herstellen. 
All diese Dinge sind essentiell für die dy-
namische therapeutische Beziehung, die 
eher danach strebt, zwischenmenschliche 
Beziehungsweisen zu entdecken und zu 
analysieren, als ein bestimmtes Verhalten 
vorzuschlagen. Grundsätzlich ist jede psy-
chische Erkrankung, ähnlich einer geisti-
gen Sünde, in erster Linie eine Irrlehre, 
eine falsche Denkweise. Oft ist das Virus 
dieser Häresie so verborgen, dass es sich 
wirklich nicht entdecken lässt. Aber die 
Beziehung zum | erapeuten hilft, diese 
Dinge mit der Zeit aufzulösen.

Warum brauchen wir Psychotherapeu-
ten, wenn wir Geistliche haben?

Wie der Hl. Symeon der Neue | eologe 
warnte, wurden viele von den Gaben, die 
zuvor nur den Geweihten vorbehalten wa-
ren, wegen der Unwürdigkeit der Auser-
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wählten, auch an Laien vergeben13. In der 
Vergangenheit, aber auch, obwohl weni-
ger, heute, heilen die gotttragenden Väter, 
die im Geist sehen und die volle göttliche 
Macht haben, die krankmachenden Erin-
nerungen und sündhaften Gefühle, denn 
Sünde ist geistige Verletzung. Solche Vä-
ter heilen diese Verletzungen, ohne dass 
sie eine Anamnese bräuchten, ohne eine 
detaillierte Wiedergabe der Geschichte 
und ohne Nutzung bestimmter psycho-
therapeutischer Verfahren. Sie stellen 
die lebende Ikone der Göttlichkeit dar 
und haben deswegen die heilende und le-
bensspendende Kraft des Hl. Geistes. Als 
der Mensch sich von seinem göttlichen 
Ethos entfernt hat, hat Gott zugelassen, 
dass bestimmte Praktiken zur Heilung 
bleiben, auch wenn sie von der Kirche ge-
trennt wurden. Gleichzeitig war das seeli-
sche Lebensfeld ohne passende spirituelle 
Konzepte ein unbekanntes Land. Das ist 
der Grund, warum Psychologen, wenn sie 
die Seelenstrukturen entdeckten und be-
schrieben, dazu gekommen sind, mentale 
Prozesse auf rationale Weise zu beschrei-
ben. Obwohl ihnen die spirituelle Dimen-
sion fehlt, weil sie diese einfach nicht er-
forschen, da die atheistische Wissenschaft 

13  Apud Arhiep. Vasili Krivosein, „Im Licht Chris-
ti“, EIBMBOR, 2005, S. 140.

sie ignoriert, behalten ihre Entdeckungen 
ihre Gültigkeit im psychischen Bereich. So 
wie die Technik nicht unbedingt christlich 
sein muss, um nützliche Dinge hervorzu-
bringen, müssen auch einige psychologi-
sche Prozesse nicht unbedingt spirituelle 
Substrate haben, um heilen zu können. 
Am Ende könnte man sagen, um mit Kier-
kegaard zu sprechen, dass die Psychologen 
die Geistlichen der letzteren Zeiten seien.

Zusammenfassung

Diese wenigen Ideen zu Psychotherapie 
und spirituellem Leben zeigen nur einige 
Punkte der Konvergenz dieser Heilme-
thoden. Natürlich kann nur das spirituel-
le Leben mit der direkten Verbindung zur 
unerschaff enen Gnade Gottes den Men-
schen vollständig heilen. Dies liegt daran, 
dass nur in der Kirche die vollständige 
Verbindung der Liebe zwischen den Men-
schen und mit Christus besteht, der einzi-
ge, der uns vollständig heilen kann. Aber 
in dieser Welt kann uns jede gründliche 
Kenntnis der menschlichen Seele und der 
zwischenmenschlichen Beziehungen nä-
her an unser letztendliches Ziel bringen, 
eins mit allen und in allen zu sein.

Übersetzung ins Deutsche: Der Autor
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ATORG 

sau despre bucuria 

de a da 

„mărturie prin prietenie<

Dr. George Nișcoveanu, Tübingen

Există în limba română o familie de 
cuvinte a căror înrudire nu este sesizată 
la prima vedere: martor - mărturie 
- mărturisire - martir. Mărturisirea 
creștină este bazată pe învățătura pe 
care am primit-o de la Sfinţii Apostoli, 
cei ce au fost martorii oculari ai vieţii şi 
activității Mântuitorului Iisus Hristos, 
iar mărturia lor a fost pecetluită de cele 
mai multe ori prin sângele martirajului. 
Desigur, aceasta a fost, de-a lungul isto-
riei, chemarea fiecărui creștin: aceea de 
a-L mărturisi pe Hristos, martori fiind ai 
lucrării Acestuia în viața lor personală, la 
nevoie chiar cu prețul vieții. Acest gând 
stă la baza motto-ului Asociației Tineri-
lor Ortodocși din Germania (ATORG): 
„mărturie prin prietenie<. Aceasta este 
ceea ce își propun tinerii din ATORG: să 
dea mărturie despre Hristos prin prie-
tenia și dragostea dintre ei, căci „întru 

aceasta vor cunoaște toți că sunteți uce-
nicii Mei, dacă veți avea dragoste unii 
față de alții<(Ioan 13, 35).

ATORG a fost înû ințată în anul 2008, 
la Nürnberg. Scopul ei este acela de a ofe-
ri tinerilor din Arhiepiscopia Germaniei, 
Austriei și Luxemburgului posibilitatea de 
a se putea cunoaşte unii pe alţii, pentru a 
putea organiza acţiuni împreună, cu sco-
pul de a-și înțelege, cultiva şi aû rma iden-
titatea creştin-ortodoxă, românească şi 
europeană. Membri ATORG sunt tineri de 
toate vârstele din parohiile arhiepiscopiei, 
veniţi în diaspora din toate colțurile Româ-
niei sau născuţi aici. Obiectivul principal 
al ATORG este implicarea tinerilor într-o 
gamă largă de activități culturale, sociale 
și û lantropice, stimulându-i spre a deveni 
cea mai bună versiune a lor – încurajându-
i să studieze, să citească cât mai mult, spre 
a dobândi un orizont cât mai larg, și, poa-
te cel mai important, să-și pună întrebări. 
Activitățile ATORG sunt de trei catego-
rii: locale (la nivel de parohi), regionale 
(activități de peste an, organizate în diver-
se regiuni ale Arhiepiscopiei) și întâlnirile 
anuale ATORG, la care, în û ecare an, în jur 
de 200 de persoane se întâlnesc într-una 
dintre parohiile Arhiepiscopiei pentru a 
dezbate o temă de actualitate, călăuziţi de 
invitați de seamă din domeniul cultural, 
științiû c sau religios românesc. Întâlnirea 
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anuală ATORG este cea mai de amploare 
întâlnire a credincioșilor din arhiepiscopia 
noastră.

Printre activitățile ATORG se numără:

  Activități de petrecere 
a timpului liber:

 – Excursii
 – Cursuri de fotograû e
 – Vizionare û lme
 – Ateliere de creaţie

 Activități duhovnicești
 – Pelerinaje
 – Seri duhovnicești

 Activități culturale
 – Organizare de concerte
 – Cercuri de lectură
 –  Organizare de conferințe pe 

 diferite teme
 –  Organizare de dialoguri cultură-

credință, știință-credință

 Activități cu caracter patriotic
 –  Pelerinaje la locuri cu însemnătate 

istoric-naţională

 –  Conferinţe cu teme speciû ce

  Activități în parohie
 –  Bibliotecă
 –  Cor
 –  Activităţi diverse

  Activități caritative
 –  Cooperare cu World Vision 

 România
 –  Multe altele

Cel mai important eveniment ATORG 
este întâlnirea anuală. În 2018, seria 
întâlnirilor anuale a ajuns la a 11-a ediție, 
evenimentul û ind găzduit de Centrul Mi-
tropolitan şi Parohia „Sf. M. Mc. Dimitrie 
Izvorâtorul de Mir= din Nürnberg. La eve-
niment au participat și Înaltpreasû nțitul 
Părinte Seraû m, Mitropolitul Germa-
niei, Europei Centrale și de Nord, și 
Preasû nțitul Părinte Episcop Vicar Soû -
an Braşoveanul, președintele ATORG. Ca 
în û ecare an, tinerii s-au bucurat timp de 
două zile de un program ce a cuprins mo-
mente de rugăciune, participarea la Sfân-
ta Liturghie, o conferinţă și dezbateri pe 
teme de actualitate. Invitatul acestei ediții 
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a fost û losoful Horia-Roman Patapievici, 
care a conferenţiat pe tema: „Europa − un 
dar al Creştinismului=. Reputatul om de 
cultură a explicat cum Europa de ieri și de 
azi nu poate să û e înțeleasă fără gândirea 
sa juridică născută la Roma, fără comorile 
û losoû ce elene și fără dogma creștină, în 
care adevărurile de credință îi dau omului 
puterea de a nu se limita la datul rațiunii. 
Situația contemporană în care se refuză 
creștinismului locul său tradițional în 
spațiul public este de neînțeles, mai ales 
că majoritatea părinților fondatori ai Eu-
ropei unite erau creștini practicanți. În 
acest peisaj european, românii reprezintă 
un popor cu o moștenire aparte și un de-
stin deosebit, la întâlnirea dintre cultura 
slavă și cea latină. 

În cadrul manifestărilor, a fost mar-
cat și Centenarul Marii Uniri de la 1918 
prin vizionarea û lmului documentar „Ma-
rea Unire − România, la 100 de ani=, re-
alizat de societatea AGERPRES, un û lm 
emoționant despre suü etul românesc și 
actualitatea Unirii. Calitatea evenimentu-
lui a fost apreciată de participanți care s-au 
bucurat să descopere că „religia noastră nu 
numai că nu este in contradicție cu știinţa, 
ba chiar oferă minţii și inimii un spațiu în 
care acestea se unesc și gustă din inû nit<.

În anul 2019 au avut loc următoarele 
acţiuni mai deosebite. Un eveniment 
important a avut loc în zilele de 8-10 fe-
bruarie 2019, în Berna, capitala Elveției, 
cu participarea a peste 60 de tineri din 
ATORG şi NEPSIS. Scopul acestei acțiuni a 
fost nu doar de a vizita anumite obiective 
turistice din orașul elvețian, ci mai ales de 
a înlesni, întări și consolida, în mod viu și 
personal, legăturile dintre tineri ortodocși 
români din Germania, Austria, Luxem-
burg, Elveția, Franța și Marea Britanie, 
nemairămânând captivi doar cunoașterii 
prin intermediul mijloacelor social me-
dia. În cadrul acestei excursii, tinerii din 

cele două Mitropolii au participat la două 
conferințe organizate de parohia „Sfân-
tul Mare Mucenic Gheorghe= pe teme de 
credință, duhovnicie și cultură: prima cu 
tema „Hrănire și postire în Ortodoxie=, 
susținută de Preasû nţitul Părinte Soû an 
Brașoveanul, iar a doua, cu titlul: „Ro-
mâni în lume=, susținută de actorul și re-
gizorul român Dan Puric. Bucuria întâlni-
rii și-a găsit ecou în mărturiile majorității 
participanților.

În zilele de 29-31 martie, peste 50 de 
tineri ortodocși din ATORG și NEPSIS au 
mers în excursie la Frankfurt și în pelerinaj 
la o parte din lemnul Sû ntei Cruci, aü ată 
în orașul german Limburg. Ca de obicei, 
programul a fost unul bogat incluzând vi-
zitarea orașului Frankfurt, conferința cu 
tema „Voia lui Dumnezeu și voia noastră", 
susținută de părintele paroh Mircea Deac, 
participarea la slujba Vecerniei și a Sû ntei 
Liturghii. Punctul culminant al întâlni-
rii a avut loc duminică, 31 martie, când, 
după slujba Sû ntei Liturghii, tinerii au 
mers în pelerinaj la lemnul Sû ntei Cruci 
de la Limburg. Prețiosul odor bisericesc a 
fost adus în Germania de la Ierusalim în 
secolul al XIII-lea și se aü ă până astăzi în 
proprietatea Muzeului Episcopiei Catolice 
din Limburg. În mijlocul tinerilor s-a aü at 
la acest eveniment și Preasû nțitul Părinte 
Soû an Brașoveanul. Participarea la slujba 
oû ciată de reprezentanții Bisericilor Ort-
odoxe (rusă, germană, greacă și română) 
a adus în prim-plan trăiri duhovnicești 



Din viața Mitropoliei

136      Nr. 27/2019

deosebite, troparele speciû ce celei de-a 
treia Duminici din Postul Mare û ind cân-
tate chiar în fața unei bucăți din Lemnul 
de viață făcător, pe care a fost răstignit 
Mântuitorul Iisus Hristos. Timpul frumos 
pe trecut împreună, legarea unor noi prie-
tenii sau reîntâlnirea cu prieteni  dragi, 
momentele de înălțare duhovnicească, 
toa te acestea au contribuit din plin la sco-
pul pe care și-l propune ATORG.

În perioada 19-22 aprilie 2019 a avut loc 
în capitala regiunii belgiene Wallonien, Na-
mur (Belgia), un pelerinaj, la care au parti-
cipat 25 de tineri creștini ortodocși ro mâni 
din Occident, reprezentând asociațiile 
ATORG și NEPSIS Belgia. Însoțiți û ind 
și de către vicepreședintele ATORG, dia-
conul Teodor Tăbuș, tinerii au răspuns la 
invitația mănăstirii ortodoxe românești 
de maici de la Namur. Pe de o parte, sco-
pul acestui pelerinaj la Mănăstirea Namur, 
care se aü ă anul acesta la a doua ediție, a 
fost de a facilita tinerilor ortodocși români 
dispersați în Occident din ambele mitropo-
lii un cadru și un loc retras în natură, unde 
ei să se întâlnească și să socializeze. Pe de 
altă parte însă, scopul primar și esențial al 
acestui pelerinaj a fost și acela de a oferi ti-
nerilor posibilitatea concretă de a lua parte 
la viața reală și activitățile unei mănăstiri 
ortodoxe românești, gustând „pe viu< din 
realitatea și ethosul ei duhovnicesc. Mulți 
dintre tineri au avut ocazia unor convorbiri 
duhovnicești û e cu maicile din mănăstire, 

û e cu Părintele Arhimandrit Daniil Oltean, 
slujitor al Mânăstirii din Namur.

În perioada 8-10 iunie 2019 a avut loc 
la Heidelberg primul eveniment ATORG 
din cadrul Parohiei Ortodoxe Române 
„Sfânta Treime= din oraș. Întâlnirea a avut 
ca scop participarea la un eveniment cu ca-
racter formator, de dezvoltare personală 
și spirituală, centrat în jurul conferinței 
cu tema „Frica și deciziile vieții=. Tema a 
fost abordată atât din punct de vedere psi-
hologic de către doamna Prof. Dr. Cristina 
Benga, absolventă a Facultății de Teologie 
Ortodoxă și doctor în Științele Educației, 
precum și din perspectivă spirituală și 
û localică, cu ajutorul părintelui Prof. Dr. 
Daniel Benga, profesor de Istoria Bisericii, 
Patrologie și Liturgică în cadrul Facultății 
de Teologie Ortodoxă din München. Pro-
gramul a inclus și vizitarea orașului gazdă, 
Heidelberg, descoperind ampla istorie și 
cultură a celui mai vechi și important cen-
tru universitar din Germania.

Un loc important pe agenda ATORG 
este ocupat de activitățile cu caracter pa-
triotic. Dintre acestea se face remarcat 
an de an pelerinajul pe care tinerii îl fac 
la Soultzmatt în Franța, pentru pomeni-
rea soldaților români decedați în primul 
război mondial în lagărele din Alsacia și 
Lorena. Aici au fost înmormântaţi 678 
de soldaţi români luaţi prizonieri în 
Transilvania, care s-au stins unul după 
altul (mai ales în anul 1917) în urma 
regimului inuman (privaţiuni, foame, 
tortură, frig) impus de soldații germa-
ni. În data de 30 august 1919, oraşul 
Soultzmatt a dăruit României platoul 
de la Val du Pâtre (Valea Păstorului), pe 
care odinioară fusese amplasat lagărul 
prizonierilor români, şi pe care a fost 
amenajat ulterior actualul cimitir mi-
litar român. În prezenţa Suveranilor 
României, Regele Ferdinand I şi Regina 
Maria, în 9 aprilie 1924 s-a sfințit acest 
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loc de pomenire. Anul acesta tinerii din 
ATORG și din NEPSIS Franța și-au dat 
întâlnire la Soultzmatt în weekend-ul 
15-16 iunie, fiind vizitate cu această 
ocazie și orașele Freiburg și Colmar.

De asemenea, an de an parohia 
Ortodoxă Românească „Sf. Ioan de la 
Suceava= din orașul austriac Innsbruck 
organizează un pelerinaj la Kufstein, la 
care sunt invitați și tinerii din ATORG. În 
2018, la pelerinajul organizat pe urmele 
Sû nților Mărturisitori Ardeleni de la mi-
jlocul secolului al XVIII-lea: cuviosul Visa-
rion, ţăranul Nicolae Oprea, preoții Moise 
din Sibiel și Ioan din Galeș care și-au pe-
trecut ultimii ani ai vieții în mari lipsuri, 
în cunoscuta închisoare habsburgică din 
fortăreața alpină, pentru mărturisirea 
credinței ortodoxe, au participat peste 
80 de credincioși și preoți din Austria și 
Germania. În 20 octombrie, PS Soû an 
Brașoveanul a săvârșit Sfânta Liturghie 
arhierească în biserica Sf. Vitus, situată la 
baza dealului pe care se aü ă fortăreața din 
Kufstein. Slujba a fost continuată cu pe-

lerinajul în vechea fortăreață, care a fost 
folosită în vremurile Habsburgilor ca în-
chisoare pentru cei mai de temut opozanți 
ai puterii imperiale. Anul acesta, pelerina-
jul pe urmele Sû nților Mărturisitori va 
avea loc sâmbătă, 19 octombrie.

În ultimii ani, unul dintre obiectivele 
ATORG a fost organizarea unor întâlni-
ri regionale, cu frecvență anuală, pentru a 
răspunde dorinței tinerilor de a se întâlni 
mai des și de a crea conexiuni la nivel local. 
Astfel, între 24-25 noiembrie 2018, a avut loc 
în parohia „Sf. Spiridon= din Münster întâl-
nirea regională ATORG NRW. Conferinței 
cu tema „Identitatea românească în context 
german< susținută de Dr. Vasile-Octavian 
Mihoc, împreună cu Florin Filimon, docto-
rand al universității din Münster, i-a urmat 
un workshop ce a pus în discuție mai mul-
te teme de interes. Din discuțiile născute 
în atelierele de lucru s-a putut evidenția că 
tânăra generație are soluții pentru proble-
mele diverse ale comunității românești în 
context german și că Ortodoxia joacă un 
rol important în perpetuarea valorilor. Mai 
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multe informații despre întâlnirea ATORG 
NRW de anul acesta vor û  disponibile curând 
pe pagina de web www.atorg.de. 

Seria manifestărilor de acest gen a 
continuat cu întâlnirea regională a tine-
rilor din sudul Germaniei (ATORG Süd), 
ce a avut loc între 3-5 mai 2019, la Tü-
bingen. Peste 40 de tineri au participat 
la întâlnirea prilejuită de hramul parohiei 
Sf. M. Mc. Gheorghe, bucurându-se un 
bogat program liturgic, dar și de vizita-
rea importantului centru universitar din 
sudul Germaniei. Punctul culminant al 
întâlnirii a fost reprezentat de conferința 
părintelui Constantin Sturzu, consilier 
al Sectorului comunicare și relații publi-
ce al Arhiepiscopiei Iașilor și purtător de 
cuvânt al Mitropoliei Moldovei și Buco-
vinei. În cadrul prelegerii sale, cu tema 
„Provocările mărturisirii ortodoxe în 
ziua de azi<, părintele a scos în evidență 
pe baza textelor scripturistice, modelele 
de mărturisire ale martorilor Învierii lui 
Hristos: Maica Domnului, Maria Magda-
lena și femeile mironosițe, cei doi ucenici 
ce mergeau spre Emaus, Sû nții Apostoli 
și, nu în ultimul rând, Sf. Apostol Toma, 
căruia i se şi face pomenire în Duminica de 
după Sû ntele Paşti.

Tinerii din ATORG se fac remarcați însă 
și prin participarea la activități organiza-
te în România. Între acestea se numără 
Tabăra Internațională de la Mănăstirea 
Oașa, unde, anual, participă tineri din Mi-
tropolia noastră, û ind integrați în rându-
iala de slujbe a mănăstirii și putând să se 
bucure și să experimenteze ceea ce presu-
pune o viețuire duhovnicească autentică, 
în duhul ascultării. La tabăra organizată 
în 2018, între 19-29 iulie, au participat 
10 tineri din ATORG. Un alt eveniment ce 
a atras participanți din Germania și Aus-
tria a fost Întâlnirea Tinerilor Ortodocși 
din toată lumea (ITO), ce s-a desfășurat 
la Sibiu în perioada 6-9 septembrie 2018. 

Ajunsă la cea de-a cincea ediție, ITO 2018 
a reunit peste 3000 de participanți din în-
treaga lume ortodoxă, între aceştia û ind 
și grupul ATORG din Germania şi Austria, 
însoţit de părinţii Athanasie Ulea şi Chiril 
Socaciu. Evenimentul a fost caracterizat, 
ca de obicei, de o multitudine de activități 
educaționale, culturale și cu caracter litur-
gic. Înaltpreasû nţitul Părinte Laurențiu, 
Arhiepiscopul Sibiului şi Mitropolitul 
Ardealului, i-a îndemnat pe tineri să-și 
păstreze credința și curăția suü etească, iar 
bucuria trăită la Sibiu să o împărtășească 
şi altora. În 2019, tinerii ortodocși din 
toată lumea își vor da întâlnire la Craiova.

Un alt aspect important pentru 
ATORG este colaborarea cu asociația 
de tineri ortodocși NEPSIS, din Mitro-
polia vecină. O serie de activități, une-
le deja amintite, sunt organizate în co-
laborare de cele două asociații, ceea ce 
duce la un schimb pozitiv de experiență 
și crearea unor conexiuni valoroase la 
nivel internațional. În perioada 21-24 
iunie 2018, un grup de tineri din NEP-
SIS UK au fost în vizită la Preasfințitul 
Sofian Brașoveanul, la Centrul Bise-
ricesc din München și la tinerii din 
ATORG − filiala München. Întâlnirea, 
sub motto-ul „Mărturie prin prietenie 
în Europa=, a avut ca principal scop fa-
cilitarea legăturilor între tinerii români 
ortodocși din diaspora spre a lega prie-
tenii între oameni cu aceleași valori și a 
face un schimb de experiență între cele 
două asociații, ATORG și NEPSIS. 

Un alt obiectiv al ATORG este acela de 
a sprijini tinerii spre a se implica  într-o 
gamă largă de activități culturale, sociale 
și û lantropice, spre a deveni şi a se simți 
responsabili și utili. Aceste acțiuni sunt 
despre oameni care ajută alți oa meni, 
despre altruism și compasiune. Asta ne-a 
învățat și Domnul Iisus Hristos, când 
ne-a spus: „Căci ü ămând am fost şi Mi-aţi 
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dat să mănânc; (...) Gol am fost şi M-aţi 
îmbrăcat<(Matei 25). Astfel se desfășoară, 
pe lângă diverse acțiuni caritative punc-
tuale (de exemplu, acordarea de sprijin û -
nanciar unor familii sărace cu mulți copii), 
trei mari acțiuni, anume:

1. Șase copii sunt sponsorizați să meargă 
la liceu, prin programul „Vreau în clasa a 
noua< al asociației World Vision România. Pe 
lângă o sumă lunară de bani, copiii primesc 
consiliere și fac activități ce îi ajută să crească 
frumos. Faptul că prin sponsorizarea noastră 
și prin comunicarea permanentă cu ei contri-
buim și noi puțin la dezvoltarea lor este o bu-
curie și pentru noi.

2. Acțiunea „Dăruind vei dobândi< prin 
care sunt colectate cadouri de Crăciun și de 
Paște în parohii din Germania, spre a le tri-
mite în România.

3. Acțiunea „Căciula și fularul< în ca-
drul căreia sunt oferite de Sfântul Nicolae 
căciulițe și fulare, alături de dulciuri și mici 
alte surprize, copiilor din familiile sărace 
din România. Astfel dorim să transformăm 
căldura din inimile noastre în căciuli și fulare 
călduroase, tricotate de noi, pe care le dăruim 
de Sf. Nicolae unor copii care nu dispun de 
posibilități û nanciare.

Vă invităm să vedeți ce înseamnă 
ATORG participând la activitățile locale, 
din parohiile din care faceţi parte, la una 
din următoarele activitățile ATORG regio-
nale sau la întâlnirea anuală de anul aces-
ta, care va avea loc între 11-13 octombrie, 
la Dresden. Mai multe informații despre 
activitățile ATORG găsiți pe pagina web: 
https://www.atorg.de/ sau pe cea de face-
book https://www.facebook.com/atorGer-
mania/.
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ATORG

oder die Freude des 

„Zeugnisses durch 

Freundschaft“

Dr. George Nișcoveanu, Tübingen

Es gibt in der rumänischen Sprache eine 
Wortfamilie, bei welcher der Zusammen-
hang der dazugehörigen Wörter nicht 
auf Anhieb auff ällt: „martor< (Zeuge), 
„mărturie< (Zeugnis), „mărturisire< (Ge-
ständnis, Beichte), „martir< (Märtyrer). Es 
wird dadurch erkennbar, dass das christ-
liche Geständnis auf der Lehre der Heili-
gen Apostel basiert, die Augenzeugen des 
Herrn und Erlösers Jesus Christus waren, 
dessen Zeugnis mit dem blutigen Märty-
rertum belegt wurde.  Sicherlich war dies 
die Berufung eines jeden Christen über die 
Jahre hinweg: die Bekenntnis zum Herrn 
Jesus Christus und die Wahrnehmung Sei-

nes Werkes im Leben eines jeden Einzel-
nen, selbst wenn der Preis dafür das eige-
ne Leben bedeutet. Dieser Gedanke û ndet 
sich auch im Motto des Vereins der Rumä-
nischen Orthodoxen Jugend in Deutsch-
land (ATORG) wieder: „Zeugnis durch 
Freundschaft<. Dies ist letztendlich auch 
das Ziel der orthodoxen Jugend, die durch 
Freundschaft und Liebe zueinander Zeug-
nis über den Herrn Jesus Christus ablegen, 
denn „daran wird jedermann erkennen, 
dass ihr meine Jünger seid, wenn ihr Liebe 
untereinander habt< (Johannes 13,35).

Der Verein der Deutschen Orthodoxen 
Jugend in Deutschland wurde 2008 in 
Nürnberg gegründet. Ihr Ziel ist es, den 
Jugendlichen aus der Rumänischen Or-
thodoxen Erzdiözese von Deutschland, 
Österreich und Luxemburg, einen Rahmen 
anzubieten, in welchem sie sich gegensei-
tig besser kennen lernen und gemeinsa-
me Vorhaben unternehmen können, um 
ihre christlich-orthodoxe, rumänische 
und europäische Identität zu verstehen, 
zu pü egen und aufrechtzuerhalten. Die 
Vereinsmitglieder sind Jugendliche un-
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terschiedlichen Alters aus den vielen Ge-
meinden der rumänischen Erzdiözese, die 
ursprünglich aus Rumänien ausgewandert 
oder in Deutschland geboren sind. Das 
Hauptziel des Vereins ist die Einbindung 
der Jugendlichen in unterschiedliche kul-
turelle, soziale und gemeinnützige Akti-
vitäten, um sie zu der besten Version des 
eigenen Ichs zu entwickeln – indem man 
sie zum Lesen, zum Studieren, zum Er-
weitern des eigenen Horizontes und – so-
gar viel wichtiger als alles andere – zum 
Fragenstellen und Infragestellen fördert. 
Die Aktivitäten des Vereins teilen sich in 
drei Kategorien auf: lokale – im Rahmen 
der Gemeinden, regionale – regelmäßige 
Aktivitäten über das Jahr hinweg in den 
unterschiedlichen Gebieten der Erzdiöze-
se, und die jährlichen Vereinstreff en, bei 
welchen sich in der Regel rd. 200 Teilneh-
mer zu Besprechungen und Vorträgen zu 
einem bestimmten aktuellen | ema in ei-
ner der Gemeinden der Erzdiözese treff en. 
Daran nehmen wichtige Persönlichkeiten 
aus dem rumänischen kulturellen, wis-
senschaftlichen oder religiösen Raum teil. 
Das jährliche Vereinstreff en ist die größte 
Veranstaltung der Gläubigen unserer Erz-
diözese.

Unter den Aktivitäten des Vereins zählen:

 Freizeitaktivitäten
 – Ausü üge
 – Fotograû e-Kurse
 – gemeinsame Filmabende
 – Kunst Workshops

 Geistliche Aktivitäten
 – Pilgerfahrten
 – Bibelkreise
 – religiöse Abende

 Kulturelle Aktivitäten
 – Konzertbesuche

 – Lesekreise
 – Konferenzen
 –  Dialogrunden für Religion und 

Wissenschaft

 Patriotische Aktivitäten
 –  der Besuch wichtiger Stätten aus 

historischer oder nationaler Sicht
 – thematische Konferenzen

 Gemeindeaktivitäten
 – Bibliothek
 – Chor
 –  Pü ege der kirchlichen Einrichtun-

gen

 Gemeinnützige Aktivitäten
 –  die Zusammenarbeit mit World 

Vision Rumänien
 – und vieles andere noch

Das wichtigste Ereignis des Vereins ist das 
jährliche Treff en.  Im Jahre 2018 fand das 
11-te Treff en statt, welches von der rumä-
nischen Metropolie und von der Gemein-
de „Hl. Märtyrer Demetrios< organisiert 
wurde. Zu Gast waren dabei der Erzbischof 
und Metropolit für Deutschland, Zentral- 
und Nordeuropa Seraû m sowie der Weih-
bischof Soû an von Kronstadt, der zugleich 
erster Vorsitzender des Vereins ist. Wie je-
des Jahr haben die Jugendlichen ein zwei-
tägiges Programm mit Gebet, Teilnahme 
an der Heiligen Liturgie, einer Konferenz 
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und Gespräche über aktuelle | emen ge-
nossen. Der Hauptgast des Treff ens war 
der Philosoph und Schriftsteller Horia-
Roman Patapievici, welcher einen Vortrag 
über das | ema „Europa – ein Geschenk 
des Christentums< gehalten hat. Der be-
kannte Geisteswissenschaftler hat aufge-
zeigt, wie das Fundament Europas in der 
Denke des römischen Rechtes, der grie-
chischen Philosophie und des christlichen 
Dogma verankert ist. Die natürliche Folge 
für den Europäer ist dadurch die erhebli-
che Erweiterung der rationellen Sichtwei-
se durch die Erleuchtung des christlichen 
Glaubens. Die aktuelle Entwicklung, in 
welcher dem Christentum nicht die geeig-
nete Stellung im gesellschaftlichen Raum 
verliehen wird, ist dabei vollkommen un-
verständlich, zumal die Gründer des ver-
einigten Europas praktizierende Christen 
waren. In diesem europäischen Kontext 
stellten die Rumänen ein Volk mit einem 
besonderen Erbe dar, die eine Brücke zwi-

schen der lateinischen und der slawischen 
Kultur schlagen. Im Rahmen des 2018-er 
Treff ens wurde auch dem 100-jährigen 
Jubiläum der Großen Vereinigung Ru-
mäniens aus 1918 durch ein Filmabend 
gedacht: es wurde der Film „Die Große 
Vereinigung - Rumänien, 100 Jahre spä-
ter< gezeigt, ein Dokumentar der Presse-
agentur AGERPRES über das rumänische 
Volk und die Aktualität der Vereinigung. 
Die Teilnehmer haben das Ereignis beson-
ders geschätzt und haben dabei mit Freu-
de erkannt, dass „unsere Religion nicht 
nur mit der Wissenschaft vereinbar ist, 
sondern sie bietet der Vernunft und dem 
Herzen einen Raum, in dem diese beiden 
vereinbar sind und an der Ewigkeit teilha-
ben können<. 

Im Jahre 2019 wurden vom Verein 
weitere Aktivitäten stattgefunden. Ein 
wichtiges kulturelles Ereignis hat am 8.-
10. Februar 2019 in Bern, der Hauptstadt 
der Schweiz, stattgefunden. Der Vereins-
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initiative sind 40 Teilnehmer des Vereins 
gefolgt, zu denen sich weitere 20 Teil-
nehmer aus dem Verein der Rumänisch-
Orthodoxen Jugend der Metropolie für 
Westeuropa (NEPSIS) angeschlossen ha-
ben. Das Ziel der Veranstaltung war nicht 
nur die touristische Besichtigung der 
Stadt Bern, sondern auch das persönliche 
Kennenlernen der bis dahin nur über so-
cial media bekannten Jugendlichen aus 
Deutschland, Österreich, Luxemburg, der 
Schweiz, Frankreich und Großbritannien. 
Bei diesem Treff en haben die Jugendli-
chen der beiden Metropolien an zwei von 
der Gemeinde „Hl. Märtyrer Georg< orga-
nisierten Konferenzen teilgenommen. Die 
erste Konferenz hatte als | ema „Ernäh-
rung und Fasten in der Orthodoxie< und 
wurde von seiner Exzellenz Soû an von 
Kronstadt vorgetragen. Die zweite mit 
dem Titel „Rumänen in der Welt< war ein 
Beitrag von dem berühmten Schauspie-
ler und Regisseur Dan Puric. Die Freude 
des Wiedersehens haben alle Teilnehmer 
durch die zahlreichen positiven Rückmel-
dungen wiedergegeben.

Vom 29. bis zum 31. März haben über 
50 orthodoxe Jugendliche aus den bei-
den Vereinen ATORG und NEPSIS einen 
Ausü ug nach Frankfurt und anschließend 
eine Pilgerfahrt nach Limburg unternom-
men, wo sich eine Reliquie des Heiligen 
Kreuzes beû ndet. Die volle Agenda der 
beiden Tage hat die Stadtbesichtigung in 
Frankfurt, eine Konferenz mit dem | e-
ma „Gottes Wille und unser Wille< - vor-
getragen von Pfarrer Mircea Deac sowie 
die Teilnahme am Vesper und an der Hei-
ligen Liturgie beinhaltet. Der Höhepunkt 
des Treff ens war die Pilgerfahrt nach Lim-
burg, die nach der Heiligen Liturgie am 
Sonntag dem 31. März 2019 stattfand. 
Die wertvolle Reliquie wurde von Jerusa-
lem nach Deutschland im 13. Jh. gebracht 
und ist bis heute im Besitz des Museums 

des Katholischen Erzbistums von Lim-
burg. Ein wichtiger Gast dieser panortho-
doxen Veranstaltung war der Weihbischof 
Soû an von Kronstadt. Ein Schlüsselerleb-
nis inmitten des durch Repräsentanten 
mehrerer orthodoxen Kirchen gefeierten 
Gottesdienstes (russisch, deutsch, grie-
chisch und rumänisch) war das Singen der 
speziû schen Troparien vor der Reliquie 
des Heiligen Kreuzes, auf welchem der 
Herr Jesus Christus gekreuzigt wurde. Die 
schöne gemeinsam verbrachte Zeit, das 
Schließen neuer Freundschaften und die 
Befestigung der alten Bekanntschaften, 
das Wiedersehen von Freunden und die 
spirituellen Höhepunkte haben vollkom-
men auf das Ziel des Vereins eingezahlt.

Zwischen dem 19.-22. April 2019 hat 
in der Hauptstadt der belgischen Region 
Wallonien, Namur, ein weiteres Treff en 
der beiden Vereine ATORG und NEPSIS 
Belgien mit 25 rumänisch-orthodoxen 
Teilnehmern stattgefunden. Die Jugend-
lichen haben die Einladung der Nonnen 
eines rumänischen Klosters in Namur 
wahrgenommen und wurden dabei durch 
den Diakon und Vizepräsidenten des 
ATORG Vereins, Teodor Tăbuș begleitet. 
Einerseits hat diese Pilgerfahrt, die die-
ses Jahr zum zweiten Mal stattgefunden 
hat, das Ziel beabsichtigt, den rumänisch-
orthodoxen Jugendlichen einen schönen 
und zurückgezogenen Platz anzubieten, 
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um sich besser kennenzulernen und sich 
näher auszutauschen. Andererseits aber, 
was noch viel wichtiger ist, hat die Pilger-
fahrt als Ziel gehabt, die Teilnehmern nä-
her an den Alltag eines orthodoxen Klos-
ters zu bringen, um unvermittelt dessen 
Realität und spirituellem Ethos abzuge-
winnen. Die Teilnehmer hatten die Mög-
lichkeit, sich entweder mit den Nonnen 
des Klosters oder mit dem Archimand-
riten Daniil Oltean, dem Seelsorger des 
Klosters, auszutauschen.

Zwischen 8.-10. Juni 2019 hat in Hei-
delberg die erste Veranstaltung des Ver-
eins ATORG in der Rumänisch-Ortho-
doxen Gemeinde „Heilige Dreinigkeit< 
aus dem gleichen Ort stattgefunden. Das 
Treff en hatte sich als persönliche und spi-
rituelle Fortbildung um das | ema „Die 
Angst und die Entscheidungen des Le-
bens< verstanden. Der Beitrag zum psy-
chologischen Teil des | emas kam von 
Fr. Prof. Dr. Cristina Benga, studierte 
| eologin von der Fakultät für Orthodoxe 
| eologie und Doktorin der Erziehungs-
wissenschaften. Aus spiritueller und û -

lokalischer Sicht kam der Beitrag seitens 
des Pfarrers Prof. Dr. | eol. Daniel Ben-
ga, Professor für Kirchengeschichte, Pa-
trologie und Liturgik an der Fakultät für 
Orthodoxe | eologie in München. Das 
Programm wurde abgerundet durch eine 
Rundfahrt der Stadt Heidelberg, bei wel-
cher die wichtigsten Sehenswürdigkeiten 
der ältesten und bedeutendsten Univer-
sitätsstadt Deutschlands besichtigt wur-
den.

Ein wichtiger Punkt auf der Agenda 
des Vereins haben die Aktivitäten mit 
patriotischem Charakter. Einen hohen 
Stellenwert hat darunter die Pilgerfahrt 
nach Soultzmatt in Frankreich, den viele 
orthodoxe Gläubiger jährlich vornehmen, 
um den rumänischen Soldaten zu geden-
ken, die im Ersten Weltkrieg als Opfer 
in den Gefangenenlagern in Elsaß und 
Lothringen gefallen sind. Hier liegen 678 
Soldaten begraben, die in Siebenbürgen 
gefangen genommen wurden und welche 
wegen den unmenschlichen Bedingungen 
in der Gefangenschaft, die von den deut-
schen Soldaten aufgezwungen wurden 
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(Entbehrungen, Hunger, Folter, Krank-
heiten), insbesondere im Jahre 1917 rei-
henweise ums Leben kamen. Am 30. Au-
gust 1919 hat die Stadt Soultzmatt dem 
rumänischen Staat ein Teilgrundstück bei 
Val du Pâtre  (Tal des Schäfers) geschenkt, 
wo früher der ehemalige Gefangenenla-
ger für rumänische Soldaten aufgebaut 
war und heute der Friedhof liegt. Der Ort 
wurde am 2. April 1924 in Anwesenheit 
des Rumänischen Königs Ferdinand I und 
seiner Gemahlin, der Königin Maria, ge-
weiht. Die Jugendlichen von ATORG und 
NEPSIS haben sich dieses Jahr am 15.-
16. Juni in Soultzmatt getroff en; darüber 
hinaus haben sie auch die beiden Städte 
Freiburg und Colmar besucht.

In die gleiche Kategorie der Vereinsak-
tivitäten reiht sich auch die jährliche Pil-
gerfahrt nach Kufstein, Österreich, ein, 
welche von der Rumänisch-Orthodoxen 
Gemeinde „Hl. Johannes von Suceava< aus 
der Stadt Innsbruck. An der im Jahr 2018 
organisierten Pilgerfahrt auf den Spuren 
der christlichen Bekenner aus Sieben-
bürgen, die dem 18. Jh. ihre letzten Le-
bensjahre unter großen Entbehrungen im 
habsburgischen Burggefängnis in den Al-
pen wegen ihrer orthodoxen Glaubensbe-
kenntnis verbracht haben, hatten über 80 
Gläubiger und Pfarrer aus Österreich und 
Deutschland teilgenommen. Die Märtyrer 
waren: der Mönch Visarion, der Bauer Ni-
colae Oprea, die Pfarrer Moise aus Sibiel 
und Ioan aus Galeș. Am 20. Oktober 2018 
hat Weihbischof Soû an von Kronstadt die 
Heilige Liturgie in der Kirche St. Vitus, am 
Fuße der Berges mit der Burg Kufstein ge-
feiert. Die Feier wurde fortgesetzt durch 
eine Wanderung bis zur Burggefängnis, 
welches zu Zeiten der Habsburgischen 
Herrschaft für die meist befürchteten Op-
ponenten der kaiserlichen Macht benutzt 
wurde. Die diesjährige Pilgerfahrt wird 
am 19. Oktober stattû nden.

Über die letzten Jahre hat der ATORG 
Verein als Ziel gehabt, jährliche regionale 
Treff en zu organisieren, um dem Wunsch 
der Jugendlichen entgegenzukommen, 
sich öfters zu treff en um die lokalen Be-
ziehungen untereinander zu stärken. So-
mit hat am 24.-25. November 2018 ein 
regionales Treff en des ATORG NRW in 
der Kirchengemeinde „Hl. Spiridon< aus 
Münster stattgefunden. Die Konferenz 
mit dem | ema „Rumänische Identität im 
deutschen Kontext< wurde von Dr. Vasile-
Octavian Mihoc zusammen mit dem Dok-
toranden der Universität Münster, Hr. 
Florin Filimon gehalten; ihr ist ein Work-
shop zu verschiedenen aktuellen | emen. 
Aus den unterschiedlichen Gruppenge-
sprächen hat sich die Schlussfolgerung 
herauskristallisiert, dass die junge Gene-
ration durchaus Lösungen zu den unter-
schiedlichen gesellschaftlichen Proble-
men   der rumänischen Gemeinschaft im 
deutschen Kontext hat, und dass die Or-
thodoxie eine wichtige Rolle darin ausübt. 
Mehr Informationen zum Treff en von 
ATORG NRW aus diesem Jahr werden 
bald auf der Internetseite www.atorg.de 
zur Verfügung stehen.

Zu der gleichen Veranstaltungsrei-
he gehört auch das Jugendtreff en von 
ATORG Süd, welches am 3.-5. Mai in Tü-
bingen stattgefunden hat. Rd. 40 Teilneh-
mer haben den Tag des Heiligen Patron 
der rumänischen Kirchengemeinde „Hl. 
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Georg< mit einem intensiven liturgischen 
Programm gefeiert und anschließend 
die Universitätsstadt Tübingen besucht, 
einer der wichtigsten universitären Ein-
richtungen im Süden Deutschlands. Der 
Höhepunkt des Treff ens bildete die Kon-
ferenz des Pfarrers Constantin Sturzu, 
Berater für Kommunikation der Erzdiö-
zese von Iași und Pressesprecher der Me-
tropolie von Moldau und Bukowina. In 
seinem Vortrag über das | ema „Die Her-
ausforderungen der orthodoxen Bekennt-
nis heute< hat Pfarrer Sturzu aus den 
heiligen Schriften mehrere Modelle von 
Bekenntnis der Augenzeugen der Aufer-
stehung Jesus Cristus hervorgehoben: die 
Jungfrau Maria, Maria von Magdala, die 
Myronträgerinnen, die zwei Jungern auf 
dem Weg nach Emaus, die Heiligen Apos-
teln und nicht zuletzt die Bekenntnis des 
Hl. Ap. | omas, dessen Gedächtnis der 
Sonntag nach Ostern gewidmet ist.

Die Mitglieder von ATORG zeichnen 
sich aber auch durch Aktivitäten in Rumä-
nien aus. Darunter zählt der internatio-
nale Jugendlager von Oasa, bei welchem 
jährlich Jugendliche aus unserer Metro-
polie teilnehmen. Dabei werden sie im 
täglichen Ritual der Gebete des Klosters 
integriert, wodurch sie das authentische 
spirituelle Leben in einem Kloster unter 
dem Gebot des Gehorsams direkt erleben 
können. Beim Jugendlager im 2018, wel-
cher vom 19.-29. Juli organisiert wurde, 
haben 10 Jugendliche aus ATORG teil-
genommen. Eine weitere Veranstaltung, 
die Teilnehmer aus Deutschland und Ös-
terreich zusammen gebracht hat, war das 
Treff en der Orthodoxen Jugend aus aller 
Welt in Hermannstadt (Sibiu), Rumäni-
en, im Zeitraum 6.-9. September 2018. 
Das Treff en, das bereits im 5. Jahrgang 
organisiert wurde, hat über 3000 Teil-
nehmer aus der ganzen orthodoxen Welt 
zusammengebracht. Dazu kamen noch 

die bereits erwähnten Teilnehmer aus-
Deutschland und Österreich, Mitglieder 
der Vereins ATORG, die von den beiden 
Pfarrern Athanasie Ulea und Chiril So-
caciu begleitet wurden. Das Treff en war 
geprägt von einer Vielfalt an Schulungs-, 
kulturellen und kirchlichen Aktivitäten. 
Seine Eminenz Metropolit Laurentiu, der 
Erzbischof von Hermanstadt und Metro-
polit von Transilvanien hat die Jugend-
lichen beherzigt, den Glauben und die 
seelische Reinheit zu bewahren, und die 
in Hermannstadt erlebte Freude weiter zu 
teilen. 2019 wird dieses Treff en der ortho-
doxen Jugend  von aller Welt in Craiova, 
Rumänien, treff en.

Ein wichtiger Punkt für ATORG ist 
die Zusammenarbeit mit der orthodoxen 
Jugendorganisation NEPSIS aus der be-
nachbarten Metropolie. Die beiden Me-
tropolien organisieren gemeinsam eine 
Reihe an Aktivitäten, von welchen einige 
bereits erwähnt wurden, was zu einem 
positiven Erfahrungsaustausch und zu 
wertvollen internationalen Verbindungen 
führt. Zwischen dem 21.-24. Juni 2018 
waren mehrere Jugendliche von NEPSIS 
UK zu Besuch beim Weihbischof Soû -
an von Kronstadt im Kirchenzentrum in 
München sowie bei den ATORG-Kollegen 
der bayerischen Filiale. Das Treff en unter 
dem Motto „Zeugnis durch Freundschaft 
in Europa< hat den jungen orthodoxen 
Gläubigen die Möglichkeit gegeben, neue 
Freundschaften mit gleichgesinnten Men-
schen zu knüpfen und Erfahrungen zwi-
schen den beiden Organisationen ATORG 
und NEPSIS auszutauschen. 

Ein weiteres Ziel von ATORG ist es, 
die Jugendlichen zu mehr Einsatz und 
Teilnahme an kulturellen, sozialen und 
gemeinnützigen Aktivitäten zu motivie-
ren, damit sie dadurch selbstständiger 
und nützlicher werden. Hierbei geht es 
um Menschen die anderen Menschen 
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helfen, um Altruismus und Mitleid. Das 
ist auch die Lehre, die uns Jesus Chris-
tus hinterlassen hat, als er sagte: „Denn 
ich bin hungrig gewesen und ihr habt mir 
zu essen gegeben. Ich bin nackt gewesen 
und ihr habt mich gekleidet“ (Matthäus, 
25. Kapitel). Neben kleineren karitativen 
Aktivitäten, wie z.B. die fi nanzielle Unter-
stützung von ärmeren Familien mit meh-
reren Kindern, fi nden auch die folgenden 
drei wichtigeren Aktionen statt:

1. Sechs Kinder erhalten ein Stipendium 
für das Gymnasium durch das Programm 
„Ich will in die neunte Klasse“ von der Or-
ganisation World Vision Rumänien. Neben 
einem monatlichen Geldzuschuss erhalten 
die Kinder auch Beratung und nehmen an 
Aktivitäten teil, die für ihre Weiterentwick-
lung geeignet sind. Die Unterstützung und 
die ständige Kommunikation mit diesen Kin-
dern macht auch uns eine große Freude.

2. Bei der Aktion „Schenken und Er-

halten“ werden Geschenke für Kinder zu 
Weihnachten und Ostern in den Kirchenge-
meinden in Deutschland gesammelt und an 
bedürftige Kinder in Rumänien verschickt.

3. Bei der Aktion „Die Mütze und der 
Schal“ werden zu Sankt Nikolaus Mützen 
und Schals, sowie auch Süßigkeiten und 
sonstige Überraschungen an Kinder aus 
bedürftigen Familien in Rumänien ver-
schenkt.

Wir laden Sie herzlichst ein, ATORG bei 
seiner lokalen, regionalen und jährli-
chen Treff en näher kennenzulernen. Das 
nächste jährliche Treff en wird am 11.-13. 
Oktober in Dresden stattfi nden. Mehr 
Informationen über die Aktivitäten von 
ATORG erhalten Sie auf unserer Inter-
netseite www.atorg.de oder auf Facebook 
unter https://www.facebook.com/atorGer-
mania.

Übersetzung ins Deutsche: Der Autor
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Slujire misionară în 
Episcopia Ortodoxă 
Română a Europei de Nord

Liturghie și û lantropie

Protoiereu Octavian Horațiu Mureșan, 
Copenhaga

Într-o societate scandinavă seculariza tă, 
care respinge aprioric creștinismul tocmai 
û indcă îl asociază cu un moralism insipid, 
credincioșii români împreună cu ierarhii 
lor au avut ocazia să ofere, anul acesta, 
la sfârșitul lunii ianuarie, o mărturie vie. 
Astfel, clericii și laicii Episcopiei Orto-
doxe Române a Europei de Nord au fost 
împreună, în data de 26 ianuarie 2019, în 
biserica parohială din Copenhaga, unde a 

avut loc Adunarea Eparhială a Episcopiei 
Ortodoxe Române a Europei de Nord. În 
cadrul acestei întruniri, după slujirea Sû n-
tei Liturghii și a Tedeum-ului, avându-i în 
mijlocul nostru pe părinții noștri ierarhi, 
Mitropolitul Seraû m și Episcopul Macarie, 
s-a dezbătut activitatea misionară a epar-
hiei pe anul 2018. Arhiereul și păstoriții 
săi din țările scandinave au continuat 
strategia misionară a „pelerinajului= ca 
modalitate, pe de o parte, de cultivare și 
consolidare a comunităților euharistice 
din cadrul episcopiei și, pe de altă par-
te, de cercetare și recuperare a micro-
comunităților de români aü ate în zone 
îndepărtate de cele continentale. 

Misiunea socială a fost extinsă și 
diversiû cată, inițiindu-se programe ca-
ritabile noi, extinzându-se campania 
dedicată orfanilor din Copșa Mică și 
începând o colaborare fructuoasă dintre 
Centrul pentru tineret „Sfântul Voievod 
Ștefan cel Mare= (CTSM) al Episcopiei și 
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Misiunea Socială „Diaconia= a Mitropoliei 
Basarabiei (Republica Moldova). Proiectul 
de construcție a casei Sfânta Filofteia de 
la Curtea de Argeș din cadrul orfelinatu-
lui ortodox din orașul Kisumu, Kenya, a 
înaintat și el, ajungând la stadiul û nisa-
jelor exterioare.

Activitățile cu tinerii au fost intense pe 
tot parcursul anului, Centrul pentru ti-
neret „Sfântul Voievod Ștefan cel Mare= 
û ind implicat în mai multe acțiuni ale 
Episcopiei, dintre aceste activități s-au 
amintit „Tabăra de vară pentru cei mari 
și mici – Bucovina 2018=, „Picnicul paro-
hial în familie=, modalitate de socializa-
re între membrii parohiilor pe perioada 
verii, „Întâlnirea Tinerilor Ortodocși= de 
la Sibiu (ITO Sibiu) sau „Întâlnirea Tine-
rilor Ortodocși din Europa de Nord= ce a 
avut loc între 22-23 septembrie 2018, în 
Copenhaga. Pe plan cultural-duhovnicesc, 
anul Centenarului a fost marcat de către 
Episcopia Ortodoxă Română a Europei de 
Nord prin organizarea la Oslo, Stockholm 
și Copenhaga a mai multor simpozioane 
cu tema „Centenarul Marii Uniri și locul 
românilor în Europa=, cu participarea a 
numeroși istorici și cercetători științiû ci 
din România și Țările Scandinave, printre 
care președintele Academiei României, is-
toricul Ioan-Aurel Pop, sau teologul Radu 
Preda, președintele executiv al IICCMER. 
Revista „Candela Nordului=, nr. 9/2017, a 
fost editată și în anul 2018, iar la editura 
eparhială „Felicitas= au fost publicate în 
cursul anului 2018 mai multe lucrări, û ind 
întărită și în acest plan legătura între spi-
ritualitatea și cultura românească și cea 
scandinavă. În mod deosebit menționăm 
apariția albumelor monograû ce, editate 
bilingv, în română și în engleză: „Casa Lu-
minii. Centrul Episcopal din Stockholm= 
și „Mănăstirea Ikast. O candelă cu unt-
delemn românesc=. 

Pentru că familia creștină este me-

reu în centrul preocupărilor pastorale ale 
û ecărui preot, o familie de buni creștini 
(Viorel și Valeria Vojin) din orașul Jonko-
ping, Suedia, au primit Ordinul Episcopal 
„Preot Profesor Alexandru Ciurea= din 
partea Părintelui Episcop Macarie pentru 
cei 50 de ani de activitate neîntreruptă ca 
enoriași ortodocși români în Suedia. 

Târnosirea unei biserici românești în 
Iutlanda, Danemarca

Vizita pastorală a Părintelui Mitropo-
lit Seraû m a continuat și în 27 ianuarie 
2019, Înaltpreasû nţia Sa, împreună cu 
Preasû nțitul Părinte Episcop Macarie al 
Europei de Nord, înconjurați de un nume-
ros sobor de preoți și diaconi, au săvârșit 
slujba de târnosire a bisericii parohiei 
românești „Cinstirea icoanei Maicii Dom-
nului Vindecătoarea, Sfântul Cuvios Mu-
cenic Efrem cel Nou și Sfânta Muceniță 
Irina= din orașul Esbjerg, situat pe coasta 
de vest a peninsulei Iutlanda, Danemarca. 
Târnosirea unei biserici este un eveniment 
deosebit în viața comunității și are aceeași 
anvergură cu celebrarea Botezului în viața 
de familie. Așa cum prin Sfântul Botez și 
prin Taina Mirungerii Duhul Sfânt pier-
dut de om în rai se dă neoû tului în dar, 
și de atunci încolo întreaga strădanie în 
viața duhovnicească a creștinului este să 
nu piardă acest Duh Sfânt, așa și în viața 



Din viața Mitropoliei

150      Nr. 27/2019

comunității, darul împărtășit lăcașului de 
cult trebuie păstrat și înmulțit, asemenea 
talantului din Evanghelie (cf. Matei 25, 
14-30), û indcă la baza acestui potențial stă 
însăși făgăduința Domnului de a conduce 
Biserica, prezența Domnului neîntreruptă 
a Domnului Hristos în lume, înspre tot 
adevărul (Ioan 16, 13-14). Astfel, la acest 
eveniment important pentru comunitatea 
românească de aici, ca și pentru întrea ga 
eparhie, au participat numeroși preoți și 
credincioși din țările nordice. După Sfân-
ta Liturghie, cei prezenți au avut ocazia 
să intre și să se închine în altarul euha-
ristic nou consacrat și să venereze icoana 
„Maicii Domnului Vindecătoarea=. 

La Copenhaga, Preasû nțitul Macarie a 
oferit Lumina Învierii Majestății Sale 
Margareta, și românilor din comunitate 

Românii din Copenhaga s-au bucurat de 
primirea Sû ntei Lumini, sărbătorind Paștile 
împreună cu Episcopul lor, Preasû nțitul 
Părinte Macarie, și cu Familia Regală a 
României, care a ales să petreacă sărbătorile 
pascale în comunitatea ortodoxă română 

din capitala regatului danez. Slujba Învie-
rii a fost oû ciată de către Părintele Episcop 
Macarie în prezența Majestății Sale Mar-
gareta, Custodele Coroanei Române, și a 
Alteței Sale Regale, Principele Radu. Ierar-
hul le-a mulțumit înalților oaspeți pentru 
prezența lor demnă și nobilă. 

În cuvântul său pastoral, Preasû nțitul 
Macarie a evidențiat importanța păstrării 
și cultivării moștenirii creștine, precizând 
că atunci când omul respinge această 
moștenire, pe care s-a clădit civilizația 
noastră europeană, „își taie rădăcinile, își 
reneagă trecutul, își alterează prezentul și 
își refuză viitorul=.

În cuvântul său de mulțumire, Majesta-
tea Sa Margareta a spus: „Este o mare bu-
curie și privilegiu să mă aü u aici în această 
noapte sfântă. Ne-ați vorbit despre 
moștenirea creștină și despre importanța 
acestei dimensiuni spirituale, care în ziua 
de azi lipsește prea mult. Ne gândim la 
țara noastră și nu uităm de tradiție și de 
spiritualitate. Hristos a înviat!=. La û nalul 
slujbei, după împărtășirea credincioșilor 
și binecuvântarea ofrandelor pascale, 
Preasû nțitul Macarie a oferit copilașilor 
mai multe daruri.
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Missionarischer Dienst 

im Rumänisch orthodoxen 

 Bistum von Nordeuropa

Liturgie und Philanthropie

Erzpriester Octavian Horațiu Mureșan, 
Kopenhagen

In einer säkularisierten skandinavischen 
Gesellschaft, welche das Christentum von 
vornherein abtut, weil sie es mit einem 
faden Moralismus verbindet, hatten Ende 
Januar diesen Jahres die rumänischen 
Gläubigen zusammen mit ihren Bischöfen 
die Möglichkeit, ein lebendiges Bekennt-
nis zu erbringen. Diesbezüglich fand die 
bischöü iche Versammlung des Rumäni-
schen Orthodoxen Bistums von Nord-

europa am 26.01.2019 in der Gemein-
dekirche in Kopenhagen statt. Nach der 
heiligen Liturgie und dem Tedeum wurde 
die missionarische Tätigkeit des Kirchen-
sprengels während des Jahres 2018 er-
örtert, mit Teilnahme unserer Väter, des 
Metropoliten Seraû m und des Bischofs 
Macarie. Der Bischof und seine ihm An-
vertrauten aus den skandinavischen Län-
dern haben die missionarische Strategie 
des ,,Pilgerns88 einerseits als Möglichkeit 
der Pü ege und Festigung der eucharisti-
schen Gemeinschaften im Rahmen des 
Bistums weitergeführt, andererseits als 
Betreuung und Erhalt der Mikro-Gemein-
den betrachtet, welche vom Kontinent 
weiter entfernt sind.

Die soziale Mission wurde erweitert 
und vervielfältigt, neue gemeinnützige 
Programme initiiert, das Unternehmen 
für die Waisen aus Kleinkopisch (Copsa 
Mica) wurde ausgebaut und eine erfolg-
reiche Zusammenarbeit mit dem Jugend-
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zentrum ,,Heiliger Vojvode Stefan der 
Große< (CTSM) des Bistums und der so-
zialen Mission ,,Diaconia< der bessarabi-
schen Metropolie (Republik Moldau)  be-
gonnen. Auch das Projekt zum Bau eines 
orthodoxen Waisenhauses der „Heiligen 
Filofteia aus Curtea de Arges< in der Stadt 
Kisumu, Kenya, beû ndet sich im Stadium 
der Außenverputzes.

Die Jugendaktivitäten waren das gan-
ze Jahr über intensiv, das Jugendzent-
rum ,,Heiliger Vojvode Stefan der Große< 
hat bei mehreren Aktionen des Bistums 
mitgewirkt, zum Beispiel ,,Das Ferienla-
ger für Groß und Klein - Bucovina 2018<, 
,,Das Familienpicknick in der Gemein-
de< wodurch die Gemeindemitglieder im 
Sommer sozialisieren können, das ,,Tref-
fen der orthodoxen Jugend< in Sibiu/Her-
mannstadt (ITO Sibiu) oder das „Treff en 
der orthodoxen Jugend aus Nordeuropa< 
welches am 22.-23. September 2018 in 
Kopenhagen stattgefunden hat. Die Hun-

dertjahrfeier der Vereinigung Rumäniens 
wurde vom rumänischen orthodoxen Bis-
tum auf geistig kulturelle Weise durch das 
Organisieren mehrerer Konferenzen zum 
| ema ,,Die Hundertjahrfeier der großen 
Vereinigung und der Platz der Rumänen in 
Europa<, in Oslo, Stockholm und Kopen-
hagen begangen, wobei zahlreiche Histo-
riker und Wissenschaftler aus Rumänien 
und Skandinavien daran teilgenommen 
haben, darunter der Präsident der rumä-
nischen Akademie, der Historiker Ioan-
Aurel Pop und der | eologe Radu Preda, 
der leitende Präsident des IICCMER. Die 
Zeitschrift „Öllampe des Nordens< Nr. 
9/2017 wurde auch 2018 herausgegeben, 
und im bischöü ichen Verlag „Felicitas< 
wurden während des Jahres mehrere Ar-
beiten veröff entlicht; dadurch wird auch 
auf dieser Ebene die Verbindung zwischen 
der rumänischen und der skandinavi-
schen Spiritualität gefestigt. Besonders 
erwähnen wir das Erscheinen auf Deutsch 
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und Englisch der monograû schen Alben 
„Haus des Lichts. Bischofszentrum Stock-
holm< und „Kloster Ikast. Ein ewiges Licht 
mit rumänischem Öl<. Da die christliche 
Familie immer im Zentrum der Seelsorge 
eines jeden Priesters steht, hat eine Fami-
lie guter Christen (Viorel und Valeria Vo-
jin) aus der Stadt Jonkoping in Schweden 
den bischöü ichen Orden „Prister Profes-
sor Alexandru Ciurea< von Vater Bischof 
Macarie für ihr 50-jähriges ununterbro-
chenes Wirken als rumänische orthodoxe 
Gemeindemitglieder in Schweden erhal-
ten.

Einweihung einer rumänischen Kirche 
in Jütland, Dänemark

Der Pastoralbesuch des Metropoliten Se-
raû m wurde am 27. Januar 2019 in Däne-
mark fortgesetzt, indem seine Eminenz 
zusammen mit dem Bischof Macarie von 
Nordeuropa, umgeben von zahlreich ver-
sammelten Priestern und Diakonen, den 
Weihegottesdienst der rumänischen Kir-
che „Verehrung der Ikone Mutter Gottes 
die Heilende, des frommen heiligen Mär-
tyrers Efrem des Neuen und der heiligen 
Märtyrerin Irina< in Esbjerg, am Westufer 
der Halbinsel Jütland, vollzogen hat. Das 
Weihen einer Kirche ist ein besonderes 
Vorkommnis im Leben der Gemeinde und 
hat dasselbe Ausmaß wie die Feier der 
Taufe in einer Familie. Durch die Taufe 
und das Geheimnis der Myronsalbung be-
kommt der Täuü ing den Heiligen Geist ge-
schenkt, welchen der Mensch im Paradies 
verloren hat, und ab da sind die ganzen Be-
mühungen des Christen darauf gerichtet, 
diesen Heiligen Geist nicht zu verlieren. 
Ebenso ist es auch im Leben der Gemein-
de: die von der Kultstätte empfangene 
Gabe muss bewahrt und vermehrt wer-
den, wie der Zentner aus dem Evangelium 

(Matthäus 25, 14-30). Diesem Potential 
zugrunde liegt das Versprechen Gottes, 
die Kirche zu leiten, die ununterbrochene 
Gegenwart unseres Herrn Christus in der 
Welt zur Wahrheit (Johannes 16, 13-14) 
zu führen. An diesem wichtigen Ereignis 
für diese unsere rumänische Ortsgemein-
de haben viele Priester und Gläubige aus 
Nordeuropa teilgenommen. Nach der hei-
ligen Liturgie gab es die Möglichkeit, den 
neu geweihten eucharistischen Altarraum 
zu betreten und die Ikone „Mutter Gottes 
die Heilende< zu verehren.

Der Bischof Macarie hat in Kopenha-
gen das Licht der Auferstehung Ihrer 
Majestät Margarete und den Rumänen 
aus der Gemeinde dargeboten

Die Rumänen aus Kopenhagen hatten 
ihre Freude daran, das Heilige Licht zu 
Ostern von ihrem Bischof Macarie zu be-
kommen, zusammen mit der königlichen 
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Familie von Rumänien, welche die Oster-
feierlichkeiten auch in der Hauptstadt des 
Königreichs von Dänemark verbracht hat. 
Der Auferstehungsgottesdienst wurde 
von Bischof Macarie in Gegenwart Ihrer 
Majestät Margarete gefeiert, der Bewah-
rerin der rumänischen Krone, und seiner 

königlichen Hoheit Prinz Radu. Der Bi-
schof hat den hohen Gästen für ihre wür-
dige und noble Teilnahme gedankt.

In seiner Osteransprache hat Bischof 
Macarie die Wichtigkeit des Erhaltes 
und der Pfl ege des christlichen Erbes be-
tont; wenn die Menschheit dieses Erbe, 
worauf unsere europäische Zivilisation 
aufgebaut ist, verstößt, „sägt sie ihre 
Wurzeln ab, leugnet ihre Vergangenheit, 
verdirbt ihre Gegenwart und versagt sich 
die Zukunft“.

Ihre Majestät Margarete hat sich fol-
gendermaßen bedankt: „Es ist mir eine 
große Freude und ein Privileg, in dieser 
heiligen Nacht da zu sein. Sie haben über 
das christliche Erbe und die Wichtigkeit 
dieser geistigen Dimension gesprochen, 
welche uns heutzutage zu sehr fehlt. Wir 
denken an unser Land und vergessen die 
Tradition und Spiritualität nicht. Chris-
tus ist auferstanden!“ Nach dem Gottes-
dienst, dem Kommunionempfang und der 
Segnung der mitgebrachten Gaben hat der 
Bischof Macarie den Kindern Geschenke 
ausgehändigt.

Übersetzung ins Deutsche: Sibylle Ciripoi
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Recenzii

Buchempfehlungen

Ierom. Dr. Ioan Popoiu 

Mitropolitul Seraû m:

„De te voi uita, Ierusalime… sau 
 Ortodoxia trăită în Occident" 

Doxologia, Iași, 2018, 170 p.

Conține texte scrise de IPS Seraû m pe 
parcursul a 30 de ani de slujire în Occi-
dent și reprezintă o autodeû nire a credin-
ciosului ortodox în raport cu alteritatea 
vest-europeană.Temele abordate sunt de 
mare actualitate:explicarea spiritualității 
răsăritene pentru neortodocși sau pentru 
credincioșii din Diaspora, învățături despre 
Spovedanie, Împărtășanie și administrarea 
lor astăzi, importanța rugăciunii și practica 
ei în viața zilnică, locul Maicii Domnului în 
Biserică, importanța citirii Sû ntei Scrip-
turi, Cununia și divorțul, protejarea me-
diului, atitudinea față de moarte.

Metropolit Seraû m:

„Wenn ich dich vergessen sollte, 
Jerusalem... oder Im Westen erlebte 
Orthodoxie<

Doxologia, Iasi, 2018, 170 S.

Enthält von Erzbischof Seraû m wäh-
rend seiner 30-jährigen Amtszeit im 
Westen geschriebene Texte und ist eine 

Selbstdeû nition des orthodoxen Gläubi-
gen in Bezug auf die andersartige west-
europäische Kultur. Die angesprochenen 
| emen sind hoch aktuell: Es wird die 
abendländische Spiritualität für Nicht-
Orthodoxe oder für Gläubige aus der Di-
aspora erklärt, es sind Lehren enthalten 
über die Beichte, das Abendmahl, über die 
Bedeutung des Gebetes und seine tägliche 
praktische Anwendung, über die Stellung 
der Muttergottes in der Kirche, die Wich-
tigkeit des Lesens der Heiligen Schrift, 
über die Trauung und Scheidung, den 
Umweltschutz und die Einstellung gegen-
über dem Tod.
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Mitropolitul Seraû m:

Rugul aprins al inimii noastre. 
Convorbiri cu tinerii

Doxologia, Iași, 2018, 276 p.

Conține trei conferințe susținute de 
ierarh în cadrul taberelor de tineret de 
la Mănăstirea Oașa: despre rugăciunea 
profundă care aprinde inima spre drago-
ste, așa cum era rugul aprins din vedenia 
lui Moise, despre chipul duhovnicesc al 
părintelui Constantin Galeriu și des pre 
Sfânta Liturghie ca realizare a unității 
creștinilor, încheindu-se cu două anexe în-
rudite tematic: convorbiri despre dogmă 
și despre Ortodoxia în Occident. Cuvântul 
viu dat de oralitatea conferințelor mustește 
încă și mai mult de pasiune duhovnicească 
în întrebările și răspunsurile ce însoțesc 
cele trei teme, evidențiind și mai mult 
frumusețea Ortodoxiei.

Metropolit Seraû m:

Der brennende Dornbusch unseres 
Herzens. Gespräche mit Jugendlichen

Doxologia, Iasi 2018, 276 S.

Enthält drei Konferenzen des Erzbi-
schofs von den Jugend-camps am Klos-
ter Oașa: über das tiefgründige Gebet, 
welches das Herz zu Liebe entfacht, wie 
der brennende Feuerbusch in der Visi-
on Moses, über das geistliche Wesen des 
Priesters Constantin Galeriu und über 
die Heilige Liturgie als Band der Vereini-
gung der Christen, und im Anhang zwei 
verwandte | emen: Gespräche über das 
Dogma und über den orthodoxen Glau-
ben im Westen. 

Das lebendige Wort aus den Konferen-
zen wird von der gesitlichen Leidenschaft 
der Fragen und Antworten, welche die 
drei | emen begleiten, verstärkt und un-
terstreicht die Schönheit des orthodoxen 
Glaubens.
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Ierom. Dr. Ioan Popoiu:

Comori pe calea Împărăției. Viețile 
sû nților ale căror moaște se găsesc în 
Catedrala Mitropolitană din Nürn-
berg și în parohiile din Arhiepiscopia 
ortodoxă română a Germaniei, Aus-
triei și Luxemburgului

Doxologia, Iași, 2019, 174 p.

Pe lângă biograû ile sû nților, lucra-
rea conține istorice ale aducerii Sû n-
telor Moaște ale acestora în bisericile 
românești, troparele (imnele) sû nților și 
scurte trimiteri bibliograû ce. Articolele, 
ordonate pe parohii, sunt însoțite de ima-
gini color cu icoanele sû nților preluate din 
expresivele fresce ale maestrului Grigore 
Popescu-Muscel, din catedrala de la Nürn-
berg.

Pristermönch Dr. Ioan Popoiu:

Schätze auf dem Weg zum König-
reich. Das Leben der Heiligen, deren 
Gebeine in der Kathedrale der Nürn-
berger Metropolie und in den Pfarrei-
en des rumänischen orthodoxen Erz-
bistums von Deutschland, Österreich 
und Luxemburg liegen

Doxologia, Iași, 2019, 174 S.

Das Buch enthält, neben den Biogra-
phien der Heiligen, auch Geschichten, wie 
die heiligen Gebeine in die rumänischen 
Kirchen kamen, Hymnen der Heiligen 
und bibliographische Hinweise. Die Arti-
kel sind nach Pfarreien angeordnet und 
enthalten Farbbilder der Ikonen der Heili-
gen von den ausdruckstarken Fresken aus 
der Nürnberger Kathedrale, gemalt von 

Meister Grigore Popescu-Muscel.
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Rugăciuni de dezlegare și binecu-
vântare la cererea credincioșilor

Nürnberg, 2019, 40 p.

Alcătuită cu binecuvântarea ierarhi-
lor din cele două Mitropolii românești 
din vestul Europei, această broșură este 
utilă preoților, conținând cele mai uzuale 
rugăciuni din Molitfelnic, necesare în vi-
zitele pastorale la bolnavii care așteaptă 
o mângâiere, la binecuvântarea casei, a 
călătoriei sau când se face o scurtă pome-
nire a celor adormiți. În prefață, slujitorii 
sunt sfătuiți cum anume să îndemne pe 
credincioși să își pună în rânduială viața 
duhovnicească.

Gebete zur Lösung und zum Seg-
nen von Anliegen der Gläubigen

Nürnberg, 2019, 40 S.

Die Broschüre -  erstellt mit dem Segen 
der Bischöfe der beiden rumänischen Me-
tropolien aus Westeuropa – ist gedacht als 
Hilfsmittel für die Priester und enthält die 
gebräuchlichen Gebete aus dem Eucholo-
gion, die beim Besuch der Kranken, bei 
der Weihung des Hauses, der Reisen oder 
beim Gedenken an die Verstorbenen vom 
Priester gelesen werden. Das Vorwort ent-
hält Ratschläge für die Pfarrer, wie sie die 
Gläubigen dazu auff ordern können, ihr 
geistiges Leben zu gestalten.
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PC Protopopi Iosif Rădulescu și 
Ioan Forga; Ierom. Athanasie Ulea:

Îndrumări pentru Taina Spoveda-
niei 

Nürnberg 2019, 32 p.

Broșura, alcătuită cu binecuvânta-
rea ÎPS Seraû m, cuprinde o explicație 
a efectului duhovnicesc al spovedaniei, 
care trebuie să ducă la schimbarea vieții 
creștinului. După mai multe sfaturi adre-
sate credincioșilor în ceea ce privește 
pregătirea pentru spovedanie, sunt ex-
puse două mici îndreptare („ghiduri de 
mărturisire a păcatelor=) pentru adulți 
și pentru tineri, pornind de la Cele Zece 
Porunci, precum și o îndrumare după 
spovedanie: schimbarea vieții, canonul, 
prezența la Împărtășanie.

Dekane Iosif Rădulescu und Ioan Forga; 
Priestermönch Athanasie Ulea:

Richtlinien für die Beichte

Nürnberg 2019, 32 S.

Die Broschüre, herausgegeben mit 
dem Segen des Metropoliten Seraû m, 
enthält Erläuterungen zum spirituellen 
Eff ekt der Beichte, welche zur Änderung 
der Lebensweise des Gläubigen führen 
muss. Die Ratschläge zur Vorbereitung 
der Beichte werden ergänzt von zwei 
Führern („Anleitungen zur Beichte der 
Sünden=) für Erwachsene und Jugendli-
che, ausgehend von den Zehn Geboten, 
sowie von einer Anleitung zum Verhal-
ten nachder Beichte: Änderung der Le-
bensweise, Bußkanon,Teilnahme an der 
Eucharistie.



Aus dem Leben der Metropolie

160      Nr. 27/2019

Dr. Claudiu Pătrașcu:

Rânduiala Sû ntei și Dumnezeieștii 
Liturghii la Praznicele Împărătești

(particularităţi tipiconale)

Nürnberg, 2019, 113 p.

Lucrare alcătuită de psaltul Catedralei 
din Nürnberg, cu binecuvântarea ierarhi-
lor din cele două Mitropolii românești din 
vestul Europei, se adresează cântăreților 
de la strană, care au nevoie de indicații 
precise în ceea ce privește unele slujbe 
importante, ale căror rânduieli diferă de 
cea obișnuită, duminicală. Începând cu 1 
septembrie, slujbele sunt înșirate cronolo-
gic de-a lungul praznicelor mari ale anului 
bisericesc, û ind clariû cate cu amănunțime 
cântarea la Sf. Liturghie a antifoanelor, a 
imnului de la Vohodul mic, a Axionului și 
Chinonicului. În anexă sunt indicate Axi-
oanele speciale și sunt explicați termenii 
speciû ci cântărilor bisericești.

Dr. Claudiu Pătrașcu:

Der Ablauf der Heiligen und Göttli-
chen Liturgie an Großen Festen

(Besonderheiten des Typikons)

Nürnberg, 2019, 113 S.

Das Buch, herausgegeben vom Psalt-
sänger der Nürnberger Kathedrale mit 
dem Segen der Bischöfe der beiden ru-
mänischen Metropolien aus Westeuropa, 
wendet sich an die Kirchensänger, die 
genaue Anweisungen für wichtige Mes-
sen benötigen, deren Ablauf sich von den 
sonntäglichen Messen unterscheidet. Die 
Messen zu den wichtigen Feiertagen sind 
in chronologischer Reihenfolge aufge-

stellt, beginnend mit dem 1. September, 
mit Erläuterungen zum Singen der Anti-
phone, der Hymne vom Kleinen Einzug, 
des Axion und des Koininikon. Die Anlage 
enthält die speziellen Axione und Erläu-
terungen der für die kirchlichen Gesänge 
typischen Begriff e.
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Ioan din Dalyatha:

Scrisori

(ed. Gabriel Bunge, Grigory Kessel și Gerd 
Vatter, trad. din aramaică în ger. de Dr. Mat-
thias Binder), seria „Paradies der Väter – Die 
syrischen Mystiker<

Beuroner Verl., 2019, 192 p.

Eremitul Ioan din Dalyatha din munții 
regiunii de frontieră turco-irakiene de 
astăzi a scris, în secolul al VIII-lea, o se-
rie de scrisori. Corespondența sa, tradusă 
acum în premieră în limba germană, ne 
permite să ne împărtășim de viața sa 
ascetică în deșert și de calea sa mistică 
în căutarea lui Dumnezeu. Scrisorile sale 
conțin informații valoroase pentru oame-
nii care caută sensul vieții, chiar dacă ei 
aleg drumul pustniciei.

Seria de cărți „Paradisul Părinților – 
Misticii sirieni= debutează în anul 2019 și 
va continua, în anii următori, cu noi tra-
duceri.

Johannes von Dalyatha:

Briefe

(hg. von Gabriel Bunge, Grigory Kessel, 
Gerd Vatter; aus dem Aramäischen ins Deut-
sche übers. von Dr. Matthias Binder), Buch-
reihe „Paradies der Väter – Die syrischen 
Mystiker<

Beuroner Verl, 2019, 192 S. 

Der Eremit Johannes von Dalyatha 
schreibt im achten Jahrhundert Briefe aus 
den Bergen der heute türkisch-irakischen 
Grenzregion. Durch seine nun erstmals 

ins Deutsche übersetzte Korrespondenz, 
lässt er uns an seinem asketischen Leben 
in der Wüste und an seinem mystischen 
Weg zu Gott teilhaben. In seinen Briefen 
û nden sich wertvolle Einsichten für

sinnsuchende Menschen, auch wenn 
sie nicht selbst den Weg des Eremiten 
gehen.Die neue Buchreihe „Paradies der 
Väter – Die syrischenMystiker< startet im 
Jahr 2019 und wird

in den kommenden Jahren um neue 
Bände erweitert.
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Ioan din Dalyatha:

Cuvântări duhovnicești

(ed. Gabriel Bunge, Grigory Kessel și Gerd 
Vatter, trad. din aramaică în ger. de Dr. Mat-
thias Binder), seria „Paradies der Väter – Die 
syrischen Mystiker<

Beuroner Verl., 2019, 256 p.

Ca să îl simtă pe Dumnezeu, nu tre-
buie ca omul să tacă și să û e liniștit? 
Deși Ioan de Dalyatha aû rmă aceasta,
el aparține acelor mistici cărora experiența 
realității lui Dumnezeu li se pare prea 
importantă pentru a û  ținută cu totul sub 
tăcere. Astfel, în discursurile sale detaliază 
foarte speciû c procesele spirituale, psihice 
și, uneori corporale din timpul viziunii 
mistice. Atât diû cultățile, cât și experiența 
fericirii sunt descrise. Notițele sale se do-
vedesc până azi practice și semniû cative 
pentru viață.

Johannes von Dalyatha:

Geistliche Reden

(hg. von Gabriel Bunge, Grigory Kessel, 
Gerd Vatter; aus dem Aramäischen übers. 
von Dr. Matthias Binder), Buchreihe „Para-
dies der Väter – Die syrischen Mystiker<

Beuroner Verl, 2019, 256 S. 

Sollte man nicht schweigen und still 
werden, wenn man Gott erfahren will? 
Obwohl Johannes von Dalyatha das be-
jahen würde, gehört er zu jenen Mysti-
kern, denen die Erfahrung mit Gottes 
Wirklichkeit zu bedeutsam erschien, als 
dass man sie ganz verschweigen durf-

te. So gibt er in seinen Reden besonders 
detailliert die geistigen und psychischen, 
jamanchmal leiblichen Vorgänge während 
des mystischenSchauens wieder. Sowohl 
die Schwierigkeiten, als auch die Glück-
serlebnisse. Seine Aufzeichnungen erwei-
sen sich bisheute als lebenspraktisch und 
sinnstiftend.


